
Σ H M E PA

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, Κυριακή 28 Σεπτεμβρίου 2014 • Eτος 6ο • Aρ. φύλλου 312 Κυπριακή Πολιτική και Oικονομική Eφημερίδα www.kathimerini.com.cy  €1,50 (Απλή έκδοση) €2,90 (Βασική) €3,90 (Ενισχυμένη)

ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ
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ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΤΩΝ Τ/Κ

Θέλει την
προεδρία της FIFA
Τον Ιούνιο θα διεξαχθούν οι
εκλογές στη FIFA και όπως
προκύπτει, αντίπαλος του Σεπ
Μπλάτερ για την προεδρία θα
είναι ο Γάλλος Ζερόμ Σαμπέιν.

ΑΠΟΕΛ

Το ροτέισον
του Δώνη
Στους πρώτους τέσσερις αγώ-
νες πρωταθλήματος ο Ελλαδί-
της έχει χρησιμοποιήσει 22
από τους 26 ποδοσφαιριστές
του ρόστερ. 

ΟΜΟΝΟΙΑ

Ερωτηματικό
η διόρθωση
Στην Ομόνοια πιστεύουν ότι η
ομάδα θα βελτιωθεί. Υπάρχουν
όμως εμπόδια που πρέπει να
λυθούν, όπως είναι η κούραση,
και το βάθος στο ρόστερ.

ΑΠΟΛΛΩΝΑΣ

Ποια είναι η ομάδα
της Βιγιαρεάλ
Η Βιγιαρεάλ προέρχεται από
μια μικρή πόλη 50.000 κατοί-
κων, όμως τα βάζει με τους με-
γάλους της Ισπανίας και της Ευ-
ρώπης.
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Τη σύμφωνη γνώμη της καγκελαρίου Μέρ-
κελ ότι η Ευρωζώνη δεν θα καθυστερήσει
αναίτια τις αποφάσεις για τη μεταμνημο-
νιακή εποχή και την ελάφρυνση του χρέους
απέσπασε ο πρωθυπουργός Αντώνης Σα-
μαράς στο Βερολίνο. Ωστόσο, για να φτάσει

εκεί η κυβέρνηση θα πρέπει να ολοκλη-
ρώσει την αξιολόγηση με την Τρόικα, η
οποία εμφανίζεται κατηγορηματικά αντί-
θετη σε αλλαγή των δημοσιονομικών στό-
χων και σε μεγάλες εκπτώσεις στις μεταρ-
ρυθμίσεις. Σελ. 18

Οταν ο Σαμαράς συνάντησε τη Μέρκελ
Η Tρόικα, η συμφωνία του Βερολίνου και τα νέα δεδομένα

Ο 15ΟΣ ΤΟΜΟΣ ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ
5 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ «Κ»
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Ο ΣΤ. ΟΣΑΤΣΚΙ ΣΤΗΝ «Κ»

Οι κυρώσεις 
πλήττουν 
τις σχέσεις μας

Ο πρέσβης της Ρω-
σίας στην Κύπρο μι-
λάει στην «Κ» για την
κρίση στην Ουκρανία
και τις επιπτώσεις,
για τις στρατιωτικές
διευκολύνσεις που

ζητά η Μόσχα από τη Λευκωσία αλλά
και για το πλήγμα που επιφέρει, όπως
εκτιμά, ο μαξιμαλισμός στο Κυπριακό.
Ο Στάνισλαβ Οσάτσκι διατυπώνει πα-
ράλληλα την εκτίμηση ότι σε λίγο οι
Ρώσοι θα μπορούσαν να πάρουν την
πρώτη θέση ανάμεσα στους ξένους
τουρίστες στην Κύπρο. Σελ. 6

ΔΗΜΗΤΡΑ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ

Έρευνες σε πολλές
κατευθύνσεις 
Η επαναδιαπραγμάτευση της μετο-
χής της Τράπεζας Κύπρου σε ΧΑΚ και
ΧΑ πρέπει να είναι άμεσος στόχος
δηλώνει στην «Κ» η πρόεδρος της
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Δήμητρα
Καλογήρου, υπογραμμίζοντας ότι
προκύπτουν θετικά, τόσο για την τρά-
πεζα όσο και για την οικονομία. Επί-
σης, αποκαλύπτει ότι η Επιτροπή κά-
νει έρευνες σε πολλές κατευθύν-
σεις. Οικονομική, σελ. 5 

Η Αμφίπολη
αποκαλύπτεται 
Ο εμφύλιος των αρχαιολόγων 

Από τη μία πλευρά οι άνθρωποι της πε-
ριοχής που βλέπουν τη ζωή τους να αλ-
λάζει μέρα με τη μέρα και από την άλλη
η παραφιλολογία που αναπτύσσεται
από τους αρχαιολόγους γύρω από τα
μυστικά που κρύβει ο τύμβος της Αμ-
φίπολης, τα οποία θα βγουν στην επι-
φάνεια μέχρι τα τέλη του μήνα, σύμφωνα
με την κ. Περιστέρη. Σελ. 19 

Άγκυρα και
τζιχαντιστές
Οι υποψίες από τη Δύση

Με την έναρξη των επιχειρήσεων εναντίον
του «Ισλαμικού Κράτους στο Ιράκ και
στη Συρία», η απροθυμία της Τουρκίας
να συμπράξει με τη Δύση κατά των τζι-
χαντιστών θεωρήθηκε ως ένα βαθμό θε-
μιτή, καθώς 49 Τούρκοι όμηροι βρίσκονταν
από τον Ιούνιο στα χέρια τους. Σήμερα
όμως οι όμηροι απελευθερώθηκαν χωρίς
η Τουρκία να αλλάζει στάση. Σελ. 20

Σελ. 24

Η επιχείρηση διάσω-
σης των 354 μετανα-
στών από τη Συρία πε-
νήντα ναυτικά μίλια
ανοιχτά της Κύπρου
μπορεί να ολοκληρώ-
θηκε με επιτυχία, σε
καμία όμως περίπτω-
ση δεν μπορεί να δι-
καιολογεί θριαμβολο-
γίες. Τουναντίον, ένα
περιστατικό ανθρωπι-
στικού χαρακτήρα
ανέδειξε τις χρόνιες
σοβαρές ελλείψεις
που έχει η Κυπριακή
Δημοκρατία σε πλωτά
μέσα. Σελ. 12

Έχουμε κενά στη διάσωση 

Δώστε τέλος
Τα όλο και βαθύτερα παρασκήνια
στην Τράπεζα Κύπρου δεν αφήνουν
το Ίδρυμα να πάρει μπρος. Η αύ-
ξηση κεφαλαίου ήταν ένα αποφα-
σιστικό βήμα, το οποίο έγινε κα-
τορθωτό σε πείσμα ορισμένων που
χρειάζονται την Τράπεζα για την
κοινωνική τους καταξίωση. Οι πα-
ρεμβολές συγκεκριμένων κομμάτων,
με στόχο την εκ νέου επιβολή της
κουμπαροκρατίας, δεν επιτρέπει
στους σχεδιασμούς να προχωρή-
σουν. Μπορεί η παρέμβαση της
Κεντρικής Τράπεζας να έγινε στο
χειρότερο χρονικό σημείο και με
άκομψο τρόπο, αλλά όσο καθυστερεί
η Γενική Συνέλευση, τόσο καθυ-
στερεί και η τελική εξυγίανση της
Τράπεζας. Πλέον, η διάθεση ορι-
σμένων να κρατήσουν την καρέκλα,
δημιουργεί προβλήματα στην επι-
στροφή στο ΧΑΚ, την αποπληρωμή
του ELA (για την οποία το Δ.Σ. ήταν
ενήμερο) και την έκδοση ομολόγου
1 δισ. ευρώ στην αγορά. Αν η πολι-
τική έχει ένα λόγο, για το καλό του
τόπου, ας ζητήσει από στενούς φί-
λους της να πάνε σπίτι τους… 

Οι κινήσεις Ρος στην Ιρλανδία, όπου ο με-
γαλοεπενδυτής διέσωσε την Bank of Ire-
land, πουλώντας στη συνέχεια τις μετοχές
του και τριπλασιάζοντας τις αποδόσεις
του, προμηνύουν και τις προθέσεις του
για την Τράπεζα Κύπρου: Ενώ  το στοίχημα
αφορά στη γενικότερη πορεία της οικο-
νομίας της χώρας, οι μεγάλες διαρθρωτικές

αλλαγές που θα πρέπει να αναμένονται
στην τράπεζα προϋποθέτουν πως ο κ. Ρος
–μαζί με τους συμμάχους του– θα έχει έλεγ-
χο στο Διοικητικό Συμβούλιο. Γι’ αυτό τον
λόγο και δεν ήταν δυνατόν να αφεθεί η
Τράπεζα χωρίς εκλογική συνέλευση. Εν
τω μεταξύ, η αποπληρωμή 800 εκατ. ευρώ
στον ELA είχε ανακοινωθεί από καιρό, από

το ίδιο το Διοικητικό Συμβούλιο, το οποίο
ενημερώθηκε και με τα σχετικά στοιχεία
στην τελευταία του συνεδρία. Έτσι, ελέγ-
χονται οι πληροφορίες πως δεν ήταν ενή-
μερο, κάτι που καταδεικνύει και το βάθος
του παρασκηνίου στην Τράπεζα. Η απο-
πληρωμή του ELA δίνει βαθιές ανάσες
στην τράπεζα. Οικονομική, σελ. 4

Το σχέδιο Ρος για Τρ. Κύπρου
Εκνευρισμό σε κομματικά δώματα προκαλεί η απομάκρυνση μελών του Δ.Σ. από τη Γ.Σ.

ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΣΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Η περίοδος 
χάριτος τελειώνει,
κλειδί ο Οκτώβριος 
Οι συστάσεις για την 3η φάση των συνο-
μιλιών, τα αναπόφευκτα χρονοδιαγράμ-
ματα και οι επιπτώσεις σε περίπτωση
νέας αποτυχίας είναι ήδη επί τάπητος.
Οι πλευρές καλούνται να αφήσουν κατά
μέρος τις «εκθέσεις ιδεών» και να εμπλα-
κούν αμέσως σε εντατική διαπραγμά-
τευση των «αγκαθιών» του εδαφικού,
του περιουσιακού και των εγγυήσεων.
Τα αποτελέσματα της προσπάθειας Αϊντε
θα καθορίσουν την εξαγγελία επίσκεψης
του Αμερικανού ΥΠΕΞ σε Λευκωσία-Αθή-
να-Άγκυρα τον Οκτώβριο. Σελ. 4. 

Ο Αβέρωφ ως ρουλεμάν
στο κομματικό τοπίο. Σελ. 7

Διαφωνίες και ανταρσίες σε
ΕΔΕΚ-ΔΗΚΟ. Σελ. 11

ΥΠΟΘΕΣΗ ARISTO

Τα νέα στοιχεία 
παραπέμπουν
σε νέες συλλήψεις 
Η Γενική Εισαγγελία βρίσκεται ενώπιον
μιας περίπλοκης υπόθεσης, της οποίας
το βάθος ακόμη δεν μπορεί να υπολογισθεί
και που χαρακτηρίζεται και ως «Λερναία
Ύδρα». Με όσα έχουν ενώπιόν τους οι
ανακριτές, δεν είναι εκτός πραγματικό-
τητας και νέος πιθανός γύρος συλλήψεων.
Οι πληροφορίες επιμένουν ότι η προσοχή
των ανακριτών συνεχίζει να είναι στραμ-
μένη και στο προσωπικό του Δήμου Πά-
φου, αλλά και πρόσωπα από το φιλικό
και συγγενικό περιβάλλον των τελούντων
υπό κράτηση υπόπτων. Σελ. 13

ΓΑΣΤΡΟΝΟΜΙΑ 

Η κυπριακή κουζίνα
σε ένα βιβλίο 
Ένα μοναδικό στο είδος του βιβλίο
336 σελίδων, σε αγγλική και γερμανι-
κή έκδοση εμπερικλείει τον πλούτο
της κυπριακής γαστρονομίας και των
ανθρώπων της με υπέροχες εικόνες,
μέσα από 70 γνωστές και άγνωστες
συνταγές που υπογράφει η Μαριλέ-
να Ιωαννίδου. Ζωή, σελ. 1 

Με αναβαθμισμένο προφίλ φεύγει η Κύπρος από τη Γ.Σ. του ΟΗΕ, καθώς η ένταξη στη συμμαχία κατά του ISIL, σε συνδυασμό με την αμφιλεγό-
μενη στάση της Τουρκίας, άνοιξαν νέες δυνατότητες στη Λευκωσία, την ώρα που στη Συρία συνεχίζονται οι βομβαρδισμοί της «Συμμαχίας» κατά
των τζιχαντιστών. Στις αεροπορικές επιθέσεις έλαβε μέρος και η πρώτη γυναίκα πιλότος F-16, από τα Ενωμένα Αραβικά Εμιράτα, επισμηναγός
Μάριαμ Αλ Μανσούρι . Σελ. 5, 15, 20.

Οι βομβαρδισμοί στη γειτονιά μας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

1 Στα εκατομμύρια. « Έφυγαν» που
λέτε τα εκατομμύρια και πήγαν

στην «κακιά» Φραγκφούρτη. Αυτό
που δεν είπε κάποιος στην κ. Ερωτο-
κρίτου είναι πως πήγαν πίσω τα λεφτά
για να ξαναέρθουν πίσω στην τράπε-
ζα ως δάνειο με το ένα τρίτο του επι-
τοκίου που έδινε στον ELA. Είτε είναι
άσχετοι πολιτικοί και δημοσιογράφοι
είτε έχουν ατζέντα. Είτε και τα δύο. 

2 Στο θράσος. Ο τελευταίος βέβαια
που μπορεί να μιλά για ELA και

διαχείριση του χρέους που μας φορ-
τώθηκε είναι ο δικηγόρος της πρώην
Λαϊκής αλλά και η αγαπημένη εφημε-
ρίδα της πρώην Τράπεζας. Νικόλα,
πρόσεχε, μας βλέπουν.

3 Στην Προεδρική Τράπεζα. O Χού-
ρικαν είναι κολλητός, ο αντιπρό-

εδρος πελάτης, ο Ρος φίλος του Χού-
ρικαν. Μία είναι η Healthy Τράπεζα.
This is Parta. 

4 Στην Αγία Τράπεζα. Όπως και να
το κάνουμε, η Τράπεζα Κύπρου

ήταν πάντα η αγαπημένη Τράπεζα του
εκάστοτε Προέδρου. Η Αγία Τράπεζα
όμως ήταν η Ελληνική. Μαθαίνω πως

πλησιάζει η ώρα για να τα μαζεύει η
Wargaming από το κτήριο της, μιας
και η αμερικανική επίθεση στη Συρία
επεκτείνεται και στα «Φώτα Καλη-
σπέρα». Καλά, η Ειρένα, το κορίτσι το
ψήλο και όμορφο και έξυπνο (που
έγραψε και η Σημερινή), τι θα απογί-
νει; Η Μαριάννα δεν θα γίνει CFO;
Πάντως, αν μείνουν χωρίς δουλειά,
θέσεις Healthy Επιτρόπων υπάρχουν
πολλές.

5 Στην κακία. Έστειλαν που λέτε
επιστολή σε ιστοσελίδα, ανώνυ-

μη, πως ο Στυλιανίδης δήλωσε στην
Επιτροπή ψευδή στοιχεία για το βιο-
γραφικό του. Και η ιστοσελίδα τη δη-
μοσίευσε, με περισσή δημοσιογρα-

φική αυταπάρνηση. Αν ήταν η αζού-
λα πούζα...

6 Στην αμεροληψία. Βέβαια, όταν
ακούω τον ανταποκριτή του Σίγμα

στις Βρυξέλλες Γιάννο Χαραλαμπίδη
να περιγράφει με την περισσή αντι-
κειμενικότητα που τον διακρίνει τις
παρεμβάσεις της (εργοδότριας του,
μιας και είναι επιστημονικός της συ-
νεργάτης) Ελένης Θεοχάρους, ρίγη
συγκίνησης και εθνικής περηφάνιας
με κατακλύζουν. Η Γυναίκα του Καί-
σαρα πήγε Βρυξέλλες. 

7 Στον Σιζόπουλο. Άξιο τέκνο της
λυσσαριδικής σχολής, επίγονος

της παπανδρεϊκής λεβεντιάς, ένας

σύγχρονος πολιτικός που μιλά στην
καρδιά του Λαού. Έξω οι Βάσεις Μα-
ρίνο, ανένδοτος αγώνας, κάθε σπίτι
και κάστρο, κάθε γωνιά και gay bar. 

8 Στους Γιατρούς. Ο Άνθρωπος είχε
πρόβλημα πίεσης, ανεύρυσμα,

εγκεφαλικό, έπρεπε να κάνει εξειδι-
κευμένες εξετάσεις και ίσως και να
τύχει λεπτής επέμβασης. Όλα όμως
λύθηκαν με μία κολονοσκόπηση. Πε-
ρίεργη που είναι η φύση του ανθρώ-
που (και των γιατρών).

9 Στον Αβέρωφ. Αυτός ο Παφίτης
είναι ο ίδιος που ξέραμε ή όταν

έβαλε την αστραφτερή του κόμη, του
πείραξαν και τον εγκέφαλο; Να στεί-
λουμε και τον Ομήρου εκεί σιορ. 

10 Στην κ. Άντρη. Μόνο μία γυναί-
κα μπορούσε να κλέψει τις εν-

τυπώσεις για την Κύπρο στον ΟΗΕ.
Έκλεισε και ο Νικ την επίσκεψη του
Μπαράκ μέσω της Μισέλ. Έξω πάμε
Healthy. Αν την στείλει στον Ερντογάν
μπορεί και να λύσει και το Κυπριακό. 

EΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥΝAΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Υ Ψ Ι Κ Α Μ Ι Ν Ο Σ / Γράφει ο ΜΙΧAΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛAΣ

Κικικύκκου! 
Στιχομυθία βγαλμένη από τις μέσα
σελίδες του οικογενειακού ημερο-
λογίου, που θα μας φέρει στο σήμε-
ρα. Ερχόμενη, αγέλαστος και βλοσυ-
ρή να συναντήσει ημάς εις Νήσο Κύ-
προν το σωτήριο έτος 2008. Μόλις
δε με αντίκρισε, ασπάλαθος το χρώ-
μα των ζυγωματικών αυτής από την
ταραχή, με ασπάστηκε με ένταση
αλλά συγκρατημένα. Μετά το «κα-
λώς όρισες» και το «καλώς σε βρή-
κα» που ανταλλάξαμε – δίχως η φω-
νή να φανερώνει συγκίνηση ή τριγ-
μούς από την προτέρα μεταξύ ημών
απόσταση, μου ανακοίνωσε πως
ανέμενε παραλλήλως την επίσκεψη
εις τα χώματα του εν Κύκκω Μονα-
στηρίου, με τη μεγαλυτέρα μάλιστα
των προσμονών.

Αγαπητή μητέρα ει δυνατόν ακούστε
ημών τον άμυαλο και άφρονα κατά
τα άλλα υιόν σας, πήγα να της μιλή-
σω, αλλά εκείνη ανένδοτη. Φόρτω-
σα και άλλαξα τροπάριο: Τι να τρέ-
χουμε ρε μάνα στον Κύκκο τώρα;
Αλήθεια σας πούμε; Πάμε καλά;
Όχι, θα πάμε. Δεν το συζητώ, μου
αντιλάλησε. Θα πάμε: Θέλω να δω
από κοντά όλα αυτά που έχω ακού-
σει. Να δω αν είναι έτσι τα πράγμα-
τα. Είδα πως δεν τη γλύτωνα, και πή-
γαμε στη Μονή που το 2008, σύμ-
φωνα με τα ρεπορτάζ της εποχής,
είχε αποθεματικό πέραν των 554
εκατ. ευρώ. Στη μονή που ήταν έτοι-
μη να χτίσει και να εξοπλίσει επισκο-
πικό μέγαρο για τον Μητροπολίτη
Ταμασού Ησαΐα, αξίας κάποιον μυ-
ρίων ευρώ. Στη μονή που εμπεριέ-
χει στο έχειν της τον ιερό ναό του
Αγίου Προκοπίου -το πλουσιότερο-
μετόχι του Κύκκου.

Που τον καιρό του κουρέματος ο Αρ-
χιεπίσκοπος Κύπρου προσπαθώντας
να δώσει περιουσία της εκκλησίας
στην κυβέρνηση Αναστασιάδη για
αξιοποίηση, σημείωσε ότι υπάρχουν
στην Κύπρο Μοναστήρια, όπως η Ιε-
ρά Μονή Κύκκου, η οποία διαθέτει
τεράστια περιουσία σε μετοχές και
ακίνητα. Τεράστια. Ο ίδιος το είπε.
Σε αυτή τη μονή ήθελε να πάει η μη-
τέρα, και πήγαμε. Και έμεινε με το
στόμα ανοιχτό η δόλια, με εκείνα
που έβλεπε, με τα πάντα γύρω της

που «φώναζαν», οικονομική ευρω-
στία. Κι όλο να κάνει «πω, πω, πω» κι
όλο να κρατάει το στόμα της και να
κάνει τον σταυρό της. Άδικο είχε;
Αυτό ήταν το κοινό συναίσθημα
όσων έφταναν εκείνη την εποχή στη
Μονή Κύκκου και δεν ήξεραν. Πως η
μονή ήταν πλούσια, σε μετρητά
πλούσια, σε κτηματική περιουσία
πλούσια, σε μετοχές πλούσια. Πλού-
σια γενικότερα.

Μετά το κούρεμα στην Κύπρο, η
προηγούμενη διαχείριση και τα
ανοίγματα, κόπηκαν μαχαίρι και ο
Κύκκου Νικηφόρος βρέθηκε να μην
μπορεί να πληρώσει καν τους υπαλ-
λήλους της μονής, σε πολλές από τις
απασχολήσεις της. Πηχυαίοι οι τίτλοι
στα ΜΜΕ. Τα χειρότερα άρχιζαν
αμέσως τότε να ψιθυρίζονται εφό-
σον δεν είναι εύκολο από το αποθε-
ματικό που υπήρχε, ξαφνικά, να
υπάρχει αδυναμία πληρωμής των μι-
σθών. Πώς έγινε αυτό; Αυτό δεν το
απάντησε κανείς πλην του Νικηφό-
ρου: «Επειδή για 38 χρόνια όχι μόνο
δεν μετανόησε ο λαός, αλλά βυθί-
στηκε στην αμαρτία και την ανομία
και αρνήθηκε τη θεϊκή παρουσία, ο
Θεός μεταποίησε την ηθική και
πνευματική κρίση σε οικονομική

κρίση», είχε πει ο ίδιος ο Νικηφόρος
σε χρόνο ανυποψίαστο και πριν έρ-
θει για τα καλά η κρίση στην Κύπρο.
Να είναι, λέτε, θεϊκό σημάδι και η
μετέπειτα οικονομική κατάρρευση
της μονής; Θα πέσει φωτιά να με κά-
ψει, δεν τη γλυτώνω. Αν με ρωτήσει
η μητέρα, δεν θα ξέρω τι να της πω.
Που κρατάω το στόμα μου και κάνω
το σταυρό μου, αλλά τίποτα δεν μοι-
άζει λογικό με όλα αυτά που ακούω.
Υπάρχει βέβαια θα πει κάποιος και
κτηματική περιουσία από την άλλη,
και μπόλικη μάλιστα, αλλά ποιος
αγοράζει τώρα; Κανείς. Και πώς
έφτασε στο σημείο να απολύει ερ-
γαζόμενους η μονή, αυτό είναι το
ερώτημα, έχοντας να αντιμετωπίσει
μια τρύπα στα οικονομικά της ύψους
50 εκατ., ευρώ; Τα υπόλοιπα 550
εκατ., (έστω και λιγότερα να ήταν)
πού πήγαν; Τα Χερουβίμ θα ξέρουν
να μας πουν, έχουν φτερά και βλέ-
πουν πού πάνε τα ευρώ, όταν βγά-
ζουνε φτερά στους ώμους και πετά-
νε. Οπότε, αν είναι η εκκλησία (αλή-
θεια η Αρχιεπισκοπή «κρατάει»;) σε
αυτή την κατάσταση οικονομικά μι-
λώντας, τι να πει και η κοινωνία; Κα-
λύτερα να μην πει και να έχει τα
αφτιά της ανοιχτά, το χέρι στο στόμα
και να κάνει κι ένα σταυρό. Πλέον,

όλα στη μονή «φωνάζουν» κακοδια-
χείριση και οι σχέσεις μεταξύ του
Κύκκου και της Αρχιεπισκοπής, από
εδώ και πέρα θα φανούν. «Κάνουμε
αυτές τις κινήσεις για να μην αφή-
σουμε το καράβι να βουλιάξει. Όταν
το καράβι έρθει και πάλι στον ίδιο
δρόμο, τότε όλο το πλήρωμα θα
μπορέσει εκ νέου να ανέβει και πάλι
σε αυτό».

Ποιος είναι ο ίσιος δρόμος αναρωτιέ-
μαι, εφόσον εκκλησία και τράπεζες
πήραν τον στραβό; Καιρός να σκά-
σω, πολλά ρωτάω. Τελικά, όλοι στο
ίδιο καράβι είμαστε, όλοι στο ίδιο
πέλαγος πλέουμε, μόνο που μερικοί
από εμάς φωνάζουμε κικιΚύκκου
πιο δυνατά περιμένοντας να ξημε-
ρώσει καλύτερη μέρα με τα λίγα που
διαθέτουμε. Κάποιοι άλλοι βέβαια
που κρατούσαν το μέλλον στο φου-
σκωμένο στέρνο τους αλλά δεν κρα-
τούσαν «νόμο» και πάντοτε ξημέρω-
νε και βράδιαζε στον ίδιο τον σκοπό,
προσφεύγουν σαν κάθε άλλη μι-
κρή/μεσαία επιχείρηση στο πρώτο
μέτρο αντίδρασης μόλις σφίξουν τα
ζόρια. Στις απολύσεις… Υπάρχει Θε-
ός και μας βλέπει, λένε…

tsikalasm@sppmedia.com

Με άριστα 
το 10

Special thanks στη λειτουργό του
Προεδρικού που διέρρευσε τη φω-
τογραφία #owngoal

@Anastasiadescy

Η διαπλοκή και η σή-
ψη και τα όσα αυτή
προκάλεσε στον τό-
πο αποκαλύφθηκαν
σε όλο τους το με-
γαλείο και με ιλαρο-

τραγικό τρόπο και στην περίπτωση
της «περιπέτειας» της υγείας του
Θεόδωρου Αριστοδήμου, ύποπτου
για τη διερευνώμενη υπόθεση πο-
λεοδομικών υπερβάσεων και πα-
ρατυπιών από την εταιρεία Aristo
Developer. Όταν ο διευθυντής της
Καρδιολογικής Κλινικής του Νο-
σοκομείου Πάφου και οι συν αυτώ
γιατροί παίζουν παιχνίδια συγκά-
λυψης εναντίον των ανακριτικών
αρχών, πάει να πει ότι ούτε δικαιο-
σύνη φοβούνται ούτε την κοινωνία
ντρέπονται. Η απλή λογική, στην
προκειμένη περίπτωση, φτάνει
στο σημείο να κάνει κι άλλες ανα-
γωγές και δικαιολογημένα, διότι
ουδείς θα διακινδύνευε να βάλει
το κεφάλι του κάτω από τον πέλεκυ
της δικαιοσύνης τζάμπα και βερεσέ. 

Σε αυτό συνηγορεί και το γε-
γονός ότι οι γιατροί που κάλυπταν
τον κ. Αριστοδήμου, το πήγαν μέ-
χρι που δεν πήγαινε άλλο. Δηλαδή
δεν έφτανε από την προπερασμέ-
νη Παρασκευή που ο Θ. Αριστο-
δήμου θα έπρεπε να είχε δώσει
κατάθεση στην αστυνομία και
δεν το έκανε γιατί ήταν κλινήρης,
τάχατες λόγω σοβαρών προβλη-
μάτων καρδιάς, έφτασαν δύο μέ-
ρες πριν λήξει το διάταγμα 8ήμε-
ρης κράτησης, να προφασιστούν
ότι δεν θα μπορούσε να δώσει κα-
τάθεση ο ύποπτος, ούτε τις επό-
μενες δύο μέρες, γιατί θα ήταν
ναρκωμένος! Η κοροϊδία αυτή
προσέκρουσε στην υπομονή της
Εισαγγελίας ενόψει και του κιν-
δύνου να γελοιοποιηθούν και οι
εισαγγελικές αρχές. Ζητήθηκε η
συγκρότηση ιατροσυμβουλίου για
να διερευνήσει την υπόθεση αλλά
ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος
δεν ήθελε να μπει σε μια τόσο λε-
πτή… υπόθεση. Τελικά αναγκά-
στηκε μετά από σχετική γνωμά-
τευση του Εισαγγελέα! Όταν τε-
λικά πήρε στα χέρια του το ιατρο-

συμβούλιο τον φάκελο του ασθε-
νούς, πάλιν κατόπιν γνωμάτευσης
του Εισαγγελέα (!), αποδείχθηκε
ότι ο Θ. Αριστοδήμου, δεν έκανε
στεφανιογράφημα και δεν παρου-
σιάζει βαριά καρδιολογικά προ-
βλήματα, όπως τελικά μας κορόι-
δευαν όλους οι γιατροί του, άλλοι
του δημοσίου κι άλλοι ιδιώτες.
Διαγνώστηκε από το ιατροσυμ-
βούλιο αναιμία, του έγινε κολο-
νοσκόπηση και αφαιρέθηκε πο-
λύποδας! Όλα αυτά τα καραγκιο-
ζιλίκια έγιναν από γιατρούς που
έδωσαν τον Όρκο του Ιπποκράτη,
ο οποίος, υποψιάζομαι, δεν κάνει
αναφορά στη συγκάλυψη υπό-
πτων. Το ερώτημα που τίθεται
στην προκειμένη περίπτωση είναι
κατά πόσον οι γιατροί που έχουν
εμπλοκή στην φαρσοκωμωδία
που παρακολουθήσαμε και που
στόχο είχε να παρεμποδίσει τις
αστυνομικές αρχές από το να πά-
ρουν κατάθεση από ένα ύποπτο
για μια τόσο σοβαρή υπόθεση, θα
τη βγάλουν καθαρή ή θα τους ζη-
τηθεί λόγος;  Κάποιος φυσικά μπο-
ρεί να πει ότι οι γιατροί της φαρ-
σοκωμωδίας κινήθηκαν στο πνεύ-
μα της επιστολής που έγραψε
προς την «Κ» με αφορμή την υπό-
θεση Γιωρκάτζη, ο Γενικός Εισαγ-
γελέας στην οποία υπογραμμίζεται
ότι «σε μία μικρή χώρα όπως είναι
η Κύπρος αυτού του είδους οι συγ-
γενικές σχέσεις και διασυνδέσεις
είναι συχνά φαινόμενα». Όμως
θα πρέπει ο κ. Κληρίδης και οι άλ-
λοι λειτουργοί της Θέμιδας να μη
λησμονούν ότι η ατιμωρησία είναι
ένας από τους βασικούς παράγον-
τες που η Κύπρος, από το 1960
και εντεύθεν, έζησε και πλήρωσε
με αίμα και χρήμα μεγάλες τρα-
γωδίες, όπως το πραξικόπημα, η
εισβολή, το ΧΑΚ, η «Ήλιος», το
Μαρί και η παρούσα οικονομική
κατάρρευση. Αν λοιπόν η δικαιο-
σύνη δεν πάρει στα σοβαρά τον
ρόλο της θα είναι υπεύθυνη, αν,
ο μη γένοιτο, πάρουν οι πολίτες
τον νόμο στα χέρια τους.   

Φαρσοκωμωδία
και ατιμωρησία

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

Τελικά μόνο μια κολονοσκόπηση μας σώζει...
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Όταν κοιτάς από ψηλά, δεν φαίνεται τόσο άσχημη η κατάσταση.
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Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Χάνουν την υπομονή τους οι ισχυ-
ρές χώρες που ασχολούνται ακόμα
με το Κυπριακό. Η αδράνεια και η
απροθυμία συνεννόησης ακόμα
και στα διαδικαστικά που ταλάνιζε
μέχρι πρότινος τη διαδικασία δια-
πραγμάτευσης έχει δημιουργήσει
σοβαρότατη καχυποψία για τις
πραγματικές προθέσεις και των
δύο πλευρών. Ο διορισμός νέου ει-
δικού συμβούλου του γ.γ. του ΟΗΕ
και η συμφωνία για να αρχίσει η
τρίτη φάση της διαπραγμάτευσης
με τη συζήτηση εκκρεμούντων θε-
μάτων αποτελεί μια δεύτερη ευ-
καιρία που δίνει η διεθνής κοινό-
τητα στους κ.κ. Αναστασιάδη και
Έρογλου να καταγράψουν πρόοδο. 

Το εγχείρημα δεν είναι εύκολο,
καθώς η τουρκοκυπριακή πλευρά
εισέρχεται σε μακρά προεκλογική
περίοδο για τις «προεδρικές» του
ερχομένου Απριλίου και η ηγεσία
της είναι προσκολλημένη σε πολιτικά
ταμπού. Ταυτόχρονα, στην ελληνο-
κυπριακή πλευρά διαπιστώνεται ότι
υπάρχουν διάφορα κέντρα διαμόρ-
φωσης πολιτικής στο Κυπριακό. Και
στην Τουρκία το πολιτικό σύστημα
εστιάζει την προσοχή του στις συν-
ταγματικές τροποποιήσεις που απαι-
τούνται για να αλλάξει το πολίτευμα
από κοινοβουλευτική σε προεδρική
δημοκρατία και να αποκτήσει εκτε-
λεστικές εξουσίες ο Ταγίπ Ερντογάν.
Επιπλέον, αποτελεί κοινή παραδοχή
ότι η τρίτη φάση διαπραγμάτευσης
ξεκινά με «δικολαβικό» τρόπο. Οι
ομάδες των κ.κ. Αναστασιάδη και
Έρογλου συμφώνησαν να συζητή-
σουν τα σημεία που διαφωνούν, χω-
ρίς να έχουν οριστικοποιήσει τα ση-
μεία που συμφωνούν. Μια κατάστα-
ση που καθιστά πολύ δύσκολη τη
διαδικασία του πάρε-δώσε, η οποία
λογικά θα ακολουθήσει. Παρόλα αυ-
τά, η προσπάθεια θα γίνει και θα
είναι σοβαρή, όπως έχει καταστήσει
σαφές και ο νέος ειδικός σύμβουλος,
Έσπεν Μπαρθ Άιντε. Τα χρονοδια-

γράμματα έχουν τεθεί σχεδόν από
μόνα τους. Γεφύρωση διαφορών και
επίτευξη συγκλίσεων στο τραπέζι
μέχρι τον Ιούνιο 2015 και την ολο-
κλήρωση των εκλογικών διαδικασιών
στα Κατεχόμενα και την Τουρκία.
Και στη συνέχεια το τελικό πάρε-
δώσε με διεθνή διάσκεψη. Καλούν-
ται, μάλιστα, οι πλευρές να αφήσουν
κατά μέρος τις «εκθέσεις ιδεών»,
όπως χαρακτηρίζονται οι θέσειςπου
έχουν ήδη κατατεθεί στο τραπέζι,
και να εμπλακούν αμέσως σε εντα-
τική διαπραγμάτευση των «αγκα-
θιών» του εδαφικού, του περιουσια-
κού και των εγγυήσεων.

Στα βαθιά από την αρχή
Διπλωματικές πηγές με τις οποίες

συνομίλησε η «Κ» υπογράμμισαν
ότι η σοβαρότητα των προθέσεων
των δύο πλευρών θα αποκαλυφθεί
αμέσως, με την έναρξη της 3ης φά-
σης της διαπραγμάτευσης. Η δια-
δικαστική συμφωνία, που επετεύχ-
θη στην παρουσία του Έσπεν
Μπαρθ Άιντε στις 17 Σεπτεμβρίου,

προβλέπει ότι οι διαπραγματευτικές
ομάδες θα πρέπει ευθύς εξαρχής
να εξετάσουν «τα εκκρεμούντα»
ζητήματα, τα οποία όμως δεν έχουν
προσδιοριστεί. Οι συνομιλητές μας
επισημαίνουν πως αν οι πλευρές
βάλουν αμέσως στο τραπέζι συζή-
τησης το εδαφικό ή τις εγγυήσεις,
τότε όλοι θα αντιληφθούν πως οι
προθέσεις είναι σοβαρές. Αν αρ-
χίσουν πάλι συζητήσεις επί δευ-
τερευόντων ζητημάτων ή ακόμα
χειρότερα επί ζητημάτων η εξέταση
των οποίων έχει σχεδόν εξαντληθεί
από την εποχή Χριστόφια – Ταλάτ,
τότε και ευθύνες θα επιρριφθούν
και θα ανοίξει ο δρόμος για να φέρει
η διεθνής κοινότητα δικό της σχέ-
διο λύσης. Μια εξέλιξη που είναι
σίγουρα απευκταία στο εξωτερικό
και πολύ δύσκολα θα γίνει πειστική
στο εσωτερικό, ιδιαίτερα στην ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά. 

Τα θεμελιώδη ζητήματα
Η κυρίαρχη αντίληψη στο στενό

διπλωματικό κύκλο όπου συζητείται

το κυπριακό είναι πως οι κ.κ. Μαυ-
ρογιάννης και Οζερσάι θα πρέπει,
με την εντολή των ηγετών, να ξεκι-
νήσουν από τα θεμελιώδη θέματα.
Το Κυπριακό, υποστηρίζουν, είναι
ήδη 40 χρονών (σύμφωνα με το ε/κ
ημερολόγιο) και ουδείς αναμένει από
τους διαπραγματευτές να ανακαλύ-
ψουν τον τροχό. Η προσδοκία είναι
πως οι πλευρές θα ασχοληθούν στη
3η φάση με τα ακόλουθα ζητήματα:

ΕΔΑΦΙΚΟ: Τρία είναι τα βασικά
θέματα εδώ που πρέπει να τύχουν
άμεσης διαπραγμάτευσης. Τι πο-
σοστό εδάφους θα επιστραφεί…
από πού θα περνά η γραμμή στον
χάρτη που θα διαχωρίζει τα συνι-
στώντα κρατίδια… και ποιο θα
είναι το καθεστώς στα εδάφη που
επιστρέφονται. Πρόκειται για ζη-
τήματα που σε όλη την ιστορία του
Κυπριακού δεν συζητήθηκαν στο
τραπέζι της διαπραγμάτευσης, λόγω
επιμονής και τεράστιας απροθυμίας
των Τουρκοκυπρίων.

ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΚΟ: Ένα από τα ελά-
χιστα συμφωνημένα ζητήματα σε

αυτή τη δύσκολη πτυχή είναι το
αυτονόητο. Ότι το περιουσιακό θα
έχει τρεις θεραπείες, αποκατάστα-
ση, αποζημίωση και ανταλλαγή.
Οι πλευρές πρέπει αμέσως να συ-
ζητήσουν τα λεγόμενα κριτήρια
που είναι συνυφασμένα με την εξέ-
ταση του εδαφικού. Δηλαδή τι θα
γίνει με τις περιουσίες που εκ των
πραγμάτων δεν θα επιστραφούν
στους νόμιμους ιδιοκτήτες τους.
Ένα άλλο σημείο τριβής είναι ποιος
θα έχει τον τελικό λόγο για την
τύχη μιας περιουσίας που δεν θα
επιστραφεί, ο αρχικός ιδιοκτήτης
ή ο σημερινός χρήστης. Πρόκειται
για θέμα που έχει λάβει σχεδόν μυ-
θικές διαστάσεις, το οποίο όμως
λύνεται εύκολα στις περισσότερες
των περιπτώσεων, αν εξεταστούν
με προσοχή τα κριτήρια απόδοσης
περιουσιών. Υπερβολική, επίσης,
θεωρείται και η αρνητική στάση
των Ε/κ στις ανταλλαγές περιου-
σιών. Και αυτό διότι, όπως τονίζουν
διπλωματικοί κύκλοι αλλά και ανα-
φέρει παρασκηνιακά η κυβέρνηση,

πολλοί Ε/κ πρόσφυγες θα προτι-
μήσουν την ανταλλαγή παρά την
αποκατάσταση και επιστροφή.

ΕΓΓΥΗΣΕΙΣ: Κι εδώ τα πράγματα
είναι απλά, αν θέλει κανείς πράγ-
ματι να προχωρήσει. Θα πρέπει
ευθύς εξαρχής να εξεταστεί τι θα
γίνει με τον τουρκικό στρατό, αλλά
και ευρύτερα με τη στρατιωτική
παρουσία στο νησί. Ήδη γίνεται
συζήτηση για το αν η Κύπρος θα
πρέπει να αποστρατικοποιηθεί ή
αν θα ήταν καλύτερο να διατηρήσει
ένα μικρό αριθμό στρατιωτών για
να συμμετέχει στον αμυντικό βρα-
χίονα της Ε.Ε. ή και στο ΝΑΤΟ σε
μεταγενέστερο στάδιο.

Στην 3η φάση αναπόφευκτα θα
γίνει συζήτηση και για την πτυχή
της διακυβέρνησης, όπου όπως
λένε οι συνομιλητές της «Κ» η ει-
κόνα παραμένει θολή, παρά το γε-
γονός ότι οι περισσότερες πτυχές
του συνταγματικού ήταν κλειστές
κατά την προηγούμενη προσπάθεια
λύσης και πριν έλθει ο Ντερβίς
Έρογλου στα πράγματα.

Ηνωμένα Εθνη - Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

«Θέσεις μάχης» ενόψει της έναρξης
στην Κύπρο της νέας προσπάθειας
που αναμένεται να ξεκινήσει τον
Οκτώβριο, ο νέος ειδικός σύμβουλος
του γ.γ. του ΟΗΕ, Εσπεν Μπαρθ
Άιντε, φαίνεται να λαμβάνουν όλα
τα εμπλεκόμενα μέρη και οι διεθνείς
πρωταγωνιστές. Κι αυτό γιατί από
την πρόοδο που θα σημειωθεί με
τις γεφυρωτικές του προτάσεις και
με τις «πολύ εποικοδομητικές ιδέες
για να προχωρήσουμε» που – κατά
την έκφρασή του αρχίσουν να ανα-
πτύσσονται με στόχο τη δημιουργία
νέας δυναμικής, θα εξαρτηθούν οι
κινήσεις και του αμερικανικού πα-
ράγοντα, του μόνου που θα μπο-
ρούσε να ασκήσει αποτελεσματική
επιρροή και να μετακινήσει την
Τουρκία.

Ο κ. Άιντε είχε πολλές συναν-
τήσεις στο περιθώριο της Γενικής
Συνέλευσης με αξιωματούχους των
Πέντε Μονίμων Μελών του Σ.Α.,
της Ε.Ε., της Ελλάδας και της Τουρ-
κίας, εξηγώντας τις προθέσεις του
και ζητώντας την υποστήριξή τους.
Οι πρώτες εντυπώσεις που άφησε
είναι άριστες.

Από τις επαφές που είχε ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, Νίκος Ανα-
στασιάδης, αλλά και ο υπουργός
Εξωτερικών Ιωάννης Κασουλίδης
με τον κυβερνητικό εκπρόσωπο,
Νίκο Χριστοδουλίδη, στο περιθώριο
της Γενικής Συνέλευσης, προκύ-
πτουν τα εξής:

Πρώτον, η Λευκωσία επιβεβαί-
ωσε ότι οι τοποθετήσεις που έκανε
ο αντιπρόεδρος Μπάιντεν στη Λευ-
κωσία και στην ομιλία του στην

Κληρικολαϊκή Συνέλευση της Αρ-
χιεπισκοπής Αμερικής δεν αποτε-
λούν προσωπικές του θέσεις, αλλά
πολιτική της αμερικανικής κυβέρ-
νησης. 

Οι Κύπριοι επίσημοι έθεσαν επί-
μονα στους Αμερικανούς το ερώ-
τημα, μέχρι ποιου σημείου η Άγ-
κυρα είναι διατεθειμένη να μετα-
τρέψει σε πράξεις και σε συγκε-
κριμένες θετικές θέσεις στο τραπέζι

των συνομιλιών, θετικές δηλώσεις
και διακηρύξεις που κατά καιρούς
κάνει. Ιδίως όταν αυτές συγκρούον-
ται με αρνητικές δηλώσεις του Τα-
γίπ Ερντογάν στην Κύπρο και τις
θέσεις που παρουσιάζει στο τραπέζι
των συνομιλιών ο Τουρκοκύπριος
ηγέτης, Ντερβίς Έρογλου.

Οι Αμερικανοί αξιωματούχοι
φαίνεται πως συμμερίζονται την
επιφυλακτικότητα της ελληνοκυ-
πριακής πλευράς, ιδίως όταν έχουν
ζήσει από πρώτο χέρι την άρνηση
της τουρκικής πλευράς να επιτρέψει
την είσοδο εμπειρογνωμόνων στο
Βαρώσι, που θα έδινε τη δυνατό-
τητα να εξαγγελθεί στην διάρκεια
της επίσκεψης Μπάιντεν στην Κύ-

προ η χρηματοδότηση από τους
Αμερικανούς του σχεδίου ανάπλα-
σης της περιοχής. 

Οι Αμερικανοί επενδύουν πολλά
στον πρωθυπουργό Νταβούτογλου,
αλλά και στο νέο Τούρκο υπουργό
Εξωτερικών, Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου, του οποίου η εμπειρία ως
προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Συνέλευσης του Συμβουλίου της
Ευρώπης τον έχει κάνει αρκετά
συνεργάσιμο.

Ο ίδιος διαβεβαιώνει τους συ-
νομιλητές του πως στην επίσκεψή
του στην Κύπρο ενεθάρρυνε όλες
τις πολιτικές δυνάμεις να εργα-
στούν για λύση του Κυπριακού,
παραμένοντας στη γραμμή της κοι-
νής διακήρυξης. 

Τα ίδια τόνισαν και στον υπουρ-
γό Εξωτερικών των ΗΠΑ, Τζον Κέρι,
όταν αυτός επισκέφθηκε πρόσφατα
την Άγκυρα και τα οποία διαβιβά-
στηκαν από τον Αμερικανό επίσημο
στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας,
όταν συναντήθηκαν την περασμέ-
νη Κυριακή στη Νέα Υόρκη.

«Δεν ξέρουμε αν η λύση που
λένε ότι θέλουν είναι μία λύση με
την οποία συμφωνούμε κι εμείς.
Αυτό θα φανεί στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων», είπε Ελληνοκύ-
πριος αξιωματούχος. 

Στη διάρκεια της συνάντησής
του με τον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας, ο Τζον Κέρι ουσιαστικά επα-
νέλαβε το σκεπτικό του Τζο Μπάιν-
τεν, λέγοντας ότι η όλη κατάσταση
στην ανατολική Μεσόγειο, οι εξε-
λίξεις στη Συρία και στο Ιράκ, ο
ρόλος της Τουρκίας και οι υδρογο-
νάνθρακες, μετατρέπουν τη λύση
του Κυπριακού σε προτεραιότητα
για τις ΗΠΑ.

Τελειώνει η περίοδος χάριτος στο Κυπριακό
Συστάσεις για την 3η φάση των συνομιλιών, τα αναπόφευκτά χρονοδιαγράμματα και οι επιπτώσεις σε περίπτωση τυχόν νέας αποτυχίας

<<<<<<<

Οι πλευρές καλούνται να
αφήσουν κατά μέρος τις
«εκθέσεις ιδεών»  και να
εμπλακούν αμέσως σε εν-
τατική διαπραγμάτευση
του εδαφικού, του περι-
ουσιακού και εγγυήσεων.

<<<<<<<

Αν αρχίσουν πάλι άκαρ-
πες συζητήσεις τότε και
ευθύνες θα επιρριφθούν
και θα ανοίξει ο δρόμος
για να φέρει η διεθνής
κοινότητα δικό 
της σχέδιο λύσης.

ΚΥ
Π

Ε
ΚΥ
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Ο Οκτώβριος θα κρίνει 
την εμπλοκή Τζον Κέρι 
Τα αποτελέσματα της προσπάθειας Αϊντε, θα καθορίσουν την
επίσκεψη του Αμερικανού ΥΠΕΞ σε Λευκωσία-Αθήνα-Άγκυρα

Βεβαίως ένα μεγάλο ερωτηματικό
είναι αν οι Αμερικανοί έχουν τη δυ-
νατότητα να πιέσουν τον Ταγίπ
Ερντογάν. Ερωτηθείς σχετικά ο
υπουργός Εξωτερικών, Ιωάννης
Κασουλίδης, είπε πως αμφιβάλει
αν μπορεί να πιεστεί ο Ερντογάν,
ωστόσο εκτιμά ότι η Τουρκία επι-
διώκει τη συνεργασία των Ηνωμέ-
νων Πολιτειών, διότι βρίσκεται σε
πάρα πολύ δύσκολη θέση». Και οι
διπλωματικές της αποτυχίες στη
Μέση Ανατολή και τον αραβικό κό-
σμο την υποχρεώνουν να αναδι-
πλωθεί.

Οι ΗΠΑ –όπως διευκρινίστηκε
και από ανώτερο αξιωματούχο του
Στέιτ Ντιπάρτμεντ– θα αναμένουν
τα αποτελέσματα της προσπάθειας
που θα καταβάλει ο Αϊντε, μέχρι τα

τέλη Οκτωβρίου, για να αποφασί-
σουν πώς θα δράσουν κι αν θα εξαγ-
γείλουν την επίσκεψη σε Λευκωσία,
Αθήνα και Άγκυρα, του υπουργού
Εξωτερικών, Τζον Κέρι. Οι ίδιοι ανα-
φέρουν για τον ρόλο που θα δια-
δραματίσουν, ότι θα είναι παρόμοιος
με τη συμμετοχή στις διαβουλεύσεις
για τη συμφωνία στο κείμενο του
Κοινού Ανακοινωθέντος και δεν
πρόκειται να έχουμε επανάληψη
του σκηνικού που είχε δημιουργηθεί
την περίοδο του σχεδίου Ανάν. Όσο
για τον Τζον Κέρι, θα μεταβεί στην
Κύπρο μόνο αν δημιουργηθούν οι
κατάλληλες προϋποθέσεις. 

Ένα ακόμη στοιχείο είναι ότι
πριν αποφασίσει ο κ. Κέρι να ασχο-
ληθεί προσωπικά με το Κυπριακό,
ζήτησε και έλαβε την συγκατάθε-

ση, τόσο της κυπριακής κυβέρνη-
σης, όσο και της τουρκικής, σε-
βόμενος τον ρόλο του ειδικού συμ-
βούλου του γ.γ., ο οποίος σύμφωνα
με καλά ενημερωμένες πηγές,
ήταν προσωπική επιλογή της Βι-
κτώριας Νούλαντ. Σε σχέση με τη
διαδικασία που θα ακολουθηθεί,
φαίνεται πως έχει ξεκαθαριστεί
ότι οι προσπάθειες για τα μέτρα
οικοδόμησης εμπιστοσύνης δεν
πρόκειται να απασχολήσουν τις
συνομιλίες που θα διεξάγει ο Εσπεν
Μπαρθ Άιντε με τους δύο διαπραγ-
ματευτές, αλλά μόνο οι δύο ηγέτες.
Στο θέμα των ΜΟΕ σημαντικό πα-
ρασκηνιακό ρόλο αναμένεται να
αναλάβουν οι ΗΠΑ (με κεντρικό
πρόσωπο τον ίδιο τον Τζον Κέρι)
και επίσης η Ε.Ε.

<<<<<<<

Ο Εσπεν Μπαρθ Άιντε θα
ασχοληθεί με τη διαδικα-
σία των συνομιλιών, ενώ
με τα ΜΟΕ θα ασχολη-
θούν οι ΗΠΑ με τον Τζον
Κέρι να αναλαμβάνει ου-
σιαστικό ρόλο αν προχω-
ρήσουν οι συνομιλίες. 

Μετά και τη διαδικαστική συμφωνία, που επετεύχθη στην παρουσία του Έσπεν Μπαρθ Άιντε στις 17 Σεπτεμβρίου, γίνεται πια κατανοητό ότι τα χρονοδιαγράμ-
ματα έχουν τεθεί σχεδόν από μόνα τους. Γεφύρωση διαφορών και επίτευξη συγκλίσεων μέχρι τον Ιούνιο 2015 και την ολοκλήρωση των εκλογικών διαδικασιών
στα Κατεχόμενα και την Τουρκία. Και στη συνέχεια το τελικό πάρε-δώσε με διεθνή διάσκεψη. 

Δεν μπορεί να πιεστεί ο Ερντογάν 

H κυβέρνηση ανέμενε και τη συνάντηση του Προέδρου της Δημοκρατίας με τον αντιπρόεδρο Μπάιντεν, που έγινε
το βράδυ της Παρασκευής, έχοντας υπόψη ότι το Κυπριακό ήταν στην ατζέντα της συνάντησης Μπαίντεν – Ερντογάν
που προηγήθηκε, γεγονός που θα έδινε μία πιο καθαρή εικόνα στην πλευρά μας για τις τουρκικές προθέσεις.
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Με αναβαθμισμένο
προφίλ η Κύπρος
στη Γ.Σ. ΟΗΕ
Η ένταξη της Κύπρου στη συμμαχία κατά του ISIL, σε συνδυασμό
με την αμφιλεγόμενη στάση της Τουρκίας, άνοιξαν νέες δυνατότητες

Ηνωμένα Έθνη – Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Η πρώτη εβδομάδα της Γενικής Συ-
νέλευσης του ΟΗΕ με τους δεκάδες
διεθνείς ηγέτες να μιλούν σε φόρουμ
υψηλού επιπέδου έχει πάντα μεγάλο
ενδιαφέρον και πολλά απρόοπτα,
ωστόσο η παρούσα ήταν πλήρης
δράσης για την ευρύτερη περιοχή
της ανατολικής Μεσογείου και της
Μέσης Ανατολής. Και καθώς η Κύ-
προς εμφανίζεται αναβαθμισμένη
μετά τις ενεργειακές ανακαλύψεις
και τη στρατηγική σχέση που ανα-
πτύσσεται με τις ΗΠΑ, η κυπριακή
αποστολή που συμμετείχε στην 69η
Σύνοδο κι όσοι κάλυπταν τις δρα-
στηριότητές της, σίγουρα έζησαν
πρωτόγνωρες εμπειρίες. Αυτός που
σίγουρα πρέπει να αισθάνεται από-
λυτα δικαιωμένος, είναι ο υπουργός
Εξωτερικών Ιωάννης Κασουλίδης,
που με την ομιλία του πέρυσι τον
Μάιο στο «Ινστιτούτο Μπρούκινγκς»
της Ουάσιγκτον, είχε λίγο πολύ πε-
ριγράψει τη στρατηγική της κυβέρ-
νησης Αναστασιάδη και προβλέψει
τα περισσότερα απ’ όσα τώρα εκτυ-
λίσσονται.

Ένα πρώτο στοιχείο των διμερών
επαφών των Κυπρίων επισήμων σχε-
τίζεται με τα ενεργειακά. Οι επαφές
του Προέδρου, αλλά και του υπουρ-
γού Εξωτερικών επιβεβαίωσαν ότι
προχωρά με γοργούς ρυθμούς η σύ-
ναψη συμφωνιών για προμήθεια κυ-
πριακού φυσικού αερίου στην Αίγυ-

πτο και στην Ιορδανία, σε συνεργασία
με το Ισραήλ. Με βάση τα ήδη γνω-
στά κοιτάσματα της «Αφροδίτης»,
θεωρείται βέβαιο πως μέχρι το 2018
θα μπορούν Κύπρος και Ισραήλ να
τις προμηθεύουν με φυσικό αέριο
και σε ενάμιση χρόνο, όταν θα υπάρ-
χει πλήρης εικόνα για τις νέες γεω-
τρήσεις που ξεκίνησαν, θα μπορούν
να ληφθούν περαιτέρω αποφάσεις
με βάση τα νέα δεδομένα.

Το δεύτερο στοιχείο σχετίζεται
με τον ρόλο της Κύπρου ως μέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προξένησε
μεγάλη εντύπωση στους Κύπριους
επίσημους ότι όλοι ανεξαιρέτως οι
συνομιλητές τους –ακόμη και οι Αμε-
ρικανοί και οι Ρώσοι– ζητούσαν της
συνδρομή της Λευκωσίας σε θέματα
που τους ενδιέφεραν. 

Οι Αμερικανοί και οι Ρώσοι εν-
διαφερόντουσαν για τις κυρώσεις
στο Ουκρανικό. Οι Αιγύπτιοι να συν-
δέουν θετικά τη Λευκωσία με την
προσπάθεια του Αλ Σίσι να πείσει
τους Ευρωπαίους για την πολιτική
του της «συνεργασίας των μετριο-
παθών δυνάμεων» και του οδικού
χάρτη εκδημοκρατισμού της χώρας
του που αποφάσισε κι ο οποίος στο-
χεύει στην αντιμετώπιση των Αδελ-
φών Μουσουλμάνων. Ο Λίβανος ικα-
νοποιημένος από την προσφορά
οπλισμού στη Λιβανική Εθνοφρουρά
(όπλα τύπου Ζάσταβα) ζήτησε από
την Κύπρο να το «διαφημίσει» στους
Ευρωπαίους εταίρους για να προβούν
σε ανάλογες προσφορές. Μέχρι στιγ-

μής ο κύριος προμηθευτής του Λι-
βάνου σε όπλα είναι η Γαλλία.

Το τρίτο στοιχείο σχετίζεται με
τον γεωστρατηγικό ρόλο της Κύπρου,
τον οποίο αναβαθμίζουν περαιτέρω
η διεθνής εκστρατεία κατά του ISIL
αλλά και η κρίση στη Γάζα. 

Σε σχέση με την εκστρατεία κατά
του Ισλαμικού Κράτους, η ένταξη
της Κύπρου στην συμμαχία των προ-
θύμων, σε συνδυασμό με την αμφι-
λεγόμενη στάση της Τουρκίας, άνοι-
ξαν νέες δυνατότητες. Ανταποκρι-
νόμενη σε αίτημα της Γαλλίας η κυ-
βέρνηση έδωσε την άδεια σε γαλλικά
αεροσκάφη να χρησιμοποιούν την
αεροπορική βάση «Ανδρέας Παπαν-
δρέου» της Πάφου, για υποστηρι-
κτικές επιχειρήσεις – πλην βομβαρ-
δισμών. Η προσωρινή αυτή χρήση
–όσο διαρκούν επιχειρήσεις– ανα-
μένεται να επισημοποιηθεί και να
διευρυνθεί με ευρύτερη στρατηγική
συνεργασία των δύο χωρών, κατά
την επίσημη επίσκεψη του Γάλλου
Προέδρου, Φρανσουά Ολάντ, στη
Λευκωσία, γύρω στον Μάρτιο. Ταυ-
τόχρονα, η Γαλλία αναλαμβάνει να
συνδράμει την Κύπρου σε περίπτωση
επιθέσεων από τους Τζιχαντιστές.

«Μικρά βήματα» με ΗΠΑ 
Οι επιχειρήσεις επίσης κατέστη-

σαν αναγκαία και την επιτάχυνση
της αναβάθμισης των σχέσεων Κύ-
πρου – ΗΠΑ στα θέματα στρατιω-
τικής συνεργασίας και κοινών δρά-
σεων για αντιμετώπιση της τρομο-

κρατίας. Πολλά από τα θέματα αυτά
είχαν τεθεί επί τάπητος στην επί-
σκεψη στην Κύπρο του αντιπροέδρου
Μπάιντεν και επελέγη από τις δύο
χώρες μία τακτική «μικρών βημάτων
(baby steps), όπως αποκαλούνται οι
διμερείς συμφωνίες που θα υπογρα-
φούν. Τα θέματα αυτά συζητήθηκαν
και στις συνομιλίες των Κυπρίων
επισήμων με τους Αμερικανούς, στο
περιθώριο της Γενικής Συνέλευσης
του ΟΗΕ και αναμένονται εξελίξεις.
Αν προχωρήσουν οι συμφωνίες αυ-
τές, ουσιαστικά εξουδετερώνεται
ένα τουρκικό βέτο σε συμμετοχή
της Κύπρου στον Συνεταιρισμό για
την Ειρήνη».

Σε σχέση με την κρίση στη Γάζα,
καθώς οι σχέσεις της Τουρκίας με
το Ισραήλ, την Αίγυπτο και άλλες
αραβικές χώρες βρίσκονται στο χει-
ρότερο ποτέ σημείο, η Κύπρος σή-
μερα αποτελεί τον μοναδικό δρόμο
για την άρση του αποκλεισμού της
Γάζας, κάτι που αποδέχονται όλοι
οι εμπλεκόμενοι, μαζί και η Παλαι-
στινιακή Αρχή, που επιθυμεί να έχει
αυτή την εποπτεία, κι όχι η Χαμάς.
Το αντίθετο εξάλλου δεν δέχονται
ούτε το Ισραήλ, ούτε η Αίγυπτος. Αν

προχωρήσει η συμφωνία (στις δια-
πραγματεύσεις πρωτοστατεί η Ε.Ε.)
θα γίνεται η μεταφορά εμπορευμάτων
στη Γάζα με πλοίο που θα αναχωρεί
από τη Λάρνακα και θα το συνοδεύει
πολεμικό τρίτης χώρας, που εμπι-
στεύεται το Ισραήλ.

Επιδράσεις στο Κυπριακό 
Οι εξελίξεις αυτές μπορούν να

λειτουργήσουν υποβοηθητικά στο
Κυπριακό, καθώς η λύση του ευνοεί
τα συμφέροντα και των ΗΠΑ (μαζί
και άλλων δυτικών δυνάμεων), αλλά
και χωρών της περιοχής, μεταξύ αυ-
τών το Ισραήλ και η Αίγυπτος. Βέβαια,
καθώς για τη λύση του Κυπριακού
το κλειδί βρίσκεται στην Άγκυρα,
παραμένει ερωτηματικό το πώς θα
δουν ότι προωθούνται καλύτερα τα
στρατηγικά της συμφέροντα. Με λύ-
ση, ή χωρίς λύση και βέβαια με τι εί-
δους λύση. Γιατί μία λύση που δίδει
δικαίωμα βέτο στην τ/κ κοινότητα
σε θέματα εξωτερικής πολιτικής, σί-
γουρα θα εξυπηρετούσε την Τουρκία,
τουλάχιστον για μέχρις ότου κρατά
τους Τουρκοκύπριους υπό έλεγχο.

Ένα από τα μεγάλα ερωτήματα
είναι οι επιπτώσεις της παράλογης

πολιτικής και τακτικής του Ταγίπ
Ερντογάν, η οποία αποκαλύφθηκε
σ’ όλο της το μεγαλείο στη Γενική
Συνέλευση του ΟΗΕ, με τις έντονες
επιθέσεις κατά της Αιγύπτου, του
Ισραήλ κι αυτών των Πέντε Μονίμων
Μελών του Σ.Α. Οι εντός της αίθουσας
αντιπρόσωποι των χωρών στην πλει-
οψηφία τους χειροκρότησαν τον Τα-
γίπ Ερντογάν, που φιλοδοξεί να ανα-
δειχθεί σε ήρωα του Τρίτου Κόσμου
και να κερδίσει η χώρα του την έδρα
στο Σ.Α. Ωστόσο, αυτή του η στάση
θέτει σε κίνδυνο την μέχρι τώρα θε-
ωρούμενη σίγουρη επιτυχία. Η Αί-
γυπτος που δεν ήθελε την Τουρκία
(το ίδιο η Σαουδική Αραβία και τα
Εμιράτα) τώρα θα εξαπολύσουν εκ-
στρατεία κατά της Τουρκίας, ενώ οι
τριτοκοσμικές κραυγές του Ερντογάν
άρχισαν να προκαλούν φοβία στη
Δυτική Ομάδα.

Μία πρώτη επίπτωση της στάσης
της Άγκυρας φάνηκε στην υπουργική
σύνοδο της Ισλαμικής, όπου η Αί-
γυπτος μαζί με άλλες χώρες πρόβαλαν
μεγάλη αντίσταση στις αναφορές
του ψηφίσματος στο ψευδοκράτος
της βόρειας Κύπρου, με αποτέλεσμα
να μην ήταν σίγουρο αν τελικά θα
εκδίδονταν την Παρασκευή.

Πάντως, κυπριακές πηγές συμ-
φωνούν ότι η εκλογή της Τουρκίας
στο Σ.Α. θα μας δυσκολέψει στα ψη-
φίσματα για το κυπριακό, καθώς μία
χώρα μέλος μπορεί να ανταλλάσει
χάρες με άλλες, σε ζητήματα αμοι-
βαίου ενδιαφέροντος. 

Στο επίκεντρο της συνάντησης του Προέδρου Αναστασιάδη και του ΥΠΕΞ
Ιωάννη Κασουλίδη με τον ΥΠΕΞ της Ρωσίας Σεργκέι Λαβρόφ ήταν η κατάσταση
στην Ουκρανία και το ζήτημα των κυρώσεων κατά της Ρωσίας. 

<<<<<<<

Ήταν εντυπωσιακό το γε-
γονός ότι όλοι ανεξαιρέ-
τως οι συνομιλητές της
Κύπρου –μεταξύ τους
Αμερικανοί και Ρώσοι–
ζητούσαν τη συνδρομή
της Λευκωσίας σε θέματα
που τους ενδιέφεραν. 

ΚΥ
Π

Ε
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Ο ΠΡΕΣΒΕΥΤΗΣ ΤΗΣ ΡΩΣΙΑΣ ΜΙΛΑΕΙ ΣΤΗΝ «Κ»

Οι κυρώσεις πλήττουν τις σχέσεις μας
Η κρίση στην Ουκρανία και οι επιπτώσεις, οι στρατιωτικές διευκολύνσεις που ζητά η Μόσχα

και το πλήγμα που επιφέρει ο μαξιμαλισμός στο Κυπριακό

Συνέντευξη στον
ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Τις δυσκολίες που προκαλούν στις
κυπρο-ρωσικές σχέσεις οι διεθνείς
κυρώσεις κατά της Μόσχας ανα-
γνωρίζει ο πρεσβευτής της Ρωσίας,
Στάνισλαβ Οσάτσκι, ο οποίος παρ’
όλα αυτά ευελπιστεί ότι ο Ρώσοι
θα καταλάβουν την πρώτη θέση
μεταξύ των τουριστών που προτι-
μούν την Κύπρο. Σε συνέντευξή
του στην «Κ», και σε άπταιστα ελ-
ληνικά, ο κ. Οσάτσκι διαψεύδει κα-
τηγορηματικά ότι η Ρωσία ενισχύει
με δικά τη στρατεύματα τους αυ-
τονομιστές στην Ανατ. Ουκρανία,
αναγνωρίζει ότι στο πλευρό των
αυτονομιστών πολεμούν Ρώσοι εθε-
λοντές και τονίζει πως το ίδιο πράτ-
τουν Αμερικανοί που έχουν ενταχθεί
στις δυνάμεις του Κιέβου. 
–Θεωρείτε ότι μπορεί να υπάρξει
στρατιωτική λύση στην Ουκρανία;
Κι αν όχι γιατί η Ρωσία ενισχύει
τους αυτονομιστές στην Ανατο-

λική Ουκρανία, όπως λένε διά-
φορες χώρες, ακόμα και με δικό
της στρατό για να αμφισβητήσουν
την κυριαρχία της χώρας;

–Θεωρούμε ότι οι προσπάθειες
στρατιωτικής λύσης της κρίσης
στην Ουκρανία θα είναι ολέθριες
για τη χώρα. Η Ρωσία δεν ενισχύει
στρατιωτικά τα ένοπλα τμήματα
που μάχονται με τα στρατεύματα
του Κιέβου στις περιοχές της Ανα-
τολικής Ουκρανίας. Επίσης, η Ρωσία
δεν έχει τα στρατιωτικά της τμή-
ματα στο ουκρανικό έδαφος. Τα
σημερινά μέσα ελέγχου επιτρέπουν
να επιβεβαιωθεί εύκολα αυτό το
γεγονός. Όμως δεν κρύβουμε ότι
στις εχθροπραξίες στην Ανατολική
Ουκρανία στο πλευρό των στρα-
τιωτικών τμημάτων εκείνων τους
οποίους λένε αυτονομιστές παίρ-
νουν μέρος οι Ρώσοι εθελοντές κα-
θώς και οι πολίτες μιας σειράς ευ-
ρωπαϊκών και άλλων χωρών. Εξίσου,
αρκετοί Αμερικανοί πολεμάνε με
το μέρος του Κιέβου και παίζουν
τον ρόλο συμβούλων του. Στο κυ-
βερνητικό στρατό της Ουκρανίας
δραστηριοποιούνται και άλλοι ξένοι
από διάφορες χώρες του κόσμου. 
– Τι μπορεί να κάνει η Ρωσία για
να συμβάλει στην εκτόνωση της
κρίσης και να αποφύγει την επι-
βολή μακρόχρονων οικονομικών
κυρώσεων, αλλά κι ενός είδους
πολιτικής απομόνωσης;

–Η κρίση στην Ουκρανία προ-
κλήθηκε από τις ενέργειες των ΗΠΑ
και ορισμένων άλλων δυτικών χω-
ρών που έθεσαν μπροστά της ένα
τεχνητό δίλημμα: είτε με τη Ρωσία
είτε με τη Δύση, υποκινούσαν ανοι-
κτά τους οπαδούς της «ευρωπαϊκής
πορείας» της Ουκρανίας και στήριζαν
κάθε προσπάθεια που είχε ως στόχο
να καταστραφούν οι ομαλές σχέσεις
της Ουκρανίας με τη Ρωσία. Θέλω
να τονίσω τη ιδιαίτερη σημασία του
γνωστού σχεδίου του Προέδρου Β.
Πούτιν που δόθηκε στη δημοσιότητα
λίγες μέρες πριν. Το σχέδιο αυτό
αποτέλεσε τη βάση του Πρωτοκόλ-
λου που υπογράφθηκε στις 5 Σε-
πτεμβρίου στο Μινσκ στη συνεδρία
της τριμερούς ομάδας επαφής (στην
οποία παίρνουν μέρος οι εκπρόσωποι
Ουκρανίας, Ρωσίας και ΟΑΣΕ). Τα
μέτρα που προβλέπει το Πρωτόκολλο
είναι: άμεση κατάπαυση του πυρός,
παρακολούθηση και επαλήθευση
από μέρους του ΟΑΣΕ του καθεστώ-
τος της μη εφαρμογής όπλων, απο-
κέντρωση της εξουσίας με έγκριση
Νόμου για τον προσωρινό τρόπο

της τοπικής αυτοδιοίκησης σε ορι-
σμένες επαρχίες των περιοχών Ντο-
νέτσκαγια και Λουγκάνσκαγια, μό-
νιμη παρακολούθηση των συνόρων
Ουκρανίας-Ρωσίας, επαλήθευσή
τους από μέρους του ΟΑΣΕ και δη-
μιουργία ζώνης ασφάλειας στα πα-
ραμεθόρια τμήματα Ουκρανίας και
Ρωσίας, άμεση απελευθέρωση όλων
των ομήρων και προσώπων υπό πα-
ράνομη κράτηση, ψήφιση νόμου
που θα αποκλείσει διώξεις και τι-
μωρία σε βάρος των προσώπων λόγω
γεγονότων που έλαβαν χώρα σε ορι-
σμένες επαρχίες των περιοχών Ντο-
νέτσκαγια και Λουγκάνσκαγια, συ-
νέχιση του εσωτερικού πανεθνικού
διαλόγου, λήψη μέτρων προς βελ-
τίωση της ανθρωπιστικής κατάστα-
σης στο Ντονμπάς, διεξαγωγή πρό-
ωρων τοπικών εκλογών σύμφωνα
με τον Νόμο της Ουκρανίας για τον
προσωρινό τρόπο της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης σε ορισμένες επαρχίες
των περιοχών Ντονέτσκαγια και
Λουγκάνσκαγια, απομάκρυνση των
παράνομων ένοπλων τμημάτων,
της στρατιωτικής τεχνικής και των
μισθοφόρων από την επικράτεια
της Ουκρανίας κ.ά. Πιστεύουμε ότι
η υλοποίηση αυτών των μέτρων αν-
ταποκρίνεται στους πόθους και των

δύο αντιμαχόμενων ουκρανικών
πλευρών και δημιουργεί προϋπο-
θέσεις για την επίλυση της ουκρα-
νικής κρίσης.  Η διευθέτηση της
κατάστασης στην Ουκρανία δεν εί-
ναι απλή. Αλλά είναι ενθαρρυντικό
το γεγονός ότι πραγματοποιούνται
νέα βήματα που αποβλέπουν στην
εξομάλυνσή της. Έτσι η συμφωνία
που υπογράφθηκε στις 20 Σεπτεμ-
βρίου προνοεί τη δημιουργία ουδέ-

τερης (αποστρατικοποιημένης) ζώ-
νης πλάτους 30 χιλιομέτρων στις
εμπόλεμες περιοχές της Ανατολικής
Ουκρανίας με την απομάκρυνση
του βαρέως πυροβολικού της κάθε
πλευράς σε βάθος 15 χιλιομέτρων
από τη γραμμή του μετώπου, τη
απαγόρευση χρήσης των βαρέων
όπλων στις κατοικημένες περιοχές,
κ.ά. Ελπίζουμε ότι θα ακολουθήσουν
και άλλα εποικοδομητικά βήματα

που θα επιτρέψουν να συνεχισθεί
με συνέπεια η διαδικασία της απο-
κατάστασης της ειρήνης στην Ου-
κρανία.
–Κάτι που προφανώς προσδο-
κείτε πως θα τερματίσει τις κυ-
ρώσεις κατά της Ρωσίας, αλλά
και την ενδεχόμενη πολιτική της
απομόνωση... 

–Πρωτεργάτες της επιβολής των
αντιρωσικών κυρώσεων και της
απομόνωσης της χώρας μας είναι
οι ΗΠΑ. Και ο λόγος των αντιρω-
σικών προσπαθειών τους και των
συμμάχων τους είναι ολοφάνερος:
η Ρωσία ξαναστέκεται στα πόδια
της και μετατρέπεται σε μεγάλο
εμπόδιο για την υλοποίηση ηγεμο-
νικών στόχων της Ουάσιγκτον. Οι
επινοημένες κατηγορίες κατά της
Ρωσίας για τη δήθεν παροχή της
στρατιωτικής βοήθειας προς τις
ανατολικές περιοχές της Ουκρανίας
χρησιμοποιούνται από τις ΗΠΑ σαν
αφορμή για να δικαιολογήσουν την
αντιρωσική πολιτική τους που απο-
βλέπει σε μια νέα αποδυνάμωση
της Ρωσίας. Γιατί μια ισχυρή Ρωσία
είναι σε θέση να ματαιώσει τα αν-
τιδραστικά τους σχέδια.
–Η Κύπρος συντάσσεται με τους
εταίρους της στην Ε.Ε. και, παρά

τις όποιες αντιρρήσεις, προσυ-
πογράφει τις κυρώσεις. Πόσο
επηρεάζει αυτή η πραγματικό-
τητα τις σχέσεις Λευκωσίας –
Μόσχας;

–Η Κυπριακή Δημοκρατία είναι
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
συμμερίζεται τις αξίες της και σή-
μερα δεν θέλει να διαφέρει σε τίποτε
από τα άλλα μέλη της Ε.Ε. Παράλ-
ληλα, είναι φίλη της Ρωσίας με την
οποία συνεργάζεται σε πολλούς το-
μείς. Γι’ αυτό από τη μια «προσυ-
πογράφει» τις κυρώσεις της Ε.Ε.
και από την άλλη φέρνει αντιρρή-
σεις τασσόμενη υπέρ της λύσης
των διαφορών με πολιτικές και δι-
πλωματικές μεθόδους. Εκτιμούμε
τη θέση της Κύπρου ότι οι διαφορές
πρέπει να λύνονται με πολιτικά
μέσα και όχι με οικονομικές και άλ-
λες κυρώσεις. Οι κυρώσεις κατά
της Ρωσίας προκάλεσαν τις αντι-
κυρώσεις από μέρους της που αφο-
ρούν όλες τις χώρες που συμμερί-
σθηκαν τις αντιρωσικές κυρώσεις.

Είναι φυσιολογικό ότι οι κυρώσεις
επηρεάζουν αρνητικά τις οικονο-
μικές σχέσεις της Κύπρου και της
Ρωσίας. Συγκρατούν και την ανά-
πτυξη των διμερών σχέσεων σε άλ-
λους τομείς. 
–Μεγάλος αριθμός Ρώσων πολι-
τών έχουν επιλέξει να ζουν και
να δραστηριοποιούνται επιχει-
ρηματικά στην Κύπρο. Βλέπετε
αυτή την τάση να συνεχίζεται
και πόσο θα επηρεάσει την ισχυ-
ρή οικονομικά ρωσική κοινότητα
η απόφαση του Προέδρου Πού-
τιν, να επαναπατρίσει ρωσικά
κεφάλαια που βρίσκονται στο
εξωτερικό;

–Πραγματικά ο Πρόεδρος Β. Πού-
τιν κάλεσε τελευταία τις ρωσικές
εταιρείες που δραστηριοποιούνται
στο εξωτερικό να επαναπατρισθούν.
Αυτό το κάλεσμα για την «αποϋπε-
ρακτιοποίηση» ανταποκρίνεται στο
συμφέρον της εθνικής μας οικονο-
μίας. Σήμερα το περιβάλλον για της
δραστηριότητες των εταιρειών στο
εσωτερικό της Ρωσίας είναι πολύ
πιο ευνοϊκό απ’ ό,τι ήταν κάμποσα
χρόνια πριν. Έτσι ιδιαίτερη ανάγκη
να στεγάζονται στο εξωτερικό δεν
υπάρχει. 
–Ποια είναι κατά τη γνώμη σας
τα πολιτικά και οικονομικά οφέ-
λη για την Κύπρο από τις σχέσεις
της με τη Ρωσία. Κι τι έχει να
κερδίσει η δική σας χώρα προ-
σεταιριζόμενη ένα μικρό κράτος
όπως η Κύπρος;

–Είναι πολλά και αμοιβαία. Είναι
μεγάλης σημασίας και για τις δύο
χώρες μας η υποστήριξη σε μια σει-
ρά πολιτικά ζητήματα που παρέχουν
η μία στην άλλη σε διεθνή φόρα.
Ως προς τα πολιτικά οφέλη νομίζω
για τη χώρα σας δεν χάνει σημασία
η παραδοσιακή και προσηλωμένη
στις αρχές στήριξη της Ρωσίας στο
Κυπριακό. Όσον αφορά την οικο-
νομία να πάρουμε π.χ. τον τουρισμό.
Φαίνεται ότι σε λίγο οι Ρώσοι θα
μπορούσαν να πάρουν την πρώτη
θέση μέσα στους ξένους τουρίστες
στην Κύπρο. Αυτή η άνοδος εξα-
σφαλίζει τεράστια συμπληρωματικά
οικονομικά οφέλη για την Κύπρο.
Και για τους κατοίκους της Ρωσίας
η Κύπρος παραμένει ένας από τους
προσφιλείς προορισμούς, γεγονός
που οφείλεται όχι μόνον στην ωραία
θάλασσα και τον ήλιο, αλλά και σε
γνωστή φιλοξενία των Κυπρίων και
τα παραδοσιακά φιλικά αισθήματα
που τρέφουν ο ένας προς τον άλλον
οι λαοί μας.

–Η χώρα σας, ως μόνιμο μέλος
του Συμβουλίου Ασφαλείας του
ΟΗΕ, είχε από την αρχή του
Κυπριακού λόγο και ρόλο στις
διάφορες διαδικασίες λύσεις.
Από τη διαχρονική, συλλογική,
αυτή εμπειρία, τι θα συμβου-
λεύατε τις δυο πλευρές να πρά-
ξουν για να προχωρήσει η δια-
πραγμάτευση; Ήταν προς την
ορθή κατεύθυνση τα όσα δή-
λωσε ο νέος Πρόεδρος της
Τουρκίας στα Κατεχόμενα; 

–Ευχαριστώ για την αναγνώ-
ριση του ρόλου της χώρας μας
στο Κυπριακό. Όμως κάποιες συ-
στάσεις στις πλευρές των δια-
πραγματεύσεων που διεξάγονται
υπό την αιγίδα του ΟΗΕ θα αδύ-
νατο να ερμηνευθούν ως παρέμ-
βαση στα εσωτερικά σας. Γι’ αυτό
θα επαναλάβω μόνον το εξής: πι-
στεύω ότι η λύση θα είναι συμ-
βιβαστική. Γιατί συμβιβασμός κα-
τά τη γνώμη μου σήμερα είναι ο
μόνος δυνατός τρόπος διευθέτη-

σης του Κυπριακού. Και κάθε συμ-
βιβασμός σημαίνει ότι και οι δύο
πλευρές κάτι κερδίζουν και κάτι
χάνουν, ότι είναι απαραίτητες οι
υποχωρήσεις και από τις δύο πλευ-
ρές. Είμαι βέβαιος ότι αλλιώς θα
είναι αδύνατο να επιτευχθεί μία
αμοιβαία αποδεκτή λύση. Για τα

επιτρεπτά όρια των υποχωρήσεων
δηλαδή για τις λεγόμενες κόκκινες
γραμμές αποφασίζουν οι αρμόδιοι
των κοινοτήτων έχοντας ως γνώ-
μονα τα εθνικά τους συμφέροντα
από τη μία, και από την άλλη την
ζωτική αναγκαιότητα εξεύρεσης
λύσης. Εάν επικρατεί ο μαξιμα-

λισμός το πολύ που μπορεί να
γίνει είναι να βρεθεί μία λύση
που δεν θα είναι λειτουργική και
ως εκ τούτου δεν θα είναι βιώσιμη.
Στη χειρότερη περίπτωση τα
πράγματα θα οδηγηθούν σε αδιέ-
ξοδο οριστικά. Πιστεύω ότι η ίδια
η προαναφερόμενη επίσκεψη στη
λεγόμενη «ΤΔΒΚ» αντιβαίνει στις
γνωστές αποφάσεις του Συμβου-
λίου Ασφαλείας. 

“Εάν επικρατεί ο μαξι-
μαλισμός το πολύ που
μπορεί να γίνει είναι να
βρεθεί μία λύση που
δεν θα είναι λειτουργι-
κή και ως εκ τούτου δεν
θα είναι βιώσιμη.

Μαξιμαλισμός ίσον αδιέξοδο στο Κυπριακό

Μόνο με συμβιβασμό θα λυθεί το Κυπριακό, δηλώνει ο Ρώσος διπλωμάτης
στον Λευτέρη Αδειλίνη.

“Είναι φυσιολογικό ότι οι
κυρώσεις επηρεάζουν
αρνητικά τις οικονομικές
σχέσεις της Κύπρου και
της Ρωσίας. Συγκρατούν
και την ανάπτυξη
των διμερών σχέσεων
σε άλλους τομείς.

“Η διευθέτηση της κατά-
στασης στην Ουκρανία
δεν είναι απλή. Αλλά
είναι ενθαρρυντικό το
γεγονός ότι πραγματο-
ποιούνται νέα βήματα
που αποβλέπουν
στην εξομάλυνσή της.

–Κατά καιρούς γίνεται πολύς λόγος
για τις ναυτικές ή και αεροπορικές
εξυπηρετήσεις που ζητά η Μόσχα
από τη Λευκωσία. Μπορείτε να μας
πείτε ποια είναι τα ρωσικά αιτήματα
και αν έχουν ικανοποιηθεί;
–Θέλω να υπογραμμίσω ότι η Ρω-
σία δεν πρόβαλε κανένα αίτημα
για αυτό το θέμα και δεν επρόκει-
το να δημιουργηθεί καμιά στρα-
τιωτική βάση της Ρωσίας στην Κύ-
προ. Συζητήθηκε η δυνατότητα να
έχει η Ρωσία ορισμένες διευκο-
λύνσεις στη χρήση της κυπριακής
στρατιωτικής και άλλης υποδο-
μής. Τέτοια συνεργασία η Κύπρος

έχει με άλλες χώρες. Γιατί να μη
έχει συνεργασία σε αυτό τον το-
μέα και με τη Ρωσία;
–Πρόσφατα η ρωσική πρεσβεία εξέ-
δωσε μια πολύ σκληρή ανακοίνωση
για το τελευταίο βιβλίο του ερευνητή
και συμβούλου του Προέδρου της
Κυπριακής Δημοκρατίας, Μακάριου
Δρουσιώτη «Η εισβολή και οι μεγάλες
δυνάμεις». Αφήνατε μάλιστα και
πολύ σοβαρά υπονοούμενα για τον
ίδιο τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.
Βλέποντάς το από κάποια απόσταση,
ήταν πιστεύετε ορθή και σοφή ενέρ-
γεια αυτή σας η ανακοίνωση;
–Θεωρώ ότι το ζήτημα έχει λήξει.

Λήξαν το θέμα με Μακάριο Δρουσιώτη

«Δεν κρύβουμε ότι στις εχθροπραξίες στην Ανατολική Ουκρανία στο πλευρό των στρατιωτικών τμημάτων εκείνων τους οποίους λένε αυτονομιστές παίρνουν
μέρος Ρώσοι εθελοντές καθώς και πολίτες μιας σειράς ευρωπαϊκών και άλλων χωρών. Εξίσου αρκετοί Αμερικανοί πολεμάνε με το μέρος του Κιέβου και παί-
ζουν το ρόλο συμβούλων του», δηλώνει ο πρεσβευτής της Ρωσίας στην Κύπρο, Στάνισλαβ Οσάτσκι.
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Ο Αβέρωφ «ρουλεμάν» στο πολιτικό τοπίο 
Χαράζει νέο δρόμο, κρατώντας αποστάσεις από την κυβέρνηση και επιχειρώντας απογαλακτισμό από το «κατεστημένο» στον ΔΗΣΥ 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Το γεγονός ότι η κρισιμότητα των
στιγμών, τόσο για την εύθραυστη
κυπριακή οικονομία όσο και για την
κοινωνία, απαιτεί εκ βάθρου δια-
μόρφωση του πολιτικού σκηνικού
είναι το προφανές στοίχημα που
φαίνεται να επιχειρεί να κερδίσει ο
Αβέρωφ Νεοφύτου. Παλαιοκομμα-
τικές τακτικές και διασυνδέσεις με
οικονομικά συμφέροντα έχουν που
ήδη απορριφθεί από τη συμπαγή
πλειοψηφία της κοινής γνώμης και
που αναμφισβήτητα δημιουργούν
την ανάγκη νέων πολιτικών δεδο-
μένων, έχουν πλήρως μελετηθεί από
τον πρόεδρο του ΔΗΣΥ, ο οποίος
χαράζει πλέον άλλη πορεία πλεύσης
με καινούργιες ρότες: 

• Η φιλοσοφία των Chicago Boys,
μπαίνει εν μέρει στο ψυγείο.

• Οι σχέσεις με το Προεδρικό
επαναπροσδιορίζονται. 

• Οι προσπάθειες κοινοβουλευ-
τικών συμμάχων εντατικοποιούν-
ται.

Αυτά άλλωστε, αποδεικνύονται
τόσο από τη στάση Αβέρωφ Νεο-
φύτου στο ακανθώδες κεφάλαιο των
εκποιήσεων όσο και από τις τελευ-
ταίες δημόσιες τοποθετήσεις του.

Στην αναζήτηση συμμάχων
Το πρόσφατο πολιτικό παρελθόν

απέδειξε πως οι κρίσεις απαιτούν
συμμάχους. Η αδυναμία εξασφάλισης
συμμάχων οδηγεί και στην πολιτική
απομόνωση. Αυτό εξάλλου έχει δια-
φανεί και στην περίπτωση του ΑΚΕΛ.
Η συνειδητή επιλογή του κόμματος
της Αριστεράς να στηρίξει πλήρως
τις πολιτικές Χριστόφια, το καταδί-
κασε για τρία χρόνια στην απομό-
νωση. Την αναγκαιότητα συμμάχων,
φαίνεται να αντιλήφθηκε σχετικά
εγκαίρως ο συναγερμικός πρόεδρος,
στο κεφάλαιο των εκποιήσεων και

ιδιαίτερα στο θέμα των αναπομπών.
Η αδυναμία της κυβέρνησης να δια-
πραγματευθεί καλύτερα προβλημα-
τικές πρόνοιες του νομοσχεδίου με
την Τρόικα αλλά και η συνειδητή
επιλογή να μην εμπλέξει τις πολιτικές
δυνάμεις σε ένα διάλογο για τη δια-
μόρφωση του νομοσχεδίου των εκ-
ποιήσεων προκάλεσε τριγμούς στις
σχέσεις των δύο μερών, με αποτέ-
λεσμα την απομόνωση του Προ-
εδρικού και την ενίσχυση ενός αν-
τιπολιτευτικού μετώπου. Ο χειρισμός
των αναπομπών από πλευράς Προ-
εδρικού δυναμίτισε την ήδη συγ-
κρουσιακή σχέση των δύο μερών
με εμφανή πλέον την απειλή και
πολιτικής κρίσης και περαιτέρω πε-
ριπετειών στον χρηματοπιστωτικό
τομέα.

Τον τρίτο δρόμο φαίνεται να επέ-
λεξε στην συγκεκριμένη περίπτωση
ο Αβέρωφ Νεοφύτου, αφού μία άνευ
όρων στήριξη των κυβερνητικών
χειρισμών θα επέφερε τεράστιες ζη-
μιές στο ίδιο το κόμμα, στην κυβέρ-
νηση και στην κυπριακή οικονομία.
Σωσίβιο σωτηρίας για την οικονομία
χαρακτηρίζεται η στρατηγική επι-
λογή του να κρατήσει αποστάσεις
ασφαλείας από το Προεδρικό και
να αναζητήσει συμμάχους σε κοι-
νοβουλευτικό επίπεδο. Σε ρόλο ρου-
λεμάν, μεταξύ κυβέρνησης και πο-

λιτικών δυνάμεων η Πινδάρου απο-
φεύγει την πολιτική της απομόνωσης
και επιτυγχάνει μία κοινώς αποδεκτή
λύση για αποφυγή περαιτέρω περι-
πετειών στο χρηματοπιστωτικό μας
σύστημα.

Αποστάσεις ασφαλείας 
Πάντως, οι αποστάσεις ασφαλείας

και η κριτική που δέχεται η κυβέρ-
νηση από πλευράς της Πινδάρου
δεν αποτελεί αποκλειστικά επικοι-
νωνιακό τέχνασμα όπως κάποιοι
πολιτικοί κύκλοι το ερμηνεύουν.
Σημειώνεται πως για πρώτη φορά
στο κυπριακό πολιτικό τοπίο, το κυ-
βερνών κόμμα αποστασιοποιείται
από χειρισμούς της κυβέρνησής
του, ενώ δεν διστάζει να ασκήσει
και δημόσια κριτική. Τις κριτικές
του προέδρου του ΔΗΣΥ, φαίνεται

να αντιμετωπίζει προς το παρόν
ήπια το Προεδρικό, αφού στην ουσία
η στάση του Αβέρωφ Νεοφύτου έχει
καταφέρει να σώσει το πρόγραμμα
οικονομικής προσαρμογής. Κάποιοι
από τους χειρισμούς της εκτελεστι-
κής εξουσίας, χαρακτηρίζονται από
στελέχη του κόμματος ως προχει-
ρότητες και ανατινάζουν το δια-
πραγματευτικό παιχνίδι που επιχειρεί
το κυβερνών κόμμα εντός Βουλής.
Χαρακτηριστικό παράδειγμα απο-
τελεί τόσο το ζήτημα του εφάπαξ
όσο και κάποιες από τις πρόσφατες
πρακτικές της ηγεσίας της Κεντρικής
Τράπεζας. Η επιστολή της Χρυστάλ-
λας Γιωρκάτζη στον πρόεδρο του
Δ.Σ. της Τράπεζας Κύπρου, καλώντας
τα μέλη του Σώματος σε παραίτηση
φαίνεται να προκάλεσε προβλήματα
στις προσπάθειες του Αβέρωφ Νε-

οφύτου να καταλήξει σε μία κοινώς
αποδεκτή λύση για τις εκποιήσεις
και αναπομπές. Η ενέργεια έγινε
στη χειρότερη χρονική συγκυρία
κατά την Πινδάρου και προκάλεσε
την οργίλη αντίδραση του προέδρου
του ΔΗΣΥ. Αξίζει να σημειωθεί πως
δεν είναι η πρώτη φορά που η διοι-
κήτρια της Κεντρικής Τράπεζας –
και κατά πολλούς προστατευόμενη
του Προεδρικού– δυναμιτίζει τις
προσπάθειες επίτευξης λύσης από
πλευράς Αβέρωφ Νεοφύτου. Οι αδυ-
ναμίες στο θέμα των ελέγχου των
αναδιαρθρώσεων των δανείων, έφε-
ραν σε ιδιαίτερα δύσκολη θέση όλα
τα πολιτικά κόμματα στο να έχουν
σαφή εικόνα των πρακτικών των
τραπεζών απέναντι στους δανει-
ολήπτες. 

Διάσταση με τράπεζες
Σαφή διαχωρισμό με τους παρά-

γοντες του χρηματοπιστωτικού συ-
στήματος και άλλων πρωταγωνιστών
της κυπριακής οικονομίας φαίνεται
να επιχειρεί ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ.
Σημειώνεται πως η μέχρι τώρα πο-
λιτική του πορεία ταυτίστηκε με πο-
λιτικές στήριξης των τραπεζών και
«συμπαράστασης» μεγάλων οικο-
νομικών παραγόντων, αλλά και δια-
κηρύξεις για πιστή εφαρμογή του
μνημονίου. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου
εγκαταλείπει σταδιακά τη σκληρή
προσέγγιση της σχολής Rose & Mil-
ton Friedman και επιχειρεί να απο-
κτήσει ένα πιο φιλολαϊκό προφίλ.
Μέσα από τις δημόσιες τοποθετήσεις
του καταδικάζει τις καταχρηστικές
πρακτικές των τραπεζών και των
διοικήσεών τους, αλλά και τη σκληρή
στάση των διεθνών δανειστών μας.
Πλέον ο δημόσιος του λόγος επι-
κεντρώνεται ολοένα και περισσότερο
στην προστασία των μικρών δανει-
οληπτών και των αδυνάτων γενικό-
τερα.

<<<<<<<

Κάποιοι χειρισμοί της
κυβέρνησης χαρακτηρί-
ζονται από στελέχη του
ΔΗΣΥ ως προχειρότητες
και ανατινάζουν το δια-
πραγματευτικό παιχνίδι
που επιχειρεί το κυβερ-
νών κόμμα εντός Βουλής. 

Στην πολιτική
του mea culpa
«Ρήξη με το αμαρτωλό πα-
ρελθόν» επιχειρεί μέσα από
τις δημόσιες τοποθετήσεις
και πρακτικές του ο Αβέρωφ
Νεοφύτου. Πολιτικοί κύκλοι
σημειώνουν πως ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ προσπαθεί με κάθε
τρόπο να αποβάλει από πάνω
του τυχόν συσχετισμούς του
με αμφιλεγόμενους πλέον
παράγοντες της κυπριακής
οικονομίας. Παράλληλα, ο
ίδιος προσπαθεί να απαγκι-
στρωθεί από τον παλαιοκομ-
ματισμό και να χαράξει τη δι-
κή του προσωπική πορεία
στον πολιτικό χώρο. Διαχωρί-
ζει συνεπώς τη θέση του από
πρακτικές του προκατόχου
του και νυν Προέδρου της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. « Όλοι
έχουμε διαπράξει λάθη» φαί-
νεται να ομολογεί συχνά ο
Αβέρωφ Νεοφύτου, σε μία
προσπάθεια να αποδείξει
πως ο ίδιος είναι έτοιμος να
εγκαταλείψει τη νοοτροπία
που συνέβαλε στη σημερινή
οικονομική κατάρρευση και
μέσα στο πλαίσιο συνένωσης
να κτιστεί πλέον μία νέα πολι-
τική, ένας τρίτος δρόμος της
συναίνεσης και της οικονομι-
κής ανάκαμψης. Αναμένεται
να διαφανεί πλέον, αν οι δη-
μόσιες τοποθετήσεις και κι-
νήσεις του, θα διασυνδεθούν
με ανάλογες πολιτικές πρά-
ξεις ή αν αποτελούν καθαρά
επικοινωνιακά τεχνάσματα
για να αποφύγει το κόμμα τον
φαύλο κύκλο της κρίσης και
της απομόνωσης. 

Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ χαράζει νέα πορεία πλεύσης, απαγκιστρωμένος από
το παλιό κατεστημένο του κυβερνώντος κόμματος, επαναπροσδιορίζοντας τη
σχέση του με το Προεδρικό.
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Οι επικρουστήρες της συνείδησης

Νέα εποχή 
Η πάλη του μετώπου της διαπλοκής με την
απαίτηση του κοινωνικού συνόλου για από-
δοση δικαιοσύνης μπήκε σε μια νέα εποχή
κι ένα πολύ ενδιαφέρον στάδιο, το οποίο εί-
ναι άκρως αποκαλυπτικό ως προς τα στρατό-
πεδα που αντιμάχονται και καθόλα θλιβερό,
γιατί φαίνεται ότι η δικαιοσύνη, παρά τις
προσπάθειες που καταβάλλονται από μερι-
κούς, θα χάσει το ματς. Μπήκαμε λοιπόν
στην εποχή της «κολονοσκόπησης», η οποία
είναι το ύστερο στάδιο του στεφανιογραφή-
ματος, για όσους συλλαμβάνονται για υπο-
θέσεις καταδολίευσης, εξαπάτησης ή και
λήψης δανείων πολλών εκατομμυρίων χω-
ρίς εγγυήσεις και δεν έχουν κέφι, βρε αδελ-
φέ, να δώσουν κατάθεση στην αστυνομία. Τι
να πουν εξάλλου, «ναι, ρε κορόϊδα, τα πήρα-
με και τα βγάλαμε και στο εξωτερικό» ή
«εσείς θα πληρώσετε ζοππόβορτοι κι αυτό
το λογαριασμό»;  

••••
Ο Ρίκκος και οι καπήρες
Για να πούμε και του στραβού το δίκιο, αυ-
τή την κοροϊδία δεν την έχαψε ο βοηθός
γενικός εισαγγελέας Ρίκκος Ερωτοκρίτου,
ο οποίος όντας πολιτικό ον αντιλαμβάνεται
περίφημα ότι τώρα παίζεται η τελευταία
παρτίδα των θεσμών εναντίον της διαφθο-
ράς και με κανένα τρόπο δεν θα δεχτεί να
τον πάρει το ποτάμι. Ο Ρίκκος εξάλλου εί-
ναι Λεμεσιανός και δεν τον πάνε τα τζάκια
της πρωτεύουσας αλλά ούτε ο ίδιος κρύβει
τη μεγάλη «συμπάθεια» που τους έχει.
Έτσι, λοιπόν, όταν πήρε πρέφα ότι το aristo
medical team, έπαιζε με σημαδεμένη τρά-
πουλα και θα ρεζίλευε τις αστυνομικές και
ανακριτικές αρχές, διέταξε άπαντες να πε-
ράσουν από… κολονοσκόπηση και έτσι εν-
τοπίστηκαν οι πολύποδες που έκρυβαν βα-
θιά στις τσέπες τους. Ρίκκο, μπράβο αλλά
να σε δω και στο δεύτερο ημίχρονο, διότι
μάλλον μόνος σου θα το παίξεις αυτό το
ματς, αφού ο Κωστάκης μάλλον ψήνει κα-
πήρες στο τζάκι. 

••••
Άνευ βλάβης
Εκείνος που τη γλύτωσε χωρίς κολονοσκό-
πηση αλλά με ένα πρόστιμο που θα πληρώ-
σει στον Φόρο Εισοδήματος είναι ο συμπα-
θής Χριστόδουλος. Η παραδοχή του σε έξι
κατηγορίες που αφορούν φορολογικά αδι-
κήματα ενώπιον του Επαρχιακού Δικαστηρί-
ου Λευκωσίας ήταν αρκετή, αφού αποσύρ-
θηκε η κατηγορία για πλαστογραφία σε βά-
ρος του, ενώ  απαλλάχθηκε η θυγατέρα και
ο γαμπρός του. Ο κ. Χριστόδουλος εξερχό-
μενος του δικαστηρίου δήλωσε ότι δεν έχει

τίποτα για το οποίο να ντρέπεται –εκτός από
αυτό που παραδέχθηκε προφανώς, ότι δη-
λαδή διέπραξε το αδίκημα της φοροδιαφυ-
γής σε σχέση με ποσό 1 εκατ. ευρώ που έλα-
βε από τον Μιχάλη Ζολώτα– και πως έδωσε
στην πατρίδα πολύ περισσότερα από ό,τι πή-
ρε. Δεν ξέρω αν εννοούσε ότι η πατρίδα θα
πρέπει να του κάνει refund, τα λεφτά που
θα πληρώσει για τη φοροδιαφυγή…

••••
Βεργούλες και με δείρανε
Μια πηγή του Ιανού από Πάφο μεριά, που
γνωρίζει τόσο τα διαδραματιζόμενα στον
δήμο της πόλης όσο και τα εν δήμω του ΔΗ-
ΚΟ, με πληροφόρησε ότι υπάρχει μεγάλη
δυσφορία στο κόμμα έναντι του δημάρχου
Πάφου Σάββα Βέργα. Μάλιστα, εντός του
κόμματος έγιναν σκέψεις και για τον αντικα-
ταστάτη του Βέργα, αφού πολλοί θεωρούν
σίγουρο ότι θα παρουσιάσει ψηλή πίεση ο
δήμαρχος και ίσως εισαχθεί και το νοσοκο-
μείο, μόλις ακούσει το άσμα που θα του

αφιερώσει η αστυνομία. Αποκλειστικές
πληροφορίες της στήλης, αναφέρουν ότι
πρόκειται για το γνωστό, «τα δύο σου χέρια
πήρανε βεργούλες και με δείρανε».  

••••
Δεν θα είναι μόνος
Άλλη πηγή της στήλης από την Πάφο, μας
αποκάλυψε περίπτωση, που κάποιοι δημοτι-
κοί άρχοντες, έκαναν λέει τα αδύνατα να γί-
νουν δυνατά για ένα παρκινγκ. Προσέξτε όχι
μία θέση σε παρκινγκ αλλά για ένα ολόκλη-
ρο παρκινγκ που βρίσκεται απέναντι από
μια υπεραγορά. Ο χώρος εκείνος, που λέτε,
είναι τουρκοκυπριακή περιουσία και δεν
ήταν δυνατό, ο επιχειρηματίας που ήθελε να
τον μετατρέψει σε χώρο στάθμευσης να κα-
τορθώσει κάτι τέτοιο. Τα αδύνατα έγιναν δυ-
νατά αφού κάποιοι δημοτικοί άρχοντες πή-
ραν 150.000 ευρώ, λέει η πηγή μας και επι-
βεβαιώνει και ο αστικός παφίτικος μύθος. 

••••

Φανήκαμε τυχεροί 
Είναι καταπληκτική η έφεση που έχουμε
να θριαμβολογούμε ακόμα και στις περιπτώ-
σεις που από τύχη γλυτώσαμε το ρεζίλεμα.
Η περίπτωση της επιχείρησης διάσωσης των
354 μεταναστών από τη Συρία πενήντα ναυ-
τικά μίλια ανοιχτά της Κύπρου, ήταν ακριβώς
περίπτωση τύχης αφού καθάρισε η Κυπρια-
κή Δημοκρατία με την επιχείρηση που ανέ-
λαβε το «Σάλαμις» που έφτασε κοντά στο
καΐκι των Σύρων προσφύγων μερικές ώρες
μετά που αυτό εξέπεμψε σήμα κινδύνου.
Λιμενική και Ναυτικό ήταν όλες εκείνες τις
ώρες σε ρόλο θεατή, γιατί η Κυπριακή Δη-
μοκρατία, με μισό δισεκατομμύριο από την
αμυντική θωράκιση που πρέπει να έχει στα
ταμεία της, δεν αγόρασε τα σκάφη ανοικτής
θαλάσσης, που θα έπρεπε να έχει. Τα σκά-
φη τα είδαμε, παζαρέψαμε με τους ισραηλι-
νούς την τιμή του, τα κλείσαμε σε πολύ συμ-
φέρουσες τιμές και όρους αλλά δεν τα πή-
ραμε. Ο λόγος έχει και όνομα και καταγωγή
και κόμμα και είναι γνωστό σε πολλούς ότι
αρέσκεται στο σπορ της μίζας με το οποίο

ασχολείται εδώ και πολλά χρόνια. Όσο κι αν
φώναζε ο Νάσης, όσο κι αν ξελαρυγγίζον-
ταν οι αρμόδιοι για την έρευνα και διάσωση,
ο συγκεκριμένος κύριος αγρόν ηγόραζε. Σι-
γά ρε που θα σου τα έδιναν οι Ισραηλινοί σε
μισή τιμή και θα σου έδιναν και μίζα… Να
όμως τώρα που παρ’ ολίγον να έμενε εκτε-
θειμένη η Κύπρος. Κι αυτό είναι το λιγότερο.
Αν χάνονταν 345 ζωές τι ψυχή θα παρέδιδες
κύριε κορβέτα; 

••••
Οι ναύτες κι οι καλόγεροι 
Μισθολόγιο 6,5 εκατ. ετησίως είχε η μονή
Κύκκου όπως αποκάλυψε ο ίδιος ο ηγούμε-
νος κ. Νικηφόρος και τώρα που δεν μπορεί
να πωλήσει γη για να ανταποκριθεί στις
υποχρεώσεις της απολύει κόσμο. Τι να κά-
νει κι αυτός ο φτωχός, που έχει την πρόθε-
ση να πουλήσει τη γη που κληρονόμησε
από τον πατέρα και τον παππού του αλλά
κανείς δεν θέλει να την αγοράσει;  Θα σώ-
σει όμως όπως είπε το πλοίο, τώρα που
ανοίγουν οι δουλειές και θα πουλήσει το φι-
λέτο απέναντι από το Μετόχι και οι ναύτες
που έριξε στη θάλασσα της ανεργίας θα
έχουν την ευκαιρία να ξανανέβουν στο σκά-
φος. Μακάρι πανιερότατε, να δείτε κι εσείς
Θεού πρόσωπο!

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Μπήκαμε στην εποχή της κολονοσκόπησης
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Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Δεν είναι κακό να θυμόμαστε ότι κι εμείς περάσαμε από την οδύνη της προσφυγιάς κάποτε κι ένα χαμόγελο στα προσφυγόπουλα  της Συρίας
δεν στοιχίζει τίποτα αλλά κερδίζει πολλά. 

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Εκπέμπουμε μια εικόνα χαοτική. Είμαι
σίγουρος πως οι ξένοι, οι μεγάλες και
σοβαρές δυνάμεις, μας βλέπουν και
από τη μία γελάνε πίσω από την πλά-
τη μας αλλά από την άλλη χαίρονται
γιατί μπορούν πολύ πιο εύκολα να
μας «παίζουν». Και δεν μιλώ μόνο για
το σήμερα, ίσα-ίσα που η στροφή της
παρούσας κυβέρνησης είναι πιο ξε-
κάθαρή από ποτέ. Αναφέρομαι στη
διαχρονική παθογένεια του κράτους
μας να χαράξει στρατηγικές σε βάθος
χρόνου. Όχι μόνο στα μεγάλα, αλλά
και στα πιο μικρά. Τα πιο μικρά χάνον-
ται στη δίνη των μεγάλων, το Κυπρια-
κό πάντα «καπέλωνε» στρατηγικές
για την παιδεία για παράδειγμα, και τα
μεγάλα χάνονταν πάντα στον συρφε-
τό του λαϊκισμού και των ισορροπιών
μεταξύ των κομμάτων. 
Έτσι φτάσαμε στο 2014, 40 χρόνια
μετά την εισβολή να τσακωνόμαστε
για το αν πρέπει να διδάξουμε το μά-
θημα της ομοσπονδίας στα σχολεία,
χωρίς καμία σοβαρή υποδομή για
ανάπτυξη του τουρισμού στηριζόμε-
νοι μόνο στον ήλιο, να έχουμε ένα
από τα μεγαλύτερα ποσοστά των δα-
πανών κράτους στην Ευρώπη στην
παιδεία και να είμαστε τελευταίοι
στις αξιολογήσεις, να μην έχουμε πα-
τεντάρει ακόμα το χαλούμι, να μην
έχουμε μεσοπρόθεσμο δημοσιονο-
μικό πλαίσιο, να μην έχουμε ΓεΣΥ, να
μην έχουμε αξιολόγηση προσωπι-
κού. Να μην έχουμε όραμα. Να ξέ-
ρουμε ότι οι ιδιωτικοποίησες των ημι-
κρατικών ή οι εκποιήσεις θα γίνουν ή
ότι πρέπει να γίνουν και να μένουμε
πάντα στο 93 με την ψυχή στο στόμα
και με την ευχή πως κάποιο θαύμα θα
μας γλυτώσει. Ακόμα και σήμερα με
τους τροϊκανούς πάνω από το κεφάλι
μας και το μόνο που πατεντάρουμε
είναι κουτοπονηριές για να τους ξε-
γελάσουμε ή για να χαϊδέψουμε τα
αφτιά των πολιτών. 

Πολιτική όμως χωρίς στρατηγική δεν
είναι πολιτική. Είναι διαχείριση και
μάλιστα κακή διαχείριση. Αν δεν βλέ-
πεις τον στόχο ή αν δεν ξέρεις προς
τα πού να κωπηλατήσεις για αυτόν,
στεριά δεν θα δεις ποτέ. Θα πελαγο-
δρομείς μια ζωή και θα παίρνεις μαζί
σου, στον λαιμό σου και όσους έχεις
στο καράβι. Και είναι κρίμα. Αφού
τραβάς που τραβάς κουπί, τουλάχι-
στον κάνε τον κόπο και κοίταξε λίγο
μακρύτερα. Χωρίς ατζέντες για το αύ-
ριο, μακριά από τους κουμπάρους και
τον μικρόκοσμο της γειτονιάς σου
(μας). Όσο τρέχουμε για να κλείσου-
με τις τρύπες (είναι πολλές και μεγά-
λες δεν λέω) χάνουμε την ουσία και
σκοτώνουμε τις όποιες πιθανότητες
για ανάπτυξη. 
Θα μου πείτε, βέβαια, πως από γενι-
κότητες όπως τις πιο πάνω χορτάσα-
με. Πως χορτάσαμε επίσης και από
ανεδαφικές εισηγήσεις και προτά-
σεις. Θα μου πείτε πως από συνταγές
μπουχτίσαμε, γράψαμε εκατό τσελε-
μεντέδες. Αλλά αυτό που μας λείπει
είναι η εφαρμογή των κανόνων του
πολιτεύματος. Είναι οι μάγειροι που
θα βάλουν τα υλικά στην κατσαρόλα
και θα φτιάξουμε αυτό που σήμερα
μας λείπει. Ένα πολίτευμα που θα
εφαρμόζει του πρώτους και βασικούς

κανόνες της δημοκρατίας. Και αν δυ-
σκολευόμαστε ακόμα και με τον πιο
βασικό ίσως κανόνα, αυτόν της δι-
καιοσύνης, γιατί είμαστε μικρός τό-
πος και λίγο πολύ όλοι συγγενείς και
κουμπάροι και ξέρουμε ή νιώθουμε
εκ των προτέρων ότι κανείς δεν πρό-
κειται να καταδικαστεί, μπορούμε να
κάνουμε μια άλλη συμφωνία. Να κη-
ρύξουμε ποινική αμνηστία για όλα
όσα διαπράχτηκαν μέχρι σήμερα. Κα-
νείς δεν θα δικαστεί για ποινικά αδι-
κήματα που έγιναν. Κανείς. Να δηλώ-
σουμε αύριο, αύριο όμως, όλες τις
συγκρούσεις συμφερόντων που
έχουμε, τους συγγενείς, τους κουμ-
πάρους και τους συνεταίρους μας, και
ό,τι άλλο μπορεί να εξελιχθεί σε αξιό-
ποινο. Και από μεθαύριο η δικαιοσύνη
να είναι αμείλικτη. Αυστηρότατη μέ-
χρι εκεί που δεν πάει. Να τριπλασιά-
σουμε μάλιστα και τις ποινές. Και αν
δεν μπορούν οι δικαστές μας να ση-
κώσουν όλο αυτό το βάρος, ας παραι-
τηθούν, να πάρουν και αφορολόγητο
εφάπαξ και να φέρουμε δικαστές
από το εξωτερικό. Πώς κάνουμε με
τους διαιτητές σε κρίσιμα παιχνίδια,
γιατί δεν έχουμε εμπιστοσύνη στους
δικούς μας, το ίδιο ακριβώς να κάνου-
με και με τους δικαστές. 
Δημοκρατία χωρίς εφαρμογή κανό-
νων πολιτεύματος δεν είναι δημοκρα-
τία. Δημοκρατία χωρίς δικαιοσύνη
επίσης δεν είναι δημοκρατία. Δικαιο-
σύνη χωρίς ξεκάθαρες, χειροπιαστές
και άμεσες αποφάσεις παύει να είναι
δικαιοσύνη. Οι στρατηγικές για πολιτι-
κές, μεσοπρόθεσμες και μακροπρό-
θεσμες, δεν θα σχεδιαστούν ποτέ,
πόσω μάλλον να εφαρμοστούν αν
δεν λήξει άμεσα και ακαριαία η ανοχή
της δικαιοσύνης και αν δεν υπάρξει ο
φόβος της τιμωρίας. Όλα τα υπόλοιπα
είναι άλλα λόγια ν’ αγαπιόμαστε. 

www.dmdemetriou.wordpress.com

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Ποινική αμνηστία 

“«Να κηρύξουμε ποινική
αμνηστία για όλα όσα
έγιναν μέχρι σήμερα.
Από αύριο όμως τριπλα-
σιάζονται οι ποινές. Και
γιατί όχι να φέρουμε και
ξένους δικαστές».

Ο βοηθός γενικός εισαγγελέας Ρίκκος
Ερωτοκρίτου, ο οποίος διέσωσε την
αξιοπρέπεια της δικαιοσύνης έστω και
διά της κολονοσκόπησης.  

Και στραβός είναι ο γιαλός και
στραβά αρμενίζουμε σε αυτόν τον
έρμο τον τόπο. Όλα στο κουτου-
ρού, όλα στο περίπου και «ό,τι
βρέξει ας κατεβάσει». Άραγε
φταίει ο ήλιος που «νερώνει» το
μυαλό, άραγε φταίει η θάλασσα
που «καθαρίζει» την ψυχή, άραγε
είναι η «κοντή» μας μνήμη που
διαγράφει τα πάντα σε χρόνο ρε-
κόρ; Μήπως φταίει η «τρέλα» που
κουβαλούμε ως λαός, με τα γονί-
δια, τα χαρίσματα, αλλά και τις αρ-
ρώστιες, που μας άφησαν οι χίλιοι
δυο αφέντες που πέρασαν ανά
τους αιώνες πάνω από το σώμα
της Κύπρου; Η λογική εναλλάσσε-
ται με τα ενοχικά συναισθήματα,
δημιουργώντας ένα εκρηκτικό
μείγμα. Στρουθοκαμηλίζοντας
ασύστολα, νομίζουμε ότι θα κατα-
κτήσουμε τον κόσμο, πατώντας
επί των «πτωμάτων», αλλά των δι-
κών μας παιδιών μας.
Ο υπουργός Άμυνας Χριστόφορος
Φωκαΐδης βρήκε μια σολομώντεια
λύση, με την αφαίρεση των επι-
κρουστήρων, για να αντιμετωπίσει
από τη μία τη «μυστική» επιδημία
των αυτοκτονιών και των φόνων
με τα στρατιωτικά όπλα και από
την άλλη, να καθησυχάσει τα ενο-
χικά, ηττημένα μυαλά του 1974, τα
οποία νομίζουν ότι θα διώξουν
τους Τούρκους, με τα ντουφέκια,
όπως το 1821. Οι «πολεμοχαρείς»
που έφεραν τόσα δεινά στον τόπο,
εξακολουθούν να ονειρεύονται,
ότι θα ρίξουν τον εχθρό στη θά-
λασσα της Κερύνειας. Να βγάζει
«μπουρμπουλήθρες» και αυτοί να
παρελαύνουν θριαμβευτές στα
σοκάκια της Κερύνειας. Φυσικά, οι
«ονειροπαρμένοι» δεν φαίνεται
να διάβασαν ποτέ Θουκυδίδη, ού-
τε να μελέτησαν τα ιστορικά γεγο-
νότα, αλλά περιορίζονται στη με-

γαλόφωνη εκφώνηση της ιστορι-
κής προπαγάνδας. 
Οι νικητές σε όλους τους πολέ-
μους ήταν αυτοί που ήταν ισχυρό-
τεροι, είτε σε πολεμικά υλικά είτε
σε στρατιωτικούς αριθμούς. Οι αρ-
χαίοι Αθηναίοι έκαψαν τον στόλο
των Περσών με τα κάτοπτρα. Οι
Βυζαντινοί κυριαρχούσαν με το
υγρό πυρ.
Οι Σοβιετικοί κατατρόπωσαν τον
Χίτλερ με τους πυραύλους «κατι-
ούσα» και τα καλύτερα άρματα μά-
χης και όχι φυσικά με τον άγριο
χειμώνα, όπως λέει η δυτική προ-
παγάνδα. Οι Αμερικανοί διέλυσαν
τη Γιουγκοσλαβία, το Ιράκ, το Αφ-
γανιστάν και άλλες χώρες με βομ-
βαρδισμούς από «αόρατα» αερο-
πλάνα. Οι Ρώσοι αποτελούν σήμε-
ρα το αντίπαλο δέος, με τα αντιαε-
ροπορικά, τα πυραυλικά και τα
ηλεκτρονικά συστήματα, τα οποία
γράφονται μόνο στα «ψιλά» των
Μέσων Ενημέρωσης.
Η «περήφανη» κυπριακή εθνο-
φρουρά στηρίζεται, λένε, στην
εφεδρεία. Οι κληρωτοί είναι γύρω
στις 10 χιλιάδες άντρες και οι έφε-
δροι άλλες περίπου 90 χιλιάδες.
Με βάση τους αριθμούς αυτούς,
διαθέτει διοικητική δομή, δηλαδή

μόνιμους αξιωματικούς και διοικη-
τικούς, για 100 χιλιάδες στρατιώ-
τες. Αποτέλεσμα είναι να πληρώ-
νουμε πανάκριβα για ένα σώμα, το
οποίο στην ουσία δεν υπάρχει και
είναι εν πολλοίς θεωρητικό. Στην
πράξη, οι έφεδροι πληρώνουν
φόρους και συντηρούν ένα «στρα-
τό» από αξιωματικούς, οι οποίοι
δεν έχουν ουσιαστικά στρατιώτες
για να διοικήσουν. Άσε που αν κά-
ποιος πάει να δει μια βολή εφέ-
δρων θα αρχίσει να τραβά τα μυα-
λά του, με τον πανικό και τον φόβο
των ανθρώπων, οι οποίοι δεν εμπι-
στεύονται ούτε τους αξιωματικούς
ούτε την ποιότητα του οπλισμού.
Από εκεί και πέρα το χάος των χα-
μένων εργατοωρών και της ασύ-
στολης σπατάλης εκατοντάδων
εκατομμυρίων. 
Αλήθεια ποιος είναι ο εχθρός σή-
μερα; Οι Τουρκοκύπριοι που μπαι-
νοβγαίνουν ελεύθερα στις ελεύ-
θερες περιοχές; Τι προσέχουν οι
φαντάροι στα φυλάκια, όταν απέ-
ναντί τους βλέπουν και τους φί-
λους τους, να κάνουν βόλτες στα
Κατεχόμενα; Χάθηκε ένα συρμα-
τόπλεγμα για να διαχωρίσει τις πε-
ριοχές που ελέγχονται από την
Τουρκία και χάθηκαν οι κάμερες
για να επιτηρείται η περιοχή; Με
τα χρήματα που σπαταλά η Εθνο-
φρουρά σε μερικούς μήνες, θα
μπορούσε η Κύπρος να διαθέτει
στρατιωτικό δορυφόρο και να επι-
τηρεί όλο το νησί.
Αλλά μας αρέσει να στρουθοκαμη-
λίζουμε ασύστολα και να εκφω-
νούμε πανηγυρικούς στις εκκλη-
σίες και στα μνημεία, ώστε οι τα-
γοί να απολαμβάνουν τα χειρο-
κροτήματα. Και από εκεί και πέρα
«γαία πυρί μιχθήτω», μέχρι οι
«επικρουστήρες της συνείδησης»
κάνουν το θαύμα τους. 

“Αλήθεια ποιος είναι
ο εχθρός σήμερα;
Τι προσέχουν οι φαντά-
ροι στα φυλάκια;

Ρίκκος Ερωτοκρίτου
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Εδώ και αρκετές βδομάδες, ίσως κι από την
αρχή του καλοκαιριού, ακούω συχνά κυ-
βερνητικούς αξιωματούχους να το λένε.
Στη διεθνή κοινότητα, λένε, έχουν αντιληφθεί
ότι για το σημερινό αδιέξοδο στο Κυπριακό
φταίνε οι Τουρκοκύπριοι και η Τουρκία.

Έχουν επίσης αντιληφθεί, συνεχίζουν, ότι η δική μας
πλευρά κάνει ό,τι μπορεί για να προχωρήσουν τα πράγματα
και να ξεπεραστούν δυσκολίες. Δεν έχω κανένα λόγο,
ούτε και επιθυμία, να αμφισβητήσω την ειλικρίνεια των
προθέσεων της ομάδας του Νίκου Αναστασιάδη που ασχο-
λείται με τη διαπραγμάτευση του Κυπριακού. Θεωρώ ότι
πραγματικά αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα συνεν-
νόησης με τον Ντερβίς Έρογλου και τους δικούς του αν-
θρώπους. Γνωρίζω, όμως, όπως ξέρει κάθε δημοσιογράφος
που μιλά με διπλωμάτες, ότι στον διεθνή παράγοντα δεν
αποδίδουν μόνο στην τουρκική πλευρά ευθύνες για τις
σημερινές δυσκολίες στο τραπέζι.

Συνομιλητές μας, εκπρόσωποι ευρωπαϊκών χωρών,
άνθρωποι που έχουν ενημέρωση για το τι συμβαίνει στο
τραπέζι της διαπραγμάτευσης, επικρίνουν και την ελλη-
νοκυπριακή πλευρά για τη σημερινή κατάσταση στις συ-
νομιλίες. Κατ’ αρχήν, ουδείς έχει αντιληφθεί γιατί o
Πρόεδρος Αναστασιάδης δεν άρχισε τη διαπραγμάτευση
από το έγγραφο με τις συγκλίσεις που είχε ετοιμάσει η
ομάδα Ντάουνερ. Επρόκειτο, λένε, για μια άτυπη μεν

αλλά ακριβή καταγραφή
των συγκλίσεων που είχαν
επιτευχθεί κατά τη δια-
πραγμάτευση των Δημή-
τρη Χριστόφια και Μεχμέτ
Αλί Ταλάτ. Στο ίδιο έγγρα-
φο, περίπου 70 σελίδων,
καταγράφονται επίσης οι
διαφωνίες αλλά και τα θέ-
ματα που οι δύο πλευρές
βρίσκονταν κοντά το 2010.
Στο κείμενο υπάρχει επί-
σης και η όποια απειροε-
λάχιστη πρόοδος έχει κα-
ταγραφεί από τη χρονική
στιγμή που ο κ. Έρογλου

ηγείται της τ/κ κοινότητας. Στην ουσία, το έγγραφο Ντά-
ουνερ είναι το τρίπτυχο με τις συγκλίσεις, τις διαφωνίες
και τις σχεδόν συμφωνίες που ήθελε ο Νίκος Αναστασιάδης
να καταρτίσει με τον σημερινό Τ/κ ηγέτη. Ο τελευταίος,
βλέποντας την απροθυμία του προέδρου να δεχθεί την
καταγραφή του Ντάουνερ, λέει σε όποιον έχει διάθεση
να ακούσει ότι δέχεται τις συγκλίσεις που έχουν επιτευχθεί.
Το λέει και κερδίζει τις εντυπώσεις, παρά το γεγονός ότι
η αποδοχή του εγγράφου Ντάουνερ ουδέποτε πέρασε
από το μυαλό του. Το άλλο που μας λένε οι άνθρωποι του
Προέδρου είναι πως οι ξένοι που ασχολούνται με το Κυ-
πριακό βλέπουν με θετικό πρίσμα τις προτάσεις που κα-
ταθέτει η ε/κ πλευρά στο τραπέζι. Κι εδώ η εντύπωση
που αποκομίζουμε από διπλωμάτες ευρωπαϊκών χωρών
είναι διαφορετική. Μας λένε ότι οι προτάσεις είναι ελλιπείς,
γενικόλογες. Ένας, μάλιστα, με μια δόση πικρίας, τις χα-
ρακτήρισε και «εκθέσεις ιδεών». Δεν θεωρούν τις προτάσεις
των Τ/κ καλύτερες. Αλλά σίγουρα δεν πιστεύουν ότι τα
πράγματα μπορούν να προχωρήσουν με τα όσα βάζει η
ομάδα Αναστασιάδη στο τραπέζι. Τι συμβαίνει λοιπόν;
Δεν καταλαβαίνουν, ο Πρόεδρος και οι συνεργάτες του,
ότι για τη διεθνή κοινότητα η ευθύνη του αδιεξόδου είναι
στην καλύτερη περίπτωση μοιρασμένη; Ή μήπως λένε
ότι «έξω πάμε καλά» στο Κυπριακό για να αμβλύνουν τις
αρνητικές εντυπώσεις που δημιουργούνται στο εσωτερικό;
Πραγματικά, εύχομαι να είναι το δεύτερο, να είναι επι-
κοινωνιακοί οι λόγοι. Και να έχει υπόψη του ο Ν. Ανα-
στασιάδης ότι η περίοδος χάριτος έχει τελειώσει. Ότι
χρειάζεται πλέον συγκεκριμένο πλάνο για να προχωρήσουν
οι συνομιλίες. Ότι έτσι όπως είναι σήμερα τα πράγματα,
η ε/κ πλευρά θα κληθεί να δώσει αρκετά στη διακυβέρνηση,
αν θέλει να πάρει έδαφος σε μια συμφωνία λύσης. Ότι η
πολυφωνία στη διαμόρφωση προτάσεων και πολιτικής
που παρατηρείται σήμερα μάλλον εμπόδιο είναι παρά
βοήθεια. Κάπως έτσι βλέπουν τα πράγματα, περίπου αυτά
λένε, όσοι από το διεθνή παράγοντα ασχολούνται ακόμα
μαζί μας. Λένε ακόμα και κάτι άλλο. Πως αν δεν καταφέρουμε
στην Κύπρο να βρούμε ένα σχέδιο λύσης, τότε θα μας
έλθει απ’ έξω την κατάλληλη χρονική στιγμή. Και εκεί
πραγματικά θα ξεκινήσουν τα μεγάλα προβλήματα.

Έξω πάμε
καλά...

ΣΤΙΓΜΑ / Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Από δημοσιογράφους περιμέναμε
να πουν και καμιά λέξη παραπάνω,
πάνω στην πίεση της δουλειάς.
Και από πολιτικούς το περιμέναμε,
ιδιαίτερα από εκείνους που βιά-
ζονται για μία δήλωση και λίγη

προβολή, ανεξαρτήτως εάν με αυτά που θα πουν
θα αφαιρέσουν παρά θα προσθέσουν στη γνώση
μας. Αλλά ένας υπουργός Άμυνας και μάλιστα
νέος άνθρωπος, θα έπρεπε να είναι δις προσε-
κτικός προτού σπεύσει να χρησιμοποιήσει τόσο
απερίσκεπτα το ουσιαστικό «λαθρομετανάστες»
για να περιγράψει τους ανθρώπους που πάλευαν
με τα κύματα.

Αχάριστος λαός δεν είμαστε ούτε και αγνώ-
μονες, γι’ αυτό και θέλουμε να πιστεύουμε ότι
εικόνες όπως αυτές που είδαμε το βράδυ της
Πέμπτης και της Παρασκευής, θα αγγίξουν την
ευαίσθητη πλευρά της συνείδησής μας και όχι
τις φοβικές χορδές μας. Κυρίως όμως ελπίζουμε
ότι θα φρεσκάρουν την ξεχασιάρα
μνήμη μας ώστε να μας υπενθυ-
μίσει ότι οι άνθρωποι που ξεσπι-
τώνονται δεν είναι λαθρομετανά-
στες αλλά πρόσφυγες, με δικαιώ-
ματα κατοχυρωμένα από διεθνείς
συμβάσεις, τις οποίες, προς τιμήν
μας, η χώρα μας σέβεται και μά-
χεται για την εφαρμογή τους, αφού κι εμείς οι
ίδιοι είμαστε θύματα παραβίασής τους. Γι’ αυτό,
λοιπόν, σε τέτοια σοβαρά θέματα, ας είμαστε
διπλά προσεκτικοί, όχι από τυπολατρία αλλά
από σεβασμό στη μνήμη όλων εκείνων –ανάμεσά
τους και οι παππούδες μας και οι γονείς μας–
που έζησαν –και ακόμη βιώνουν– την προσφυγιά
στο πετσί τους.

«Πάνε κι έρχονται καράβια φορτωμένα προ-
σφυγιά/βάψαν τα πανιά τους μαύρα τα κατάρτια
τους μαβιά, σε ποια πέτρα σε ποιο χώμα να ρι-
ζώσεις τώρα πια/κι απ’ το θάνατο ακόμα πιο
πικρή είσαι προσφυγιά» γράφει ο Πυθαγόρας,
περιγράφοντας με λέξεις αυτό που κουβαλά στο
DNA του ο κάθε άνθρωπος πάνω σ’ αυτή τη Γη,
που διεκδικεί το δικαίωμα στη ζωή και στην

ελευθερία. Ένα δικαίωμα το οποίο ποτέ και που-
θενά δεν υπήρξε δεδομένο παρά την πρόοδο
που έχει να επιδείξει ο λεγόμενος πολιτισμένος
κόσμος. 

Η δική μου γενιά μεγάλωσε με τον εφιάλτη
ενός πιθανού Τρίτου Παγκόσμιου Πολέμου και
μάλιστα, μέχρι σήμερα γυροφέρνουν στο μυαλό
μου οι διάφορες προβλέψεις (που τώρα μοιάζουν
με παραμύθια που ακόμη εμπνέουν τους σενα-
ριογράφους του Χόλιγουντ), για το τι θα συμβεί
σε περίπτωση πυρηνικής αναμέτρησης μεταξύ
Δύσης και Ανατολής κ.λπ., κι αν ο νικητής θα
είναι οι Σοβιετικοί ή οι Αμερικάνοι. Τα στρατόπεδα
πλέον δεν είναι εντελώς ίδια αλλά ο πόλεμος
μαίνεται και το χειρότερο από όλα είναι ότι δεν
μπορεί εύκολα να κερδηθεί, γιατί ο εχθρός δεν
είναι ορατός.

Ο πόλεμος συνεχίζεται σε δύο επίπεδα: Στο
οικονομικό πεδίο με όρους που καθορίζονται
από συμφέροντα που δεν μπορούμε να διανοη-

θούμε και επί του εδάφους, με
τους ισχυρούς να μάχονται για
να διατηρήσουν ή να αυξήσουν
την επιρροή τους. Αυτός ο πόλεμος
έχει και παράλληλες απώλειες
όπως είναι η τρομοκρατία, η οποία
δεν πρόκειται να εξαλειφθεί ποτέ,
γιατί πάντοτε θα υπάρχουν άν-

θρωποι που θα κατευθύνονται από τη μισαλλο-
δοξία και τον φανατισμό, θρησκευτικό ή άλλο.
Όταν ήμασταν μικροί φανταζόμασταν ένα πιθανό
παγκόσμιο πόλεμο με όπλα μαζικής καταστροφής.
Φαίνεται ότι τα πράγματα είναι πολύ πιο πρω-
τόγονα, όπως τα πιο κτηνώδη ένστικτα που κά-
νουν τους ανθρώπους να επιβάλλονται με απο-
κεφαλισμούς. Η μόνη διαφορά πλέον είναι στο
επίπεδο της προπαγάνδας. Το μέσο είναι το
twitter, το facebook, το ΥοuTube. Το αποτέλεσμα
είναι ολόιδιο. Και οι πρόσφυγες παραμένουν
πρόσφυγες. Και έτσι πρέπει να τους λέμε. Γιατί
κι εμείς ακόμη πρόσφυγες είμαστε, ας μην ξε-
χνούμε ότι ακόμη ξεθάβουμε οστά. 

ΑΡΑΔΕΣ / Του ΓΙΑΝΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Είναι παρανομία η προσφυγιά;

<<<<<<<

Ο τρίτος παγκό-
σμιος πόλεμος μαί-
νεται δίπλα μας.

antoniouy@kathimerini.com.cy

Η αρχή του 21ου αιώνα βρίσκει τη «γει-
τονιά» μας με πολέμους και κοινωνι-
κοπολιτικούς σεισμούς. Στον απόηχο

της περίφημης Αραβικής Άνοιξης, από τα
βάθη του Ιράν μέχρι τα παράλια της βόρειας
Αφρικής, οι κοινωνίες μας εισέρχονται σε
μια περίοδο πολιτικής και κοινωνικής αστά-
θειας. Η παρέμβαση της Δύσης έρχεται να
δώσει διαστάσεις σε αυτή τη μεγάλη αστά-
θεια. Στη νέα περίοδο, σε ένα μεγάλο μέτωπο,
το οποίο απλώνεται από τα σύνορα Ιράν-
Ιράκ μέχρι τα Γκολάν, η Δύση και οι σύμμαχοί
της αναμετρώνται με το αναδυόμενο χαλι-
φάτο, το οποίο έχει μεγαλόπνοα σχέδια για
το μέλλον της περιοχής μας. 

Την προηγούμενη εβδομάδα, με απώτερο
στόχο την αναχαίτιση της δράσης του Ισ-
λαμικού Κράτους, οι ΗΠΑ και οι αραβικές
μοναρχίες εξαπέλυσαν μετωπική επίθεση
κατά των θέσεων του χαλιφάτου στη Συρία.
Τα αμερικανικά και τα αραβικά μαχητικά

αεροπλάνα έπληξαν τις θέσεις των ισλαμιστών
ανταρτών στο βόρειο κομμάτι της γειτονικής
Συρίας, τη στιγμή που οι Κούρδοι αντάρτες
δίνουν μάχες σώμα με σώμα με το Ισλαμικό
Κράτος στα σύνορα Τουρκίας-Συρίας. 

Οι ΗΠΑ στρέφουν την προσοχή τους από
τη στρατηγική της συνεργασίας με τα συν-
τηρητικά κινήματα της περιοχής στη στρα-
τιωτική συνεργασία με τους μεγάλους πε-
ριφερειακού παράγοντες. Ως γνωστόν, την
περίοδο της Αραβικής Άνοιξης, η αμερικανική
κυβέρνηση είχε στηρίξει τις ελπίδες του στο
εγχείρημα της μετεξέλιξης του αραβικού κι-
νήματος των Μουσουλμάνων Αδελφών σε
ένα σύγχρονο πολιτικό κόμμα, συντηρητικής
πολιτικής γραμμής με βάση το τουρκικό
πρότυπο του Κόμματος Δικαιοσύνης και
Ανάπτυξης (ΑΚΡ). Το συγκεκριμένο εγχείρημα
απέτυχε εξαιτίας του εμφυλίου της Συρίας
και κυρίως του πραξικοπήματος στην Αίγυπτο.
Περιφερειακοί παράγοντες όπως η Σαουδική

Αραβία συμπέραναν ότι η ενίσχυση των
Μουσουλμάνων Αδελφών στην Αίγυπτο,
στην Τυνησία και στη Λιβύη δεν εξυπηρετεί
τα συμφέροντά τους. Με βάση αυτό τον προ-
βληματισμό, το Ριάντ και οι σύμμαχοί του
υποστήριξαν το στρατιωτικό πραξικόπημα
στην Αίγυπτο και διαφοροποίησαν τη στάση
τους στη Συρία. Η Τουρκία και το Κατάρ
υπήρξαν οι τελευταίες δυνάμεις, οι οποίες
παρείχαν υποστήριξη στο απομονωμένο Κί-
νημα των Μουσουλμάνων Αδελφών. 

Η γενίκευση των αμερικανικών αεροπο-
ρικών επιθέσεων στο Ιράκ και στη Συρία
ήρθε να σφραγίσει το τέλος του μοντέλου
των Μουσουλμάνων Αδελφών. Την προ-
ηγούμενη εβδομάδα, τα αμερικανικά μαχη-
τικά, εκτός από το Ισλαμικό Κράτος, έπληξαν
θέσεις και ισλαμιστών ανταρτών, οι οποίοι
υποστηρίζονται από την Τουρκία και το
Κατάρ με την ελπίδα ότι μπορούν να ανοίξουν
τον δρόμο για την ανάδυση ενός σύγχρονου

συντηρητικού κινήματος στη Συρία. Στο
υπόβαθρο της αναθεώρησης της αμερικα-
νικής γραμμής στην Μεσοποταμία βρίσκεται
η έμμεση συνεργασία της Δύσης με την Τε-
χεράνη και συνεπώς με τη Ρωσία και την
Κίνα. Λίγο πριν από την έναρξη των αερο-
πορικών επιδρομών στην Συρία, διά μέσου
της ιρακινής κυβέρνησης, η Ουάσιγκτον
ενημέρωσε τη Δαμασκό. Λογικά αυτή η πλη-
ροφορία μεταφέρθηκε με ταχύτητα φωτός
στην Τεχεράνη, στη Ρωσία και στην Κίνα.
Οι τρεις πρωτεύουσες βρίσκονται στο πλευρό
της Συρίας από την περίοδο της Αραβικής
Άνοιξης. Στην νέα περίοδο, θα πρέπει να
αποδώσουμε ιδιαίτερη προσοχή στον περι-
φερειακό ρόλο του Ιράν. Μαζί με τις ΗΠΑ,
η Τεχεράνη μετεξελίσσεται σε καθοριστικό
περιφερειακό παράγοντα. Μπορεί ακόμη η
συνεργασία των ΗΠΑ με την Ισλαμική Δη-
μοκρατία να χαρακτηρίζεται από μεγάλες
αναταράξεις και προβλήματα, όμως ο συν-

τονισμός των κινήσεων αυτών των δύο δυ-
νάμεων έρχεται να καθορίσει την τροπή
των γεγονότων στη «γειτονιά» μας. Σε μια
περίοδο που η Ουάσιγκτον αναζητεί απε-
γνωσμένα νέους συνεργάτες στη Μέση Ανα-
τολή, η Τεχεράνη δίνει μάχες σε πολλά μέ-
τωπα. Στο Ιράκ, οι επίλεκτες δυνάμεις του
βρίσκονται στο πλευρό του ιρακινού στρατού
και οργανώνουν την αντίσταση των Σιιτών.
Στη Συρία, ο ιρανικός στρατός παρέχει υπο-
στήριξη στην κυβέρνηση της Συρίας μαζί
με την Οργάνωση Χεζμπολάχ του Λιβάνου.
Στον Λίβανο, το μέλλον των εύθραυστων
πολιτικών ισορροπιών εξαρτώνται από την
Χεζμπολάχ και συνεπώς το Ιράν. 

Ανεξάρτητα από τη μελλοντική τροπή
των γεγονότων στο Ιράκ και στη Συρία, όλα
δείχνουν ότι η άμεση ή έμμεση συνεργασία
των ΗΠΑ με το Ιράν είναι αυτή, η οποία θα
καθορίσει την τύχη των εκατομμυρίων πο-
λιτών της Μέσης Ανατολής. 

ΗΠΑ και Ιράν δρομολογούν εξελίξεις στη γειτονιά μας
ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

adilinis@gmail.com
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«Δεν καταλαβαίνουν,
ο Πρόεδρος και οι
συνεργάτες του, ότι
για τη διεθνή κοινό-
τητα η ευθύνη του
αδιεξόδου στο
Κυπριακό είναι στην
καλύτερη περίπτωση
μοιρασμένη;»

Αγαπητοί αναγνώστες/τριες
Μετά λύπης μου αναγκάζομαι να δια-

κόψω την κυριακάτική σας ανάπαυλα για
να σας ανακοινώσω μια έκτακτη είδηση.
Μόλις έχω πληροφορηθεί από έγκυρες πη-
γές ότι γύρω στους δέκα Ευρωπαίους αξιω-

ματούχους έχουν πέσει σε σοβαρής μορφής κατάθλιψη,
η οποία καθιστά την εκτέλεση των καθηκόντων τους
αδύνατη. Το εκπληκτικό είναι ότι όλοι αυτοί οι αξιωμα-
τούχοι έχουν περιπέσει ταυτόχρονα σε κατάθλιψη και
φέρουν μάλιστα τα ίδια συμπτώματα, πράγμα το οποίο
ανάγκασε τις μυστικές υπηρεσίες των χωρών τους να
δράσουν άμεσα με σκοπό να διερευνήσουν τι κρύβεται
πίσω από αυτό το ξαφνικό φαινόμενο. Σύμφωνα με την
είδηση (την οποία βγάζω σε παγκόσμια αποκλειστικότητα)
οι κύριοι: 

1. Μπαρόζο (απερχόμενος πρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής) 2. Γιούνγκερ (νέος πρόεδρος) 3. Βαν Ρομπάι
(απερχόμενος πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου)
4. Τουσκ (επερχόμενος πρόεδρος) 5. Σουλτς (πρόεδρος
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου) και 6. όλοι οι ηγέτες των πο-
λιτικών ομάδων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ξαφνικά
άρχισαν να εκδηλώνουν την εξής παράξενη συμπεριφορά:
1. Να κλαίνε γοερά 2. Να κοιτάζουν (μετά το κλάμα) με
απλανές βλέμμα το κενό 3. Να τραβάνε τα μαλλιά τους
4. Να χτυπούν το κεφάλι τους στον τοίχο 5. Να γονατίζουν
και να ζητούν άφεση αμαρτιών 6. Να κλαίνε ξανά πιο
γοερά 7. Να επαναλαμβάνουν μέσα από τα αναφιλητά
τους την ίδια φράση και μάλιστα στα ελληνικά η οποία
έλεγε: «Είμαι Αν-Αντρος», «Είμαι Αν-Αντρος».

Αρχικά οι μυστικές υπηρεσίες υποψιάστηκαν τρο-
μοκρατική ενέργεια των τζιχαντιστών που με κάποιο
ειδικό ιό, ο οποίος προκαλεί εγκεφαλική βλάβη, επιχεί-
ρησαν να εξολοθρεύσουν τους Ευρωπαίους αξιωματού-
χους. Μετά όμως απέρριψαν αυτό το ενδεχόμενο δεδο-
μένου ότι οι τζιχαντιστές κόβουν κεφάλια χωρίς να μπαί-
νουν στο κόπο να τους προκαλέσουν πρώτα βλάβη. Έτσι
οι έρευνες των μυστικών υπηρεσιών προσανατολίστηκαν
σε άλλες κατευθύνσεις και διήρκησαν μάλιστα αρκετά
24ωρα μέχρι να βρεθεί η άκρη του νήματος. Για την
εύρεση αυτής της άκρης κλήθηκαν άρον-άρον ψυχίατροι
διεθνούς φήμης, οι οποίοι εξέτασαν τους βαρύτατα κα-
ταθλιμμένους αξιωματούχους. Σύμφωνα με τη γνωμάτευση
των ψυχιάτρων το αίτιο για την πρόκληση κατάθλιψης
ήταν μία επιστολή που έλαβαν οι εν λόγω αξιωματούχοι,
από τη νήσο Κύπρο το περιεχόμενο της οποίας τους
προκάλεσε μεγάλο σοκ. Όπως ανάφεραν οι διεθνούς
φήμης επιστήμονες η επιστολή τους έφερε ενώπιον μιας
πολύ σοβαρής αποκάλυψης που τους συντάραξε συθέμελα.
Η σοβαρή αποκάλυψη αφορούσε στο τρόπο που λειτουργεί
η Τρόικα στη μαρτυρική και οικονομικά κατεστραμμένη
μεγαλόνησο Κύπρο. Σύμφωνα με την επιστολή «η Τρόικα
συμπεριφέρεται κυνικά και άσπλαχνα, δεν λογαριάζει
τον κυπριακό λαό και το ενδεχόμενο να μείνει άστεγος,
δεν της καίγεται καρφί που η Κυβέρνηση ολιγωρεί και
δεν λαμβάνει υπόψη τα άλλα κόμματα και τέλος δεν την
ενδιαφέρει ποσώς που πέραν από τα τεράστια οικονομικά
προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τόπος, βρίσκεται και
υπό ημικατοχή. Γενικώς, η Τρόικα λειτουργεί ψυχρά
όπως ακριβώς λειτουργεί κάποιος που δίνει δάνεια και
βάζει όρους για να εισπράξει τα λεφτά του». Αυτή η απο-
κάλυψη, όπως γνωμάτευσαν οι διεθνούς φήμης ψυχίατροι,
σόκαρε τους Ευρωπαίους αξιωματούχους, οι οποίοι προ
επιστολής είχαν την πεποίθηση πως η Τρόικα είναι κάτι
σαν τη Μητέρα Τερέζα (στο μεταμοντέρνο της) που
τρέχει στις οικονομικά κατεστραμμένες χώρες για να
τις βοηθήσει να βγουν από το οικονομικό σκόπελος με
καρτερικότητα και φιλευσπλαχνία. Η επιστολή όμως
που –όπως μου αποκαλύπτουν οι έγκυρες πηγές μου–
έφερε την υπογραφή του κ. Άντρου Κυπριανού, τους
ανάγκασε σε βίαιη επαφή με την πραγματικότητα.

Πληροφορίες αναφέρουν πως αυτή τη στιγμή στην
Ευρώπη γίνεται προσπάθεια απόκρυψης του περιεχομένου
της επιστολής Άντρου Κυπριανού ώστε να αποφευχθεί
η πρόκληση μετατραυματικού σοκ και σε άλλους Ευ-
ρωπαίους αξιωματούχους. Τέλος υπογραμμίζω πως οι
διεθνούς φήμης ψυχίατροι ζήτησαν όπως συναντηθούν
άμεσα με τον κ. Άντρο Κυπριανού ώστε να εξετάσουν
αυτό τον μοναδικό εγκέφαλο που έχει τη σπάνια ικανότητα
να αντιλαμβάνεται εις βάθος την πραγματικότητα σε
αντίθεση με τους Ευρωπαίους αξιωματούχους που επι-
μένουν να ζουν στο κόσμο τους. 

Έκτακτο
ανακοινωθέν 

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com
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Ο απόηχος του δημοψηφίσματος
στη Σκωτία ενδιαφέρει την Ευ-
ρώπη, αλλά ειδικά συνδέεται με

την Κύπρο. Το 55% στήριξε το «καλύτερα
μαζί», ενώ το 45% ζήτησε «ανεξάρτητη
Σκωτία» και χωριστά κράτη. Μετά τις
18 Σεπτεμβρίου η δημόσια συζήτηση
δεν είναι ίδια λ.χ. στην Κύπρο, την Ισπα-
νία, την Ουκρανία. Η παρέμβαση Γ.
Μπράουν στη Σκωτία, αν και προβλήθηκε
την τελευταία στιγμή, μοιάζει να αφορά
και άλλες χώρες. Ο Γ. Μπράουν ζήτησε
ενωμένο κράτος, λύσεις ομοσπονδιακού
χαρακτήρα στο ΗΒ, όπως συμβαίνει με
τις πολιτείες στις ΗΠΑ, εμβάθυνση της
αποκέντρωσης σε όλα τα επίπεδα –
φόροι, μεταφορά πόρων, παιδεία, εξου-
σίες των κοινοβουλίων– κάτω από μια
κοινή στέγη. Αυτή η κατεύθυνση έσπρω-
ξε το ισοζύγιο δυνάμεων υπέρ του «κα-
λύτερα μαζί», μια πορεία που θα οδηγήσει
σε μια νέα συνταγματική δομή για το
Ηνωμένο Βασίλειο που φαίνεται να κερ-
δίζει την πλειοψηφία στα βασικά κόμματα
και στην κοινή γνώμη. 

Η Κύπρος χρειάζεται να διαβάσει με
προσοχή τα γεγονότα όπως εξελίσσονται
στη Σκωτία. Η διαπίστωση ότι οι εκτε-
ταμένες μεταφορές πόρων και εξουσίας
στις περιφέρειες, η ολοένα και πιο πει-
στική εξέλιξη του ομοσπονδιακού μον-
τέλου, συναντά τη βασική αρχή την
οποία ο ΟΗΕ έχει διαμορφώσει ως το
βασικό περίγραμμα για την αναζήτηση
λύσης. Η μορφή και το περιεχόμενο μιας
λύσης στο Κυπριακό αποτελούν αντι-
κείμενο δημόσιας και ιδιωτικής συζή-
τησης. Οι συμφωνίες υψηλού επιπέδου
Μακάριου-Ντενκτάς, 1977, και Κυπρια-
νού-Ντενκτάς, 1979, τα ψηφίσματα και
γενικότερα τα κείμενα του ΟΗΕ αποτε-
λούν το κατευθυντήριο πλαίσιο, δίνουν
τη βάση, αλλά δεν γεμίζουν το περιεχό-
μενο. Το πλαίσιο μιας συμφωνίας δεν
συνδέεται μόνο με τα κείμενα του ΟΗΕ,

αλλά συνδέεται πολλαπλώς με την ιστο-
ρική διαδρομή ενός προβλήματος, με
τις διαθέσεις των ανθρώπων, με το εσω-
τερικό περιβάλλον. Κατά τη δική μου
άποψη, οι πραγματικές δυνατότητες για
επίλυση στο Κυπριακό ξεκινούν από τη
βασική αρχή «μαζί σε ένα κράτος, μόνοι
σε μια δικοινοτική πολιτεία». Είναι η
κεντρική αξία σε μία λύση η αποδοχή
της αρχής για ένα κράτος, μία κυριαρχία,
μία ιθαγένεια, μία διεθνή προσωπικότητα,
κατά συνέπεια με μία φωνή στην Ε.Ε.
Από αυτό το σημείο μπορεί κανείς να
διαπιστώσει τις διαθέσεις κάθε κοινό-
τητας και να δώσει ώθηση στις δύο ομό-
σπονδες πολιτείες που θα καλύπτουν
όλες τις άλλες πτυχές και οι οποίες να
ενσωματώνονται στην έννοια του ενός
και αδιαίρετου κράτους. Έτσι η ομό-
σπονδη πολιτεία θα έχει όλες τις υπό-
λοιπες εξουσίες, γιατί αυτό είναι η μόνη
λειτουργήσιμη πραγματικότητα τόσο
σε Ε/κ όσο και σε Τ/κ. Η ισορροπία ανά-
μεσα στο «μαζί» και «διαφορετικοί» συ-
νιστά τη μόνη πιθανότητα να βγούμε
από τα αδιέξοδα δεκαετιών και να προσ-
δώσουμε ρεαλιστική βάση στις προσπά-
θειες για υπέρβαση της κατοχής. 

Στο «Κοινό Ανακοινωθέν» ανάμεσα
στον Πρόεδρο Αναστασιάδη και τον Τ/κ
ηγέτη Ν. Έρογλου στη Λευκωσία στις

11 Φεβρουαρίου 2014 αναφέρεται ότι
«το ομοσπονδιακό σύνταγμα θα ορίζει
ότι η ενωμένη Κυπριακή ομοσπονδία
θα αποτελείται από δύο συνιστώσες πο-
λιτείες... δικοινοτική, διζωνική ομοσπον-
δία... με μία διεθνή νομική προσωπικό-
τητα και μία κυριαρχία... το ομοσπονδιακό
σύνταγμα θα προνοεί επίσης ότι το κα-
τάλοιπο εξουσίας θα ασκείται από τις
συνιστώσες πολιτείες. Οι συνιστώσες
πολιτείες θα ασκούν πλήρως και αμε-
τάκλητα όλες τις εξουσίες τους, χωρίς
επεμβάσεις από την ομοσπονδιακή κυ-
βέρνηση». 

Το ένα κράτος με εκτεταμένες εξου-
σίες στις δύο περιφέρειες μπορεί να υπο-
στηριχθεί από πλειοψηφίες στις δύο
κοινότητες, αποτρέπει αδιέξοδα, εξο-
μαλύνει διαδικασίες στα πρώτα δύσκολα
βήματα και στον βαθμό που θα επιτυγ-
χάνεται περισσότερη κοινότητα αντι-
λήψεων μέσα στον χρόνο, η αναθεώρηση
είναι η λογική απάντηση στην ωρίμανση
των συνθηκών. Η συμμετοχή της Κύπρου
στην Ε.Ε., η πρακτική των συμβιβασμών
για να προχωρά το σύστημα, βοηθά στη
λειτουργική απόδοση της ομοσπονδιακής
πρακτικής στηριγμένης στην πιο πάνω
αρχή. Προφανώς αυτό, από μόνο του,
δεν αρκεί. Χρειάζεται ισχυρή πολιτική
υποστήριξη, ηγετική τεκμηρίωση και

παρότρυνση, ηγεσίες που να μιλούν με
τη γλώσσα της αλήθειας και του μακρο-
πρόθεσμου συμφέροντος της Κύπρου. 

Πολύ απλά: η Κύπρος παραμένοντας
διαιρεμένη θα συνεχίσει την οικονομική
κατρακύλα, η κρίση θα συνεχίσει να
είναι η άλλη πλευρά της μη λύσης. Η
εποχή των ανοικτών οριζόντων, της
συμμετοχής στην Ε.Ε. απαιτεί συνέργειες,
συνεργασίες, κοινοπραξίες, άνοιγμα
στην πραγματική οικονομία που θα μας
συνδέει με την πλήρη ανάπτυξη σε όλη
την επικράτεια, στις ξένες επενδύσεις,
στην αξιοποίηση των συγκριτικών πλε-
ονεκτημάτων της νήσου, στην ανάπτυξη
σε συνθήκες ασφαλείας, στην ενεργητική
και πιο γρήγορη αξιοποίηση του φυσικού
αερίου. 

Σε συνέντευξή του νέου απεσταλμέ-
νου του γ.γ. του ΟΗΕ στο κυπριακό
Έσπεν Μπαρθ Άιντε στο ΚΥΠΕ (18/9)
σημείωσε ότι «υπάρχουν πολλές διαφω-
νίες τακτικής φύσης (μεταξύ των θέσεων
των δύο πλευρών) αλλά υπάρχει επίσης
και η συμφωνία των δύο ηγετών, η κοινή
διακήρυξη που τονίζει ότι ο στόχος είναι
μία δικοινοτική διζωνική ομοσπονδία
με πολιτική ισότητα, μία κυριαρχία, μία
ιθαγένεια και μία διεθνή προσωπικότητα.
Αυτό είναι ένα όραμα που μοιράζονται
οι δύο πλευρές, το οποίο μπορεί να τις
βοηθήσει να προχωρήσουν. Δεν έχω δει
οτιδήποτε ακόμα κάτι που δεν μπορεί
να επιλυθεί, αλλά έχω δει αριθμό θεμάτων
που δεν έχουν επιλυθεί και αυτός είναι
ο λόγος που βρίσκομαι εδώ. Υπάρχουν
πολλά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας των ΗΕ που διαγράφουν το μέλλον
στην Κύπρο, που δεν είναι άλλο από τη
διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, όχι
συνομοσπονδία, και αυτό αποτελεί διε-
θνές δίκαιο. Τα ψηφίσματα του ΣΑ των
ΗΕ είναι διεθνές δίκαιο».

www.larkoslarkou.org.cy

Χρειαζόμαστε
μία επανάσταση

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΛΑΜΠΙΤΣΗ

Δ εν εννοώ, ασφαλώς, μία επανάσταση με πολεμικά
μέσα, αλλά μία επανάσταση του πνεύματος. Ο
τόπος μας μόνο έτσι θα σωθεί. Διότι, όπως φαίνεται,

οι πολιτικοί ταγοί έχουν καθ’ ολοκληρίαν αποτύχει. Και
όταν αναφέρομαι σε πολιτικούς ταγούς δεν εννοώ μόνο
όσους απαρτίζουν την κυβερνητική πλευρά, αλλά όσους
ηγούνται όλων των κομματικών σχηματισμών. Ανάμεσα
στους πολιτικούς ταγούς συμπεριλαμβάνω και όσους
ελέγχουν την οικονομική ζωή της χώρας μας. Έχουν
αποτύχει διαχρονικά και μαζί τους και όλοι μας ως
κοινωνία. Διότι και ο καθένας από εμάς έχει το μερίδιο
της δικής του ευθύνης, λόγω της απάθειας και της σιωπής
μας. Το κακό είναι που εμείς, που στο τέλος πληρώνουμε
σε μεγαλύτερο βαθμό το τίμημα της αποτυχίας, δεν αν-
τιλαμβανόμαστε τη δύναμη που έχουμε στα χέρια μας,
αφού εμείς διατηρούμε στην εξουσία όλους αυτούς που
μας κοροϊδεύουν καθημερινώς.

Η Κύπρος έχει πλέον φτάσει στο τέλμα. Οι άνθρωποι
νοιώθουν φοβερή απογοήτευση. Παντού, όπου βρεθείς,
οι άνθρωποι συζητούν τα της οικονομίας, τις δυσκολίες
που περνούν, κουνούν το κεφάλι τους με νόημα και
ύστερα σωπαίνουν. Σ’ αυτόν τον τόπο όλοι σωπαίνουν.
Διαχρονικά. Με τη σιωπή μας χάθηκε η μισή Κύπρος,
συγκαλύφθηκε το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου, έγινε
ανεκτή η γελοιοποίηση των θεσμών όταν διερευνήθηκε
η καταστροφή στο Μαρί, δεν πλήρωσε (ακόμα) κανένας
για την καταλήστευση του δημόσιου πλούτου και την
κατρακύλα του οικονομικού μας συστήματος. Ούτε και
κανείς επωμίστηκε την ευθύνη για την κατάντια του
εθνικού μας ζητήματος. Την ίδια στιγμή, η ανθρωπότητα
φαίνεται να μην έχει προσανατολισμό. Απεχθέστατες
πράξεις, όπως οι αποκεφαλισμοί από τους ισλαμιστές του
ISISπολιτών που κατάγονται από δυτικές χώρες και έτυχε
να πέσουν στα χέρια τους στο Ιράκ, στη Συρία, την
Αλγερία και αλλού, γυρνούν την ανθρωπότητα αιώνες
πίσω, σε εποχές σκοταδισμού. Παρακολουθώντας τις ει-
δήσεις νομίζεις πως ο κόσμος τρελάθηκε. Εκατομμύρια
άνθρωποι αναγκάζονται να εγκαταλείψουν τις εστίες
τους, είτε για να αποφύγουν τον θάνατο είτε για να επι-
διώξουν ένα καλύτερο αύριο για τους ίδιους και τα παιδιά
τους. Ταυτόχρονα, άλλοι άνθρωποι ζουν μέσα στη χλιδή.
Θα μου πείτε πως ο κόσμος ήταν έτσι πάντοτε, γεμάτος
αντιφάσεις. Η διαφορά με το παρελθόν είναι ότι οι αντι-
φάσεις σήμερα γίνονται πιο έντονες, επειδή παρουσιάζονται
την ίδια στιγμή σε πλούσιους και φτωχούς μέσα από το
Διαδίκτυο και τα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης. Η επίγνωση
των ανισοτήτων κάνει δυστυχώς τους πλούσιους περισ-
σότερο άπληστους και ματαιόδοξους και τους φτωχούς
περισσότερο απαισιόδοξους και πικραμένους. Η λύση
βρίσκεται στη δημιουργία περισσότερης ανάπτυξης για
τους φτωχούς. Αυτό θα αποτελέσει ένα μέτρο δικαιοσύνης,
που θα κάνει τον κόσμο καλύτερο. Αν δεν σμικρυνθούν
οι ανισότητες, το μέλλον της ανθρωπότητας διαγράφεται
δυσοίωνο. Όλα αυτά, ξένα και δικά μας, προκαλούν εν-
τονότερη ανασφάλεια στους ανθρώπους, για το παρόν
και το μέλλον τους. Το σύστημα όπως υφίσταται δεν
μπορεί να δώσει απαντήσεις και λύσεις. Είχαμε αναφερθεί
και σε άλλο άρθρο πως η Επιτροπή Μάρτιν της Οξφόρδης
για τις Μελλοντικές Γενεές είχε επισημάνει ως κύριο λόγο
για την κατάσταση του κόσμου την αδυναμία των ηγετών
να κοιτάζουν μπροστά. «Ηγέτες κυβερνήσεων και επι-
χειρήσεων τείνουν να εστιάζουν στο βραχυπρόθεσμο,
που προσφέρει ταχύτερα και δυνητικά πιο εύκολα οφέλη
με χαμηλότερο πολιτικό κόστος», έλεγε, ανάμεσα σ’ άλλα,
η έκθεση της Επιτροπής. Να γιατί χρειαζόμαστε μία επα-
νάσταση, στην οποία θα πρέπει να πρωτοστατήσουν οι-
κουμενικά οι πνευματικοί άνθρωποι. Ουτοπία, θα πείτε.
Όπως ουτοπία ήταν και η θέση του Πλάτωνα στην
Πολιτεία, πως ο κόσμος θα αλλάξει όταν φιλοσοφήσουν
οι άρχοντες ή οι φιλόσοφοι γίνουν άρχοντες. Και επειδή
αυτό δύσκολα θα γίνει, ας ελπίσουμε τουλάχιστον πως
στον μικρόκοσμο που ζούμε οι δικοί μας άρχοντες θα
αφήσουν τον κενό περιεχομένου λόγο, τον γεμάτο από
άσχετη ετοιμολογία και ειρωνεία και θα αρθρώσουν λόγο
μεστό νοημάτων. Η μέχρι της στιγμής αποτυχία, ιδίως
των ιθυνόντων, οφείλεται στην αδυναμία τους να κινη-
τοποιήσουν τους πολίτες, μιλώντας στο συναίσθημά
τους. Αυτό, αν επιτυγχανόταν, θα μπορούσε να αποτελέσει
την επανάσταση που χρειαζόμαστε.

lampitsis.p@cytanet.com.cy

Γ ια τη Μαρίνα Λεμεσού και το Παλιό
Λιμάνι έχουν διατυπωθεί πολλά
θετικά και αρνητικά όπως εξάλλου

συμβαίνει με κάθε νεοεισερχόμενη πα-
ρέμβαση, η οποία ενδύεται τα πολιτι-
σμικά, κοινωνικά, οικονομικά και πο-
λιτικά χαρακτηριστικά της καθημερινής
ζωής.  Αφήνοντας σε άλλους την κατα-
γραφή των θετικών και αρνητικών πα-
ραμέτρων το δικό μου σχόλιο αποτελεί
απόρροια κοινωνικής παρατήρησης της
πόλης που με φιλοξενεί τα τελευταία
έξι χρόνια. 

Άξιο κοινωνικοπολιτισμικής και ερ-
μηνευτικής προσέγγισης αποτελεί, κατά
την άποψή μου, η εμφανής απαξίωση
του δημόσιου χώρου από τον Κύπριο
πολίτη, η οποία μάλιστα αποκτά και
συγκεκριμένα χαρακτηριστικά. Σε συ-
ζήτηση με φίλο, πολιτικό επιστήμονα
και αναλυτή πληροφορήθηκα ότι στο
νησί υπάρχουν δύο μόνο πλατείες: η
πλατεία Ηρώων της Λεμεσού και ακόμη
μία στο χωριό Όμοδος.

Η πλατεία με το καφενείο /τα καφε-
νεία της αποτελούν θεωρητικά τον δη-
μόσιο χώρο μιας συγκεκριμένης μικρής
κοινωνίας. Σε αυτούς τους δημόσιους
χώρους οι πολιτισμοί δημιουργούνται
κυρίως κατά τη διάρκεια του ελεύθερου
χρόνου. Πρόκειται για χώρους στους

οποίους σχολιάζεται η σύγχρονη πνευ-
ματική κίνηση, γίνονται συζητήσεις
για θέματα αισθητικής, τέχνης, πολιτι-
κής, προγραμματίζονται δημόσιες εκ-
δηλώσεις. Διάφορες κατηγορίες κοινω-
νικών πληθυσμών μπορούν να συνυ-
πάρξουν στις πλατείες και τα καφενεία
για να διασκεδάσουν, να συζητήσουν,
να φλυαρήσουν, να «κουτσομπολέψουν».
Αποτελούν χώρους που προσδίδουν
στην καθημερινότητα χαρακτηριστικά
τελετουργίας. Θα μπορούσαμε να πούμε
ότι αποτελούν ένα συμβολικό κόσμο
«συμποσιασμού», βήμα στο οποίο η επι-
κοινωνία των πολιτών μεταξύ τους γί-
νεται με άμεσο τρόπο και καθείς μπορεί
να μιλά, να ακούει τους άλλους, να ψυ-
χαγωγείται. 

Με βάση τους παραπάνω ισχυρισμούς
προφανής καθίσταται η απουσία δη-
μόσιων χώρων στην Κύπρο. Τόσο χω-
ροταξικά, όσο και ως μέρος του κοινω-
νικού ιστού του τόπου, ο δημόσιος χώρος
είναι σχεδόν πλήρως απαξιωμένος. Θε-
ωρώ ότι η Μαρίνα της Λεμεσού και το
Παλιό Λιμάνι έρχονται να καλύψουν
την όψιμη ανάγκη του Κύπριου πολίτη
για τη σύσταση ενός «προσκηνίου»,
την ανάγκη μιας «δημοσιοποίησης»,
μιας παρουσίας σε χώρο, όπου κανείς
εν τέλει απενεχοποιείται να θεαθεί. 

Αφήνοντας κατά μέρος την εξόχως
σημαντική συζήτηση αναφορικά με την
ποιότητα της συνάθροισης στον δημόσιο
χώρο, η Μαρίνα της Λεμεσού και το Πα-
λιό Λιμάνι μοιάζουν να συμβολοποιούν
την ανάγκη του Κύπριου πολίτη να εξέλ-
θει από τον ιδιωτικό και να εισέλθει στο
δημόσιο χώρο.

Πώς αλλιώς μπορεί να ερμηνεύσει
κανείς αυτή την πρωτοφανή, για τα κυ-
πριακά δεδομένα, καθημερινή βραδινή
βόλτα στους συγκεκριμένους χώρους,
όχι μόνο από περαστικούς και «ξένους»,
αλλά από τον ίδιο τον Κύπριο πολίτη
που απενοχοποιείται να «χαλάσει» την
καθημερινή ρουτίνα και να διεκδικήσει
την άμεση ορατότητα, έστω και με έναν
αμήχανο αρχικά τρόπο.  Σε ένα υβριδικό
κόσμο σημείων και συμβόλων ο συγ-
κεκριμένος χώρος συμπυκνώνει την
νεοκλασική αρχιτεκτονική με αυτή της
Μέσης Ανατολής, τα δυτικά brands με
τα ψαροκάικα, τα πολυτελή σκάφη με
τις «εκτεταμένες» οικογένειες (παππούς,
γιαγιά, γονείς, παιδιά κτλ.) που κατα-
φθάνουν από τα κοντινά χωριά για τη
βόλτα, τα νεαρά ζευγάρια με τα μωρά
αγκαλιά, τους έφηβους κατά την έξοδο
του Σαββατόβραδου, τα βραδινά επίσημα
ενδύματα των ντόπιων με το navy look
των ιδιοκτητών των γιοτ. Σε ένα πα-

ράλληλο σχεδόν συμπαγές και άρα συ-
νεκτικό και ανακουφιστικό ηχοτοπίο ο
χώρος «χωνεύει» στην πραγματικότητα,
ίσως για πρώτη φορά τόσο συνολικά,
τόσο απόλυτα αλλά και τόσο καταπραϋν-
τικά όλες τις αντιθέσεις αυτού του τόπου,
ενισχύοντας μια διαδικασία προσαρ-
μογής της κυπριακής κοινωνίας σε μια
περισσότερο δυτικότροπη βιογραφική
αφήγηση. 

Ο χώρος της Μαρίνας Λεμεσού και
του Παλιού Λιμανιού ικανοποιεί βασικές
ανθρωπολογικές ανάγκες του ατομο-
κεντρικού πολιτισμού, απενοχοποιεί
τον Κύπριο πολίτη ενισχύοντας τον
συγχρωτισμό του σε έναν δημόσιο χώρο,
όπου θα μπορούσε κανείς να ισχυριστεί
ότι προσδίδει στην Λεμεσό – αλλά και
στο νησί εν γένει – αυτό που ο Κ. Πα-
λαμάς έγραφε για τα καφενεία: «σας
παρέχει του ωραιότερου είδους την
απομόνωση, την μοναξιά μέσα εις τον
κόσμο, την γαλήνη μέσα στην ταραχή,
την μελέτη μέσα εις την τύρβη....» και
ίσως εν τέλει καταφέρει να συρρικνώσει
τον προνεωτερικό φόβο που κατατρύχει
το νησί: αυτόν της αυτοέκθεσης. 

Η κ. Αγγελική Γαζή είναι επικ. καθηγήτρια
στο Τμήμα Επικοινωνίας και Σπουδών Διαδι-
κτύου του ΤΕΠΑΚ.

Να παραιτηθεί ο Χάρης Γεωργιάδης;
Του ΑΝΤΩΝΗ ΠΟΛΥΔΩΡΟΥ

Από τη Σκωτία στην Κύπρο – καλύτερα μαζί!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Τ ο τελευταίο διάστημα με αφορ-
μή το νομοσχέδιο για τις εκ-
ποιήσεις και δηλώσεις με τις

οποίες άφησε ανοικτό το ενδεχόμενο
φορολόγησης του εφάπαξ των δη-
μοσίων υπαλλήλων, ο υπουργός Οι-
κονομικών βρέθηκε στο επίκεντρο
επιθέσεων από πολιτικούς και δη-
μοσιογράφους. Του καταλόγισαν
επιπολαιότητα, προχειρότητα, δη-
μιουργία κλίματος κοινωνικής ανα-
ταραχής και πολιτικής αβεβαιότητας,
ενώ χρεώθηκε και την εικόνα σύγ-
χυσης που εκπέμπει η κυβέρνηση.
Για όλους αυτούς, ο Χάρης Γεωργιά-
δης έγινε ξαφνικά το πρόβλημα της
οικονομίας, σε βαθμό που κάποιοι
εμμέσως να θέτουν και θέμα παρα-
μονής του στο ΥΠΟΙΚ. Ενδεχόμενο
που διατήρησε και αυτός στην επι-
καιρότητα, αποκαλύπτοντας σε συ-
νέντευξή του στον «Πολίτη» ότι δύο
μέρες μετά την ψήφιση του νόμου
για τις εκποιήσεις εξέφρασε πρόθεση

να παραιτηθεί. Ο ίδιος ασφαλώς γνω-
ρίζει καλύτερα από τον καθένα τι
θα πρέπει να πράξει. Είναι άλλωστε
ένα θέμα που αφορά αυτόν και μόνο
(και τον Πρόεδρο). Σε κάθε περίπτω-
ση, όμως, η συζήτηση για την ανάγκη
παραίτησης του δεν μπορεί να γίνεται
στη βάση του ότι δεν συντάσσεται
με τα κόμματα ή δεν υιοθετεί αυτό
που προτάσσεται από τους περισ-
σότερους ως μέγιστο πολιτικό πρό-
σταγμα – τη διατήρηση του στάτους
κβο. Ούτε λόγω του ότι (απαιτώντας
τα βάρη της οικονομίας να κατανε-
μηθούν πιο δίκαια) φέρνει σε δύ-
σκολη θέση τον Πρόεδρο. Αυτό το
κάνει καλύτερα από τον καθένα ο
ίδιος ο Πρόεδρος με τις επιλογές και
τη στάση του αυτούς τους 18 μήνες. 

Αν τίθεται ένα τέτοιο θέμα είναι
στο πλαίσιο συζήτησης του κατά
πόσο αυτό που και ο ίδιος θέτει ως
προσωπικό στόχο επιτυγχάνεται κα-
λύτερα εντός ή εκτός κυβέρνησης.

Τον πολιτικό Χάρη Γεωργιάδη
τον γνωρίζω καλά. Πάντα πίστευα
ότι επρόκειτο για μια νέα φωνή, από
τις πλέον καθαρές, η οποία έχει να
δώσει πολλά. Θυμάμαι σε μια από
τις συζητήσεις που είχαμε, λίγο πριν
από τις βουλευτικές εκλογές, μου
είχε πει ότι ο ΔΗΣΥ όφειλε να δια-
τηρήσει την αξιοπιστία του διότι «η
αξιοπιστία δύσκολα κτίζεται και εύ-
κολα γκρεμίζεται». Ήταν και η ατάκα
που επέλεξα για τίτλο σε εκείνη τη
συνέντευξη. Η αξιοπιστία νομίζω εί-
ναι και εδώ το κλειδί. 

Στη συνέντευξη στον «Π» ο Χάρης
Γεωργιάδης περιγράφει όλα αυτά
που θεωρεί απαραίτητα ώστε να
επανέλθει η χώρα – εξυγίανση των
οικονομικών, τολμηρές μεταρρυθ-
μίσεις, διασφάλιση της βιωσιμότητας
των δημόσιων οικονομικών. Πώς
ακριβώς επιτυγχάνει κάτι τέτοιο με
τις μέχρι σήμερα ενέργειες της η κυ-
βέρνηση; Πώς εντός αυτής της κυ-

βέρνησης, η οποία συνεχίζει να λει-
τουργεί με απίστευτη προχειρότητα
και μια λαϊκίστικη προσέγγιση που
θυμίζει σε τραγικό βαθμό την προ-
ηγούμενη, μπορεί να είναι χρήσιμος;
Και με ποιο τρόπο παραμένοντας
στο κυβερνητικό σχήμα επηρεάζει
εποικοδομητικά πράγματα και κα-
ταστάσεις; Όταν με τη συνδρομή
της ίδιας της κυβέρνησης (η οποία
σε κάθε αντίδραση σπεύδει να τον
αδειάσει αναλαμβάνοντας πρωτο-
βουλίες προς την αντίθετη κατεύ-
θυνση), μένει συνεχώς εκτεθειμένος;
Δέχεται όλες τις επιθέσεις μιας κυ-
βέρνησης της οποίας είναι ξεκάθαρα
ο πιο δυνατός κρίκος, δημιουργώντας
τελικά την αίσθηση ότι τα όσα λέει
δεν έχουν σημασία, ούτε θα πρέπει
κανείς να τα λαμβάνει σοβαρά υπόψη;
Αφού μια συνάντηση με τον αντι-
μνημονιακό πλέον Νικόλα Παπαδό-
πουλο ή τον Γλαύκο Χατζηπέτρου
διαφοροποιεί τα δεδομένα; 

Από τη στιγμή που είναι ξεκάθαρο
πως και αυτή η κυβέρνηση καμιά
διάθεση δεν έχει να αλλάξει όλα αυτά
που μας οδήγησαν στη χρεοκοπία,
ο Χάρης Γεωργιάδης, αλλά και ο κάθε
πολιτικός με τις δικές του θέσεις και
πολιτική ηθική, έχει δύο επιλογές-
Να συνεχίσει εντός μιας κυβέρνησης
η οποία επιμένει με συνέπεια να
υπηρετεί, όπως έδειξε με ξεκάθαρο
τρόπο και στο θέμα της ΠΑΣΥΔΥ,
όλα αυτά που ο ίδιος o Χάρης Γεωρ-
γιάδης στη συνέντευξη περιέγραψε
ότι θα πρέπει να αλλάξουν. Στηρί-
ζοντας στην ουσία ενέργειες που
και έκδηλα αντιδημοκρατικές είναι
και δεν ανταποκρίνονται στην μέχρι
σήμερα πολιτική του πορεία. Ή να
δώσει την εσωκομματική  μάχη στον
ΔΗΣΥ (το μόνο κόμμα εντός του οποί-
ου οι λίγες καθαρές φωνές λογικής
μπορούν να δημιουργήσουν προ-
ϋποθέσεις για μια καινούργια πορεία),
για να διαμορφώσει μια τάση για αλ-

λαγές. Στέλνοντας παράλληλα το
μήνυμα ότι υπάρχουν και σοβαροί
πολιτικοί σ’ αυτή τη χώρα, οι οποίοι
μπορούν να την οδηγήσουν σε μια
νέα πορεία. Και δίδοντας δυνητικά
πολιτική στέγη σε όλους αυτούς που
η πολιτική της διαπλοκής και της
διαφθοράς έχει οδηγήσει στην αποχή. 

Διότι αν κάτι γίνεται ξεκάθαρο,
είναι πως πέραν από την Κύπρο που
θέλει να μείνει στο χθες και η οποία
έχει βρει μέσο έκφρασης, μέσα από
πολλές επιλογές, συμπεριλαμβανο-
μένης και της σημερινής κυβέρνησης,
υπάρχει και μια άλλη που παραμένει
άστεγη πολιτικά, μπροστά σε λύσεις
μίζερες και καταθλιπτικές και η οποία
ψάχνει την ευκαιρία να απαιτήσει
και να κάνει τη δική της υπέρβαση.
Αυτό το κενό μπορούν και οφείλουν
άνθρωποι όπως ο Χάρης Γεωργιάδης
να το γεμίσουν. 

antopoly@cytanet.com.cy

Η απενοχοποίηση του δημόσιου χώρου
Της ΑΓΓΕΛΙΚΗΣ ΓΑΖΗ
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Η ΕΔΕΚ στον δρόμο 
της διφωνίας
Οι δύο φιλοσοφίες που επικρατούν στο κίνημα
σοσιαλδημοκρατών βγαίνουν πλέον στο προσκήνιο

TΗΣ ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Οι εκποιήσεις έχουν καταφέρει να
ενεργοποιήσουν νέα δεδομένα στο
πολιτικό σκηνικό. Η κοινή γνώμη
έχει ήδη απαξιώσει στο παρελθόν
αποφάσεις κομμάτων που πάρθη-
καν εντός της Βουλής, με αποτέ-
λεσμα την εμφανή διφωνία σε πο-
λιτικά κόμματα και συγκεκριμένα
σε ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ. Εγείρεται πλέον
το ερώτημα κατά πόσο η ενέργεια
αυτή αποτελεί προσπάθεια από
στελέχη να πιέσουν για αλλαγή
πλεύσης του κόμματός τους ή αν
τίθεται θέμα προσωπικού σωσιβίου,
ούτως ώστε να αποφύγουν το πο-
λιτικό κόστος που ενδεχομένως να
κληθεί να αντιμετωπίσει το κόμμα
με τις αποφάσεις του. 

Αν και το ΔΗΚΟ έχει αρκετές
φορές εμφανιστεί διχασμένο, αί-
σθηση έχει προκαλέσει η εμφανής
πλέον διγλωσσία που επικρατεί
στο σοσιαλδημοκρατικό στρατό-
πεδο. Η ΕΔΕΚ αναμενόταν πως θα
καταψήφιζε και τις δύο αναπομπές
του Προέδρου για τις εκποιήσεις
αλλά ο φόβος ενός «domino effect»
στην ήδη καταρρέουσα οικονομία
την οδήγησε στην αποχή. Μία άπο-
ψη την οποία στήριξε ο πρόεδρος
του κόμματος Γιαννάκης Ομήρου
και οι βουλευτές Νίκος Νικολαΐδης
και Ρούλα Μαυρονικόλα. Η συγκε-
κριμένη τάση φαίνεται να υποστη-
ρίζει πως η αποχή αποτελούσε διέ-
ξοδο από το αδιέξοδο. Αυτό γιατί
η αποχή παρέχει ένα μεγαλύτερο
περιθώριο χειρισμών μιας πιο ευ-
νοϊκής ρύθμισης των όρων του νο-
μοσχεδίου, ενώ παράλληλα απο-
φεύγονται τυχόν περιπέτειες. Αξίζει
να σημειωθεί πως η αποχή θα δι-
ευκόλυνε και το ΔΗΚΟ στο να εγ-
κρίνει τουλάχιστον τη μία από τις

δύο αναπομπές. Ο πρόεδρος του
ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπουλος θε-
ωρεί πλέον προϋπόθεση για την
έγκριση νομοσχεδίων τη στήριξη
της ΕΔΕΚ. Είτε με την υπερψήφισή
της είτε με την αποχή της. Η άλλη
τάση που εκπροσωπείται κυρίως
από τον Γιώργο Βαρνάβα –εντός
του Κοινοβουλίου– επέμενε στην
καταψήφιση των αναπομπών ση-
μειώνοντας πως η αποχή ερμη-
νεύεται και ως φόβος λήψης μιας
ξεκάθαρης απόφασης. Μάλιστα, η
μερίδα αυτή είδε με ιδιαίτερα αρ-
νητική ματιά τη διακομματική εμ-
πλοκή του Αβέρωφ Νεοφύτου, δί-
νοντας την ερμηνεία της παρέμ-

βασης στα εσωκομματικά της ΕΔΕΚ
και όχι ως προσπάθεια επίτευξης
συγκλίσεων.

Η απόφαση του αναπληρωτή
προέδρου της ΕΔΕΚ, Μαρίνου Σι-
ζόπουλου να τοποθετηθεί δημοσίως
ενάντια στην επιλογή της αποχής
και να ζητήσει εξηγήσεις από την
Κοινοβουλευτική Ομάδα για την
τελική απόφασή της φαίνεται να
δυναμίτισε τη διφωνία που επι-
κρατεί στο εσωτερικό της ΕΔΕΚ
σε συνδυασμό με τη δημόσια δια-
φωνία και του κοινοβουλευτικού
εκπροσώπου του Κινήματος, Γιώρ-
γου Βαρνάβα αλλά και του Χρύσου
Τουλουπή, γενικού γραμματέα της
Κεντρικής Επιτροπής της ΕΔΕΚ.
Ωστόσο, το γεγονός ότι ο πρόεδρος

του Κόμματος Γιαννάκης Ομήρου
πήρε επάνω του την απόφαση της
αναπομπής φαίνεται να αποκλιμα-
κώνει στο παρόν στάδιο το συγ-
κρουσιακό κλίμα. 

Δύο φιλοσοφίες φαίνεται να επι-
κρατούν στο εσωτερικό του σο-
σιαλιστικού κινήματος. Από τη μία
πλευρά η πιο μετριοπαθής τάση,
που παρά την κριτική που ασκεί
στους μνημονιακούς χειρισμούς
της κυβέρνησης, θεωρεί πως η κρι-
σιμότητα της κατάστασης δεν επι-
τρέπει ακραίες θέσεις στα έδρανα
της βουλής. Από την άλλη πλευρά
επικρατεί η προσέγγιση η οποία
απαιτεί πιο ξεκάθαρη αντιμνημο-
νιακή πολιτική. Η συγκεκριμένη
τάση τείνει να πιστεύει πως η με-
τριοπάθεια και η πολιτική της απο-
χής έχει πολιτικό κόστος για την
ΕΔΕΚ. Μάλιστα, η θολή γραμμή
που ακολουθεί απέναντι στο μνη-
μόνιο, θεωρείται πως ευνοεί τον
κύριο πολιτικό της αντίπαλο, τον
Γιώργο Λιλλήκα, ο οποίος έχει ξε-
καθαρίσει από την αρχή την αντι-
μνημονιακή του θέση, κερδίζοντας
συνεπώς –σύμφωνα πάντα με σο-
σιαλιστικά στελέχη– και αρκετούς
ψηφοφόρους της ΕΔΕΚ.

Σε τροχιά σύγκρουσης;
Η δημόσια τοποθέτηση του ανα-

πληρωτή προέδρου της ΕΔΕΚ Μα-
ρίνου Σιζόπουλου την επομένη της
Ολομέλειας, αλλά και των άλλων
δύο πρωτοκλασάτων στελεχών,
εγείρει ερωτήματα για το μέλλον
της ηγεσίας της ΕΔΕΚ αλλά και
κατά πόσο οι σοσιαλιστές μπαίνουν
στην τροχιά σύγκρουσης. Τίθεται
θέμα αμφισβήτησης του Γιαννάκη
Ομήρου και διεκδίκησης της ηγε-
σίας από τον Μαρίνο Σιζόπουλο;
Στελέχη της ΕΔΕΚ σημειώνουν πως
τέτοιο θέμα δεν τίθεται και ότι στο
παρόν στάδιο δεν αμφισβητείται
ο Γιαννάκης Ομήρου, επισημαί-
νοντας δε πως ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ
ήταν ενήμερος εκ των προτέρων
για τη δημόσια παρέμβαση του
Μαρίνου Σιζόπουλου. Μερίδα στε-
λεχών εξηγεί πως ο λόγος που πήρε
τέτοιες διαστάσεις το θέμα είναι
εξαιτίας της απουσίας του πρόεδρου
του κόμματος, επισημαίνοντας πως
ο ίδιος αποτελεί το συνενωτικό
στοιχείο. Άλλα στελέχη αναφέρουν
πως η διαφωνία αποτελεί υγιές σύμ-
πτωμα στα εσωτερικά ενός κόμ-
ματος και όχι απαραίτητα αμφι-
σβήτηση του κομματικού αρχηγού.
Πάντως, δεν λείπουν οι εσωκομ-
ματικοί κύκλοι οι οποίοι ερμη-
νεύουν τη δημόσια παρέμβαση του
Μαρίνου Σιζόπουλου ως πολιτικό
μήνυμα που ενδεχομένως να εξυ-
πηρετεί προσωπική ατζέντα. Ωστό-
σο, ο ίδιος σε δηλώσεις του στο
MEGA αναφέρει πως η διαφωνία
αποτελεί στοιχείο δημοκρατικής
λειτουργίας ενός κόμματος, χωρίς
να σημαίνει πως το κόμμα μπαίνει
απαραιτήτως και σε ένα κύκλο σύγ-
κρουσης. 

<<<<<<<

Στελέχη αμφισβητούν
επίσημα την πολιτική
της αποχής και ζητούν
ξεκάθαρη αντιμνημονια-
κή στρατηγική.

Ο Μαρίνος Σιζόπουλος απορρίπτει ότι η διαφωνία του με τη στάση της κοινοβουλευτικής ομάδας υπηρετεί προσωπι-
κές στοχεύσεις, ο δε πρόεδρος του Κινήματος ήταν ενήμερος και παράλληλα αναλαμβάνει την ευθύνη της απόφασης
για αποχή.

Διφωνία παρατηρήθηκε για ακό-
μη μία φορά στη συνεδρία της
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του
ΔΗΚΟ. Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νι-
κόλας Παπαδόπουλος, με τη στή-
ριξη των βουλευτών Αντώνη Αν-
τωνίου και Φύτου Κωνσταντίνου
τοποθετήθηκε εναντίον και των
δύο αναπομπών. Από την άλλη, ο
Μάριος Καρογιάν, ο Άγγελος Βό-
τσης η Αθηνά Κυριακίδου και ο Σο-
φοκλής Φυττής επέμεναν στην
άποψη πως θα έπρεπε να εγκρί-
νουν τη μία αναπομπή. Σύμφωνα
με την επικρατούσα άποψη, η
πρόταση του ΔΗΣΥ, για έγκριση
της μιας αναπομπής και η τροπο-
ποίηση του περιεχομένου της άλ-
λης θα εξασφάλιζε την προστασία
των μικρών δανειοληπτών, ενώ
παράλληλα η Κύπρος δεν θα εκτί-
θετο απέναντι στους δανειστές
της. Στελέχη υποστηρίζουν ότι ο
αρχηγός του κόμματος δεν ήθελε
αποκλειστικά το ΔΗΚΟ να στηρίξει

την πρόταση του ΔΗΣΥ χωρίς να
έχει τη στήριξη της ΕΔΕΚ. Κάτι τέ-
τοιο θα έπληττε την πολιτική αλλά
και την εικόνα του κόμματος για
διεκδικητική στάση. Αυτός, σύμ-
φωνα με τους ίδιους κύκλους εί-
ναι και ο λόγος για τον οποίο στή-
ριξε την απόρριψη των αναπομ-
πών. Στελέχη στο ΔΗΚΟ σημει-
ώνουν πως η συνεδρία της Κοινο-
βουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ,
αν και οι απόψεις διίσταντο, έγινε
μέσα σε πολύ καλό κλίμα. Από την
άλλη, πολιτικοί κύκλοι εγείρουν
θέμα ανταρσίας της κοινοβουλευ-
τικής ομάδας. «Ο πρόεδρος του
ΔΗΚΟ αδυνατεί να έχει τη στήριξη
της Κοινοβουλευτικής του Ομά-
δας» αναφέρουν στελέχη της
εσωκομματικής αντιπολίτευσης,
σημειώνοντας πως αυτό ίσως να
προκαλεί σκιές στο προφίλ του ως
ηγέτη, κάτι βεβαίως που απορρί-
πτεται από συνεργάτες του ΔΗ-
ΚΟϊκού προέδρου.

ΔΗΚΟ: Φοβήθηκε την ταύτιση με ΔΗΣΥ
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Συνέντευξη στον
ΓΙΩΡΓΟ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗ

Η προϊστάμενη της Μονάδας Καταπο-
λέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης
(ΜΟΚΑΣ) Εύα Παπακυριακού αποκα-
λύπτει σε συνέντευξή της στην «Κ»
ότι τον τελευταίο χρόνο μέσω κυπρια-
κών εταιρειών έγιναν ύποπτες διακι-
νήσεις χρημάτωνμε τελικό προορισμό
την Ελλάδα. Η κ. Παπακυριακού επι-
σημαίνει ότι οι κυπριακές αρχές ασχο-
λήθηκαν με την υπόθεση Ντίνου Μι-
χαηλίδη, ο οποίος δικάζεται στην Ελ-
λάδα, ενώ στην υπόθεση FBME η ΜΟ-
ΚΑΣ κινητοποιήθηκε εξασφαλίζοντας
διατάγματα παγώματος λογαριασμών.
Η κ. Παπακυριακού στη συνέντευξη
αναφέρει ότι εφόσον προκύψει ανάγκη
η ΜΟΚΑΣ θα δράσει στην υπόθεση
Aristo Developers.
–Η Κύπρος έχει στο εξωτερικό τη
φήμη «πλυντηρίου» βρόμικου χρή-
ματος. Η υπηρεσία σας ασχολείται

με αυτό το θέμα, θέλουμε τη δική
σας θέση.

–Δεν συμφωνώ με αυτό τον χαρα-
κτηρισμό. Η Κύπρος έχει υιοθετήσει
ένα αποτελεσματικό νομικό πλαίσιο,
αλλά και πρακτικά μέτρα για την κα-
ταπολέμηση του φαινομένου αυτού,
που βεβαίως είναι διεθνές πρόβλημα,
εφόσον οι χρηματοοικονομικές συ-
ναλλαγές δεν έχουν σύνορα και γί-
νονται με απίστευτη συχνότητα και
ταχύτητα. Η Κύπρος αναπτύχθηκε
ως χρηματοοικονομικό κέντρο και
προσφέρει υπηρεσίες και σε ξένους,
όπως και άλλες χώρες, που είναι καθόλα
νόμιμο και επιτρεπτό. Υπήρξαν και
θα υπάρχουν περιπτώσεις νομιμοποί-
ησης παράνομων εσόδων μέσω Κύ-
πρου, όμως οι υπερβολικές αναφορές
στον Τύπο τον τελευταίο χρόνο οφεί-
λονται σε κάποιες υποθέσεις που διε-
ρευνήθηκαν ή βρίσκονται υπό διε-
ρεύνηση στην Ελλάδα, στις οποίες
χρήματα πέρασαν από κυπριακά τρα-
πεζικά ιδρύματα, κυρίως μέσω εται-
ρειών. Άλλος λόγος ήταν η περίοδος
πριν από τις αποφάσεις του Γιούρογ-
κρουπ, όταν παρατηρήθηκαν δημο-
σιεύματα στον ευρωπαϊκό Τύπο και
ιδιαίτερα σε ορισμένες χώρες, πολύ
δυσφημιστικά, που πολλές φορές δεν
ανταποκρίνονταν στην πραγματικό-
τητα. Υπήρξαν περιπτώσεις που ζη-
τήσαμε από χώρες συγκεκριμένα στοι-

χεία για διερεύνηση, και δεν λάβαμε
απάντηση. Ίσως έπρεπε να δυσφη-
μιστεί η Κύπρος για να δικαιολογηθούν
τα αυστηρά μέτρα που επιβλήθηκαν.
Αυτό που θα πρέπει να τονίσω είναι
ότι η Κύπρος δεν υστερεί σε μέτρα,
υπάρχουν θετικές αξιολογήσεις διε-
θνών οργανισμών. Οποτεδήποτε κρί-
νεται αναγκαίο διερευνώνται υποθέ-
σεις τόσο στην Κύπρο όσο και σε συ-
νεργασία με άλλες χώρες. Πάντοτε
βέβαια υπάρχει περιθώριο βελτίωσης
στην αποτελεσματική εφαρμογή των
μέτρων από όλους τους εμπλεκόμε-
νους.

Υπόθεση Μιχαηλίδη
–Το θέμα του πρώην υπουργού Ντί-
νου Μιχαηλίδη βρίσκεται στην επι-
καιρότητα και ήδη στην Ελλάδα
άρχισε η δίκη με τους πρώτους
μάρτυρες. Τι είδους βοήθεια πρό-
σφερε η Κύπρος στην υπόθεση και
ειδικά η υπηρεσία σας;

–Οι κυπριακές αρχές και ειδικότερα
η ΜΟΚΑΣ εκτέλεσε αιτήματα δικα-
στικής συνδρομής από την Ελλάδα,
για κάποιες μεταφορές χρημάτων
μέσω κυπριακών εταιρειών. Όταν ο
κ. Ζήγρας αναφέρθηκε στον κ. Ντ.
Μιχαηλίδη, ο τότεγενικός εισαγγελέας
κ. Π. Κληρίδης είχε αρκετές φορές
επικοινωνήσει με τις αρμόδιες δικα-
στικές αρχές της Ελλάδας, ώστε να

γίνει συνεννόηση για πιθανή διερεύ-
νηση των ισχυρισμών που είχε προ-
βάλει.Αρχικά κρίθηκε ότι δεν θα έπρε-
πε να αρχίσει ανακριτικό έργο στην
Κύπρο, για να μην επηρεαστεί η υπό-
θεση στην Ελλάδα, στη βάση σχετικής
αρχής συνεργασίας στο Διεθνές Ποι-
νικό Δίκαιο. Όταν σε κάποιο στάδιο
επιβεβαιώθηκε ότι οι ελληνικές αρχές
δεν θα είχαν ένσταση, ο τότε γενικός
εισαγγελέας έδωσε οδηγίες στην Αστυ-
νομία και άρχισαν ανακρίσεις στην
Κύπρο. Ανακριτές μετέβησαν μάλιστα
στην Αθήνα και έλαβαν κατάθεση
από τον κ. Ζήγρα. Στάλθηκε και αίτημα
δικαστικής συνδρομής στην Ελβετία,
με τη δική μας συνδρομή, γιατί οι λο-
γαριασμοί απ’ όπου γίνονταν οι με-
ταφορές χρημάτων ήταν εκεί. Όμως,
οι ελληνικές αρχές αποφάσισαν την
αποστολή αιτήματος για έκδοση στην
Ελλάδα του κ. Ντ. Μιχαηλίδη και του
γιου του, όπως και έγινε, εφόσον το
μαρτυρικό υλικό είναι στην Ελλάδα,
τα κυρίως αδικήματα διαπράχθηκαν
εκεί, αλλά και οι περισσότερες μετα-
φορές χρημάτων έγιναν εκτός Κύπρου.
Συνεπώς δεν ευσταθεί ο ισχυρισμός
ή η εντύπωση ότι οι κυπριακές αρχές
δεν ασχολήθηκαν με την υπόθεση
στην Κύπρο.
–Ποιες ενέργειες έγιναν για την
τράπεζα FBME από τη ΜΟΚΑΣ;
Πρόκειται για μια υπόθεση που

απασχόλησε εντόνως την κοινή
γνώμη και ταλαιπώρησε σε αφάν-
ταστο βαθμό τους υπαλλήλους της.

–Η ΜΟΚΑΣ είχε εκδώσει στις
28.7.2014 ανακοίνωση για το όλο
θέμα που προέκυψε, γιατί υπήρχε
σύγχυση ως προς τις αρμοδιότητες
μας, και αυτές της Κεντρικής Τρά-
πεζας. Η ΜΟΚΑΣ είχε συνεργασία
για συγκεκριμένες υποθέσεις με την
FBME, μάλιστα μετά από αιτήματά
μας προς το Δικαστήριο εκδώσαμε
διατάγματα παγώματος συγκεκριμέ-
νων λογαριασμών. Όμως εποπτικό
ρόλο για τα προληπτικά μέτρα που
πρέπει να λαμβάνονται από τις τρά-
πεζες, σύμφωνα με τη σχετική νο-
μοθεσία, έχει η Κεντρική Τράπεζα,
ως η αρμόδια εποπτική Αρχή, η οποία
έχει και εξουσία για εποπτικούς ελέγ-
χους. Μετά την ανακοίνωση της Υπη-
ρεσίας των Η.Π.Α., είχαμε επικοινωνία
με τη FinCEN και ζητήσαμε διευκρι-
νίσεις για ύποπτες συναλλαγές που
είχαν υπόψη τους. Το όλο θέμα εν
πάση περιπτώσει αφορά την Κεντρική
Τράπεζα, η οποία λαμβάνει συγκε-
κριμένα μέτρα, και αποφάσεις, σύμ-
φωνα με τις εξουσίες και αρμοδιότητες
της. Εκεί όπου εντοπίζονται συγκε-
κριμένες ύποπτες συναλλαγές θα διε-
ρευνηθούν από τη ΜΟΚΑΣ.
–Η ΜΟΚΑΣ θα έχει ανάμειξη στους
179 φακέλους που αφορούν τις
αναπτύξεις γης της Aristo Develo-
pers;

–Ενδεχομένως να έχει ανάμειξη
εάν κατά τη διερεύνηση προκύψουν
θέματα ή ανάγκη λήψης μέτρων, που
εμπίπτουν στις δικές μας αρμοδιότητες.
Τόσο η Αστυνομία όσο και ο γενικός
εισαγγελέας γνωρίζουν τα θέματα στα
οποία μπορούμε να αναμειχθούμε.
–Ποιο ρόλο διαδραματίζει η ΜΟΚΑΣ
στις έρευνες για την οικονομία οι
οποίες διεξάγονται από ειδική ανα-
κριτική ομάδα;

–Η Μονάδα δεν έχει αρμοδιότητα
για διερεύνηση των «γενεσιουργών»
λεγόμενων αδικημάτων, δηλαδή απά-
της, κλοπής κ.λπ., αλλά μπορεί να διε-
ρευνήσει τα πιθανά παράνομα έσοδα
από τέτοιες δραστηριότητες.Συνεπώς
μπορεί να αναμειχθεί όταν προχωρή-
σουν οι ανακρίσεις. Έχουμε εξηγήσει
τον πιθανό μας ρόλο στον γενικό και
βοηθό γενικό εισαγγελέα και στην
ανακριτική Ομάδα. Σ’ αυτό το στάδιο
συνεργαζόμαστε στο πλαίσιο απο-
στολής αιτημάτων στο εξωτερικό για
λήψη στοιχείων, εκεί όπου κρίνεται
από τους ανακριτές χρήσιμη η δική
μας συνεργασία, με αντίστοιχες Μο-
νάδες ή άλλες Αρχές ή εκφράζουμε
συγκεκριμένες απόψεις για επί μέρους
θέματα, γενικά όμως η εποπτεία και
καθοδήγηση γίνεται από τη Νομική
Υπηρεσία.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η επιχείρηση διάσωσης των 354 με-
ταναστών από τη Συρία πενήντα
ναυτικά μίλια ανοιχτά της Κύπρου
μπορεί να ολοκληρώθηκε με επιτυ-
χία, σε καμία όμως περίπτωση δεν
μπορεί να δικαιολογεί θριαμβολογίες.
Τουναντίον, ένα περιστατικό αν-
θρωπιστικού χαρακτήρα ανέδειξε

τις χρόνιες σοβαρές ελλείψεις που
έχει η Κυπριακή Δημοκρατία σε
πλωτά μέσα. Ελλείψεις που δημι-
ουργούν σοβαρά προβλήματα στο
έργο που καλούνται να επιτελέσουν
νευραλγικές υπηρεσίες του κράτους,
γεγονός που προκαλεί κενά ακόμα
και στις διεθνείς υποχρεώσεις που
έχει αναλάβει η Κύπρος ως κράτος-

μέλος της Ε.Ε. Την περασμένη Πέμ-
πτη, την ώρα που το Κέντρο Έρευ-
νας και Διάσωσης βρισκόταν σε κα-
τάσταση συναγερμού, η Κυπριακή
Δημοκρατίας αδυνατούσε να είναι
παρούσα στην περιοχή που βρισκό-
ταν το πλοιάριο με τους Σύρους με-
τανάστες. Η άκατος της Λιμενικής
Αστυνομίας παρά την προσπάθεια
που έγινε, δεν κατάφερε να προ-
σεγγίσει το πλοιάριο, επειδή στην
περιοχή έπνεαν άνεμοι που ξεπερ-
νούσαν τα πέντε μποφόρ. Οι καιρικές
συνθήκες ανάγκασαν το πλήρωμα
της ακάτου να επιστρέψει στη Λε-
μεσό την ώρα που ανεπίσημες πηγές
εξέφραζαν σοβαρές ανησυχίες για
τη ζωή των επιβατών του πλοιαρίου,
το οποίο κτυπούσαν τεράστια κύ-
ματα. Η «επιστράτευση» του κρουα-
ζιερόπλοιου «Σάλαμις Φιλοξενία»
μπορεί να έβγαλε από τη δύσκολη
θέση όσους είχαν εμπλοκή στην
επιχείρηση, σε καμία περίπτωση
όμως, όπως μας έλεγαν ανεπίσημες
πηγές, δεν μπορεί να υποβαθμίσει
τα σοβαρά προβλήματα που προ-
έκυψαν κατά τη διάρκεια της επι-
χείρησης και να κρύψει κάτω από
το χαλί τις ευρύτερες επιπτώσεις
που προκαλούνται από τα κενά και
τις ελλείψεις επί της θαλάσσης.

Η περιορισμένη επιχειρησιακή

δραστηριότητα Λιμενικής και Ναυ-
τικού είναι ένα από τα χρόνια προ-
βλήματα της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, που, αν και νησιωτική χώρα,
δεν έχει αποκτήσει ακόμη τα μέσα
εκείνα που να επιτρέπουν στις αρ-
μόδιες αρχές την ασφαλή και τάχι-
στη επέμβαση σε ζωτικούς χώρους
της Δημοκρατίας. Στην περίπτωση

του περιστατικού ανοιχτά της Πά-
φου, αυτό που τόνιζαν στην «Κ»
ανεπίσημες πηγές υπό τη μορφή
ερωτήματος, ήταν η κατάληξη που
ενδεχομένως να είχε η όλη επιχεί-
ρηση, αν στην περιοχή δεν υπήρχαν
διαθέσιμα πλεούμενα για να σπεύ-
σουν προς βοήθεια των μεταναστών
στη συγκεκριμένη περίπτωση. Ναι

μεν, μας επισήμαναν οι ίδιες πηγές,
τα παρακείμενα πλεούμενα με βάση
το διεθνές ναυτικό δίκαιο έχουν
υποχρέωση να σπεύσουν σε βοή-
θεια, όμως τον πρώτο λόγο σε ανά-
λογα περιστατικά τον έχουν οι αρ-
μόδιες αρχές του κάθε κράτους.
Εκτός από τη Λιμενική, η οποία
προσπάθησε να προσεγγίσει την
περιοχή του συμβάντος, το Πολεμικό
Ναυτικό παρακολουθούσε ανήμ-
πορο να συνδράμει τις προσπάθειες
διάσωσης των μεταναστών. Τα κενά
που υπάρχουν στον τομέα της έρευ-
νας και διάσωσης αναγνωρίζει και
το Υπουργείο Άμυνας, το οποίο,
όπως είπε ο Χριστόφορος Φωκαΐδης,
αναζητεί μέσω του Υπουργείου Εσω-
τερικών Ευρωπαϊκά κονδύλια για
την αγορά δυο πλοίων, τα οποία να
μην έχουν περιορισμένη ακτίνα
δράσης.

Πιέσεις και από την Ε.Φ.
Σύμφωνα και με παλιότερα ρε-

πορτάζ της «Κ», οι επιπτώσεις από
την απουσία περιπολικών ανοικτής
θαλάσσης αγγίζουν και ευαίσθητα
ζητήματα, που άπτονται της άσκη-
σης των κυριαρχικών δικαιωμάτων
της Δημοκρατίας. Το όλο θέμα έχει
λάβει ανησυχητικές διαστάσεις από
τότε που ξεκίνησαν οι έρευνες για

εντοπισμό υδρογονανθράκων εντός
της Αποκλειστικής Οικονομικής
Ζώνης. Ειδικά στα νοτιοδυτικά της
Πάφου, όπως λέγεται και από ανε-
πίσημες στρατιωτικές πηγές, η προ-
κλητική παρουσία της Τουρκίας σε
συνδυασμό με την απουσία της Δη-
μοκρατίας δημιουργεί επικίνδυνες
καταστάσεις. Στη συγκεκριμένη πε-
ριοχή το πολεμικό ναυτικό της Τουρ-
κίας, όπως υποστηρίζεται, στην κυ-
ριολεξία αλωνίζει και η Δημοκρατία
δεν έχει τα μέσα εκείνα που να επι-
τρέπουν τουλάχιστον την επίδειξη
σημαίας. Το ίδιο πρόβλημα ανα-
δείχθηκε και την περίοδο που η Δύ-
ση ετοιμαζόταν να χτυπήσει το κα-
θεστώς της Βαγδάτης στρατιωτικά.
Παρά τις έντονες κατά καιρούς φω-
νές και μέσα από την Εθνική Φρουρά
για αγορά πλωτών μέσων ανοιχτής
θαλάσσης, μέχρι σήμερα οι όποιες
προσπάθειες έγιναν παραμένουν
άκαρπες. Η τελευταία φορά που το
όλο θέμα πήρε διαστάσεις ήταν επί
υπουργίας Φώτη Φωτίου. Όπως εί-
μαστε σε θέση να γνωρίζουμε, επί
αρχηγίας Στυλιανού Νάση ασκούν-
ταν έντονες πιέσεις σε πολιτικό επί-
πεδο για αγορά περιπολικών ανοι-
κτής θαλάσσης και όχι πυραυλακά-
των, όπως είχε διαρρεύσει τότε στον
Τύπο. 

Υποπτες συναλλαγές μέσω Κύπρου στην Ελλάδα
Θα εμπλακούμε στην υπόθεση Αristo, εάν χρειαστεί , δηλώνει στην «Κ» η επικεφαλής της ΜΟΚΑΣ Εύα Παπακυριακού

«Δεν είμαστε
παράλληλη Αστυνομία»
–Με ποιον τρόπο λειτουργεί
η Μονάδα Καταπολέμησης
Αδικημάτων Συγκάλυψης
στο πλαίσιο των ερευνών
της;

–Η ΜΟΚΑΣ δεν είναι «πα-
ράλληλη» Αστυνομία, όπως
εσφαλμένα αντιλαμβάνονται
κάποιοι, αλλά συνεργαζόμαστε
με την Αστυνομία, εκεί όπου
κρίνεται αναγκαίο, στο πλαίσιο
των δικών μας αρμοδιοτήτων.
Έχουν δημιουργηθεί αυτές οι
Μονάδες (υπάρχουν σε 146
χώρες), για να υποβάλλονται
σ’ αυτές Εκθέσεις ύποπτων συ-
ναλλαγών από Τραπεζικά Ιδρύ-
ματα και άλλους επαγγελματίες,
σύμφωνα με τις υποχρεώσεις
τους που απορρέουν από τη
σχετική νομοθεσία. Μπορούμε
να αποταθούμε στο Δικαστήριο
για έκδοση διαταγμάτων απο-
κάλυψης, εξουσία που έχουν
και οι ανακριτές της Αστυνο-
μίας. Αυτό που είναι αποκλει-
στική μας αρμοδιότητα είναι
η υποβολή αιτημάτων στο Δι-
καστήριο για πάγωμα περιου-
σιακών στοιχείων, που φαί-
νονται εκ πρώτης όψεως ως
έσοδα από παράνομες δραστη-
ριότητες. Στο πλαίσιο των αρ-
μοδιοτήτων μας μπορούμε να
αποταθούμε σε αντίστοιχες
Μονάδες άλλων χωρών για πλη-
ροφορίες και απαντούμε σε
ανάλογα αιτήματα αντίστοιχων
Μονάδων. Επίσης, εκτελούμε
αιτήματα δικαστικής συνδρο-
μής άλλων χωρών, που απο-
στέλλονται μέσω του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης και Δημο-
σίας Τάξεως. Αυτή η αρμοδιό-
τητα περιλαμβάνει και αιτή-
ματα προς το Δικαστήριο για
εγγραφή και εκτέλεση διαταγ-
μάτων Παγώματος και Δήμευ-
σης που εκδόθηκαν από ξένα
Δικαστήρια. Οι αρμοδιότητές
μας καθορίζονται στους Νό-
μους περί της Παρεμπόδισης
και Καταπολέμησης της Νομι-
μοποίησης Εσόδων από Πα-
ράνομες Δραστηριότητες. Η
συνεργασία με την Αστυνομία
είναι στενή, εφόσον μπορεί να
ζητηθεί η δική μας συνεισφορά
για διατάγματα αποκάλυψης
και παγώματος, στα πλαίσια
του ανακριτικού έργου.
–Οι όροι εντολής σας βασί-

ζονται σε συγκεκριμένο πλαί-
σιο; Με ποιον τρόπο συνδέ-
εται η Υπηρεσία σας με τη
Νομική Υπηρεσία; 

–Οι αρμοδιότητές μας κα-
θορίζονται στους πιο πάνω Νό-
μους και σε σχετικές Διεθνείς
Συμβάσεις και Ευρωπαϊκές
Οδηγίες. Θα πρέπει να διευ-
κρινιστεί ότι για θέματα ξεπλύ-
ματος παράνομου χρήματος
δεν έχει αποκλειστική αρμο-
διότητα η ΜΟΚΑΣ, η οποία έχει
τον ρόλο που περιέγραψα πιο
πάνω σε γενικές γραμμές. Για
καθοδήγηση και έλεγχο του
χρηματοοικονομικού συστή-
ματος, αρμόδιες είναι οι Επο-
πτικές Αρχές, που καθορίζονται
στην ίδια νομοθεσία, που είναι
η Κεντρική Τράπεζα, η Επιτρο-
πή Κεφαλαιαγοράς, ο Σύνδε-
σμος Εγκεκριμένων Λογιστών
και ο Παγκύπριος Δικηγορικός
Σύλλογος. Οι Εποπτικές Αρχές
διενεργούν ελέγχους και έχουν
δυνατότητα επιβολής διοικη-
τικών κυρώσεων, σε περίπτωση
μη συμμόρφωσης με τις υπο-
χρεώσεις που καθορίζονται
στον Νόμο και τις Εγκύκλιους
Οδηγίες των Εποπτικών Αρχών.
Η ΜΟΚΑΣ, σύμφωνα με τον
Νόμο, τελεί υπό τη σκέπη της
Γενικής Εισαγγελίας, που ου-
σιαστικά είναι ο θεσμός κάτω
από τον οποίο λειτουργούμε.
Η ΜΟΚΑΣ είναι ολιγομελής
Ομάδα, αποτελούμενη από
τρεις δικηγόρους της Δημο-
κρατίας, περιλαμβανομένης
της προϊστάμενης, οι οποίοι
ακολουθούν την ιεραρχία και
τις Προαγωγές της Νομικής
Υπηρεσίας, τέσσερα μέλη της
Αστυνομίας (με απόσπαση),
μία τελωνειακή λειτουργό (με
απόσπαση) και οκτώ χρημα-
τοοικονομικούς αναλυτές. Βοη-
θούμαστε από τέσσερα μέλη
του γραμματειακού προσωπι-
κού. Είμαστε επιφορτισμένοι
με τεράστιο όγκο, λόγω επίσης
και της συνεπαγόμενης υπο-
χρεωτικής συμμετοχής μας
στους διεθνείς οργανισμούς
που ασχολούνται με το θέμα,
όπως Ευρωπαϊκή Ένωση, Συμ-
βούλιο της Ευρώπης, Διεθνή
Οργανισμό των αντίστοιχων
Μονάδων, Ομάδες Αξιολόγησης
άλλων χωρών κ.λπ.

<<<<<<<

«Συνεργαζόμαστε στο
πλαίσιο αποστολής αιτη-
μάτων στο εξωτερικό για
λήψη στοιχείων στις έρευ-
νες για την οικονομία».

<<<<<<<

Επιπτώσεις σε θέματα
που άπτονται ακόμα και
των κυριαρχικών δικαιω-
μάτων της Δημοκρατίας
υποστηρίζεται ότι προ-
καλεί η απουσία πλοίων
με ακτίνα δράσης τις
ανοικτές θάλασσες. 

«Ίσως έπρεπε να δυσφημιστεί η Κύπρος ως πλυντήριο χρήματος για να δικαιολο-
γηθούν τα αυστηρά μέτρα που επιβλήθηκαν», σημειώνει η επικεφαλής της Μονά-
δας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) Εύα Παπακυριακού.

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ

Κενά στην έρευνα και διάσωση από θαλάσσης
Λιμενική και Ναυτικό σε ρόλο θεατή στην επιχείρηση διάσωσης των Σύρων μεταναστών εξαιτίας της έλλειψης πλωτών μέσων

Τα έξι μποφόρ που επικρατούσαν πενήντα μίλια ανοιχτά της Πάφου δεν επέ-
τρεψαν την παρουσία πλωτών μέσω της Κυπριακής Δημοκρατίας, αναδει-
κνύοντας έτσι ένα σοβαρό κενό που υπάρχει από την απουσία πλοίων ανοι-
χτής θαλάσσης.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Καθοριστική για την πορεία των
ανακρίσεων στην υπόθεση του
υπό εξέταση διαχωρισμού οικοπέ-
δων στην περιοχή «Σκαλί» Πάφου
θεωρείται η εβδομάδα που αρχίζει.
Με βάση τα στοιχεία που έχουν
προκύψει από τις έρευνες που διε-
ξάγουν οι ανακριτές προσανατο-
λίζονται στην ανανέωση των δια-
ταγμάτων κράτησης και των πέντε

προσώπων που βρίσκονται υπό
κράτηση για διευκόλυνση των ανα-
κρίσεων.

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», εκτός απροόπτου οι ανακριτές
θα ζητήσουν ανανέωση για άλλες
οκτώ ημέρες της κράτησης των
Θεόδωρου Αριστοδήμου, διευθύ-
νοντος συμβούλου της εταιρείας
«Αristo Developers», της συζύγου
του, Ρούλας Αριστοδήμου, του
πρώην δημοτικού μηχανικού του
Δήμου Πάφου, Σάββα Σάββα, και
της δημοτικής υπαλλήλου, Σαβ-

βούλας Μούσκου. Το διάταγμα κρά-
τησης του σχεδιαστή της Aristo-
Developers, Χρίστου Σολωμονίδη
εκπνέει την Πέμπτη, 2 Οκτωβρίου.
Η ανακριτική ομάδα και κατά κύριο
λόγο η Γενική Εισαγγελία βρίσκεται
ενώπιον μιας περίπλοκης υπόθεσης,
της οποίας το βάθος ακόμη δεν
μπορεί να υπολογισθεί. Τα στοιχεία
που έχουν συλλεχθεί επιτρέπουν,
όπως εκτιμάται, τη συνέχιση των
ερευνών μιας υπόθεσης, η οποία
χαρακτηρίζεται και ως «Λερναία
Ύδρα». Όπως λέγεται από αστυ-
νομικής πλευράς, το επόμενο διά-
στημα των ερευνών θα είναι κα-
θοριστικής σημασίας, τόσο για τα
πρόσωπα που τελούν υπό κράτηση
όσο και για νέες συλλήψεις. Με βά-
ση τα όσα έχουν ενώπιόν τους οι
ανακριτές, δεν είναι εκτός πραγ-
ματικότητας και νέος πιθανός γύρος
συλλήψεων, εξέλιξη που θα κριθεί
σε μεγάλο βαθμό από τα ευρήματα
των ερευνών. Στο ενδεχόμενο νέων
συλλήψεων επικεντρώνονται και
πληροφορίες που προέρχονται από
την Πάφο, χωρίς, ωστόσο, να προσ-
διορίζουν χώρο και πρόσωπα. Ωστό-
σο, οι ίδιες πληροφορίες επιμένουν
ότι η προσοχή και των ανακριτών
συνεχίζει να είναι στραμμένη και
στον Δήμο Πάφου. Σύμφωνα με
πληροφορίες, οι ανακριτές υπολο-
γίζουν να λάβουν μεγάλο αριθμό

καταθέσεων από το προσωπικό
του Δήμου Πάφου, αλλά και πρό-
σωπα από το φιλικό και συγγενικό
περιβάλλον των τελούντων υπό
κράτηση υπόπτων.

Ευρήματα των ανακριτών
Πέρα από τις καταθέσεις που

έχουν λάβει, οι ανακριτές επικεν-
τρώνονται τώρα στον δεύτερο γύρο
καταθέσεων, που θα λάβουν από
το ζεύγος Αριστοδήμου, οι οποίες,
όπως λέγεται, θα είναι και οι ου-
σιαστικές, όπως και εν πολλοίς θα
κρίνουν, αν θα ζητηθεί η ανανέωση
των διαταγμάτων κράτησης του
εκ Πάφου επιχειρηματία και της
συζύγου του. Οι υπόλοιποι πέντε
υπό κράτηση ύποπτοι στις κατα-
θέσεις τους υποστήριξαν ότι οι
πράξεις τους ήταν αποτέλεσμα εν-
τολών, που έλαβαν από τους προ-
ϊσταμένους τους. Παράλληλα με
τις έρευνες που αφορούν τον δια-
χωρισμό οικοπέδων στην περιοχή
«Σκαλί» της Πάφου, οι ανακριτές
περνούν από κόσκινο και άλλους
φακέλους εταιρειών με τις οποίες
ο Θεόδωρος Αριστοδήμου είχε ή
συνεχίζει να έχει σχέση. Ο ίδιος ο
κ. Αριστοδήμου, η σύζυγός του
αλλά και επισήμως η εταιρεία του,
επιμένουν ότι δεν υπάρχει οτιδή-
ποτε επιλήψιμο και κάνουν λόγο
για σκευωρία. 

«Λερναία  Ύδρα» η υπόθεση Aristo
Άγνωστο το βάθος των ερευνών όπως δείχνουν τα μέχρι στιγμής ευρήματα της Αστυνομίας - Καθοριστικές οι προσεχείς ανακρίσεις

Account Executive / Manager
Do you have passion for advertising and strategic thinking?
Do you have a dynamic personality and the skills to handle
demanding situations?

Do you have a super communicative and organisational
character, seek challenges and solutions?

Required qualifications:
University Degree with studies in, Advertising, Business
Administration or Marketing
Knowledge of the digital advertising environment
Fluent in Greek and English
Experience in a similar position is a must

Send your CV to careers@partners-yr.com.cy,  until 30/09/2014 

VACANCIES

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗ

Μέχρι το τέλος Οκτωβρίου η Ολο-
μέλεια του Ανωτάτου Δικαστηρίου
στοχεύει να ανακοινώσει την από-
φασή της σχετικά με τις τέσσερεις
αναφορές που καταχώρησε ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας σχετικά με
το «καυτό» θέμα των εκποιήσεων,
όπως δήλωσε στην «Κ», ο Πρόεδρος
του Δικαστηρίου, Μύρων Νικολάτος.
Τόνισε ότι ο ίδιος ως Πρόεδρος του

Ανωτάτου ασπάζεται την επείγουσα
φύση των υποθέσεων, αλλά και των
συνεπειών από τις τυχόν καθυστε-
ρήσεις, γι’ αυτό ο στόχος θα είναι
η απόφαση να μην τραβήξει σε βά-
θος χρόνου. Ωστόσο, ο κ. Νικολάτος
παρατήρησε ότι επειδή ακριβώς η
απόφαση θα ληφθεί από την Ολο-
μέλεια του Ανωτάτου, δεν μπορεί
να δοθεί ο ακριβής χρόνος έκδοσης
της ετυμηγορίας.

Ο κ. Νικολάτος εξήγησε ότι τη
Δευτέρα 20 Οκτωβρίου, ημέρα κατά
την οποία έχει οριστεί η ακρόαση
της υπόθεσης, τόσο ο γενικός ει-
σαγγελέας όσο και οι δικηγόροι της
Βουλής θα έχουν στη διάθεσή τους
από μία ώρα για να επιχειρηματο-
λογήσουν στις τέσσερεις αναφορές
του Προέδρου της Δημοκρατίας. Το
Δικαστήριο θα έχει το δικαίωμα
υποβολής σχετικών ερωτήσεων σε
χρονικό ορίζοντα που δεν θα ξεπε-
ράσει τη μία ώρα. Τα τέσσερα νο-
μοθετήματα τα οποία ψήφισε η Βου-
λή, και έστειλε για αναφορά στο
Ανώτατο ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας αφορούν: Την προστασία της
πρώτης κατοικίας και μικρής επαγ-
γελματικής στέγης έως 350.000 ευ-
ρώ. Τη διαγραφή των ενυπόθηκων
δανείων για εκποιήσεις. Τη διαγραφή
των υποχρεώσεων εγγυητών και
την αναστολή εφαρμογής του νόμου
περί εκποιήσεων ώστε να εφαρμο-
στεί μαζί με τηνομοθεσία το πλαίσιο
αφερεγγυότητας. Αντίδικοι στην
υπόθεση είναι ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας που εκπροσωπείται από
τον γενικό εισαγγελέα Κώστα Κλη-
ρίδη μαζί με τον βοηθό γενικό ει-

σαγγελέα Ρίκκο Ερωτοκρίτου και
τον δικηγόρο Α΄ της Δημοκρατίας
Δημήτρη Λυσάνδρου και η Βουλή
που εκπροσωπείται από τους νομι-
κούς Χρίστο Κληρίδη, Γιώργο Σε-
ραφείμ και Αχιλλέα Αιμιλιανίδη. 

Ο Πρόεδρος του Ανωτάτου έχει
δώσει σαφείς οδηγίες με σκοπό να
τηρηθούν αυστηρά κάποια χρονο-
διαγράμματα. Στις 26 Σεπτεμβρίου
δόθηκε δικαίωμα στη Βουλή να κα-
ταχωρήσει ένσταση επί οκτώ νο-
μικών σημείων. Στις 3 Οκτωβρίου
θα καταχωρηθεί η αγόρευση του
γενικού εισαγγελέα, στις 13 Οκτω-
βρίου η αγόρευση της Βουλής, ενώ
στις 17 Οκτωβρίου οι απαντήσεις
του γενικού εισαγγελέα στα επιχει-
ρήματα που θα τεθούν στην αγό-
ρευση της Βουλής. Σημειώνεται ότι
σε κάθε περίπτωση οι δύο πλευρές
θα πρέπει να είναι έτοιμες για να
απαντήσουν σε ερωτήσεις του Δι-
καστηρίου. Ο κ. Νικολάτος έδωσε
μια ξεκάθαρη απάντηση κατά πόσον
η απόφαση του Ανωτάτου επηρε-
άζεται από το Γιούρογκρουπ που
θα συνεδριάσει στις 13 Οκτωβρίου.
Όπως είπε, η απόφαση του Δικα-
στηρίου είναι ανεξάρτητη από το

Γιούρογκρουπ. «Εμείς θα δώσουμε
μια άκρως αιτιολογημένη απόφαση
η οποία θα ερμηνεύει κατά πόσον
καταστρατηγούνται συνταγματικά
συγκεκριμένα άρθρα του συντάγ-
ματος. Στην ουσία πρόκειται για
μια γνωμοδότηση την οποία ζήτησε
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας μέσω
των αναφορών του.

Ο κ. Νικολάτος χαρακτήρισε την
οποιαδήποτε απόφαση ληφθεί από
το Ανώτατο ως τελεσίδικη, ενώ τό-
νισε ότι δεν υπάρχει πιθανότητα
προσφυγής σε ξένο ένδικο μέσο.

Υποθέσεις αξιογράφων
Στο μεταξύ, στην τελική ευθεία

μπαίνει η διαδικασία για τη σύσταση
και στελέχωση Δικαστηρίων που
θα εκδικάσουν τις υποθέσεις αξιο-
γράφων. Όπως ανέφερε στην «Κ»
ο Πρόεδρος του Ανωτάτου Δικα-
στηρίου κ. Μύρων Νικολάτος, ήδη
έχουν διοριστεί από την 1η Σεπτεμ-
βρίου δύο δικαστές που θα εκδικά-
ζουν τέτοιας φύσης υποθέσεις σε
Λεμεσό και Λάρνακα. Ταυτόχρονα,
ολοκληρώνονται οι διαδικασίες για
τη στελέχωση Δικαστηρίων στις
υπόλοιπες πόλεις. Μέχρι τις 30 Σε-

πτεμβρίου θα υποβληθούν οι σχε-
τικές αιτήσεις από ενδιαφερόμενους
δικαστές και μέχρι τις 15 Οκτωβρίου
θα ληφθούν καταληκτικές αποφά-
σεις για άλλες τέσσερεις θέσεις δι-
καστών σε άλλες πόλεις. Στόχος
την 1η Ιανουαρίου να λειτουργή-
σουν κανονικά τα ειδικά αυτά Δι-
καστήρια. Ο κ. Νικολάτος χαρακτή-
ρισε απαραίτητη τη δημιουργία
Πρωτοβάθμιου Διοικητικού Δικα-
στηρίου. Όπως ανέφερε, το Ανώτατο
επιδιώκει να ολοκληρωθούν γρή-
γορα οι διαδικασίες, αφού θα μειωθεί
ο όγκος εργασίας. Με τη σύσταση
του Διοικητικού Δικαστηρίου, το
Ανώτατο θα επιλαμβάνεται υποθέ-
σεων που θα σχετίζονται με συν-
ταγματικές πρόνοιες, τις εφέσεις
και την επιτήρηση της πρωτοβάθ-
μιας διαδικασίας (επαρχιακών Δι-
καστηρίων, Κακουργιοδικείων). Επί-
σης, το Ανώτατο θα ασχολείται με
προνομιακά εντάλματα και με τις
υποχρεώσεις του που απορρέουν
ως Ανώτατου Δικαστικού Συμβου-
λίου. Από την άλλη, το Διοικητικό
Δικαστήριο θα εκδικάζει τον μεγάλο
όγκο των προσφυγών που απαιτεί
πολύτιμο δικαστικό χρόνο. 

<<<<<<<

Δεν αποκλείεται και
νέος κύκλος συλλήψεων
από τα στοιχεία
που θα προκύψουν.

<<<<<<<

Τον Ιανουάριο συστή-
νονται δικαστήρια
για τα αξιόγραφα.

Ο Θεόδωρος Αριστοδήμου επιμένει ότι δεν υπάρχει οτιδήποτε επιλήψιμο και κάνει λόγο για σκευωρία.

Τέλος Οκτωβρίου η απόφαση για τις εκποιήσεις
Το Ανώτατο Δικαστήριο ασπάζεται τις συνέπειες της καθυστέρησης δηλώνει στην «Καθημερινή» ο πρόεδρός του, Μύρων Νικολάτος

Ο πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστη-
ρίου Μύρων Νικολάτος χαρακτήρισε
ως επείγουσα την εκδίκαση των ανα-
φορών του Προέδρου της Δημοκρα-
τίας για τις εκποιήσεις.

Α Ν Α Κ Ο Ι Ν Ω Σ Η

Η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ, δέχεται προσφορές για την παραχώρηση
άδειας χρήσης του Κυλικείου της, το οποίο στεγάζεται στα Κεντρικά Γραφεία, στην οδό
Γρηγόρη Αυξεντίου 8, Λευκωσία.

Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να προμηθεύονται τους όρους υποβολής προσφοράς
από την Υπηρεσία Κινητής και Ακίνητης Περιουσίας της Συνεργατικής Κεντρικής
Τράπεζας  Λτδ στην οδό Γρηγόρη Αυξεντίου 8, Λευκωσία και να επικοινωνούν στο
τηλέφωνο 22743300 από τις 08:00 – 13:30.

Οι προσφορές θα πρέπει να τοποθετηθούν στο κιβώτιο προσφορών της Συνεργατικής
Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, το αργότερο μέχρι τις 06 Οκτωβρίου 2014, η ώρα 12:00μ.μ.

ΚΥ
Π

Ε
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Η επόμενη δεκαετία ανήκει στα ρομπότ 
Ο επικεφαλής του Εργαστηρίου Ρομποτικής δρ Γιώργος Δημητρίου μίλησε στην «Κ» για το μέλλον του τομέα στην Κύπρο 

Του ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Ο όρος ρομπότ πρωτοεμφανίζεται σε
ένα θεατρικό έργο επιστημονικής
φαντασίας του Τσέχου συγγραφέα
Κάρελ Τσάπεκ το 1921, ενώ λέξη
προέρχεται από τη σλαβική robota
που σημαίνει εργάτης. Αν και στο
μυαλό μας ρομπότ είναι μηχανές με
ανθρώπινη όψη και χαρακτηριστικά
εντούτοις δεν είναι μόνο αυτό. Πρό-
κειται, επίσης για μηχανήματα που
μέσω της αυτοματοποίησης συνέ-
βαλαν στην παραγωγική διαδικασία
στις βιομηχανίεςμαζικής παραγωγής,
αντικαθιστώντας τον άνθρωπο, εκτε-
λώντας μια προκαθορισμένη σειρά
εργασιών.

Έκτοτε, η επιστήμη της ρομπο-
τικής μπήκε για τα καλά στη ζωή
και την καθημερινότητά μας και
ταυτόχρονα σημείωσε αλματώδη
ανάπτυξη με εντυπωσιακά αποτε-
λέσματα. Η ρομποτική υπάρχει και
στην Κύπρο, ενώ τα τελευταία χρόνια
λειτουργεί στο Πανεπιστήμιο Fre-
derick της Λεμεσού ένα εξειδικευ-
μένο εργαστήριο ρομποτικής. Πρό-
κειται για το εργαστήριο Ρομποτικής
και Αυτομάτων Συστημάτων (RAS)
το οποίο ανήκει στο τμήμα Πληρο-
φορικής και Μηχανικών Υπολογι-
στών της σχολής Μηχανικών και
Εφαρμοσμένων Επιστημών. Αν και
ο κόσμος της ρομποτικής φαντάζει
για εμάς τους υπόλοιπους ένα εξω-
γήινο σύμπαν εντούτοις ο επικεφα-
λής του εργαστηρίου, επίκουρος κα-
θηγητής ρομποτικής δρ Γιώργος Δη-
μητρίου ανέλαβε να μας μυήσει στον
κόσμο τόσο του εργαστηρίου όσο
και της ρομποτικής. «Το εργαστήριο
εξυπηρετεί σήμερα τις εκπαιδευτικές
ανάγκες των ενταγμένων μαθημάτων
και τις ερευνητικές δραστηριότητες
στο γνωστικό αντικείμενο της ρομ-
ποτικής και των αυτόματων συστη-
μάτων» εξηγεί στην «Κ» ο δρ Δημη-
τρίου. Το συγκεκριμένο εργαστήριο
άρχισε τη λειτουργία του το 2010
και διαθέτει πλήρη εκπαιδευτικό
εξοπλισμό στον τομέα της ρομπο-
τικής και στα αυτόματα συστήματα.
Ο ερευνητικός εξοπλισμός του απο-
τελείται από δύουποβρύχιαρομπότ,
μια βάρκα ρομπότ, αρκετά ρομπότ
εδάφους διαφόρων ειδών, τρισδιά-
στατο εκτυπωτή, ηλεκτρονικά εξαρ-
τήματα και άλλα. Ορισμένα από τα
ρομποτικά συστήματα έχουν αγο-
ραστεί και άλλα είναι πρότυπες κα-
τασκευές του εργαστηρίου, μας ανέ-
φερε ο δρ Δημητρίου. 

Στόχος έρευνα-εκπαίδευση 
Αναφερόμενος στους στόχους

του εργαστηρίου, ο επίκουρος κα-
θηγητής κ. Δημητρίου είπε πως δεν
έχουν να κάνουν μόνο με τον τομέα
της εκπαίδευσης. «Το εργαστήριο
έχει στόχο του και την έρευνα αλλά
κυρίως την εφαρμοσμένη, στον το-
μέα των ρομποτικών και αυτόματων
συστημάτων. Επιθυμία μας είναι η
έρευνα να πραγματοποιείται σε συ-
νεργασία με άλλους ερευνητικούς
φορείς αλλά και τον τομέα της βιο-
μηχανίας εντός και εκτός Κύπρου»,
εξήγησε. Ο βασικός ρόλος του ερ-
γαστηρίου είναι να παραμείνει και
να γίνει ακόμη πιο ενεργό στην έρευ-
να και εκπαίδευση της ρομποτικής
και άλλων παραπλήσιων θεμάτων.

«Τα ερευνητικά προγράμματα, τα
συνέδρια, οι δημοσιεύσεις στα οποία
συμμετέχει το προσωπικό του ερ-
γαστηρίου μας έχουν βοηθήσει στο
να δημιουργηθούν καλές σχέσεις
με άλλα ιδρύματα στον ελληνικόχώ-
ρο, πανευρωπαϊκά και παγκόσμια»
εξηγεί ο κ. Δημητρίου. Αυτή η δρα-
στηριοποίηση και η σύσφιξη τέτοιων
σχέσεων οδηγούν σε ερευνητικές
συνεργασίες που είναι πολύ σημαν-
τικές για το συγκεκριμένο αντικεί-
μενο στην Κύπρο. «Ένα ερευνητικό
κέντρο, όπως το εργαστήριο RAS,
δεν πρέπει να έχει σχέσεις μόνο με
ακαδημαϊκά ιδρύματα» τονίζει ο επι-
κεφαλής του αλλά είναι σημαντικό
να αναπτύσσει και να διατηρεί στενές
επαφέςμε τηβιομηχανία. «Οι σχέσεις
που έχουμε δημιουργήσει με τη βιο-
μηχανία, εντός και εκτός Κύπρου,
είναι ιδιαίτερα σημαντικές και ανα-
γκαίες τόσο για την έρευνάμας αλλά
και για την επαγγελματική αποκα-
τάσταση των φοιτητών μας» εξηγεί. 

Το μέλλον της ρομποτικής
Αυτή τη στιγμή, οι περισσότερες

εφαρμογές ρομποτικής καλύπτουν
τον χώρο της αυτοματοποιημένης
βιομηχανικής παραγωγής και τα τε-
λευταία χρόνια βλέπουμε πολλές
εταιρείες-μαμούθ, όπως η Google,

να στρέφονται στη ρομποτική.
«Όσον αφορά στην τεχνολογία, πι-
στεύω, πως η επόμενη δεκαετία θα
ανήκει στα ρομπότ, ενώ η δεκαετία
που διανύουμε ανήκει στις έξυπνες
συσκευές», προβλέπει ο κ. Δημητρί-
ου. «Τα ρομπότ θα σημάνουν μια
νέα τεχνολογική επανάσταση και
θα δούμε ραγδαία εξάπλωσή τους
σε πολλές εφαρμογές της καθημε-
ρινής μας ζωής.Επαγγελματικά, προ-
σωπικά, ιατρικά, εκπαιδευτικά, στρα-
τιωτικά, διαστημικά ρομπότ και άλλα
θα εισβάλουν στην καθημερινότητά
μας». Ένα μεγάλο μέρος ερευνητών
και μηχανικών ρομποτικών συστη-
μάτων ασχολείται σήμερα με ρομπότ
ιατρικών εφαρμογών όπως για πα-
ράδειγμα τα χειρουργικά ρομπότ,
τα ρομπότ βοηθούς ατόμων τρίτης
ηλικίαςκαι ατόμων με επικοινωνιακά
προβλήματα, διαγνωστικά ρομπότ,
εξωσκελετούς και προσθετικά για
άτομα με κινητικά προβλήματα, κ.ά.
Ήδη βλέπουμε τα πρώτα ρομπότ
στην καθημερινότητάμας όπως χορ-
τοκοπτικά ρομπότ, ρομπότ καθαρι-
σμού πισινών και ρομπότ σκούπες
καθαρισμού. Ο κ. Δημητρίου συμ-
φωνεί πως υπάρχει ένα μυστήριο
γύρω από τα ρομπότ, ενώ οι περισ-
σότεροι από εμάς ενθουσιαζόμαστε

και θαυμάζουμε ένα ρομπότ που κι-
νείται ή κάνει κάποια εργασία. Από
την άλλη, όπως μας είπε υπάρχουν
φοβίες και απορίες. Θα μπορέσει
άραγε να κάνει την εργασία του τόσο
καλά όσο την κάνουμε εμείς; Θα πά-
ρουν όλες τις θέσεις εργασίας τα
ρομπότ; Είναι επικίνδυνα; Είναι
πραγματικά ευφυήκαι αισθανόμενα
όντα; Αυτά είναι μερικά από τα ερω-
τήματα ενός απλού ανθρώπου. «Η
πραγματικότητα» μας εξηγεί ο κα-
θηγητής «είναι ότι τα ρομπότ είναι
απλώς εξελιγμένα μηχανικά συστή-
ματα που ακολουθούν ανθρώπινες
οδηγίες και τίποτα περισσότερο.
Δεν μπορούν να μας βλάψουν πε-
ρισσότερο από άλλα μηχανήματα.
Αναμφίβολα, τα ρομπότ μπορούν
να εργαστούν καλύτερα, περισσό-
τερες ώρες χωρίς διακοπές και με
περισσότερη ακρίβεια από τον άν-
θρωπο. Πολλές θέσεις εργασίας θα
καταλειφθούν από ρομπότ αλλά αυ-
τές είναι δουλειές που εμείς δεν θέ-
λουμε ή δεν μπορούμε να κάνουμε.
Δεν πρόκειται κανένα ρομπότ, για
παράδειγμα, να αντικαταστήσει τον
γιατρό. Μπορεί όμως να βοηθά τον
γιατρό ώστε να κάνει τη δουλειά
του καλύτερα». Από την άλλη,η απο-
στολή ενός ρομπότ στα βάθη των

θαλασσών, στο διάστημα ή μέσα σε
έναν πυρηνικό αντιδραστήρα, στη
θέση ενός ανθρώπου, είναι αποδο-
τικότερη και ασφαλέστερη επιλογή,
όπως μας είπε και ο κ. Δημητρίου.
Η ρομποτική έχει ήδη μπει στην
επαγγελματική και καθημερινή ζωή
και της Κύπρου, αφού τα σχολεία
διδάσκουν ρομποτική στο μάθημα
τεχνολογίας, ιδιώτες άρχισαν να εμ-
πιστεύονται τα ρομπότ για τις οι-
κιακές εργασίες ρουτίνας, αλλά και
στην ιατρική, ενώ ακαδημαϊκοί κά-
νουν έρευνα και κατασκευάζουν
ρομπότ ή παρεμφερείς τεχνολογίες
για κυπριακά ιδρύματα και εταιρείες.
Το πιο σημαντικό είναι ότι σήμερα,
όπως μας εξήγησε ο καθηγητής, βλέ-
πουμε εταιρίες, όπως τη Luvomatic
Robotics, να ασχολούνται εξολοκλή-
ρου με το αντικείμενο της ρομπο-
τικής.

Ταυτόχρονα, το ενεργειακό μέλ-
λον της Κύπρου θα φέρει πολλές
εφαρμογές ρομποτικής, όπως για
παράδειγμα υποβρύχια ρομπότ, ελι-
κόπτερα ρομπότ, βάρκες ρομπότ,
κ.λπ. «Εφαρμογές υπάρχουν και στον
στρατιωτικό τομέα» εξηγεί ο καθη-
γητής «όπως για παράδειγμα, φαν-
ταστείτεπόσο εύκολα και οικονομικά
θα μπορούσαμε να φυλάξουμε τη
γραμμή αντιπαράταξης ή τα θαλάσ-
σια σύνορά μας από λαθρομετανά-
στες με τη χρήση αυτόματων συ-
στημάτων παρακολούθησης». Η Κύ-
προς προσφέρεται, σήμερα όπως
και άλλες χώρες του κόσμου να έχουν
το ίδιο μέλλον όσο αφορά στη ρομ-
ποτική. Ας μην ξεχνάμε πως οι τε-
χνολογίες των τελευταίων δεκαετιών
έγιναν μέρος της ζωής μας εδώ στην
Κύπρο κατά τον ίδιο τρόπο θα γίνει
και μετις εφαρμογές της ρομποτικής.
«Η διαφορά είναι πως αυτή τη φορά
συμβάλλουμε και εμείς στην εξέλιξη
των τεχνολογιών και εφαρμογών
της ρομποτικής που θα δούμε στα
επόμενα χρόνια. Υπάρχει το ανθρώ-
πινο δυναμικό, υπάρχει η τεχνογνω-
σία και το μόνο που χρειάζεται είναι
να έχουμε τη στήριξη της πολιτείας
και να πιστέψουμε στις δυνάμεις
μας» δήλωσε ο κ. Δημητρίου.

Η έρευνα του εργαστηρίου ρομπο-
τικής του Πανεπιστημίου του Fre-
derick, σύμφωνα με τον κ. Δημη-
τρίου, επικεντρώνεται στις εφαρ-
μογές ρομποτικής και αυτόματων
συστημάτων κυρίως σε κινητά ρομ-
πότ, όπως ρομπότ εδάφους, υπο-
βρύχια ρομπότ και συστήματα ελέγ-
χου για κινητά ρομπότ. Το μεγα-
λύτερο μέρος της έρευνάς τους γί-
νεται στον τομέα ελέγχου, στη συλ-
λογή πληροφοριών από αισθητήρες
και στην κατασκευή έξυπνων αυ-
τόματων συσκευών και ρομπότ. Ο
επικεφαλής του εργαστηρίου πα-
ρουσίασε στην «Κ» ορισμένα ση-
μαντικά έργα που έχουν ολοκλη-
ρωθεί και άλλα των οποίων η έρευ-
να είναι σε εξέλιξη. Ένα έργο που
σχεδιάστηκε πρόσφατα από το ερ-
γαστήριο και κάνει περήφανο τον
επικεφαλής του είναι το κουτί ελέγ-
χου και το λογισμικό Engino Ro-
botics Platform (ERP) της εταιρείας

Engino. Το προ-βιομηχανικό πρό-
τυπο έχει σχεδιαστεί και κατα-
σκευαστεί από το εργαστήριο του
πανεπιστημίου του Frederick στη
Λεμεσό. Η κατασκευή και τελει-
οποίηση του ERP έχει ολοκληρωθεί
από την Engino που έχει ήδη αρ-
χίσει την παραγωγή του για την
παγκόσμια αγορά. Το έργο αυτό
χρηματοδοτήθηκε από το Ίδρυμα
Προώθησης Έρευνας (ΙΠΕ) σε συ-
νεργασία με την Engino. Παράλ-
ληλα, τον τελευταίο χρόνο το RAS
έχει ξεκινήσει συνεργασία με την
κυπριακή εταιρεία Luvomatic Ro-
botics και τον Ολυμπιονίκη Παύλο
Κοντίδη για την κατασκευή ενός
έξυπνου αυτόματου συστήματος
μέτρησης των θαλάσσιων ρευμά-
των. Το σύστημα έχει σχεδιαστεί
και κατασκευαστεί από το εργα-
στήριο αυτό και έχει ήδη ξεκινήσει
πειραματισμούς. Η Luvomatic θα
κατασκευάσει αυτό το σύστημα

και θα το βγάλει στην αγορά μέχρι
το τέλος του χρόνου.

Για τη Luvomatic, όπως μας ανέ-
φερε ο κ. Δημητρίου έχουν κατα-
σκευάσει επίσης ένα κινητό ρομπότ
εδάφους και έχουν σχεδόν ολοκλη-
ρώσει την κατασκευή ενός μικρού
υποβρυχίου οχήματος που βρίσκεται
τώρα σε πειραματικό στάδιο. «Τα
μελλοντικά μας σχέδια περιλαμβά-
νουν την ολοκλήρωση ενός ακόμη
προγράμματος του ΙΠΕ σε συνερ-
γασία με την Engino για την κατα-
σκευή ενός τρισδιάστατου σχεδια-
στικού προγράμματος» ανέφερε ο
κ. Δημητρίου. Παράλληλα, με αυτό
το RAS εργάζεται για τον σχεδιασμό
και την κατασκευή ενός μικρού εκ-
παιδευτικού ρομπότ για την Luvo-
matic και ταυτόχρονα τακτοποιεί
τις τελευταίες λεπτομέρειες του υπο-
βρυχίουοχήματός του. «Δεν μένουμε
μόνο εκεί» τονίζει ο επικεφαλής του
ΡΑΣ. «Έχουμε αρχίσει τη συγγραφή

νέων ερευνητικών προτάσεων και
ελπίζουμε όλα να πάνε καλά παρ’
όλο που λόγω της οικονομικής κρίσης
οι πόροι είναι περιορισμένοι τόσο
στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό».
Οι εργασίες αυτές είναι σημαντικές
γιατί εκτός από την έρευνα και τις
κατασκευές που γίνονται, δίνουν
την ευκαιρία σε φοιτητές ν’ ασχο-
ληθούν με την εφαρμοσμένη έρευνα
και να δημιουργήσουν γνώσεις και
σχέσεις με τη βιομηχανία. Τέλος,
αξιοσημείωτη είναι μια καινούργια
και πολύ ενδιαφέρουσα πρόκληση
του ΡΑΣ. Μια ομάδα φοιτητών του
έχει αρχίσει μια εργασία με στόχο
ν’ αναδείξει την τεχνογνωσία του
εργαστηρίου και τις δυνατότητες
της ρομποτικής στο κοινό. Σε συ-
νεργασία με την Luvomatic οι φοι-
τητές σχεδιάζουν μία αυτόνομη ρομ-
ποτική βάρκα που το επόμενο κα-
λοκαίρι θα ταξιδέψει αυτόνομα από
την Κρήτη μέχρι την Κύπρο.

Μία έξυπνη συσκευή για τον Ολυμπιονίκη Παύλο Κοντίδη 

Ο δρ Γιώργος Δημητρίου μαζί με τους φοιτητές εργάζονται για την κατα-
σκευή ενός έξυπνου αυτόματου συστήματος μέτρησης των θαλάσσιων ρευμά-
των για τον Ολυμπιονίκη Παύλο Κοντίδη.

<<<<<<<

Η ρομποτική έχει μπει
στη ζωή της Κύπρου,
αφού σχολεία διδάσκουν
το μάθημα τεχνολογίας,
ιδιώτες εμπιστεύονται τα
ρομπότ για τις οικιακές
εργασίες, αλλά και στην
ιατρική, ενώ ακαδημαϊ-
κοί κάνουν έρευνα και
κατασκευάζουν ρομπότ
για κυπριακά ιδρύματα
και εταιρείες.

<<<<<<<

Τα ρομπότ θα σημάνουν
μία νέα τεχνολογική επα-
νάσταση και θα δούμε
ραγδαία εξάπλωσή τους
σε πολλές εφαρμογές της
καθημερινής μας ζωής.

Ο δρ Γιώργος Δημητρίου σε συνεργασία με τη δρ Νί-
κλεια Ετεοκλέους, του τμήματος Παιδαγωγικών του
Πανεπιστημίου Frederick, έχουν ιδρύσει την Ακαδη-
μία Ρομποτικής ως μια ερευνητική και εκπαιδευτική
μονάδα. Η δημιουργία της Ακαδημίας Ρομποτικής
ήταν μια ιδέα που ξεκίνησε πριν από μερικά χρόνια
και ολοκληρώθηκε το περσινό φθινόπωρο. Συγκε-
κριμένα, η Ακαδημία προσφέρει στις εγκαταστά-
σεις του Πανεπιστημίου Frederick στη Λεμεσό, μα-
θήματα ρομποτικής για την εκμάθηση χρήσης διά-
φορων πακέτων ρομποτικής (κατασκευή ρομπότ
και εκμάθηση γλωσσών προγραμματισμού), αρχές
ρομποτικής, την υπολογιστική πλατφόρμα Arduino,
χρήση της ρομποτικής ως εκπαιδευτικού εργαλείου
και για προετοιμασία και συμμετοχή στην ολυμπιά-
δα ρομποτικής και άλλους διαγωνισμούς ρομποτι-

κής. Εκεί, προσφέρουμε διάφορα μαθήματα και ερ-
γαστήρια στο θέμα της ρομποτικής σε διάφορα επί-
πεδα για όλες τις ηλικίες. Τα μαθήματα/εργαστήρια
της ακαδημίας απευθύνονται σε όλες τις ηλικίες σε
μαθητές, δασκάλους και καθηγητές, ερασιτέχνες
και επαγγελματίες που ενδιαφέρονται για τη ρομ-
ποτική. Παράλληλα, η Ακαδημία Ρομποτικής διε-
ρευνά την ενσωμάτωση της ρομποτικής ως εργα-
λείο διδασκαλίας και μάθησης στην εκπαιδευτική
διαδικασία, δηλαδή τον σχεδιασμό μαθησιακών
δραστηριοτήτων, την ανάπτυξη γνώσεων και δεξιο-
τήτων των μαθητών, την αξιολόγηση της αποτελε-
σματικότητας της χρήσης της εκπαιδευτικής ρομπο-
τικής, την σύνδεση με θεωρίες μάθησης, και την
ανάπτυξη δραστηριοτήτων και εκπαιδευτικών προ-
γραμμάτων ρομποτικής.

Ακαδημία Ρομποτικής ως ερευνητική και εκπαιδευτική μονάδα

Φοιτητές του Εργαστηρίου Ρομποτικής και Αυτομάτων Συστημάτων
του Πανεπιστημίου Frederick. 

Ο βασικός ρόλος του εργαστηρίου είναι να παραμείνει και να γίνει ακόμη πιο ενεργό στην έρευνα
και εκπαίδευση της ρομποτικής και άλλων παραπλήσιων θεμάτων.

Το RAS εργάζεται για τον σχεδιασμό και
την κατασκευή ενός μικρού εκπαιδευτικού
ρομπότ για τη Luvomatic.
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Δίλημμα ουσίας η επέμβαση στη Συρία
Η στρατιωτική επιχείρηση ΗΠΑ και συμμάχων με πρόσχημα την εξολόθρευση του «Ισλαμικού Κράτους» προσκρούει στη διεθνή νομιμότητα

Της ΣΤΑΥΡΗΣ ΚΑΛΟΨΙΔΙΩΤΟΥ

Η ανοχή από πλευράς της διεθνούς
κοινότητας στη φρικιαστική δράση
των τζιχαντιστών της τρομοκρα-
τικής οργάνωσης «Ισλαμικό Κρά-
τος» θα ήταν εγκληματικά αδικαιο-
λόγητη και καταδικαστέα. Νοείται
ότι στο όνομα καμιάς θρησκείας
ή ιδεολογίας η αξία της ανθρώπινης
αξιοπρέπειας και ζωής δεν μπορεί
να εξανεμίζεται. Εξάλλου, είναι
κοινός τόπος ότι ο σεβασμός των
θεμελιωδών δικαιωμάτων των αν-
θρώπων είναι σύμφυτος με την
ίδια μας την ύπαρξη.

Η ιστορική ή πολιτική ανάλυση
για τη σημερινή μορφή που δια-

λαμβάνει ο ισλαμικός φονταμεν-
ταλισμός δεν αποτελεί στόχο της
παρούσας ανάλυσης. Είναι όμως
μια βάσιμη παρατήρηση, ότι στο
φαινόμενο της άνθησης του εξτρε-
μισμού και στην επικράτηση μιας
ιδιαίτερα επικίνδυνης αταξίας στη
Μέση Ανατολή, έχουν συμβάλει
με τις επιλογές τους και όσα κράτη
αυτοπροσδιορίζονται ως παγκό-
σμιοι χωροφύλακες. Η διαχρονική
καταστρατήγηση βασικών αρχών
του διεθνούς δικαίου όπως στην
περίπτωση του Ιράκ με τις αμφι-
λεγόμενες νομικές αιτιάσεις που
προτάχθηκαν για να συγκαλύψουν
τους πολιτικούς σχεδιασμούς κατά

κύριο λόγο των ΗΠΑ, αλλά και των
συμμάχων τους ή στην περίπτωση
της Λιβύης όπου το ΝΑΤΟ παρα-
βίασε τους όρους εντολής του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας για να «διευ-
κολύνει» την αλλαγή καθεστώτος,
συνιστά άλλο ένα εμπρηστικό δε-
δομένο που τυγχάνει ευρείας εκ-
μετάλλευσης από τους εξτρεμιστές. 

Ταυτόχρονα, κι αυτό είναι ιδια-
ζόντως ουσιαστικό, η μονομερής
ανάληψη του ρόλου του διεθνούς
χωροφύλακα από ισχυρά κράτη
και οργανισμούς στην απουσία
πρόσκλησης από το επηρεαζόμενο
κράτος ή σχετικής απόφασης του
Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ
προκαλεί αντιδράσεις και σε με-
τριοπαθή στοιχεία, που ορθώς αν-
τιτίθενται στην εν λευκώ κατα-
στρατήγηση της εδαφικής και πο-
λιτικής κυριαρχίας των κρατών.
Έχουν λοιπόν σήμερα οι ΗΠΑ και
οι σύμμαχοί τους το δικαίωμα να
επέμβουν στρατιωτικά στη Συρία
για να καταστείλουν το «Ισλαμικό
Κράτος»; Υπάρχουν μήπως άλλες
επιλογές που θα μπορούσαν να δι-
ευκολύνουν την καταπολέμηση
των εξτρεμιστών χωρίς να τσαλα-
κωθεί ξανά το διεθνές δίκαιο –
στην πραγματικότητα η οδός της
διεθνούς συνεργασίας, που είναι
απαραίτητη για τη σε βάθος χρόνου
καταπολέμηση τέτοιων επικίνδυ-
νων φαινομένων; 

Είναι γεγονός ότι τα σημερινά
δεδομένα είναι διαφορετικά από
όταν οι ΗΠΑ με δεδηλωμένο στόχο
την αλλαγή καθεστώτος, επέλεξαν
να εισβάλουν στο Ιράκ το 2003.
Μήπως όμως τα κίνητρα αναφορικά
με την πολυσυζητημένη επέμβαση
στη Συρία δεν διαφέρουν εξολο-
κλήρου – ακόμη κι αν η καταστολή
της παράνομης δράσης του «Ισλα-
μικού Κράτους» είναι ένας υπαρ-
κτός στόχος; Τα κίνητρα, τα γεγο-

νότα και εν τέλει η συλλογική λήψη
αποφάσεων είναι αναπόδραστα
όλα εξίσου σημαντικά συστατικά
της στοιχειοθέτησης της προαπαι-
τούμενης διεθνούς νομιμότητας. 

Μοναδικές εξαιρέσεις, στη γε-
νική απαγόρευση της χρήσης βίας
από τα κράτη στις διεθνείς τους
σχέσεις είναι (1) η ίδια ή συλλογική
αυτοάμυνα και (2) η χρήση βίας
κατόπιν ψηφίσματος του Συμβου-
λίου Ασφαλείας του ΟΗΕ υπό το
Κεφάλαιο VII του Καταστατικού
Χάρτη του Οργανισμού, εφόσον
επαπειλείται η διεθνής ειρήνη και
ασφάλεια. Καθίσταται λοιπόν σαφές
ότι η δικαιολογία που φαίνεται να
επιλέγουν οι ΗΠΑ για να στοιχει-
οθετήσουν εσωτερικά τη νομιμό-
τητα της επέμβασης στη Συρία,
συνιστά μόνο δήλωση πολιτικής.

Ακόμη κι αν οι ΗΠΑ επιλέξουν εν
τέλει να παρουσιάσουν το «Ισλα-
μικό Κράτος» ως συνεχιστή της Αλ
Κάιντα για να κάνουν χρήση της
ομοσπονδιακής εξουσιοδότησης
για ανάληψη στρατιωτικών μέτρων
ενάντια σε όσους είχαν συμμετοχή
στην 9/11 –παρότι οι δύο τρομο-
κρατικές οργανώσεις φέρονται να
βρίσκονται σε αντιπαλότητα– αυτή
η αιτιολόγηση δεν προσδίδει στις
πρωτοβουλίες τους επαρκή διεθνή
νομιμότητα.

Διεθνής νομιμότητα
Πρώτον, η κλασική αντίληψη

περί ίδιας αυτοάμυνας προσκρούει
σε επίσημες αμερικανικές δηλώσεις
που υποστηρίζουν ότι το «Ισλαμικό
Κράτος» δεν αποτελεί άμεση απειλή
για τις ΗΠΑ και άρα δύσκολα μπορεί

να στοιχειοθετηθεί δικαίωμα αυ-
τοάμυνας. Δεύτερον, η ιδέα της
«προληπτικής αυτοάμυνας», γνω-
στή και ως «δόγμα Μπους» ουδέ-
ποτε έγινε ευρέως αποδεκτή είτε
από τα κράτη, είτε από διεθνή δι-
καστήρια, είτε από την ακαδημαϊκή
κοινότητα. Τρίτον, η στρατιωτική
επέμβαση στη Συρία δεν μπορεί
να δικαιολογηθεί ως έκφραση συλ-
λογικής αυτοάμυνας. Το κάλεσμα
που απηύθυνε το Ιράκ στη διεθνή
κοινότητα δεν αποσκοπούσε σε
κάτι τέτοιο. Ενώ περισσότερες «δυ-
σκολίες» στις ΗΠΑ δημιουργεί η
πρόσκληση Άσαντ για συνεργασία
ενάντια στο «Ισλαμικό Κράτος»,
την οποία απορρίπτουν.

Η «ευθύνη προστασίας», ως μια
εκκολαπτόμενη αρχή στο διεθνές
δίκαιο, επίσης δεν παρέχει επαρκή
νομική βάση για την επιχειρούμενη
στοιχειοθέτηση μονομερούς χρή-
σης βίας από τις ΗΠΑ και άλλα κρά-
τη ενάντια στο «Ισλαμικό Kράτος»
στη Συρία. Η «ευθύνη προστασίας»
και πιο συγκεκριμένα ο τρίτος πυ-
λώνας της, όπως αναφέρεται στη
σχετική έκθεση του γενικού γραμ-
ματέα του ΟΗΕ, του 2009, προβλέ-
πει τη δυνατότητα στρατιωτικής
επέμβασης από τη διεθνή κοινό-
τητα, εκεί και όπου τα κράτη έχουν
αποτύχει να προστατέψουν τους
πληθυσμούς τους από γενοκτονία,
εγκλήματα πολέμου, εθνοκάθαρση
και εγκλήματα κατά της ανθρωπό-
τητας. Συνιστά ωστόσο τελευταίο
μέτρο, που στη βάση της αναγκαιό-
τητας και της αναλογικότητας ανα-
λαμβάνεται εκεί και όπου άλλες
δυνατότητες αντιμετώπισης μιας
σοβαρής ανθρωπιστικής καταστρο-
φής έχουν αποτύχει ή είναι κατα-
φανώς ανεπαρκείς. Σε κάθε περί-
πτωση, η χρήση βίας ως απόρροια
της επίκλησης της «ευθύνης προ-
στασίας» δεν νοείται να χρησιμο-

ποιείται με οποιονδήποτε τρόπο
αντιβαίνει βασικές αρχές του διε-
θνούς δικαίου, όπως περιγράφονται
στον Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ
ή οι οποίες συνιστούν αρχές του
εθιμικού διεθνούς δικαίου. Είτε,
ως πρόσχημα για την αλλαγή κα-
θεστώτος- όπως τελικά έπραξε το
ΝΑΤΟ στη Λιβύη.

Με κριτήριο τη διεθνή τάξη,
την παγκόσμια ειρήνη και την
πραγματική ασφάλεια, οι πολιτικές
αποφάσεις των ανά τον κόσμο ισχυ-
ρών και άλλων κρατών πρέπει να
υπάγονται στους κανόνες του συμ-
φωνηθέντος διεθνούς δικαίου, εφό-
σον αυτό συνιστά τη σταθερά για
το ελάχιστο όριο της διεθνούς συ-
νεργασίας. Άρα, υπό τις σημερινές
συνθήκες η στρατιωτική επέμβαση
στη Συρία χωρίς προηγούμενη από-
φαση του Συμβουλίου Ασφαλείας
δεν συμβαδίζει με τη διεθνή νομι-
μότητα. Η «αλά καρτ» επίκληση
της διεθνούς νομιμότητας, με πα-
ραδείγματα της οποίας βρίθει το
πρόσφατο σχετικά παρελθόν, δεν
αφαιρεί απλώς από τη δυνατότητα
διεθνούς συνεργασίας. Αλλά αφαι-
ρεί και το απαραίτητο δίχτυ ασφα-
λείας απέναντι σε επικίνδυνες αυ-
θαιρεσίες. Εξάλλου, αυτό που σή-
μερα ακυρώνεται για ένα κοινό
σκοπό μια επόμενη φορά θα ακυ-
ρωθεί στο όνομα λιγότερο αποδε-
κτών επιδιώξεων. Και πιο επικίν-
δυνα, οδηγεί –όπως δείχνουν με-
τρήσεις σε διάφορες χώρες– μερι-
κώς έστω στην παθητική ανοχή
όσων τελικά καταβαραθρώνουν
την ειρήνη, τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα αλλά πρωτίστως την αξία της
ίδιας της ανθρώπινης ζωής στο
όνομα της δυτικής, της μουσουλ-
μανικής ή όποιας άλλης realpolitik. 

Η κ. Σταύρη Καλοψιδιώτου είναι νομικός-
διεθνολόγος, μέλος Κ.Ε. ΑΚΕΛ. 

<<<<<<<

«Δυσκολίες» στις Ηνω-
μένες Πολιτείες δημι-
ουργεί η πρόσκληση
Άσαντ για συνεργασία
ενάντια στο «Ισλαμικό
Κράτος», την οποία η
Ουάσιγκτον απορρίπτει. 

Ο λοχίας Τζέφρι Μόρις χειριστής αεροσκάφους ανεφοδιασμού, το οποίο κι
έλαβε μέρος στην πρώτη εναέρια επιχείρηση εναντίον θέσεων του «Ισλαμι-
κού Κράτους» στη Συρία, το βράδυ της Τετάρτης, βομβαρδίζοντας διυλιστήρια
πετρελαίου. Σύμφωνα με το Πεντάγωνο οι τζιχαντιστές έχουν έσοδα δύο
εκατ. δολαρίων ημερησίως από τα διυλιστήρια πετρελαίου που ελέγχουν.

EP
A
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  χειμώνας προμηνύεται δύ-
σκολος. Η κυβέρνηση εμ-
φανίζει σημάδια υπερκό-

πωσης, η αντιπολίτευση δεν αφή-
νει ανεκμετάλλευτη καμία ευκαι-
ρία για εύκολες υποσχέσεις  οι
δανειστές είναι δύσθυμοι και δεί-
χνουν αδιάφοροι για τις πολιτικές
εξελίξεις στη χώρα μας  η Ευρώπη
βρίσκεται σε αναβρασμό και -όσο
και αν μας εκπλήσσει- δεν έχει
την Ελλάδα στο κέντρο της προ-
σοχής της. Η κυβέρνηση αντιμε-
τωπίζει μια δύσκολη διαπραγμά-
τευση με την τρόικα για το χρέος
και τη δημοσιονομική πολιτική,
γνωρίζοντας ότι δεν μπορεί να
πιέσει άλλο τους πολίτες για έσο-
δα. Επίσης, το τέλος της θητείας
του Καρόλου Παπούλια θα οδη-
γήσει σε πρόωρες εθνικές εκλογές
εάν δεν επιτευχθεί ευρεία συνεν-
νόηση των κομμάτων για την επι-
λογή του διαδόχου του.

Μέσα σε αυτή τη ρευστότητα,
είναι ανάγκη να σημειώσουμε
πού βρισκόμαστε σαν χώρα, ποιες
οι προκλήσεις και οι κίνδυνοι που
αντιμετωπίζουμε και ποιες είναι
οι πιθανοί διέξοδοι.

Η Ελλάδα παραμένει μέλος της
Ευρωζώνης και της Ευρωπαϊκής
Ενωσης. Οσο αυτονόητο κι αν
φαίνεται αυτό, πέρασαν στιγμές
τα τελευταία χρόνια όπου δεν
ήταν καθόλου σίγουρο ότι θα πα-
ραμέναμε κομμάτι του ευρωπαϊ-

κού οικοδομήματος. Το κόστος
της παραμονής μας, όμως, ήταν
τεράστιο - λόγω της εσωτερικής
υποτίμησης, των καταστροφικών
συνεπειών της βαθιάς ύφεσης
και της ανασφάλειας που ριζώ-
θηκε στις καρδιές όλων. Παρόλες
τις συνέπειες δεν έγινε επανά-
σταση - πέρα από τον κατακερ-
ματισμό του Κέντρου και την αλ-
λαγή πολιτικών ισορροπιών. Οι
λόγοι είναι πολλοί, αλλά η πιο
πειστική εξήγηση είναι ότι η πλει-
ονότητα των πολιτών αισθάνεται
ότι όσα και αν έχει χάσει δεν θέλει
να δει να κινδυνεύουν όσα της
έχουν μείνει. Αυτό είναι το μεγάλο
διακύβευμα και για την κυβέρ-
νηση και για την αντιπολίτευση:
και οι δύο πρέπει να σεβαστούν
τις θυσίες των πολιτών - η κυ-
βέρνηση να δείξει ότι έπιασαν
τόπο, η αντιπολίτευση να μην
κάνει κανένα λάθος που θα εκ-
μηδενίσει την όλη προσπάθεια.

Στην πολιτική και στην οικο-
νομία, σε όλα τα επίπεδα, το πρό-
βλημα είναι ότι το παλιό έχει τε-
λειώσει χωρίς να φαίνεται αυτό
που θα το αντικαταστήσει. Η Νέα
Δημοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που
φέτος έκλεισαν 40 χρόνια παρου-
σίας, ανέλαβαν την ευθύνη να
νοικοκυρέψουν την οικονομία,
να δυσαρεστήσουν τους ψηφο-
φόρους τους και να δημιουργή-
σουν ένα νέο πλαίσιο για την πο-

λιτική και οικονομική ζωή. Με τις
δικές τους προσπάθειες και αστο-
χίες, με τις επιταγές και τα λάθη
της τρόικας, η χώρα παρέμεινε
όρθια και εντός του ευρώ. Αυτό
είναι το θετικό. Το αρνητικό είναι
ότι δεν είμαστε στο σημείο που
θα σηματοδοτούσε νέα εποχή. Η
κυβέρνηση συνεργασίας είναι
προϊόν της παλιάς πολιτικής νο-
οτροπίας και δεν έχει πετύχει τις
μεταρρυθμίσεις που θα έκαναν
τη μακρόχρονη λιτότητα να οδη-
γήσει σε μια πιο αποτελεσματική
δημόσια διοίκηση και πιο παρα-
γωγική οικονομία.

Η λειτουργία της Δικαιοσύνης
παραμένει βραδεία  οι τράπεζες
βρίσκονται σε κλίμα αβεβαιότη-
τας και δισταγμού, στερώντας
την οικονομία από οξυγόνο  η
δημόσια διοίκηση, πέρα από πε-
ρικοπές εξόδων και μείωση προ-
σωπικού, δεν έχει βελτιωθεί. Δεν
ευθύνεται μόνο η κυβέρνηση,
ούτε η αδράνεια ενός συστήματος
που για πολλά χρόνια δεν γνώριζε
την έννοια του εκσυγχρονισμού
- φταίει σε μεγάλο βαθμό η απαί-
τηση των ξένων για αυστηρότατη
λιτότητα πριν από τις μεταρρυθ-
μίσεις. Φταίει μια πολιτική που
την ώρα των μεγάλων περικοπών
αύξησε κατακόρυφα τους φόρους
χωρίς να εφαρμόζει αποτελεσμα-
τικά μέτρα εναντίον της φορο-
διαφυγής, με αποτέλεσμα να γο-

νατίσει τους πολλούς φορολο-
γουμένους, χωρίς τα ανάλογα
έσοδα.

Αυτά και πολλά άλλα προβλή-
ματα είναι νερό στον μύλο της
αντιπολίτευσης. Φυσικό είναι
να τα υπογραμμίζει  το πρόβλη-
μα, όμως, είναι ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι «παιδί» του παρελθόντος
και δεν παρουσιάζει πειστικά
επιχειρήματα για το πώς θα βελ-
τιώσει την κατάσταση εάν και
όταν έρθει στην εξουσία. Το πιο
απλό ερώτημα -πώς θα αυξήσει
τον βασικό μισθό και τις συν-
τάξεις χωρίς να δανειστεί, χωρίς
να αυξήσει τους ήδη δυσβάστα-
χτους φόρους- δεν απαντάται.
Η αντιπολίτευση δείχνει μεγάλη
σπουδή να κυβερνήσει, αλλά
την ίδια ώρα εμποδίζει αλλαγές
που θα διευκόλυναν το έργο της
- όπως η απόλυση όσων υπαλ-
λήλων της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης διορίστηκαν παρατύπως.
Ενώ μπορεί να δείξει ότι ενδια-
φέρεται για το μέλλον, ο ΣΥΡΙΖΑ
στρέφεται συνέχεια στην υπη-
ρεσία του παρελθόντος. Το τρα-
γικό είναι ότι όπως φαίνονται
τα πράγματα σήμερα, με την
αδυναμία των σημερινών πολι-
τικών δυνάμεων να συνεννοη-
θούν και να συνεργαστούν για
το κοινό καλό, το νέο θα γεννηθεί
μόνο μέσα από ακόμη μεγαλύ-
τερες δυσκολίες.

Ο

Ο δύσβατος δρόμος προς το νέο
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Πολλές οι απειλές, 
κανένα σχέδιο

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  εορτασμός των σαράντα χρό-
νων από την ίδρυση της Νέας
Δημοκρατίας πραγματοποιείται

σε μια περίοδο σοβαροτάτης κρίσεως
της ελληνικής Κεντροδεξιάς, όπως
αυτή διαμορφώθηκε διαχρονικά από
την ώσμωση τμήματος των Φιλελευ-
θέρων με τον βασικό κορμό των οπα-
δών του Λαϊκού Κόμματος στον Ελ-
ληνικό Συναγερμό του Αλέξανδρου
Παπάγου, συνεχίστηκε με απώλειες
την εποχή της ΕΡΕ και επανεμφα-
νίσθηκε ως διευρυμένο σχήμα στην
Μεταπολίτευση με τη Ν.Δ. του
Κων/νου Καραμανλή.

Στη μακρά αυτή περίοδο ανέκυ-
ψαν δυσχέρειες ενίοτε σοβαρότατες,
αλλά με τη σταδιακή αφομοίωση
των βενιζελογενών -κυρίως των ανώ-
τατων κοινωνικών στρωμάτων- η
Κεντροδεξιά και η Ν.Δ. -στην τελική
τους έκφανση- ανεδείχθησαν στο
κόμμα της αστικής τάξεως, ό,τι και
εάν σημαίνει η έκφραση αυτή στη
νεοελληνική πραγματικότητα.

Τα ανωτέρω αναφέρθηκαν για να
καταδειχθεί ότι η συγκεκριμένη πα-
ράταξη προέκυψε μετά πολλού κό-
που, με συγκρούσεις εσωτερικές,
ενίοτε οδυνηρότατες, στέγασε σε
ενιαίο σχήμα τον σκληρό πυρήνα
της Δεξιάς, τους οπαδούς της μο-
ναρχίας, παρά το γεγονός ότι κατά
το δημοψήφισμα επεβλήθη φίμωτρο
στους βουλευτές της Ν.Δ., ωσάν να
μην είχαν άποψη για τη μορφή του
πολιτεύματος.

Δεν είναι η Ν.Δ. κόμμα συγκυρια-
κό, όπως το ΠΑΣΟΚ, που ανεδείχθη
κάτω από τις ιδιόρρυθμες συνθήκες
της Μεταπολιτεύσεως -για να μετα-
σχηματισθεί από ανατρεπτική ομάδα
σε κόμμα αστικό- και τελικώς διελύθη
λόγω της συγκυρίας και τα στελέχη
και οπαδοί προσχώρησαν στο νέο
συγκυριακό κόμμα του ΣΥΡΙΖΑ.

Η Ν.Δ. ήταν έως πρόσφατα κόμμα
πολιτών νομιμοφρόνων προς την
εξουσία, ασχέτως των διαφωνιών
με τον εκάστοτε ηγέτη. Επαυσε να

είναι πλέον. Η διάσπαση της εκλο-
γικής της βάσεως είναι οριστική και
επιβεβαιώνεται με τα ποσοστά της
Χρυσής Αυγής, που αυξήθηκαν, και
των ΑΝΕΛ, που επιβίωσαν των ευ-
ρωεκλογών.

Οι κοινοβουλευτικοί της Ν.Δ. -
όσοι απέμειναν από τους βουλευ-
τές- πειθαρχούν για να μη χρεωθούν
μια ανατροπή της κυβερνήσεως.
Τμήμα της αστικής τάξεως στηρίζει
τη Ν.Δ. διά τον φόβο ανόδου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην εξουσία, με αποτέλεσμα
η Κεντροδεξιά να ετεροκαθορίζεται
από την παροχολογία της ριζοσπα-
στικής Αριστεράς.

Καλές οι εορταστικές εκδηλώσεις
και αναγκαίες. Εξάλλου η Ελλάς είναι
η χώρα των πανηγύρεων. Αλλά δεν
αρκούν. Η εικόνα της ενότητος δεν
συγκροτείται απλώς με μια δεσπό-
ζουσα φωτογραφία του ιδρυτού της
Ν.Δ. Κων/νου Καραμανλή στο βάθος,
τον ηγέτη του κόμματος Αντώνη Σα-
μαρά να ομιλεί και τον κ. Κώστα Κα-
ραμανλή στην πρώτη σειρά, στο κέν-
τρο. Ο κ. Σαμαράς, η ηγετική θέση
του οποίου δεν αμφισβητείται από
κανέναν, δεν είναι δυνατόν να πα-
ρακολουθεί την Κεντροδεξιά «δι’
εσόπτρου εν αινίγματι».

Η σύγκλιση των κομματικών ορ-
γάνων και της Κοινοβουλευτικής
Ομάδος της Ν.Δ. είναι όσο ποτέ ανα-
γκαία. Οι βουλευτές και τα στελέχη
της Κεντροδεξιάς υφίστανται τα πάν-
δεινα από τους ψηφοφόρους. Είναι
οι μόνοι όμως που έχουν άμεση και
οδυνηρή αντίληψη της πραγματικό-
τητος. Θα ακουσθούν πράγματα δυ-
σάρεστα – αυτή είναι η συγκυρία τι
να κάνουμε. Για αυτόν ακριβώς τον
λόγο είναι όσο ποτέ αναγκαία η «σύν-
θεση», που δεν μπορεί να προκύψει
παρά μόνον από διάλογο και προ-
βληματισμό. Μόνον με αυτόν τον
τρόπο μπορεί να εξασφαλισθεί η ενό-
τητα για μια νέα αφετηρία. Αλλως,
η επέτειος μπορεί να αποδειχθεί μνη-
μόσυνο.

Ο

Οι εορτασμοί της Ν.Δ.
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  καταγγελία δεν προήλθε
από δημοσιογράφο ούτε
από ιδιώτη αρθρογράφο –

«είδη» παντελώς αμελητέα για
τους ασκούντες την εξουσία.
Προήλθε (και δεν είναι η πρώτη
φορά) από ανώτατο κρατικό λει-
τουργό επιφορτισμένον να ασκεί,
εκ μέρους της κοινωνίας και για
την προστασία της, τον έλεγχο
της δημόσιας διοίκησης.

Βεβαίως, στις δεκαετίες της
μεταπολίτευσης, η καμουφλα-
ρισμένη με δημοκρατικές επι-
φάσεις δικτατορική κομματο-
κρατία περιφρονεί απροσχημά-
τιστα κάθε θεσμό προστασίας
του πολίτη από την αυθαιρεσία
της εξουσίας. Φτάσαμε στο ση-
μείο, ακόμα και τη μέγιστη κοι-
νωνική κατάκτηση, το Συμβούλιο
της Επικρατείας, να την αμφι-
σβητούν απροσχημάτιστα (και
ατιμώρητα) υπουργοί του σημε-
ρινού, διεκπεραιωτικού αλλοδα-
πών εντολών, κυβερνητικού σχή-
ματος. Να τους εξοργίζει (αντί
να τους ενθουσιάζει ως δημο-
κράτες) η «παρέμβαση της Δι-
καιοσύνης στον τρόπο που η κυ-
βέρνηση νομοθετεί».

Στις 17.9, ο γενικός επιθεω-
ρητής Δημόσιας Διοίκησης και
πρώην αρεοπαγίτης κ. Λέανδρος
Ρακιντζής κατέθεσε στην Επι-
τροπή Θεσμών και Διαφάνειας
της Βουλής καταγγελίες για την
«ιδιότυπη ασυλία» που απολαμ-
βάνουν γνωστοί μεγιστάνες του
πλούτου, για νομοθετικές ρυθ-
μίσεις που ψηφίζει η Βουλή προ-
κειμένου να συγκαλύψει διε-
φθαρμένες συμπεριφορές τους.
Καταγγέλλει ο γενικός επιθεω-
ρητής στην έκθεσή του για το
2013 («Κ» 18.9.2014) την αθώωση
οικονομικών εγκλημάτων με βου-
λεύματα δικαστικών συμβουλίων,
δηλαδή με διαδικασίες για τις
οποίες δεν ισχύει η αρχή της δη-
μοσιότητας, γι’ αυτό και τα βου-
λεύματα δεν δημοσιεύονται,
απλώς εκδίδονται. Ποια κατα-
λήστευση δημόσιου χρήματος,
ποιος ίλιγγος αυθαιρεσίας και
ιταμότητας της λωποδυσίας κα-
λύπτεται τόσο με βουλεύματα
όσο και με «κανόνες - νομοθε-
τικές ρυθμίσεις, που θεσπίζονται
ad hoc» από την κυβερνητική
συμπαράταξη – ο κ. Ρακιντζής
τα καταγγέλλει χωρίς να τα κα-
τονομάζει, προκαλεί την τακτική
Δικαιοσύνη να επέμβει.

Ομως, περιθώρια (συνταγμα-
τικής) λειτουργίας αφήνει στη
Δικαιοσύνη η απολυταρχική κομ-
ματοκρατία; Ψήφισε νόμο το κυ-
βερνητικό μάγμα του γαλαζο-

πράσινου αμοραλισμού, που
απαλλάσσει τις διοικήσεις των
ΔΕΚΟ από τις ευθύνες αποφά-
σεών τους! – το καταγγέλλει ο
κ. Ρακιντζής. Οφείλουμε, επιτέ-
λους, οι πολίτες να αντιπαρα-
βάλλουμε τις πιστοποιήσεις του
με τις θριαμβολογίες (για ηλιθί-
ους) με τις οποίες μάς κατακλύζει
ο κ. Σαμαράς. Να κρίνουμε την
ανενδοίαστη, «φτηνιάρικη» κυ-
βερνητική προπαγάνδα (τα εξο-
μοιωμένα σε όλα τα κανάλια Δελ-
τία Ειδήσεων που παραπέμπουν
ευθέως στην ολιγόνοια καθε-
στώτων τύπου Εμβέρ Χότζα) με
μέτρο - κριτήριο έστω και μόνη
την καταγγελία του κ. Ρακιντζή
για «ανεξέλεγκτη εξουσία που
παρέχεται στους αρμοδίους να
αποφασίζουν, και που την
ασκούν χωρίς διάκριση και χωρίς
λογικούς περιορισμούς, με μόνη
την επίκληση της πολιτικής βού-
λησης».

Τι είναι αυτό που συμβαίνει
στην ελλαδική κοινωνία, πώς να
ερμηνευθεί η παραλυτική αδρά-
νεια, ο λήθαργος ανοχής τόσης
αναίδειας και απάτης; Ακούμε
τον αρμόδιο κρατικό λειτουργό

να βεβαιώνει την υποταγή του
κράτους στην αυθαιρεσία μιας
δράκας επώνυμων μεγιστάνων
του πλούτου. Να πιστοποιείται
από την εγκυρότερη πηγή η δια-
πλοκή της εξουσίας με «νταβα-
τζήδες». Και η κοινωνία να μην
έχει αντανακλαστικά ζωντανού
σώματος. Το μαρτύριο που ζουν,
μέρα - νύχτα, οι απολυμένοι άνερ-
γοι, η πίκρα και η οργή των εξευ-
τελισμένων συνταξιούχων δεν
αρκούν για να κλονίσουν το κα-
θεστώς της διαφθοράς, να αφυ-
πνίσουν την κοινωνία από τον
λήθαργο.

Ο πρωθυπουργός μοιάζει με
πανικόβλητο, καλομαθημένο
παιδί που βλέπει να του παίρ-
νουν, μέσα από τα χέρια του, το
παιχνιδάκι του. Προσπαθεί να
τρομοκρατήσει τόσο τους εντό-
πιους εκλογείς του όσο και τους
εκτός εντολείς του, να τους πείσει
ότι το ενδεχόμενο να κυβερνήσει
ο ΣΥΡΙΖΑ είναι για όλους μέγιστος
κίνδυνος. Και πιθανότατα έχει
δίκιο. Αλλά για τους πολίτες δεν
υπάρχει ορατή διαφορά στους
εφιάλτες: στον σημερινό και
στον πιθανότατα επερχόμενο.

Τόσο η σημερινή συνονθυ-
λευματική κυβέρνηση όσο και
το συνονθύλευμα των αριστερί-
στικων «συνιστωσών» που επέρ-
χεται, έχουν χειροπιαστά απο-
δείξει ότι ο ορίζοντάς τους τε-
λειώνει στον «οικονομισμό»,
στον ιστορικο-υλιστικό μηδενι-

σμό. Δεν πιστεύουν σε τίποτα,
δεν έχουν τις προϋποθέσεις να
δουν άλλον στόχο της ανθρώπι-
νης ύπαρξης πέρα από τη μεγι-
στοποίηση της καταναλωτικής
ευχέρειας. Μπορεί να επισκέ-
πτεται ο κ. Τσίπρας τον Πάπα,
αλλά δεν έχει να συζητήσει μαζί
του τίποτα περισσότερο από κοι-
νοτοπίες αλτρουιστικού εντυ-
πωσιασμού. Ο χαρισματικός Πον-
τίφηκας έδωσε μάθημα «αριστε-
ρισμού με ραχοκοκαλιά» στον
ασπόνδυλο ΣΥΡΙΖΑ: ρίσκαρε να
μιλήσει για τις «αγορές» και τις
«Τράπεζες» που λειτουργούν με
ρόλο Μινώταυρου στη ζωή μας.
Εδειξε την ανάγκη αλλαγής στις
στοχεύσεις του βίου.

Ο κ. Τσίπρας βαδίζει πλησί-
στιος προς την εξουσία κομίζον-
τας μόνο λογιστικές υποσχέσεις
«βελτίωσης» της καταναλωτικής
ευχέρειας – ακριβώς όπως έκανε,
πριν από δύο χρόνια, και ο κ. Σα-
μαράς. Ούτε λέξη για παραγω-
γικότητα, για κίνητρα δημιουρ-
γίας, για ποιότητα οργάνωσης
της ζωής άσχετη με το χρήμα:
καλλιέργεια, θεσμούς κοινωνικής
συνοχής, συνεπή αξιοκρατία.
Ούτε ο ένας ούτε ο άλλος τόλ-
μησαν ποτέ να επιστρατεύσουν
την ποιότητα, να βασιστούν επι-
τελικά στους αρίστους. Ο κ. Τσί-
πρας δεν έχει μιλήσει ποτέ για
στόχους της παιδείας και της
εξωτερικής πολιτικής, πώς θα
ήθελε τον Ελληνα στον κόσμο
του σήμερα, με ποια ενεργό με-
τοχή στο γίγνεσθαι της Ιστο-
ρίας.

Τα κριτήρια που έχει για την
ποιότητα ο κ. Σαμαράς τα έδειξε:
Γιακουμάτος, Σταμάτης, Ντινό-
πουλος, Κικίλιας, Βούλτεψη, συν
η ντροπή της ΝΕΡΙΤ – συναγω-
νίστηκε τον ΓΑΠ σε έμπρακτη
«ύβρι». Θα προστεθεί στη χορεία
των «πρώην» που δεν τολμάνε
να βγουν στον δρόμο: τρέμουν
την οργή των πολιτών. Αραγε ο
κ. Τσίπρας έχει τουλάχιστον σο-
καριστεί από αυτή τη θλιβερή,
κοινή κατάληξη των πρωθυπουρ-
γών της τελευταίας δεκαπεντα-
ετίας; Ιδεολόγους με αυταπαρ-
νητική στράτευση δεν έχει δίπλα
του, αφού η ιδεολογία απόμεινε
ψυχολογικό μόνο ψιμύθιο της
υποταγής στον οικονομισμό, τον
έμπρακτο μηδενισμό. Επιτελείς
με εγγυημένη ποιότητα, ικανό-
τητα και ήθος, μπορεί να συ-
στρατεύσει;

Οι καταγγελίες Ρακιντζή είναι
κριτήριο για να κρίνουμε τη μο-
νομαχία Σαμαρά - Τσίπρα. Μο-
νομαχία σε κενό «νοήματος».

Η

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Μονομαχία σε κενό «νοήματος»

<<<<<<

Δεν υπάρχει ορατή
διαφορά στους
εφιάλτες: τον σημερινό 
και τον επερχόμενο.

  ράγματα και θαύματα βρί-
σκονται σε εξέλιξη στο γεω-
πολιτικό σκηνικό που μας πε-

ριβάλλει. Αναρωτιέται κανείς: κά-
θονται κάποιοι σοβαροί πολιτικοί,
διπλωμάτες, στρατιωτικοί, ακαδη-
μαϊκοί, οι οποίοι τα αναλύουν προ-
σπαθώντας να δουν τι σημαίνουν
για τα ελληνικά εθνικά συμφέροντα;
Χαράζει κανείς εθνική στρατηγική
απέναντι στις προκλήσεις που διογ-
κώνονται και αυτές που έρχονται;
Πολύ φοβούμαι ότι η απάντηση είναι
όχι. Το ελληνικό κατεστημένο είναι
απορροφημένο από τη διαχείριση
της κρίσης, τις επόμενες κάλπες, την
επόμενη δόση. Το κράτος μας δεν
διαθέτει τους απαραίτητους θεσμούς
και μηχανισμούς, οι οποίοι θα μπο-
ρούσαν και θα έπρεπε να λειτουργούν
ανεξάρτητα από το ποιος κυβερνά
τον τόπο.

Τι μ’ έπιασε τώρα; Απλά βλέπω
πόσο γρήγορα αλλάζουν όλα, πόσες
είναι οι απειλές και ανησυχώ. Η απει-
λή του ακραίου ισλαμισμού δεν είναι
αστεία. Δεν γνωρίζουμε αυτή την
ώρα αν υπάρχει σοβαρή διείσδυση
στα Βαλκάνια, αλλά είναι προφανές
πως η Τουρκία αποτελεί σημαντικό
πέρασμα για το ISIS. O κίνδυνος εξα-
γωγής τρομοκρατίας σε δυτικές χώ-
ρες είναι προφανής και η Ελλάδα
θα ήταν ένας πρώτος, εύκολος στό-
χος. Οι υπηρεσίες ασφαλείας έχουν
λάβει μέτρα και βεβαίως βασίζονται
στη συνεργασία με άλλα κράτη. Μία
δεύτερη απειλή που προσλαμβάνει
ανησυχητικές διαστάσεις είναι η
διόγκωση της παράνομης μετανά-
στευσης. Η Συρία και η Λιβύη «αδει-
άζουν», τα νούμερα των προσφύγων
θα πολλαπλασιασθούν και η Ευρώπη
κινείται ακόμη με γραφειοκρατικούς
ρυθμούς στην αντιμετώπιση του με-
γάλου αυτού ζητήματος. Οι χώρες
του ευρωπαϊκού Βορρά αντιλαμβά-
νονται τις διαστάσεις του φαινομέ-
νου, γιατί νιώθουν τις πολιτικές και
κοινωνικές επιπτώσεις  του.  Οι απο-
φάσεις όμως αργούν.

Εχουμε, μετά, την κατάσταση μέ-
σα στην Ευρώπη. Ο πάλαι ποτέ έν-
δοξος γαλλογερμανικός άξονας δεν
υπάρχει. Η Γαλλία έχει σοβαρά, δο-
μικά προβλήματα και σίγουρα δεν

νιώθει ισότιμη με τη Γερμανία. Οι
αφελείς που πίστευαν ότι ένας σο-
σιαλιστής πρόεδρος θα ήταν στή-
ριγμα για μια χώρα σαν την Ελλάδα
βλέπουν τώρα τι συμβαίνει. Η Ιταλία
πλησιάζει την κόκκινη ζώνη του
χρέους και οι πολιτικές λύσεις τε-
λειώνουν σιγά σιγά, αφού και ο νυν
πρωθυπουργός πλησιάζει τα όριά
του. Η Ευρώπη ενδέχεται να ξανα-
περάσει μία κρίση χρέους, μόνο που
αυτήν τη φορά δεν θα αφορά μικρές
-σχετικά- χώρες σαν την Ελλάδα...

Και κατόπιν έχουμε τις σχέσεις
Δύσης - Ρωσίας. Η προφανής, ρεα-
λιστική φόρμουλα βρέθηκε με την
ημιφινλανδοποίηση της Ουκρανίας,
αλλά υπάρχουν ακόμη ανησυχίες
για την αναβίωση ενός Ψυχρού Πο-
λέμου.

Ολα αυτά συνθέτουν ένα ρευστό,
απρόβλεπτο και ίσως επικίνδυνο πε-
ριβάλλον, μέσα στο οποίο πρέπει
να κινηθεί η ελληνική εξωτερική
πολιτική. Αυτά τα ζητήματα, σε μια
κανονική χώρα, θα έπρεπε να τα
συζητούν ο πρωθυπουργός με τον
αρχηγό της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης και μερικούς συμβούλους
τους. Αξιωματικοί, διπλωμάτες, ανα-
λυτές θα έπρεπε να επεξεργάζονται
τα νέα δεδομένα και να προτείνουν
εναλλακτικές πολιτικές, συγκεκρι-
μένα μέτρα, ακόμη και αλλαγή δόγ-
ματος σε κάποια ζητήματα.

Ο ρόλος και οι διαθέσεις της Τουρ-
κίας είναι το πρώτιστο βεβαίως ζή-
τημα που χρειάζεται πολύ βαθιά
ανάλυση. Ο πρόεδρος Ερντογάν
έχει «ξεφύγει», σύμφωνα με πολλές
μαρτυρίες και αναλύσεις. Βλέπει
οράματα μεγαλείου, αλλά ταυτό-
χρονα διαπιστώνει ότι το δόγμα
Νταβούτογλου έχει φέρει τα αντί-
στροφα αποτελέσματα για τα συμ-
φέροντα της χώρας του. Οι δυτικοί,
και ασφαλώς το Ισραήλ, τον βλέπουν
με καχυποψία και φτάνουν στο ση-
μείο να κάνουν διαρροές για προ-
σπάθειες κατασκευής πυρηνικών
όπλων. Δεν είναι αστεία πράγματα
αυτά. Και είναι καιρός να αρχίσουμε
να τα αναλύουμε μεθοδικά πριν μας
ξημερώσει κάποια απειλή ή «φωτιά»
που θα τρέχουμε να σβήσουμε χωρίς
σχέδιο.

Π
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ΦΑΛΗΡΕΥΣ / Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  ια κάποιον περίεργο λόγο
που ποτέ δεν μπόρεσα να
καταλάβω, οι δημοσιογρά-

φοι που μεταπηδούν στην πο-
λιτική συνηθίζουν να υποστη-
ρίζουν, πάντα με την ίδια στε-
ρεότυπη ψωροπερηφάνια, ότι
πάνω απ’ όλα τα άλλα παραμέ-
νουν Δημοσιογράφοι – με το
δέλτα κεφαλαίο και ένα «ταρα-
τατζούμ» ως υπόκρουση. (Δεν
καταλαβαίνουν, βέβαια, οι αφε-
λείς ότι έτσι κάνουν τη θέση
τους δύο φορές χειρότερη, αλλά
αυτό δεν είναι της παρούσης...)
Ο Αργύρης Ντινόπουλος, υπουρ-
γός Εσωτερικών, απέδειξε την
περασμένη Παρασκευή ότι και
σήμερα, ως υπουργός, παραμέ-
νει ο ίδιος δημοσιογράφος που
συνέβαλε κάποτε με τις «αρ-
κουδιές» του στα Ιμια, ώστε η
Ελλάδα με την Τουρκία να φθά-
σουν στο παρά τρίχα της σύρ-
ραξης. (Υπηρεσία για την οποία
ο εξυπνότερος λαός του κόσμου
επιβράβευσε τον Ντινόπουλο,
κάνοντάς τον δήμαρχο πρώτα
και έπειτα βουλευτή.)

Προχθές το πρωί, λοιπόν, ο Ντι-
νόπουλος πήρε το ύφος των εκα-
τό καρδιναλίων και, με το θρά-
σος χιλίων πιθήκων, δήλωσε
ότι, στην «κόντρα της Δούρου
με τον Μητσοτάκη», αυτός είναι
«με τη Δούρου». Μάλιστα, θύ-
μισε σχετικώς τις θέσεις που
είχε εκφράσει μόλις ανέλαβε το
υπουργείο, δηλαδή ότι θέλει ερ-
γασιακή ειρήνη και γι’ αυτό είναι
κατά των απολύσεων. Και μόνον
από τον τρόπο με τον οποίο ο
Ντινόπουλος πρόφερε το όνομα
Μητσοτάκης, όποιος έτυχε να
ακούσει το επίμαχο απόσπασμα
της συνέντευξης, κατάλαβε τι
του συνέβη. Ομολογουμένως,
δεν είδα την τηλεοπτική εικόνα
από την εκφορά του ονόματος
όμως δεν μου έμεινε καμιά αμ-

φιβολία ότι εκείνη τη στιγμή ο
Ντινόπουλος ένιωθε σαν να γυ-
ρίζει από διακοπές και να μυρίζει
τα σκουπίδια που ξέχασε να
βγάλει από το σπίτι προτού φύ-
γει. Πολιτικοί, ιδεολογικοί, επαγ-
γελματικοί; Οποιοι και αν είναι
οι λόγοι που προκαλούν τόσο

έντονα συναισθήματα στον Ντι-
νόπουλο, το γεγονός είναι πάν-
τως ότι η αντιπάθειά του για
τον Μητσοτάκη δεν κρύβεται.

Τασσόμενος υπέρ της «νομιμό-
τητας», όπως την επικαλέστηκε
η Δούρου, ίσως ο Ντινόπουλος

να μην κατάλαβε αμέσως ότι
η Δούρου χρησιμοποιεί τη νο-
μιμότητα ως ευφημισμό, με τον
οποίο εννοεί στην πραγματι-
κότητα την κομματική κάλυψη
που παρέχει ο ΣΥΡΙΖΑ (Τ-Λ) σε
όσους ενσυνειδήτως εξαπάτη-
σαν το κράτος, καταθέτοντας

πλαστά πιστοποιητικά για την
πρόσληψή τους στο Δημόσιο.
Δεν θεωρώ εντελώς απίθανη
την παραπάνω εκδοχή, διότι
ας μην ξεχνάμε ότι, σύμφωνα
με τον αναφερθέντα στην αρχή
ισχυρισμό των δημοφιλέστε-
ρων εκπροσώπων του επαγ-
γέλματος, στην Ελλάδα η δη-
μοσιογραφία είναι ανίατη κα-
τάσταση του πνεύματος. (Ευ-
τυχώς, το φαινόμενο πάντως
δεν έχει πάρει τις διαστάσεις
του Εμπολα...)

Το πιθανότερο, εντούτοις, είναι
ο Ντινόπουλος να είχε αντίληψη
του ευφημισμού  αλλιώς δεν
βλέπω γιατί να μπει στον κόπο
να υπενθυμίσει την άρνησή του
στις απολύσεις ακόμη και των
απατεώνων. Αλλά, ως «πάντα
και πάνω απ’ όλα δημοσιογρά-
φος», φαίνεται ότι ο Ντινόπου-
λος ενήργησε με το επαγγελ-
ματικό ένστικτο: όρμησε απε-
ρίσκεπτα προς τα εκεί που έχει
ψήφους. Οπως, δηλαδή, κάποτε
εφορμούσε προς την υψηλή τη-
λεθέαση, με ρεπορτάζ που άφη-
σαν εποχή για το ύφος της σο-
καρισμένης μικροαστικής αφέ-
λειας που απέπνεαν. (Θυμίζω,
λ.χ., την ιστορική συνέντευξή
του με τον ρέιβερ που έβλεπε
κύκλους – και, υποθέτω, συνε-
χίζει να βλέπει, διότι η βλάβη
του εγκεφάλου του ήταν ανή-
κεστος...)

Διέφυγε, ωστόσο, από την αν-
τίληψη του Ντινόπουλου το γε-
νικότερο θέμα, μέσα στο οποίο
η ψηφοθηρία του είναι μια ασή-
μαντη λεπτομέρεια: ότι η δια-
μάχη μεταξύ Μητσοτάκη και
Δούρου αφορά την επιλογή με-
ταξύ της εφαρμογής του νόμου
και της ανοχής στην ανομία.
Αυτό είναι το ζήτημα και από
την απάντηση που θα δώσει η

κυβέρνηση εξαρτάται η αξιο-
πιστία της απέναντι στους ψη-
φοφόρους της – τίποτε λιγότερο
από αυτό. Ομως ο Ντινόπουλος,
ελαφρά τη καρδία, συντάχθηκε
με την ανομία, προκαλώντας
γενική σύγχυση στο σύστημα.
Ισως γι’ αυτόν η πολιτική της
κυβέρνησης επάνω στο συγκε-
κριμένο ζήτημα να είναι εξίσου
άγνωστη όσο και η ταυτότητα
του λεγόμενου «ενοίκου του τά-
φου» για τους αρχαιολόγους
που σκάβουν στην Αμφίπολη.
Ισως στο μυαλό του να θεωρεί
φυσιολογική την ομοιότητα της
διακυβέρνησης μιας χώρας σε
κρίση με τη διαδικασία της αρ-
χαιολογικής ανασκαφής: βλέ-
ποντας και κάνοντας προχω-
ρούν οι αρχαιολόγοι, ομοίως
και ο Ντινόπουλος. Αν ισχύει
αυτό, εν μέρει δεν έχει και άδι-
κο  διότι, από την άλλη πλευρά,
βλέπουμε και τους αρχαιολό-
γους, σχετικούς και άσχετους,
να εκτίθενται σε δημόσιους κα-
βγάδες για το μνημείο που έφερε
στο φως η ανασκαφή, λες και
είναι όλοι τους εκεί παρόντες.

Εν τω μεταξύ, όσο εμείς παρα-
κολουθούμε μαγεμένοι στη λε-
γόμενη «κεντρική πολιτική σκη-
νή» τον Ντινόπουλο να βλέπει
τους κύκλους της πολιτικής,
της τηλεόρασης και της τηλε-
αρχαιολογίας να μπερδεύονται,
θυμίζω ότι ο ηρωικός και ανυ-
πότακτος Σήφης ο «κορκόδει-
λας» παραμένει ασύλληπτος.
Ελεύθερος και ωραίος πάντα,
ο κροκόδειλος του Νείλου που
βρέθηκε να ζει στο Ρέθυμνο και
έχει βολευτεί μια χαρά εκεί πέ-
ρα, παραμένει ένα ζωντανό σύμ-
βολο του πεπρωμένου της χώ-
ρας και του λαού της προς την
αφρικανοποίηση...

Γ
Μια κωμικοτραγική περίπτωση

Ο Αργύρης Ντινόπουλος είναι με τη Δούρου, το είπε – και, για να μην έχουμε αμφιβολία, μας το δείχνει κιό-
λας με το βλέμμα. Το βλέμμα στο οποίο μπορούμε να δούμε τη δύναμη των αήττητων της ζωής: τον τοίχο στον
οποίο η λογική σπάει τα μούτρα της...
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Αγώνας δρόμου τριών μηνών
για τη λίστα των 72 δράσεων
Μια εβδομάδα αργότερα, Λαζαρίδης
και Στουρνάρας βρίσκονται στο
γερμανικό ΥΠΟΙΚ με τον Β. Σόιμπλε
να τους εξηγεί ότι είναι αδύνατον
να πάει στο γερμανικό Κοινοβούλιο
και να ζητήσει λεφτά για την Ελ-
λάδα, καθώς το πρώτο πράγμα που
θα τον ρωτήσουν είναι ποιο είναι
το ποσοστό «συμμόρφωσης» της
χώρας όσον αφορά τις 72 δράσεις.
Στην περίπου τρίωρη συνάντηση
ο κ. Στουρνάρας προσπαθεί να πεί-
σει τον Γερμανό ομόλογό του «ότι
είναι αυτονόητο πως οι 72 δράσεις
πρέπει να γίνουν, ότι είμαστε δε-
σμευμένοι να μείνουμε στο ευρώ
και ότι είμαστε στο κάτω μέρος
του κύκλου και μόνο πάνω μάς μέ-
νει να πάμε».

Πίσω στο Μαξίμου, το πρωθυ-
πουργικό γραφείο πιάνει δουλειά
ζητώντας από τα υπουργεία να
απαντήσουν ποια από τα 72 σημεία
της λίστας έχουν εκπληρωθεί. Με-
ρικές ημέρες αργότερα τα υπουρ-
γεία απαντούν ότι από τα 72 σημεία
τα 52 έχουν ολοκληρωθεί. Πριν τα
στείλουν πίσω στην καγκελαρία,
ο Αντ. Σαμαράς με τον στενό του
συνεργάτη Στ. Παπασταύρου απο-
φασίζουν να κοιτάξουν τη λίστα
άλλη μία φορά, κυρίως για μικρές
αλλαγές που ενδεχομένως να χρει-
άζονταν στην επιλογή των λέξεων
της μετάφρασης. Εκεί όμως, οι δύο
άνδρες διαπιστώνουν ότι οι 52 δρά-
σεις που είχαν θεωρηθεί ολοκλη-
ρωμένες ήταν στην πραγματικό-
τητα τροπολογίες που θα περνού-
σαν στο μέλλον ή απλές προτάσεις
που είχε καταθέσει το κάθε υπουρ-
γείο. Τελικά, καταλήγουν ότι μόνο
12 από τις 52 έχουν πραγματικά
ολοκληρωθεί.

Ο πίνακας
Τότε ο Στ. Παπασταύρου στήνει

στη μεγάλη αίθουσα συνεδριάσεων
του Μεγάρου Μαξίμου έναν πίνακα
με τις 72 δράσεις, σημειώνοντας
τι έχει γίνει και τι πρέπει ακόμα

να γίνει. Μαζί με τον Χρύσανθο
Λαζαρίδη και τους Γ. Στουρνάρα,
Χ. Σταϊκούρα, Π. Τσακλόγλου, Χ.
Παπακωνσταντίνου, Κ. Ουρεγκιάν
και Ν. Καραβίτη αναλαμβάνουν να
συντονίσουν κάθε υπουργείο πα-
ρακολουθώντας την εξέλιξη των
δράσεων. «Δεν ήταν αστείο, χρει-
αζόμασταν συστηματική δουλειά»,
λέει ο Γ. Στουρνάρας.

Ταυτόχρονα, ο Αντ. Σαμαράς δε-
σμεύεται στην καγκελαρία ότι και
οι 72 δράσεις θα έχουν ολοκληρω-
θεί μέχρι το Eurogroup του Νοεμ-
βρίου και αναλαμβάνει ο ίδιος δρά-
ση. Πρώτα επικοινωνεί με τον κάθε
υπουργό που είχε εκκρεμότητες για
να δει σε τι στάδιο βρίσκονταν. Σε
περίπτωση που δεν γνώριζε ο
υπουργός, τότε καλούσε ο ίδιος
τον γενικό γραμματέα του υπουρ-
γείου και αν και τότε δεν έπαιρνε
ικανοποιητική απάντηση, ο κ. Σα-
μαράς προχωρούσε στον επόμενο
στην αλυσίδα της ιεραρχίας. 

Μία από αυτές ήταν και η Βίκυ
Λοΐζου στο υπουργείο Ανάπτυξης,
που της λέει τηλεφωνικά: «Μου εί-
παν ότι εσείς ξέρετε ποιες δράσεις
έχουν πρόβλημα και ποιες όχι, πε-
ριμένουμε ένα σημείωμα από εσάς
και θέλω να ξέρετε ότι στηριζόμαστε
σε εσάς. Οποιαδήποτε δυσκολία,
ασυνεννοησία μεταξύ υπουργείων,
κάποιος που κολλάει το θέμα, ή
οτιδήποτε θα μου πείτε για να τον
πάρω τηλέφωνο για να ξεκολλήσει»,
της λέει και η ίδια αρχίζει να ερ-
γάζεται καθημερινά 18ωρα για να
φέρει εις πέρας τον όγκο εκκρεμο-
τήτων. Στο πίσω μέρος του μυαλού
της, όπως λέει μέχρι σήμερα, βρι-
σκόταν η ιδέα ότι και από τη δουλειά
της εξαρτιόταν η δόση που χρει-
αζόταν η χώρα. Το υπουργείο Ανά-
πτυξης είχε άλλωστε το 50% των
δράσεων που έπρεπε να πραγμα-
τοποιηθούν.  

Νιώθοντας ότι βρίσκονται σε σχε-
δόν πολεμική κατάσταση, οι σύμ-
βουλοι του πρωθυπουργού μετο-

νομάζουν την αίθουσα συσκέψεων
του Μεγάρου Μαξίμου σε «war ro-
om». Εκεί βρίσκονται σχεδόν κα-
θημερινά υπουργοί, γεν. γραμματείς
αλλά και σύμβουλοι, μέχρι τον ίδιο
τον πρωθυπουργό. «Είχαμε μάθει
απέξω και ανακατωτά τις δράσεις.
Μιλούσαμε πια με αριθμούς – λέγαμε
δράση 52 κι όλοι ξέραμε πού αντι-
στοιχούσε αυτό», λέει η κ. Λοΐζου,
ενώ θυμάται την ικανοποίηση που
όλοι ένιωθαν όταν μία δράση σβη-
νόταν από τον πίνακα.

Περικοπές 7,3%
Ομως οι δράσεις που έπρεπε να

γίνουν σε δημοσιονομικό επίπεδο
ήταν ιδιαίτερα δύσκολες. Ο Πάνος
Τσακλόγλου, δεξί χέρι του Γ. Στουρ-
νάρα, έχει αναλάβει να κάνει πε-
ρικοπές 7,3% του ΑΕΠ. «Απίστευτα
μεγάλο νούμερο και έπρεπε να γί-
νουν πάνω σε θεόρατες περικοπές
που είχαν ήδη γίνει», λέει. Οπως
θυμάται, πήρε μία μία τις δαπάνες
του κράτους από αμυντικές μέχρι
συντάξεις –ακόμα και δαπάνες μό-
λις 5 εκατομμυρίων– και τεκμη-
ρίωσε προσεκτικά αν πρέπει να
κοπούν ή όχι. Ενώ στις Βρυξέλλες
και στα πρώτα Euroworking gro-
up που συμμετείχε, ένιωθε το βλέμ-
μα των ομολόγων του σαν να τον
ρωτάνε: «Θα τον έχουμε καιρό; Θα
πέσει η κυβέρνηση, θα φύγει η Ελ-
λάδα από το ευρώ»;

Στο Eurogroup του Οκτωβρίου
η Ελλάδα έχει ολοκληρώσει περίπου
80% των 72 δράσεων και έχει αρ-
χίσει να συζητιέται αρχικά με τους
Γερμανούς μία συμφωνία για μεί-
ωση του στόχου του πρωτογενούς
πλεονάσματος, επέκταση της διάρ-
κειας των δανείων από τον EFSF
κατά 15 χρόνια και πάγωμα της
αποπληρωμής τόκων για 10 χρόνια,
καθώς και μείωση των επιτοκίων
στα διακρατικά δάνεια που έχει
λάβει η Ελλάδα από το πρώτο Μνη-
μόνιο, κινήσεις που έδειχναν την
αλλαγή κλίματος για τη χώρα.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ 

«Nαι, γεια σας. H κ. Λοΐζου; Σας
συνδέουμε με τον πρωθυπουργό
που θέλει να σας μιλήσει». Και ενώ
η 37χρονη σύμβουλος του τότε
υπουργού Ανάπτυξης Κωστή Χα-
τζηδάκη, βρισκόταν τον Σεπτέμ-
βριο του 2012 στο γραφείο της,
στον έβδομο όροφο του υπουργεί-
ου Ανάπτυξης, νομίζοντας ότι δεν
είχε ακούσει καλά, από την άλλη
άκρη της γραμμής μια γνώριμη
φωνή τής λέει: «Αντώνης Σαμαράς,
καλημέρα».

Η Βίκυ Λοΐζου δεν ήταν η μόνη
χαμηλόβαθμη υπάλληλος σε κά-
ποιο υπουργείο που έλαβε τηλε-
φώνημα από τον κ. Σαμαρά το τρί-
μηνο εκείνο που ακολουθούσε την
πρώτη πρωθυπουργική συνάντηση
του Αντώνη Σαμαρά με την Αγκελα
Μέρκελ, στις 24 Αυγούστου 2012.
Τα τηλεφωνήματα αυτά αλλά και
οι κινήσεις εκείνου του φθινοπώ-
ρου του 2012 αποτέλεσαν μία συν-
τονισμένη και καλά οργανωμένη
προσπάθεια με στόχο να αποδείξει
η νέα κυβέρνηση την αξιοπιστία
της αλλά και να μείνει η χώρα στο
ευρώ.

Σήμερα, δύο χρόνια από εκείνη
την πρώτη επίσκεψη στη γερμα-
νική πρωτεύουσα και λίγες ημέρες
μετά την τελευταία συνάντηση
Σαμαρά - Μέρκελ, το διακύβευμα
μπορεί να μην είναι πια η παραμονή
στο ευρώ, αλλά το πώς θα απεμ-
πλακεί η χώρα από τα μνημόνια,

όπως όμως δηλώνει στην «Κ» ο
κεντρικός τραπεζίτης της χώρας
Γιάννης Στουρνάρας και ένας εκ
των βασικών παραγόντων εκείνης
της τρίμηνης προσπάθειας του
2012 και πάλι «θα χρειαστεί η ίδια
συνέπεια, η ίδια επιμονή». Μέσα
από συνεντεύξεις με τους πρωτα-
γωνιστές εκείνης της περιόδου, η
«Κ» ξετυλίγει σήμερα το παρασκή-
νιο εκείνου του κρίσιμου τριμήνου
για την ελληνική οικονομία. 

Ο κ. Στουρνάρας, που τότε βρι-
σκόταν στη θέση του υπουργού
Οικονομικών, θυμάται πολύ έν-
τονα την πρώτη φορά που ο πρω-
θυπουργός βρέθηκε στη «φωλιά
του λιονταριού», όπως χαρακτή-
ριζαν τότε την καγκελαρία τα ξένα
μέσα.  

Ελλειψη εμπιστοσύνης
Παρά το στρωμένο κόκκινο χαλί

και την υποδοχή από την μπάντα
της καγκελαρίας υπό τους ήχους
του εθνικού ύμνου, η έλλειψη εμ-
πιστοσύνης για μια χώρα που μέχρι
τότε δεν είχε τηρήσει τις υποσχέ-
σεις της αλλά και το βαρύ κλίμα
συνόδευαν από κοντά έναν Ελληνα
πρωθυπουργό που σαν αρχηγός
της αξιωματικής αντιπολίτευσης
είχε καταψηφίσει το μνημόνιο και
πριν από λίγους μήνες είχε εκλεγεί
με λάβαρο την επαναδιαπραγμά-
τευση του μνημονίου. «Ημασταν
εμείς και αυτοί. Σαν εθνική ομάδα
έτοιμη για αγώνα», θυμάται ο έτε-
ρος στενός σύμβουλος του πρω-

θυπουργού Σταύρος Παπασταύρου,
που μαζί με τον Χρύσανθο Λαζα-
ρίδη και τον Χρ. Σταϊκούρα βρί-
σκονταν στη γερμανική πρωτεύου-
σα με τον Ελληνα πρωθυπουργό. 

Το προηγούμενο βράδυ στο ξε-
νοδοχείο Χίλτον του Βερολίνου,
ο κ. Σαμαράς ήταν πολύ αγχωμένος,
θυμάται ο Γ. Στουρνάρας. «Φτιά-
χναμε τα talking points, o κ. Σα-
μαράς είναι τελειομανής δεν μιλάει
ποτέ χωρίς αυτά», λέει. Υστερα
από ώρες κατά τις οποίες οι συ-
νεργάτες του πρωθυπουργού έθε-
ταν κάθε υποθετική ερώτηση που
θα μπορούσε να τεθεί από την κ.
Μέρκελ και αφού επεξεργάστηκαν
όλες τις πιθανές απαντήσεις, η βα-
σική ιδέα έχει τελειοποιηθεί. Η ελ-
ληνική γραμμή θα κινούνταν ως
εξής: Το έλλειμμα θα μειωθεί με
μία σειρά μέτρων μέσα από μία
ορθόδοξη πολιτική επειδή το θέ-

λουμε εμείς όχι επειδή μας τα ζη-
τάτε εσείς. «Θέλουμε να ξαναβγού-
με στις αγορές μετά από ένα διά-
στημα», θα πει ο κ. Σαμαράς στη
Γερμανίδα καγκελάριο σε μία επο-
χή που αυτό φάνταζε τουλάχιστον
σενάριο επιστημονικής φαντα-
σίας. 

Στη συνάντηση στην καγκελαρία,
ο κ. Σαμαράς και οι συνεργάτες του
βρίσκονται γύρω από ένα τραπέζι
μαζί με τους συνεργάτες της καγ-
κελαρίου, μεταξύ των οποίων και
ο Γερμανός σύμβουλος για ευρω-
παϊκά θέματα Νίκολας Μάγιερ -
Λάντρουτ, που βρέθηκε πριν από
μερικές εβδομάδες ινκόγκνιτο στην
Αθήνα για να ετοιμάσει με τους συ-
νεργάτες τού κ. Σαμαρά την επί-
σκεψη της προηγούμενης εβδομά-
δας στην καγκελαρία, ενώ δίπλα
στην κ. Μέρκελ καθόταν ο Γερμανός
υπουργός Οικονομικών Β. Σόιμπλε. 

«Υπήρχε μεγάλη δυσπιστία για
το αν η Ελλάδα θα τα καταφέρει»,
θυμάται ο Γ. Στουρνάρας. «Εχετε
πάρα πολλά πράγματα να κάνετε
και έχετε χάσει πολύτιμο χρόνο»,
είχε πει η Α. Μέρκελ ρίχνοντας τη
«βόμβα» των 72 σημείων. «Ποια
72 σημεία;» ρωτάει ο Αντ. Σαμαράς.
Ηταν οι 72 υποχρεώσεις που δεν
είχαν ολοκληρωθεί δύο και κάτι
χρόνια μετά την υπογραφή του
πρώτου Μνημονίου από την ελ-
ληνική κυβέρνηση. Ενώ το γερ-
μανικό επιτελείο παρακολουθούσε
από κοντά το τι συνέβαινε και γνώ-
ριζε ότι παρέμεναν 72 ανεκπλή-
ρωτες δράσεις, η ελληνική πλευρά
σε εκείνη τη χρονική στιγμή δεν
είναι ενήμερη ούτε για την ύπαρξή
τους.  

Αμέσως οι δύο πλευρές συμφω-
νούν να επιστρέψουν σε δεύτερο
χρόνο στο Βερολίνο ο κ. Στουρνάρας

μαζί με τον στενό σύμβουλο του
πρωθυπουργού Χρ. Λαζαρίδη για
να παραλάβουν τη λίστα από τον
κ. Σόιμπλε. Ο Γερμανός ΥΠΟΙΚ δέ-
χεται με χαρά και πληκτρολογεί
μόνος του τον αριθμό του στο κι-
νητό του κ. Στουρνάρα. «Θα με
παίρνεις τηλέφωνο όποτε θέλεις»,
του λέει. Και όντως, όπως θυμάται
ο τότε ΥΠΟΙΚ, «στις δύσκολες στιγ-
μές τα δύο αυτά χρόνια τον έπαιρνα
τηλέφωνο». Συγχρόνως η Αγκελα
Μέρκελ ζητάει να μιλήσει στον Ελ-
ληνα πρωθυπουργό μόνη της, χωρίς
συμβούλους και υπουργούς. Σε
αυτή τη 45λεπτη συζήτηση –όπου
κανείς δεν γνωρίζει με ακρίβεια τι
ειπώθηκε μεταξύ των δύο ηγετών–
η Γερμανίδα καγκελάριος φέρεται
να ζήτησε την προσωπική δέσμευ-
ση του Ελληνα πρωθυπουργού ότι
είναι διατεθειμένος να προβεί στις
επίπονες μεταρρυθμίσεις.

Οταν ο Σαμαράς
επισκέπτεται
«τη... φωλιά
του λιονταριού»
Τι συνέβη μετά την πρώτη συνάντηση 
με τη Μέρκελ και τι θα συμβεί τώρα

Ο Αντώνης Σαμαράς φωτογραφημένος από την «Κ» μαζί με τον σύμβουλό του Σταύρο Παπασταύρου μπροστά από τον πίνακα με τις 72 δράσεις, τον Οκτώβριο
του 2012. Οι σύμβουλοι που συνεδρίαζαν στην αίθουσα αυτή του Μεγάρου Μαξίμου το κρίσιμο φθινόπωρο του 2012 είχαν μετονομάσει τον χώρο σε «war room».

Η ιστορική συμφωνία
Η τελευταία από τις 72 εκκρεμότη-
τες της Ελλάδας για εκείνο το τρί-
μηνο πάντως έκλεισε, σύμφωνα
με μαρτυρίες, μόλις 12 ώρες πριν
ξεκινήσει το Eurogroup του Νο-
εμβρίου 2012. Οταν μπήκε στο αε-
ροπλάνο ο κ. Στουρνάρας έχουν
πια καλυφθεί και οι 72 «τρύπες»
από το πρώτο Μνημόνιο μέχρι
εκείνη την ημέρα.

Στη συνεδρίαση των ΥΠΟΙΚ της
Ευρωζώνης –όπως και σε όλα τα
Eurogroup– η τρόικα είχε μοιράσει
ένα χαρτί με τις δράσεις που ανα-
μένονταν από κάθε χώρα που βρι-
σκόταν σε πρόγραμμα. Εκείνη τη
Δευτέρα οι δράσεις της Ελλάδας
έχουν δίπλα τη λέξη done - εκπλη-
ρωμένα. Ομως, ενώ όλοι περίμεναν
να πάρει η χώρα το «πράσινο φως»
για τη δόση των περίπου 35 δισ.
ευρώ –τα οποία τα ελληνικά ταμεία
ανέμεναν άμεσα– το ΔΝΤ έθεσε
ξαφνικά σε εκείνη τη συνεδρίαση
το θέμα της βιωσιμότητας του χρέ-
ους, που σύμφωνα με υπολογισμούς
θα βρισκόταν το 2020 στο 128%
του ΑΕΠ και όχι στο αποδεκτό
124%.

Ηταν πια δύο τα ξημερώματα,
όπως θυμούνται Στουρνάρας και
Τσακλόγλου, όταν ο Ιταλός υπουρ-
γός Οικονομικών Βιτόριο Γκρίλι
πρότεινε να μειωθούν αυτές οι τέσ-

σερις μονάδες χρέους αν έκανε
κάτι και η Ελλάδα. Μία από τις προ-
τάσεις που πέφτουν στο τραπέζι
είναι να καταφέρει πρωτογενές
πλεόνασμα. 

Ο κ. Στουρνάρας σπεύδει να συμ-
φωνήσει και στις 5 το πρωί η ιστο-
ρική συμφωνία είχε κλείσει. «Κανείς
δεν πίστευε ότι θα το καταφέρνα-
με...» λέει σήμερα ο κ. Στουρνάρας,
αποδίδοντας σε αυτό τη συμφωνία
των Ευρωπαίων. Εκτός αυτού, σε
εκείνο το Eurogroup, η Ελλάδα
παίρνει τελικά 43 δισ. αντί για 35
και όλες τις διευκολύνσεις που συ-
ζητούσε ο κ. Στουρνάρας με τον
κ. Σόιμπλε ήδη από τον Οκτώβριο. 

Περίπου δύο χρόνια αργότερα,
η Ελλάδα βρίσκεται στο σημείο που
μπορεί να διαπραγματευτεί τη μεί-
ωση του χρέους, που συμφωνήθηκε
εκείνα τα ξημερώματα του Νοεμ-
βρίου του 2012, και να επιδιώξει το
τέλος της τρόικας και των μνημο-
νίων. «Πρωτογενή πλεονάσματα
και συνέχιση των μεταρρυθμίσεων,
αυτή είναι η συνταγή», λέει μετά
την εμπειρία εκείνου του τριμήνου
ο Γ. Στουρνάρας. Τώρα μένει να
αποδειχθεί αν αυτό μπορεί να γίνει
και αυτή τη φορά στο επόμενο τρί-
μηνο και η χώρα να λειτουργήσει
με την ίδια συνέπεια, και την ίδια
επιμονή.

Πίσω στη Βουλή ο Γ. Στουρνάρας
βρίσκεται στο βήμα όταν δέχεται
μία από τις πολλές επιθέσεις στη
θητεία του ως υπουργού από τον
πρόεδρο των ΑΝΕΛ Πάνο Καμμέ-
νο. Μέσα στην ένταση της στιγμής
ο τότε ΥΠΟΙΚ αποκαλύπτει ότι θα
υπάρξει συμφωνία στο Eurogro-
up για μείωση επιτοκίων. Πριν
προλάβει να τελειώσει τη φράση
του, η βοηθός του τον ενημερώ-
νει ότι τον ψάχνει ο Β. Σόιμπλε,
καθώς στην αίθουσα της Βουλής
δεν υπάρχει σήμα κινητής τηλε-
φωνίας και δεν μπορεί να τον
βρει στο κινητό του. Οταν επικοι-
νωνεί μαζί του, ο κ. Στουρνάρας
ακούει από την άλλη άκρη της
γραμμής τον Γερμανό πολιτικό να
του λέει με έντονο ύφος: «Γιάννη,
δεν θα σου δώσω ούτε ένα σεντ».
Ο Σόιμπλε έχει εξαγριωθεί, κα-
θώς ήθελε να περάσει πρώτα ο
ίδιος τη συμφωνία στη γερμανική
Βουλή και ο Ελληνας ομόλογός
του τον είχε μόλις προλάβει. Το
περιστατικό αυτό αποτυπώθηκε
στους Ελληνες πρωταγωνιστές
του σαν απόδειξη ότι –ακόμη και
όταν το κλίμα είχε πλέον καλυτε-
ρεύσει– τίποτα από όσα μικρά ή
μεγάλα γίνονταν ή λέγονταν στην
Ελλάδα δεν περνούσε απαρατή-
ρητο από το Βερολίνο.

«Oύτε σεντ...»

Ο νυν διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος και τότε υπουργός Οικονομικών Γιάννης Στουρνάρας είχε πολύ συχνές,
αλλά όχι πάντοτε ήρεμες, τηλεφωνικές συνομιλίες με τον Γερμανό ομόλογό του Βόλφγκανγκ Σόιμπλε.
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Του δρος ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ*

Η πολυδιάστατη κρίση που βιώνει η
χώρα μας και η αναζήτηση σανίδας
σωτηρίας φέρνει ανά τακτά χρονικά
διαστήματα την ενέργεια στο επί-
κεντρο. Ορισμένοι θεωρούν ότι τα
μελλοντικά μας κοιτάσματα θα δώ-
σουν τη λύση, βελτιώνοντας τους
όρους διαχείρισης χρέους, ή, σε μία
περισσότερο ακραία εκδοχή, καθι-
στώντας το βιώσιμο, υπό την έννοια
ότι τα έσοδα που θα εισρεύσουν θα
μας δώσουν τη δυνατότητα επανα-
γοράς του. Κάποιοι μετριοπαθέστε-
ροι ισχυρίζονται ότι η όποια συμβολή
στην ασφάλεια εφοδιασμού της Γη-
ραιάς Ηπείρου μας αναβαθμίζει γε-
ωπολιτικά, προσδίδοντάς μας με-
γαλύτερη βαρύτητα στις ενεργειακές
διεργασίες.

Αν παρατηρήσουμε προσεκτικά
το περιβάλλον εντός του οποίου
καλούμαστε να λειτουργήσουμε,
θα διαπιστώσουμε ότι οι αβεβαι-
ότητες για την επόμενη μέρα πε-
ριορίζουν δραστικά τις επιλογές
της Ε.Ε., με αποτέλεσμα, έστω και
αντιπαραβολικά, να ανοίγεται πα-
ράθυρο ευκαιρίας για την Ελλάδα,
η οποία, πάντως, δεν φείδεται προ-
βλημάτων.

Βασικό μέλημα της ευρωπαϊκής
πολιτικής έχει καταστεί τα τελευταία
χρόνια η αναζήτηση εναλλακτικών
προς τη Ρωσία πηγών. Θα πρόσθετα
και τη διαφοροποίηση διαμετακο-
μιστών, καθότι η περίπτωση της
Ουκρανίας κατέδειξε τα όρια εξάρ-
τησης από το δίκτυο μιας και μόνο
χώρας. Ωστόσο, το εν λόγω εγχεί-
ρημα, μέχρι στιγμής, αντιμετωπίζει
σοβαρές προκλήσεις. Βάσει μεγε-
θών, τα κράτη που μπορούν να αλ-
λάξουν τις ισορροπίες στον τομέα
του φυσικού αερίου είναι το Ιράν

και δευτερευόντως το Ιράκ, όμως,
η εμπλοκή τους, και στο ιδανικό
σενάριο συνολικής εξομάλυνσης
στη Μέση Ανατολή, τοποθετείται
στη δεκαετία. Ειδικά ως προς την
Τεχεράνη, δεν αποκλείεται η με-
γαλύτερη ζήτηση στις αγορές της
Ασίας, σε συνάρτηση με τις δυτικές
κυρώσεις και τη συνακόλουθη πίεση
που δημιουργούν στην ιρανική οι-
κονομία, να προσανατολίσουν έτι
περαιτέρω τις εξαγωγές της στην
προσοδοφόρα Απω Ανατολή.

Από την άλλη, Αζερμπαϊτζάν και
Ανατολική Μεσόγειος, σε βάθος
15ετίας, μπορούν να αποτελέσουν
συμπληρωματικούς και μόνο προ-
μηθευτές, εφόσον υπολείπονται
κατά πολύ στην ποσοτική σύγκριση
με τη Μόσχα. Με τη Λιβύη να βυ-
θίζεται σε απρόβλεπτο χάος, την
Αίγυπτο να μετατρέπεται από πα-
ραγωγός σε αποδέκτη projects υγρο-
ποίησης αερίου τρίτων κρατών και
τα αποθέματα της Βόρειας Θάλασ-
σας να ελαττώνονται αισθητά με-
ταξύ 2020-2025, οι Βρυξέλλες κιν-
δυνεύουν να βρεθούν μπροστά σε
αδιέξοδα διλήμματα. Ακόμη και το
αμφιλεγόμενο σχιστολιθικό της Βό-
ρειας Αμερικής μάλλον θα έχει μικρό
αντίκτυπο, λόγω σχετικά περιορι-
σμένων ποσοτήτων και της άδηλης
διάρκειας διάθεσής του. Η κυριό-

τερη προσδοκία από την πρόσληψη
επιπλέον φυσικού αερίου συνίστα-
ται στην αύξηση του ανταγωνισμού
και την ενδεχόμενη πτώση της
τιμής του, παρά στην απεξάρτηση
από τη Ρωσία.

Ελλάδα: κινητικότητα
Για την Ελλάδα, τα τωρινά δεδο-

μένα είναι μεν αποθαρρυντικά,
αλλά οι προοπτικές είναι περισσό-
τερο ευοίωνες. Αυτό οφείλεται σε
καθυστερημένη ενεργοποίηση, που
είχε ως επακόλουθο την αυτοπερι-
θωριοποίησή μας από το ενεργειακό

γίγνεσθαι μέχρι τις αρχές της προ-
ηγούμενης δεκαετίας. Δυστυχώς,
και για λόγους γεωγραφικής από-
στασης, δεν έχουμε διασυνδεθεί
με τα διευρωπαϊκά δίκτυα, που λει-
τουργούν πλέον με αγωγούς αμφί-
δρομης ροής, στοιχείο που πολλα-
πλασιάζει τις δυνατότητες αντιμε-
τώπισης κρίσεων και εισαγωγής
αερίου, ακόμη και από projects στα
οποία δεν θα συμμετέχουμε. Με
τον διαδριατικό αγωγό (TAP) και
τον διασυνδετήριο αγωγό IGB, που
θα συνδέει την Ελλάδα με τη Βουλ-
γαρία, με προοπτική επέκτασης

έως την Ουγγαρία, και με τη δια-
φαινόμενη προσπάθεια για προ-
σαρμογή του ITG σε ανάστροφης
ροής, η χώρα μας δύναται να κα-
ταστεί εκ των βασικών κρίκων με-
ταφοράς αερίου στην ΝΑ Ευρώπη.
Το εναλλακτικό, εν υπνώσει εδώ
και καιρό, σχέδιο διαμετακόμισης
από την Ανατολική Μεσόγειο μέσω
Ελλάδας στη Γηραιά Ηπειρο φαί-
νεται μερικώς να αναβιώνει. Ο ου-
σιαστικότερος λόγος έγκειται στις
δυσκολίες συνεννόησης που αντι-
μετωπίζει το Τελ Αβίβ με την Αγ-
κυρα, καθώς και στην ενίσχυση της
θέσης της Κύπρου, με αποκορύφω-
μα τη συμφωνία συνεκμετάλλευσης
με την Αίγυπτο.

Εδώ, όμως, εντοπίζεται και ο κίν-
δυνος η Τουρκία, που βρίσκεται
στο περιθώριο των περιφερειακών
ενεργειακών εξελίξεων, να επιδιώξει
μέσα από τη λύση του Κυπριακού
να αποκτήσει έμμεσο λόγο στις
διεργασίες και πρόσβαση στα κοι-
τάσματα της Ανατολικής Μεσογεί-
ου. Ανεξαρτήτως προθέσεων της
Αγκυρας, από ευρωπαϊκής σκοπιάς,
παραμένει προβληματική η μετε-
ξέλιξή της σε Ουκρανία του Νότου,
τόσο λόγω του απρόβλεπτου χαρα-
κτήρα της, όσο και της πολιτικής
περιορισμού των εξαρτήσεων, αντί
δημιουργίας νέων.

Υπό αυτήν την έννοια, η περισ-
σότερο αξιόπιστη Ελλάδα φαντάζει
ως προτιμότερος εταίρος της Ε.Ε.
Εντούτοις, δεν πρέπει να αρκεστού-
με σε αυτό. Με τη μεγιστοποίηση
των δυνατοτήτων της Ρεβυθούσας
και την ανάπτυξη νέων υποδομών
και αποθηκευτικών χώρων, επιπρο-
σθέτως και πλωτών σταθμών LNG,
δημιουργούμε τις αναγκαίες συν-
θήκες για τη μετατροπή μας σε κόμ-
βο εμπορίας φυσικού αερίου, γεγο-

νός που θα μας επιτρέψει να αγο-
ράζουμε αέριο υπό καλύτερους
όρους και με χαμηλότερο κόστος.
Οι ανταγωνιστικότερες τιμές ενέρ-
γειας είναι από τα καθοριστικότερα
διακυβεύματα για μία ευάλωτη οι-
κονομία, όπως η ελληνική.

Πάντως, τα προαναφερθέντα, αλ-
λά και η εκμετάλλευση των όποιων
εγχώριων πηγών, απαιτούν υπομο-
νή και επιμονή, ευρύτερες συναι-
νέσεις, εμπέδωση μιας minimum
σταθερότητας και συνέχειας, καθώς
και εγρήγορση, χωρίς, μάλιστα,
προκαθορισμένο αποτέλεσμα. Και
παρότι προσωρινά επωφελούμαστε
από τον ασταθή περίγυρο, αφού εξ
αντανακλάσεως αναδεικνυόμαστε
σε συντελεστή ασφάλειας, η απο-
κλιμάκωση σε μια σειρά από μέτω-
πα, ειδικότερα μεταξύ Δύσης - Ρω-
σίας κρίνεται επιτακτική. Μόνο υπό
ομαλότερες συνθήκες θα μπορέ-
σουμε να «παίξουμε» με τις αντι-
θέσεις και τα διιστάμενα συμφέ-
ροντά τους, ειδάλλως, υπάρχει ο
σοβαρός κίνδυνος να εγκλωβιστού-
με σε μία σύγκρουση, όπου θα κλη-
θούμε να επιλέξουμε στρατόπεδο,
βγαίνοντας χαμένοι. Με τις επικεί-
μενες έρευνες στα ελληνικά «οικό-
πεδα» να πυροδοτούν ευρύτερες
εξελίξεις, μεταξύ άλλων, μελλοντικά,
και τον προσδιορισμό των θαλάσ-
σιων ζωνών με γειτονικές χώρες,
χρειαζόμαστε σχέδιο και πυξίδα
ώστε να αντιμετωπίσουμε με παρ-
ρησία ενδεχόμενους κινδύνους και
να μετατρέψουμε υπέρ μας τις τε-
ράστιες ενεργειακές προκλήσεις
που αντιμετωπίζει το σύνολο της
Ε.Ε.

* Ο δρ Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυν-
τής Ερευνών του Ινστιτούτου Διεθνών
Σχέσεων.

Με τη μεγιστοποίηση των δυνατοτήτων της Ρεβυθούσας και την ανάπτυξη
νέων υποδομών και αποθηκευτικών χώρων, επιπροσθέτως και πλωτών σταθ-
μών LNG, δημιουργούμε τις συνθήκες για τη μετατροπή μας σε κόμβο εμπο-
ρίας φυσικού αερίου.

H ενέργεια στο προσκήνιο με ευκαιρίες και κινδύνους
<<<<<<

Με τους αγωγούς TAP,
IGB και την προσαρμογή
του ITG σε ανάστροφης
ροής, η Eλλάδα δύναται
να καταστεί εκ των βασι-
κών κρίκων μεταφοράς
αερίου στη ΝΑ Ευρώπη.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Η καθημερινότητα των ανθρώπων
στα «Παγγαιοχώρια», όπως ονο-
μάζεται η ευρύτερη περιοχή της
Αμφίπολης, άλλαξε από το πρωινό
της 12ης Αυγούστου, οπότε εμφα-
νίστηκε στον τύμβο του Καστά ο
πρωθυπουργός Αντώνης Σαμαράς.
Μέχρι τότε στο αναψυκτήριο της
Μεσολακκιάς, του πλησιέστερου
στην ανασκαφή οικισμού, κάτω
από τον υπέροχο πλάτανο, τα με-
σημέρια και τα βραδάκια η «ατζέν-
τα» της κουβέντας περιστρεφόταν
γύρω από τις καλλιέργειες σιτηρών,
αμυγδάλων, ρεβιθιών, το μέλλον
των καπνών.

Στη Νέα Αμφίπολη, η ψησταριά
απέναντι από το αρχαιολογικό μου-
σείο με τα πλούσια ευρήματα «χτυ-
πούσε μύγες», στην εθνική οδό
προς τη Δράμα, λίγα χιλιόμετρα
πριν από το Ροδολίβος, το καφέ
εστιατόριο «Εννέα Οδοί» έβγαζε
ένα μεροκάματο από κάποιους
διερχόμενους προσκυνητές στα
μοναστήρια των Σερρών και της
Δράμας και τους οδηγούς βουλγά-
ρικων φορτηγών και παρακάτω,
στην όχθη του Στρυμόνα, ο περί-
φημος Λέων της Αμφίπολης ζούσε
αμίλητος επί σχεδόν έναν αιώνα
την περιφρόνηση των σύγχρονων
Ελλήνων.

Και από την Κυριακή εκείνη
ήρθαν τα πάνω κάτω. Η Αμφίπολη
έπιασε μόνιμο «στασίδι» στα δελ-
τία των διεθνών ραδιοτηλεοπτι-
κών και έντυπων ΜΜΕ. Το ανα-
ψυκτήριο της Μεσολακκιάς έγινε
στέκι δημοσιογράφων και τηλε-
οπτικών συνεργείων, καθώς επί-
σης και Ελλήνων και ξένων του-
ριστών που σπεύδουν να δουν
έστω και από μακριά τον τύμβο,
η ταβέρνα στην Αμφίπολη κάνει
χρυσές δουλειές, ο ιδιοκτήτης του
εστιατορίου τρίβει τα χέρια του
γι’ αυτό που «βλέπει» να έρχεται,
και το μαρμάρινο λιοντάρι «τυ-
φλώνεται» καθημερινά από τις
πολλές φωτογραφίσεις. Τώρα πλέ-
ον στις συζητήσεις δεν κυριαρ-
χούν οι τιμές στα γεωργικά προ-
ϊόντα, το αν θα κοπούν ή όχι οι
επιδοτήσεις στους μπασμάδες
και αν ο καιρός πάει καλά για να
λιαστούν γρήγορα τα αμύγδαλα.

Ο νους πάει σε εντελώς διαφορε-
τικά πράγματα.

Οι κουβέντες περιστρέφονται
στο «μεγάλο πλοίο» που προσδο-
κούν να «πιάσει» στο απαξιωμένο
λιμάνι απ’ όπου ξεκίνησαν τα κα-
ράβια του ναυάρχου του Μεγάλου
Αλεξάνδρου, Νέαρχου, για την εκ-
στρατεία στην Ανατολή και που
δεν είναι άλλο από τον τουρισμό.
Στο «πίσω μέρος» του μυαλού τους
οι ντόπιοι «οικοδομούν» ένα δια-
φορετικό από το σημερινό μέλλον,
απόλυτα συνδεδεμένο με τον έν-
δοξο (;) νεκρό του Καστά, την απο-
κάλυψη του οποίου περιμένουν
για να αλλάξει τη ζωή τους.

«Υπάρχει στον κόσμο μεγάλη
ελπίδα και προσμονή γι’ αυτό που
έρχεται. Οσο και αν ακόμα δεν το
λένε ανοιχτά, περιμένοντας να

δουν ποιον μεγάλο έχει ο τάφος,
οι κάτοικοι ονειρεύονται ότι θα
επενδύσουν πάνω σ’ αυτόν», μας
λέει ο μέχρι πρότινος δήμαρχος
της Αμφίπολης, Γιώργος Βογιατζής.
«Αρχισε ήδη να υπάρχει ενδιαφέ-
ρον που αυξάνεται διαρκώς για
την αγορά χωραφιών, οικοπέδων
αλλά και παραλιακών εκτάσεων.
Ο τύμβος του Καστά μπορεί να
γίνει μαγνήτης για χιλιάδες επι-
σκέπτες και να αποτελέσει τον πυ-
λώνα της τουριστικής ανάπτυξης,
μαζί με άλλους αρχαιολογικούς χώ-
ρους όπως το Παγγαίο, η αρχαία
Αργιλος, τα βυζαντινά μοναστήρια
της περιοχής. Χρειάζεται όμως να
γίνουν όλα αυτά μελετημένα και
οργανωμένα. Πρέπει να ξεκινή-
σουμε σωστά», τονίζει.

Ο ιδιοκτήτης των «Εννέα Οδών»,
Δημήτρης Παπαδόπουλος, δούλεψε
επί χρόνια στην ανασκαφή του
Καστά ως εργάτης υπό τον καθη-
γητή Λαζαρίδη. «Οσοι είχαμε ασχο-
ληθεί, περιμέναμε ότι θα γίνει το
μεγάλο μπαμ», λέει. Αυτό το «με-
γάλο μπαμ» περιμένοντας, ο Πα-
παδόπουλος άνοιξε το εστιατόριο
και τώρα σχεδιάζει να λειτουργήσει
ενοικιαζόμενα δωμάτια. «Η περιοχή
μας μπορεί να δώσει πολλά, ο θη-
σαυρός της Αμφίπολης δεν έχει
βγει ούτε στο 10% του. Αυτός ήταν
και ο λόγος που επένδυσα και μάλ-
λον δικαιώνομαι. Η δουλειά μου
πλέον απογειώθηκε, έχει αυξηθεί
κατά 50%», προσθέτει.

«Εχουμε χάσει τον ύπνο μας από
την αγωνία. Αλλάζει η ζωή μας»,
λέει ο πρόεδρος του κοινοτικού
διαμερίσματος της Μεσολακκιάς
κ. Σάκης Ζουρνατζής. Οποιον και
αν ρωτήσεις στα «Παγγαιοχώρια»,
θα σου πει ότι προσβλέπει στην
αλλαγή σελίδας του τόπου του από
αποκάλυψη του «ενοίκου» του τύμ-
βου. Μια νέα πραγματικότητα ανα-
τέλλει.

Η Αναστασία Βαρύτη, που έστη-
σε ήδη αυτοσχέδιο μανάβικο σ’
ένα χωματόδρομο που οδηγεί στην
ανασκαφή, μπορεί να το επιβεβαι-
ώσει, όπως και τρεις-τέσσερις που
έχουν υποβάλει αιτήσεις για καν-
τίνες και ξεκίνησαν ήδη τη «νέα
εποχή», σχεδιάζοντας προς το πα-
ρόν επί χάρτου και περιμένοντας
με αγωνία.

<<<<<<

Το αναψυκτήριο της
Μεσολακκιάς έγινε
στέκι τηλεοπτικών
συνεργείων αλλά και
τουριστών, ενώ η
ταβέρνα της περιοχής
κάνει χρυσές δουλειές.

Καθώς τα νέα ευρήματα διαδέχον-
ται το ένα το άλλο, οι κάτοικοι της
περιοχής δηλώνουν στην «Κ»:
«Εχουμε χάσει τον ύπνο μας από
την αγωνία. Αλλάζει η ζωή μας».
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Αμφίπολη, αναμένοντας το «μεγάλο μπαμ»
Πώς το πρωινό της 12ης Αυγούστου άλλαξε τη ζωή των κατοίκων της περιοχής – Τα σχέδιά και οι αγωνίες τους με φόντο την ανασκαφή

Ο Τύμβος του Καστά μπορεί να αποτελέσει τον πυλώνα της τουριστικής ανάπτυξης.
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Της ΜΑΡΙΛΗΣ ΜΑΡΓΩΜΕΝΟΥ

Οι μισοί καλύπτονται πίσω απ’ τις
Σφίγγες και οι άλλοι μισοί κρύβονται
πίσω απ’ τις Καρυάτιδες. Περίπου
όπως συμβαίνει όταν γίνεται σει-
σμός και οι σεισμολόγοι σπαράσ-
σονται, έτσι τώρα, που βρέθηκε ο
τάφος στην Αμφίπολη, ξεκίνησε ο
εμφύλιος των αρχαιολόγων.

Η τελευταία αρχαιολόγος που
με αφορμή τον Τύμβο Κάστα διεκ-
δίκησε ρόλο... Κάστα Ντίβα στα
κανάλια, ήταν η Ολγα Παλαγγιά.
Η Κατερίνα Περιστέρη καθόλου
δεν χάρηκε όταν την είδε να κάνει
εντυπωσιακό μπάσιμο στην ενη-
μερωτική ζώνη, διακινώντας το
σενάριο πως το μνημείο δεν είναι
τάφος, αλλά κατοικία ενός Ρωμαίου
στρατηγού. Μέσα σε μία ημέρα,
ολόκληρη η χώρα στράφηκε ενάν-
τια στην κ. Παλαγγιά, αλλά εκείνη
σαν ζώσα Καρυάτιδα, δεν πισω-
πάτησε βήμα: «Οι άλλοι αρχαιολό-
γοι λένε πως είναι μακεδονικός
τάφος για πολιτική εκμετάλλευση!»
είπε. «Δηλαδή είναι υπάλληλος
της Ν.Δ. η κυρία Περιστέρη;» ρώ-
τησε ο δημοσιογράφος της πρωι-

νής εκπομπής που την είχε απέ-
ναντί του. «Οχι, απλώς η κυρία
Περιστέρη πάει για την επιχορή-
γηση!» απάντησε η κ. Παλαγγιά,
και το τσεκούρι του αρχαιολογικού
πολέμου ξεθάφτηκε μονομιάς. Ου-
δείς εξεπλάγη που λίγο μετά η κυ-
ρία Περιστέρη εμφανίστηκε έξαλλη
στα κανάλια. «Νιώθω αγανάκτη-
ση!» φώναξε στις κάμερες. «Ολοι
αυτοί οι αρχαιολόγοι το μόνο που
θέλουν είναι πέντε λεπτά στην τη-
λεόραση για να φανούνε και να
τα πούνε!».

Προβλέψεις
Στον αρχαιολογικό πόλεμο της

Αμφίπολης, ένα νέο κεφάλαιο είχε
μόλις ξεκινήσει – γιατί πριν από
την κ. Παλαγγιά, είχε κάνει τον
γύρο της ενημερωτικής ζώνης και
ο Μιχάλης Τιβέριος, τον οποίο η
κ. Περιστέρη έχει από καιρό στην
μπούκα του αρχαιολογικού της
κανονιού. Σε εκείνον αναφερόταν
με τη φαρμακερή φράση «εγώ πάν-
τα έλεγα πως ο περίβολος στον λό-
φο Κάστα είναι ταφικός, ενώ κά-
ποιοι συνάδελφοι με κοιτούσαν
με μισό μάτι». Και βέβαια υπάρχει

και μια σειρά από άλλους αρχαι-
ολόγους, που όσο περνούν οι μέρες
κάνουν προβλέψεις παρεμφερείς
μ’ εκείνες που αποτολμούν... χαρ-
τορίχτρες. Ο αρχαιολόγος Π. Βα-
λαβάνης λέει πως στην Αμφίπολη
υπάρχει ένα «ισχυρό αλλά και πλού-
σιο πρόσωπο», ο Αμερικανός Τζέιμς
Ρομ επιμένει πως «μόνο ο Μέγας
Αλέξανδρος μπορεί να είναι», ο
καθηγητής Στέφαν Μίλερ είναι
βέβαιος πως «σίγουρα δεν είναι ο
Μέγας Αλέξανδρος», ο Βρετανός
Νίκολας Σόντερς, σε κλίμα «tomb
raider», προειδοποιεί πως «μέσα
στον τάφο μπορεί να υπάρχει κάτι
εντελώς αναπάντεχο!», ενώ ο κα-
θηγητής Π. Φάκλαρης δεν ξέρει
ποιος είναι, αλλά με στενοχώρια
δηλώνει πως «σίγουρα τον έχουν
συλήσει τον τάφο του».

Η κυρία Περιστέρη, πάλι, λέει
πως αν σύλησαν τον τάφο στα ρω-
μαϊκά χρόνια, «εγώ θα βρω τα κο-
καλάκια των τυμβωρύχων», και μοι-
άζει να μην της είναι πολύ δυσά-
ρεστο το ενδεχόμενο να μαζέψει
μαζί και τα κοκαλάκια εκείνων που
πάνε να συλήσουν τον τάφο διά
της οδού των καναλιών...

Εμφύλιος αρχαιολόγων στον λόφο Καστά
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Με την έναρξη των επιχειρήσεων εναν-
τίον του «Ισλαμικού Κράτους («Ι.Κ.»)
στο Ιράκ και στη Συρία», η απροθυμία
της Τουρκίας να συμπράξει με τη Δύση
κατά των τζιχαντιστών θεωρήθηκε
ως ένα βαθμό θεμιτή, καθώς 49 Τούρκοι
όμηροι βρίσκονταν από τον Ιούνιο
στα χέρια τους. Πριν από μία εβδομάδα
όμως οι όμηροι απελευθερώθηκαν,
κατά μυστηριώδη τρόπο, γεγονός που
προκάλεσε πολλά ερωτήματα για το
αν υπήρξε χρηματική συναλλαγή ή
κάποιου άλλου είδους παζάρι, και το
βασικό άλλοθι της Αγκυρας κατέπεσε.
Πλέον η γειτονική χώρα βρίσκεται αν-
τιμέτωπη με ένα αμείλικτο δίλημμα:
θα παράσχει υποστήριξη στα αερο-
σκάφη που πραγματοποιούν τις επι-
δρομές κατά του «Ισλαμικού Κράτους»
ή θα κινδυνεύσει να βρεθεί διεθνώς
απομονωμένη, ως χώρα που υποθάλπει
και ενισχύει εμμέσως τους βίαιους
τρομοκράτες;

Οι κατηγορίες σε βάρος της είχαν
αρχίσει να εκτοξεύονται αρκετά νω-
ρίτερα πάντως, αφού διάχυτη ήταν
η υποψία ότι η Αγκυρα συνέβαλε εμ-
μέσως στη γιγάντωση του «Ισλαμικού
Κράτους» με στόχο την αποδυνάμωση
των Κούρδων. Είτε απελευθερώνοντας
εξτρεμιστές κρατούμενους είτε επι-
τρέποντας τη διείσδυση μαχητών στα
εδάφη της Συρίας, η Τουρκία αποτέ-
λεσε σιωπηρά το πρόσφορο έδαφος
για τη γέννηση του φαινομένου.

Οπως επισήμανε σε άρθρο της η
«Ουάσιγκτον Ποστ», από τον κατάλογο
των χωρών που αρίθμησε ο Μπαράκ
Ομπάμα στο διάγγελμά του ότι συμ-
μετέχουν στη νέα συμμαχία των προ-
θύμων, έλειπε ίσως ο πιο κρίσιμος εταί-
ρος: η χώρα που έχει σύνορα τόσο με
το Ιράκ όσο και με τη Συρία, είναι

μέλος του ΝΑΤΟ και είναι ο ισχυρότερος
σύμμαχος της Ουάσιγκτον στη Μέση
Ανατολή.

Εμπειρογνώμονες τονίζουν ότι η
Τουρκία δεν στήριξε επισήμως το «Ισ-
λαμικό Κράτος», ανέχθηκε όμως την
εξτρεμιστική οργάνωση της αντιπο-
λίτευσης Μέτωπο αλ Νούσρα, θεω-
ρώντας ότι αποτελεί «όχημα» για την
ανατροπή του Μπασάρ αλ Ασαντ. Αλ-
λωστε, όταν το 2011 στράφηκε εναντίον
του Σύρου προέδρου, η κυβέρνηση
Ερντογάν ήταν της άποψης ότι το ίδιο
το καταπιεστικό καθεστώς Ασαντ απο-
τελεί γενεσιουργό αιτία της έξαρσης
του εξτρεμισμού και μόλις καταρρεύσει
ο Σύρος πρόεδρος, θα εκλείψει κι ο εξ-
τρεμισμός.

Το σχέδιό της για ταχεία κατάρρευση
δεν ευοδώθηκε και τρία χρόνια αργό-
τερα η δράση των τζιχαντιστών τείνει
να γίνει ανεξέλεγκτη, υποχρεώνοντας
δεκάδες χιλιάδες πρόσφυγες να συνω-
θούνται στα τουρκικά σύνορα, αναζη-
τώντας ασφαλές καταφύγιο.

Μικροί θύλακοι
Μέχρι στιγμής η χώρα φιλοξενεί πά-

νω από 1,5 εκατ. Σύρους, ενώ από την
έναρξη των νέων βομβαρδισμών έχουν
περάσει τα σύνορα με την Τουρκία
τουλάχιστον 150.000 άνθρωποι. Μέσα
σε αυτό το πλήθος οι Αρχές δύσκολα
μπορούν να ξεχωρίσουν την ήρα από
το στάρι και, σύμφωνα με καταγγελίες,
ήδη κάποιες γειτονιές της Κωνσταν-

τινούπολης έχουν γεμίσει με μικρούς
θυλάκους του «Ισλαμικού Κράτους».

Το ενδιαφέρον είναι πως οι Κούρδοι
άμαχοι της Συρίας ζητούν μεν κατα-
φύγιο στην Τουρκία, αλλά παράλληλα
υπάρχει μια δεύτερη ροή προς την αν-
τίθεση κατεύθυνση: Κούρδων μαχητών
από την Τουρκία που θέλουν να πο-
λεμήσουν στο πλευρό των αδερφών
τους στη Συρία κατά του «Ισλαμικού
Κράτους» στο Κομπάνι, που βρίσκεται
περικυκλωμένο από τρία μέτωπα του
«Ι.Κ.». Ετσι παρουσιάζεται το εξής πα-
ράδοξο: το επίσημο τουρκικό κράτος
να ποιείται την νήσσαν απέναντι στο
δυτικό μέτωπο κατά του «Ι.Κ.», στο
οποίο όμως έχει εμμέσως προσχωρήσει
το ΡΚΚ, που απευθύνει εκκλήσεις
στους άνδρες του να προασπίσουν το
Κομπάνι. 

Υπενθυμίζεται ότι το ΡΚΚ είναι κα-
ταχωρισμένο ως τρομοκρατική οργά-
νωση στις σχετικές τουρκικές και να-
τοϊκές λίστες. Οι Κούρδοι μαχητές στη
Συρία, γνωστοί με τα αρχικά YPG, δια-
τηρούν στενές σχέσεις με το ΡΚΚ (αν
και δεν έχουν χαρακτηριστεί τρομο-
κρατική οργάνωση από τις ΗΠΑ).

Αντίθετα, οι Αμερικανοί διάκεινται
φιλικά προς τους Κούρδους του Ιράκ,
που εκδιώχθηκαν συστηματικά από
το καθεστώς του Σαντάμ Χουσεΐν.
Με χημικά όπλα ο αποπεμφθείς Ιρα-
κινός ηγέτης εξόντωσε το 1988 του-
λάχιστον 5.000 Κούρδους. Για αυτό
άλλωστε κι εκείνοι με τη σειρά τους
υποστήριξαν ένθερμα τους αμερικα-
νικούς πολέμους εναντίον του και
ανέπτυξαν μια στενή συνεργασία με
τον αμερικανικό στρατό, που βοήθησε
στην εκπαίδευση των Κούρδων Πε-
σμεργκά.

ΞΕΝΙΑ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Η προέλαση του «Ισλαμικού Κράτους»
(ISIS) και ο αποτρόπαιος αποκεφαλισμός
δύο Αμερικανών δημοσιογράφων ανάγ-
κασαν έναν εμφανώς απρόθυμο Μπα-
ράκ Ομπάμα να επιστρέψει στο ναρ-
κοπέδιο που λέγεται Ιράκ. Επεκτείνον-
τας, την περασμένη εβδομάδα, τους
αεροπορικούς βομβαρδισμούς εναντίον
των τζιχαντιστών και στη γειτονική
Συρία, ο Αμερικανός πρόεδρος έκανε
άλλο ένα μεγάλο άλμα προς το άγνωστο,
κάτι που αναγνωρίζουν ακόμη και οι
πιο σοβαροί υποστηρικτές του. «Λάθος
επιλογή στη Συρία, χωρίς πειστικό σχέ-
διο», ήταν ο σχετικός τίτλος κύριου άρ-
θρου των New York Times, την περα-
σμένη Τρίτη. Σε πρώτη ματιά, η επέ-
κταση των αμερικανικών επιχειρήσεων
στη Συρία έχει νόημα. Εδώ είναι που
ανδρώθηκε το ISIS, μέσα από τον ένοπλο
αγώνα εναντίον του καθεστώτος Ασαντ

(ένοπλο αγώνα, που ενισχύθηκε γεν-
ναιόδωρα από τους περιφερειακούς
συμμάχους των ΗΠΑ) και εδώ είναι
που διατηρεί τις πιο σταθερές βάσεις
του. Επομένως, το να βομβαρδίσει ή
και να εκδιώξει κανείς τους τζιχαντιστές
από περιοχές του Ιράκ δεν πρόκειται
να λύσει το πρόβλημα, αφού θα μπορούν
ανά πάσα στιγμή να φέρουν ενισχύσεις
από τη γειτονική χώρα. 

Επιπλέον, οι σουνίτες ισλαμιστές
του ISIS νιώθουν σαν το ψάρι στο νερό
του όταν βρίσκονται στη Συρία, όπου
άνω του 60% του πληθυσμού είναι επί-
σης σουνίτες, ενώ στο Ιράκ το αντί-
στοιχο ποσοστό είναι της τάξης του
20%.

Από εδώ και πέρα, όμως, αρχίζουν
τα παράδοξα. Πρώτα απ’ όλα, ο Μπαράκ
Ομπάμα, που πάσχισε να αποσύρει τα
αμερικανικά στρατεύματα από το Ιράκ
και το Αφγανιστάν, κινδυνεύει να πα-
γιδευτεί σε μια νέα πολεμική περιπέτεια
χωρίς ξεκάθαρο στόχο και ημερομηνία

λήξης. Μέχρι την περασμένη Τρίτη,
ως μοναδικός στόχος της αμερικανικής
εκστρατείας εμφανιζόταν το ISIS. Οπου
ξαφνικά, ο Αμερικανός πρόεδρος, εν
είδει ταχυδακτυλουργού που βγάζει
κουνέλι από το καπέλο, εμφάνισε έναν
δεύτερο, παγκοσμίως άγνωστο εχθρό,
την «Οργάνωση Χορασάν». Η εν λόγω
οργάνωση, για την οποία έγκυρα πε-
ριοδικά όπως το Foreing Policy αμφι-
σβητούν όχι μόνο την επικινδυνότητα,
αλλά και αυτή την ύπαρξή της, εμφα-
νίζεται ως παρακλάδι της Αλ Κάιντα
έτοιμο να χτυπήσει στόχους επί αμε-
ρικανικού εδάφους. Αραγε ξέρουν κάτι
παραπάνω οι αμερικανικές υπηρεσίες
ή μήπως κάποιοι κατασκευάζουν φαν-
τάσματα για να σύρουν τον Ομπάμα
σε έναν νέο μακρύ πόλεμο; Ιδωμεν.

Επειτα, οι πάντες αναγνωρίζουν ότι
οι αεροπορικοί βομβαρδισμοί μπορεί
στην καλύτερη περίπτωση να περιο-
ρίσουν προσωρινά το ISIS -αν και μέχρι
στιγμής ούτε αυτό έχουν καταφέρει-

αλλά δεν είναι δυνατόν να το νικήσουν
τελειωτικά, κάτι που προϋποθέτει επέμ-
βαση χερσαίων δυνάμεων. Ωστόσο, οι
Αμερικανοί δεν διαθέτουν ούτε στη
Συρία ούτε στο Ιράκ φίλιες δυνάμεις
ικανές να παίξουν αυτόν τον ρόλο, σε
αντίθεση με την περίπτωση της (δια-
λυμένης, σήμερα) Λιβύης, όπου τον
ρόλο του «πεζικού του ΝΑΤΟ» έπαιξε
η ντόπια αντιπολίτευση.

Στο Ιράκ, ο κυβερνητικός στρατός
είναι αξιοθρήνητος, ενώ η κατά πλει-
οψηφία σιιτική κυβέρνηση αποκλείει
το ενδεχόμενο επέμβασης χερσαίων
δυνάμεων, είτε από τους Δυτικούς είτε
από τα σουνιτικά αραβικά κράτη της
περιοχής. Στη Συρία, πάλι, ο φιλοδυτικός
Ελεύθερος Συριακός Στρατός (FSA),
που δίνει διμέτωπο αγώνα με τον Ασαντ
και τους ισλαμιστές, ελάχιστη δύναμη
έχει στο πεδίο της μάχης. Μάλιστα, οι
αμερικανικοί βομβαρδισμοί εναντίον
του ISIS ενισχύουν στην πράξη το κα-
θεστώς Ασαντ, το οποίο δράττεται της

ευκαιρίας για να σταθεροποιήσει τις
θέσεις του σε βάρος της ένοπλης αν-
τιπολίτευσης, ενώ ταυτόχρονα προ-
βάλλει ως ντε φάκτο σύμμαχος της Δύ-
σης στον αντιτρομοκρατικό αγώνα.

Με εξαίρεση τους Κούρδους Πε-
σμεργκά του Βορείου Ιράκ, οι πιο αξιό-
μαχες δυνάμεις που όντως πολεμούν
το ISIS είναι κακοί δαίμονες των Αμε-
ρικανών: το καθεστώς Ασαντ στη Συρία,
το Ιράν, η Χεζμπολάχ και οι αριστεροί
Κούρδοι του YPG, συριακού κλάδου
τού υπό τον Αμπντουλάχ Οτσαλάν ΡΚΚ.
Τούτων δοθέντων, η αποτελεσματική
αντιμετώπιση του ISIS προϋποθέτει
μια διεθνώς συμφωνημένη ανακωχή
στον συριακό εμφύλιο και την εμπλοκή
της Συρίας και του Ιράν στον κοινό
αγώνα – με άλλα λόγια, ένα σημαντικό
επανακαθορισμό της αμερικανικής
εξωτερικής πολιτικής στην περιοχή,
κάτι που δεν φαίνεται να έχει ωριμάσει
ακόμη.

Π.Γ.Π.

Πέρασαν τρία χρόνια σχεδόν από την ανατροπή του προ-
έδρου Αλί Αμπντουλάχ Σαλέχ της Υεμένης, την τρίτη
επιτυχημένη επανάσταση της Αραβικής Ανοιξης, και η
χώρα βρίσκεται για ακόμα μία φορά στα πρόθυρα του
εμφύλιου σπαραγμού. Οι σιίτες αντάρτες, οι Χούτι, έχουν
καταλάβει ολοκληρωτικά σχεδόν την πρωτεύουσα Σανάα,
ενώ κατά τις μάχες που οδήγησαν στην κατάληψή της
έχασαν τη ζωή τους τουλάχιστον 340 άτομα. Πολιτικοί
αναλυτές παρομοιάζουν τη νίκη των Χούτι με την προ-
έλαση σε Συρία και Ιράκ των σουνιτών ανταρτών του
«Ισλαμικού Κράτους». Ο πρόεδρος της χώρας, Αμπντού
Ραμπού Μανσούρ Χαντί, επιρρίπτει τις ευθύνες για την
εξέλιξη σε διεθνείς συνωμοσίες. «Η Σανάα βρίσκεται
αντιμέτωπη με μία συνωμοσία η οποία τελικά θα μας
οδηγήσει στον εμφύλιο», δήλωσε ο πρόεδρος της Υεμένης
χωρίς περιστροφές. Αλλωστε, πολλοί Υεμενίτες πιστεύουν
ότι οι Χούτι είναι πράκτορες του Ιράν, το οποίο και τους
υποστηρίζει. Την ίδια στιγμή  ο ηγέτης των ανταρτικών
δυνάμεων, Αμπντούλ Μαλίκ αλ Χούτι, δήλωνε ικανο-
ποιημένος από τις εξελίξεις λέγοντας ότι το κίνημα των
Χούτι εξανάγκασε την κυβέρνηση να υποκύψει στα
λαϊκά αιτήματα. Πράγματι, για να δώσουν λαϊκό έρεισμα
στο κίνημά τους, οι Χούτι υιοθέτησαν λαϊκές απαιτήσεις
με κυριότερη τη μείωση της τιμής των καυσίμων, ενώ
κατήγγειλαν και την ανικανότητα της κυβέρνησης να
επιλύσει τα λαϊκά προβλήματα.

Την περασμένη Κυριακή οι Χούτι και η κυβέρνηση
–με τη διαμεσολάβηση του ΟΗΕ– υπέγραψαν συμφωνία,
σύμφωνα με την οποία πρέπει να εκλεγεί νέος πρωθυ-
πουργός, να γίνει αποκέντρωση των εξουσιών από την
πρωτεύουσα και να μειωθούν οι τιμές των καυσίμων.
Αρνήθηκαν, ωστόσο, οι ανταρτικές δυνάμεις να συνυ-
πογράψουν τους όρους για την απόσυρση των δυνάμεών
τους από τη Σανάα και τις άλλες περιοχές όπου κυριαρ-
χούν. Η ένταση όμως στη σχέση κυβερνητικών δυνάμεων
και Χούτι δεν είναι νέα. Αντιθέτως ο Σαλέχ είχε πραγ-
ματοποιήσει έξι πολέμους εναντίον τους από το 2004
μέχρι και λίγο καιρό πριν από την ανατροπή του, το
2010. Αλλά οι εξελίξεις δεν πρέπει να προκαλούν εντύπωση
σε κανέναν. Σύμφωνα με δημοσίευμα των New York Ti-
mes, η διεθνής κοινότητα γύρισε την πλάτη της στην
Υεμένη προτού εξασφαλίσει την επιτυχή μετάβαση στη
σταθερότητα και την ανάπτυξη, και την εγκατέλειψε
να βυθίζεται στην ένδεια, στο χάος και στον εξτρεμισμό.
Μοναδικό μέλημα των ΗΠΑ, στην περίπτωση της Υεμένης,
ήταν κάποια χτυπήματα με μη επανδρωμένα αεροσκάφη
εναντίον δυνάμεων που συνδέονταν με την Αλ Κάιντα.

Η κατάσταση μετά τις τελευταίες εξελίξεις δεν έχει
βελτιωθεί ούτε και διαφαίνεται κάτι τέτοιο στον ορίζοντα,
ενώ παραμένουν τα βαθιά χάσματα στην κοινωνία της
Υεμένης.

Tέλος, η κατάληψη της Σανάα από τους αντάρτες
Χούτι, σύμφωνα με αναλυτές, ενισχύει το Ιράν έναντι
της Σαουδικής Αραβίας ιδιαίτερα σε μια στιγμή κατά
την οποία οι ΗΠΑ ασχολούνται με την επίθεση εναντίον
των τζιχαντιστών του «Ισλαμικού Κράτους». Παραμένει
βέβαια άγνωστο ποιοι είναι οι δεσμοί που συνδέουν
τους αντάρτες Χούτι και την Τεχεράνη, αλλά είναι προ-
φανές πως οι εξελίξεις στην Υεμένη ευχαριστούν το
Ιράν, που βλέπει τη ζώνη επιρροής του στην Αραβική
Χερσόνησο να επεκτείνεται. Παραμένει, εξάλλου, άγνω-
στο τι έχουν κατά νου οι αντάρτες, αλλά οι αναλυτές
αποκλείουν ότι θα προσπαθήσουν να καταλάβουν ολό-
κληρη τη χώρα.

AFP, REUTERS, NYT
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Υστερα από έντονη διαμάχη και καταγγελίες για νοθεία
στις προεδρικές εκλογές της 14ης Ιουνίου, το Αφγα-
νιστάν απέκτησε νέο πρόεδρο την περασμένη Κυριακή.
Η εξέλιξη αυτή υπήρξε προϊόν πολιτικού παζαρέματος,
κάτι που απέχει πολύ από το να είναι δημοκρατικό.
Παρ’ όλα αυτά, τέθηκαν οι βάσεις για μια σημαντική
εξέλιξη: τη μεταβίβαση της εξουσίας σε μια αξιόμαχη
έναντι των Ταλιμπάν κυβέρνηση, η οποία θα αναλάβει
να γεφυρώσει τα ρήγματα σε ένα έθνος που έχει τραυ-
ματιστεί από δεκαετίες πολέμων.

Η εφορευτική επιτροπή ανακήρυξε νικητή των εκλο-
γών τον Ασράφ Γκάνι, πρώην υπουργό Οικονομικών
και αξιωματούχο της Παγκόσμιας Τράπεζας. Λίγο νω-
ρίτερα, ο Γκάνι και ο αντίπαλός του Αμπντουλάχ Αμ-
πντουλάχ -πρώην υπουργός Εξωτερικών- είχαν εναγ-
καλισθεί στο προεδρικό μέγαρο, όπου υπέγραψαν συμ-
φωνία για το μοίρασμα της εξουσίας. Καθοριστικό ρόλο
στην επίτευξη της συμφωνίας έπαιξε η μεσολάβηση
των Ηνωμένων Πολιτειών. Ο Αμπντουλάχ θα αναλάβει
καθήκοντα πρωθυπουργού -ένα καινούργιο αξίωμα
στην αφγανική κυβέρνηση- ενώ ο Γκάνι θα έχει, ως
πρόεδρος, τον τελευταίο λόγο.

Με τη συμφωνία αυτή φαίνεται ότι αποτρέπεται,
για την ώρα, η κλιμάκωση της βίας και μια καταστροφική
έκβαση στον μακρύτερο πόλεμο της Αμερικής. Για να
αποδειχθεί βιώσιμη η συμφωνία, Γκάνι και Αμπντουλάχ
θα πρέπει να τη συγκεκριμενοποιήσουν, καθώς το αρ-
χικό κείμενο επιδέχεται διαφορετικές ερμηνείες. Για
παράδειγμα, ο πρόεδρος οφείλει να εκδώσει διάταγμα
το οποίο θα καθορίσει τις αρμοδιότητες του νέου «πρω-
θυπουργικού» αξιώματος. Επιπλέον, οι δύο άνδρες θα
πρέπει να συγκρατήσουν ορισμένα ισχυρής επιρροής
πρόσωπα τα οποία θα μπορούσαν να ναρκοθετήσουν
τη συμφωνία. Δυτικοί αξιωματούχοι ανησυχούν ιδι-
αίτερα για τον ρόλο του Ατα Μουχάμαντ Νουρ, κυ-
βερνήτη της επαρχίας Μπαλχ, ο οποίος πίεζε τον κ.
Αμπντουλάχ να μη συμβιβαστεί.

Το δίλημμα της Αγκυρας
και οι υποψίες της Δύσης
Τι κρύβει η απροθυμία της Τουρκίας να συμπράξει στην εκστρατεία κατά των τζιχαντιστών

Ο Ομπάμα στη χώρα των θαυμάτων 
Πώς οι ΗΠΑ βρέθηκαν στο ίδιο μέτωπο με το Ιράν, τη Συρία και τους Κούρδους του ΡΚΚ

<<<<<<

Οι αεροπορικοί βομβαρ-
δισμοί, δίχως χερσαία 
επέμβαση, δεν είναι 
δυνατόν να νικήσουν 
τελειωτικά το ISIS.

Ακόμη ένας παράγοντας απομόνωσης της Αγκυρας είναι η επιδείνωση των
σχέσεών της με το Κάιρο μετά την περσινή ανατροπή του εκλεγμένου προ-
έδρου Μοχάμεντ Μόρσι από τον τότε αρχηγό του στρατού Αμπντέλ Φατάχ
αλ Σίσι. Την περασμένη Πέμπτη η Αίγυπτος κατηγόρησε ανοιχτά τον πρό-
εδρο της Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν ότι στηρίζει την τρομοκρατία και
προσπαθεί να προκαλέσει χάος στη Μέση Ανατολή. Η ευθεία αυτή επίθεση
ήρθε μετά την ομιλία Ερντογάν στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ κατά την
οποία αμφισβήτησε τη νομιμότητα του Αιγυπτίου προέδρου Αμπντέλ Φατάχ
αλ Σίσι. «Οσοι παραμένουν σιωπηλοί στη σφαγή παιδιών, τη δολοφονία
αθώων γυναικών, την ανατροπή με πραξικόπημα, όπλα και τεθωρακισμένα
μιας δημοκρατικά εκλεγμένης κυβέρνησης μετέχουν σε έγκλημα κατά της
ανθρωπότητας», δήλωσε. Σε ανακοίνωσή του, το αιγυπτιακό υπουργείο
Εξωτερικών απέρριψε τα σχόλια του Ερντογάν για τον Σίσι. «Δεν υπάρχει
καμία αμφιβολία ότι η κατασκευή τέτοιων ψευδών δεν είναι παράξενο που
προέρχονται από τον Τούρκο πρόεδρο, ο οποίος επιδιώκει να προκαλέσει
χάος, να σπείρει τη διχόνοια στη Μέση Ανατολή προσφέροντας πολιτική και
οικονομική υποστήριξη και καταφύγιο σε τρομοκρατικές οργανώσεις, ώστε
να πληγούν τα συμφέροντα των λαών της περιοχής για την επίτευξη προ-
σωπικών φιλοδοξιών του Τούρκου προέδρου και την αναβίωση ψευδαι-
σθήσεων του παρελθόντος».

Προς εμφύλιο
σπαραγμό οδεύει
πλέον η Υεμένη

Λύση στο Αφγανιστάν
με παρέμβαση ΗΠΑ

Καθώς εντείνονται οι αμερικανικοί βομβαρδισμοί εναντίον στόχων τζιχαντιστών στη Συρία (φωτ. από τη σχετική ενημέρω-
ση του Πενταγώνου), γίνεται σαφές πως η αποτελεσματική αντιμετώπιση του ISIS προϋποθέτει ένα σημαντικό επανακαθορι-
σμό της αμερικανικής εξωτερικής πολιτικής στην περιοχή.
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Το Κάιρο καταγγέλλει τον Ερντογάν
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Στα βήματα του Μάο ο πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ
Εχει στόχο τη διατήρηση της ανάπτυξης αλλά και τη συγκέντρωση ισχύος

H παραφροσύνη που προκάλεσε η
κυριαρχία του Μάο Τσε Τουνγκ
τραυμάτισε τόσο πολύ την Κίνα
ώστε οι διάδοχοί του δεσμεύτηκαν
να μην αφήσουν κανένα μεμονω-
μένο πρόσωπο να αποκτήσει ανά-
λογη επιρροή. Ο Ντενγκ Χσιάο
Πινγκ, ο οποίος ανέλαβε την εξουσία
στα τέλη της δεκαετίας του 1970,
εισήγαγε την ιδέα της «συλλογικής
ηγεσίας». Οι ευθύνες επιμερίζονταν
στους «ηγέτες» από τον γενικό
γραμματέα του Κομμουνιστικού
Κόμματος και οι μεγάλες αποφάσεις
λαμβάνονταν με τη σύμφωνη γνώμη
όλων. Βέβαια, αυτό κάποιες φορές
δεν τηρούνταν. Σε στιγμές κρίσης
και ο Ντενγκ συμπεριφέρθηκε ως
παντοκράτορας. Ωστόσο η συλλο-
γικότητα βοήθησε την Κίνα να απο-
καταστήσει τη σταθερότητα μετά
την ταραχώδη δικτατορία του Μάο.

Ο Σι Τζινπίνγκ, ο σημερινός Κι-
νέζος ηγέτης, φαίνεται να αποσυ-
ναρμολογεί αυτή τη συλλογική προ-
σέγγιση. Εχει εξελιχθεί σε έναν από
τους ισχυρότερους Κινέζους ηγέτες
από την εποχή του Ντενγκ και πι-
θανώς από αυτή του Μάο. Κατά πό-
σο αυτό είναι καλό ή κακό για την
πατρίδα του θα κριθεί από το πώς
θα χρησιμοποιήσει τη δύναμή του.
Ο Μάο εξώθησε τη χώρα στο χείλος
της κοινωνικής και οικονομικής
κατάρρευσης, ο Ντενγκ την οδή-
γησε στο οικονομολογικά ορθό μο-
νοπάτι, αλλά δεν άδραξε την ευ-
καιρία να επιφέρει πολιτικές με-

ταρρυθμίσεις. Αν ο κύριος Σι χρη-
σιμοποιήσει την εξουσία του για
να μεταρρυθμίσει ακόμα και αυτούς
τους μηχανισμούς της εξουσίας
στην Κίνα πιθανώς να ωφελήσει
πολύ τη χώρα. Επί του παρόντος,
όμως, τα σημάδια είναι μεικτά. Πολ-
λοί στην Κίνα ποθούσαν τον ερχομό

ενός ισχυρού άνδρα, ενός πολιτικού
που θα πάτασσε τη διαφθορά, θα
αντέστρεφε τις ανισότητες και θα
έκανε τη χώρα υπερήφανη στο εξω-
τερικό. Ο κύριος Σι άρπαξε την ευ-
καιρία και ξεκίνησε την πορεία του.
Η αποστολή του είναι διπλή. Πρώτος
στόχος του είναι να διατηρήσει την

οικονομική ανάπτυξη και ταυτόχρο-
να να σταματήσει την υπερβολική
εξάρτηση από τις επενδύσεις σε ακί-
νητα και υποδομές, που απειλούν
να βυθίσουν τη χώρα στα χρέη. Πολ-
λά, όμως, θα εξαρτηθούν από το πώς
θα τα καταφέρει με το δεύτερο κομ-
μάτι της αποστολής του: την εγκα-
θίδρυση κράτους δικαίου. Το ερώ-
τημα είναι κατά πόσον ο κ. Σι είναι
έτοιμος να δεχθεί ότι το κράτος δι-
καίου πρέπει να ισχύει για όλους εξί-
σου. Eπί του παρόντος η εκστρατεία
του χαρακτηρίζεται από μια μαοϊκή
αδιαφορία για τους θεσμούς. Εχει
σπείρει τον τρόμο στους αξιωματού-
χους, αλλά δεν έχει κάνει τίποτα για
τα αίτια της διαφθοράς. Ο κύριος Σι
οφείλει να δημιουργήσει έναν ανε-
ξάρτητο φορέα προκειμένου να πα-
τάξει τη διαφθορά αντί να αφήνει
τη δουλειά αυτή στους κομματικούς.
Ο Κινέζος πρόεδρος κάνει ομολο-
γουμένως ορθές κινήσεις. Αλλά θα
πρέπει να κάνει περισσότερα, να
καταργήσει τις σκιώδεις «πολιτικές
- νομικές επιτροπές» που αποφασί-
ζουν για τις ευαίσθητες υποθέσεις,
ενώ το κόμμα δεν θα πρέπει να ασχο-
λείται με τον διορισμό των δικαστι-
κών.

Τέτοιες μεταρρυθμίσεις θα υπο-
δεικνύουν την επιθυμία του κόμμα-
τος να χαλαρώσει το μονοπώλιο της
εξουσίας και της ισχύος. Ο Ντενγκ
είχε πει ότι η οικονομική μεταρρύθ-
μιση θα αποτύχει χωρίς πολιτική αλ-
λαγή.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Τη Δευτέρα, το επενδυτικό ταμείο
των αδελφών Ροκφέλερ, των οποίων
η περιουσία προήλθε σε ικανό βαθμό
από τα πετρέλαια της Standard Oil,
ανακοίνωσε ότι αποχωρεί από τις
επενδύσεις που σχετίζονται με τα
ορυκτά καύσιμα. 

Μετά την προσχώρηση των Ροκ-
φέλερ στο ρεύμα της αποεπένδυσης,
το ύψος των κεφαλαίων που έχουν
γυρίσει την πλάτη στα ορυκτά καύ-
σιμα υπολογίζεται στα 50 δισ. δο-
λάρια.

Μεταξύ αυτών περιλαμβάνονται
τα ταμεία 15 αμερικανικών πανε-
πιστημίων, με επιφανέστερο το
Στάνφορντ. Πρόσφατες έρευνες
στο πανεπιστήμιο αυτό κατέληξαν
στο επαναστατικό συμπέρασμα
ότι οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας
μπορούν να καλύψουν το 100%
των ενεργειακών αναγκών του πλα-
νήτη.

Μία ημέρα πριν μιλήσουν οι με-
γιστάνες του πλούτου, είχαν μιλήσει
εκατοντάδες χιλιάδες ακτιβιστές
σε όλο τον κόσμο. Την Κυριακή 21
Σεπτεμβρίου, τουλάχιστον 300.000
διαδηλωτές πλημμύρισαν τις λεω-
φόρους της Νέας Υόρκης ζητώντας
από τους ηγέτες που βρίσκονταν
στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ να

αντιμετωπίσουν με σοβαρότητα το
θέμα των κλιματικών αλλαγών. Ηταν
η μεγαλύτερη διαδήλωση που έγινε
ποτέ για το κλίμα, με δεύτερη μόνο
εκείνη στη Σύνοδο της Κοπεγχάγης
το 2009, όπου έλαβαν μέρος 85.000
διαδηλωτές.

«Ποτέ δεν πίστεψα ότι η κλιμα-
τική αλλαγή δεν ενδιαφέρει τον
κόσμο», είπε ο Μπιλ Μακ Κίμπεν,
ένας από τους οργανωτές. «Πάντα
θεωρούσα ότι η κλιματική αλλαγή
προξενεί ένα συνδυασμό τρόμου
και αίσθησης αδυναμίας. Είμαστε
τόσο μικροί σε σχέση με τη Φυσι-
κή».

Οι νόμοι της ατμοσφαιρικής φυ-
σικής, όπως αναλύονται από την
επιτροπή IPCC του ΟΗΕ, επιτάσσουν
τη μείωση των παγκόσμιων εκπομ-
πών ρύπων στο μισό έως το 2050.

Αντί γι’ αυτό, οι εκπομπές έχουν
αυξηθεί κατά 61% από το 1990, ενώ,
παρά την αδυναμία της παγκόσμιας
οικονομίας, συνεχίζουν να αυξά-
νονται. 

Πέρυσι οι εκπομπές ρύπων ση-
μείωσαν νέο ρεκόρ, ενώ ο Αύγου-
στος του 2014 ήταν ο θερμότερος
από καταβολής μετρήσεων – πιθα-
νώς μέχρι τον επόμενο Αύγουστο...
Η μέση θερμοκρασία του πλανήτη
έχει ανεβεί κατά 0,8 βαθμούς Κελ-
σίου, με πολύ μεγαλύτερη αύξηση
σε κάποιες ευπαθείς περιοχές, ενώ
αν συνεχίσουμε σαν να μη συμβαίνει
τίποτα, η μέση θερμοκρασία θα
φθάσει το καταστροφικό για πολλά
οικοσυστήματα επίπεδο αύξησης
κατά 3 έως 5 βαθμούς. Καθοριστικής
σημασίας για το κίνημα της αποε-
πένδυσης από τα ορυκτά καύσιμα
ήταν η μελέτη Carbontracker, που
υπολόγισε ότι τα γνωστά αποθέματα
ορυκτών καυσίμων στον πλανήτη
θα εκλύσουν, σε περίπτωση που
χρησιμοποιηθούν, πέντε φορές πε-
ρισσότερους ρύπους από το μέγιστο
επιτρεπτό όριο – δηλαδή πέντε φο-
ρές περισσότερους ρύπους από αυ-
τούς που θα ανεβάσουν την παγ-
κόσμια θερμοκρασία στα οριακά
επικίνδυνα επίπεδα του +2 βαθμούς
Κελσίου.

Οι αναλυτές του Carbontracker

κατέληξαν στο συμπέρασμα ότι
πολλοί από τους υδρογονάνθρακες
που έχουν εγγραφεί στα περιουσια-
κά στοιχεία των μεγαλύτερων ει-
σηγμένων πετρελαϊκών εταιρειών
θα «εγκλωβιστούν στο έδαφος», δη-
λαδή δεν θα εξαχθούν, καθώς ο πλα-
νήτης περιορίζει τις εκπομπές ρύ-
πων. 

Μεγάλες εταιρείες υδρογοναν-
θράκων όπως η Shell και η Εxxon-
Mobil υποχρεώθηκαν να απαντή-
σουν στη μελέτη αυτή, εκτιμώντας
πως η αύξηση του παγκόσμιου πλη-
θυσμού και η οικονομική ανάπτυξη
θα οδηγήσουν στην πλήρη αξιο-
ποίηση των κοιτασμάτων τους. Δη-
λαδή, ότι θα ασκήσουν όλη τους
την οικονομική και πολιτική ισχύ
προκειμένου να βεβαιωθούν ότι ο
πλανήτης θα ψηθεί όπως πρέπει.

Η συγγραφέας του «Δόγματος
του Σοκ», Ναόμι Κλάιν, στο νέο
βιβλίο της «This changes Every-
thing» (Simon & Schuster) τονίζει
ότι η αντιμετώπιση της κλιματικής
αλλαγής δεν είναι εφικτή εάν δεν
συρρικνωθούν ολόκληροι οικο-
νομικοί κλάδοι. Η Κλάιν τονίζει
ότι υπάρχουν λύσεις που είναι κα-
λές για την οικονομία – αλλά για
μια διαφορετική οικονομία από
αυτή που σήμερα ευνοεί τους ενερ-
γειακούς κολοσσούς.

Οι ισχυροί αποχωρούν
από τα ορυκτά καύσιμα
Οι ανανεώσιμες πηγές μπορούν να καλύψουν το 100% των ενεργειακών αναγκών

<<<<<<

Σε περίπτωση που χρη-
σιμοποιηθούν 
τα αποθέματα που υπάρ-
χουν θα δημιουργήσουν
πέντε φορές περισσότε-
ρους ρύπους από το μέ-
γιστο επιτρεπτό όριο.

Του SIMON ROMERO
THE NEW YORK TIMES

Σε εκλογική αναμέτρηση μεταξύ
δύο γυναικών, με πολλά κοινά
μεταξύ τους, τείνουν να εξελιχ-
θούν οι κρίσιμες προεδρικές
εκλογές στη Βραζιλία την ερχό-
μενη εβδομάδα. Η σημερινή
πρόεδρος Ντίλμα Ρούσεφ και η
αντίπαλός της, Μαρίνα Σίλβα,
υπήρξαν συνάδελφοι στην κυ-
βέρνηση του προέδρου Λούλα. 

Η μετεωρική άνοδος της Σίλβα
στις δημοσκοπήσεις, που τη
φέρνουν σήμερα να ισοψηφεί
με τη Ρούσεφ, αποδεικνύει την
απογοήτευση του εκλογικού σώ-
ματος της χώρας με την πολιτική
τάξη, την αποτυχία των κυβερ-
νώντων να οδηγήσουν την οι-
κονομία σε ανάκαμψη και την
κόπωσή τους με τις διαρκείς
αποκαλύψεις κρουσμάτων πο-
λιτικής διαφθοράς. Την ίδια στιγ-
μή, η δημοτικότητα της ευσε-
βούς χριστιανής Σίλβα δείχνει
την επιρροή που ασκεί στη Βρα-
ζιλία η Ευαγγελική Εκκλησία,
με 22% του πληθυσμού να δη-
λώνουν μέλη της.

Εάν εκλεγεί, η Σίλβα θα γίνει
η πρώτη μαύρη πρόεδρος. Η υπο-
ψήφια γεννήθηκε σε καθεστώς
μεγάλης φτώχειας, σε οικογένεια
με έντεκα παιδιά. Παρέμεινε
αναλφάβητη μέχρι τα 16 της χρό-
νια, ενώ υπέφερε από όλα τα νο-
σήματα των φτωχών: δηλητη-
ρίαση από υδράργυρο, ελονοσία,
ηπατίτιδα και λεϊσμανίαση, που
συνεχίζει να της προκαλεί προ-
βλήματα. Η Σίλβα εντάχθηκε
στο Κομμουνιστικό Κόμμα ως
φοιτήτρια, ενώ λίγα χρόνια αρ-
γότερα γνωρίστηκε με τον Τσίκο
Ντουάρτε, τον εμβληματικό αρ-
χηγό του περιβαλλοντικού κι-
νήματος της χώρας. Η συνερ-
γασία της με τον Ντουάρτε διήρ-
κεσε μέχρι το 1988, εποχή της
δολοφονίας του.

Το 2009, η Σίλβα εγκατέλειψε
το Εργατικό Κόμμα, αφού είχε
υπηρετήσει την κυβέρνηση Λού-
λα ως υπουργός Περιβάλλοντος,
για να ιδρύσει το Κόμμα των
Πράσινων.

Η πρόεδρος Ρούσεφ έχει, από
τη μεριά της, να επιδείξει ανά-
λογες πολιτικές περγαμηνές. Η

σημερινή πρόεδρος βασανίστη-
κε φρικτά από τη στρατιωτική
δικτατορία, ως μέλος ένοπλης
αντιστασιακής οργάνωσης.

Το γεγονός ότι η προεδρική
αναμέτρηση της χώρας έχει
καταστεί μονομαχία μεταξύ
δύο αντιστασιακών γυναικών
αντικατοπτρίζει την εδραίωση
της δημοκρατίας στη χώρα.

Και οι δύο υποψήφιες, όμως,
έχουν υποχρεωθεί σε σημαντι-
κές πολιτικές υποχωρήσεις και
ιδεολογικούς συμβιβασμούς. Η
Ρούσεφ αναγκάστηκε έτσι να
συμμαχήσει με το διεφθαρμένο
κεντρώο Δημοκρατικό Κίνημα
της Βραζιλίας, που διατηρεί με-
γάλη επιρροή στη νομοθετική
εξουσία. Η Σίλβα υποχρεώθηκε
να αποστασιοποιηθεί από τις
οικονομικές επιλογές του Ερ-
γατικού Κόμματος, προωθώντας
φιλελεύθερη πλατφόρμα και επι-
λέγοντας ως υπαρχηγό της έναν
πολιτικό άνδρα γνωστό για τις
σχέσεις του με τα μεγάλα αγρο-
τικά συμφέροντα. 

Την ίδια στιγμή, η οικολόγος
υποψήφια αντιμετωπίζει επι-
κρίσεις για την προσέγγισή της
στην Ευαγγελική Εκκλησία, που
αρνείται τη θεωρία της εξέλιξης
του Δαρβίνου. Ολοι αναγνωρί-
ζουν, πάντως, τον ασκητικό τρό-
πο ζωής της Σίλβα, η οποία είχε
αρνηθεί τα προνόμια που της
προσέφερε η εκλογή της στη
Γερουσία, με το Εργατικό Κόμμα,
το 2007.

Την πεποίθησή του ότι μπορεί να
σχηματίσει κυβέρνηση εξέφρασε
χθες ο ηγέτης των Σουηδών Σο-
σιαλδημοκρατών, Στέφαν Λε-
βέν.Παρά τη νίκη του κόμματος
στις εκλογές, ο Λεβέν μπορεί μέ-
χρι στιγμής να υπολογίσει μόνο
στη στήριξη των Πρασίνων για
να σχηματίσει μειοψηφική κυ-
βέρνηση. Αυτό σημαίνει ότι ο
νέος πρωθυπουργός θα εξαρτά-
ται από το Κόμμα της Αριστεράς
και από δύο μικρότερα κεντρο-
αριστερά κόμματα, για την ψή-
φιση νομοσχεδίων. Ο εντολο-
δόχος πρωθυπουργός αποκάλυ-
ψε την Παρασκευή ότι ύστερα
από συζητήσεις που είχε με κοι-
νοβουλευτικούς, εκτιμά πως δια-

θέτει την αναγκαία πλειοψηφία
για την έγκριση του πρώτου προ-
ϋπολογισμού της κυβέρνησής
του.Το Κόμμα της Αριστεράς
απαιτεί την περιστολή της δρα-
στηριότητας ιδιωτικών εταιρειών
στον χώρο της υγειονομικής πε-
ρίθαλψης, ενώ οι Πράσινοι ζη-
τούν τη διακοπή λειτουργίας
των πυρηνικών σταθμών παρα-
γωγής ηλεκτρικής ενέργειας.

Ρυθμιστής της κατάστασης
παραμένει, όμως, το ακροδεξιό
κόμμα των Σουηδών Δημοκρα-
τών, που αναδείχθηκε τρίτο στις
εκλογές και μπορεί έτσι να ανα-
τρέψει την κυβέρνηση, εφόσον
συνταχθεί με την κεντροδεξιά
αξιωματική αντιπολίτευση.

Αισιοδοξία για νέα κυβέρνηση

Με διακοπή της παροχής ρωσικού
φυσικού αερίου προς την Ευρώ-
πη προειδοποίησε χθες η Μόσχα,
εξαιτίας της επανεξαγωγής ρω-
σικού αερίου από χώρες της Ε.Ε.
στην Ουκρανία. Ρωσία, Ουκρανία
και Ευρωπαϊκή Ενωση συναν-
τώνται αυτές τις ημέρες στο Βε-
ρολίνο, σε μία προσπάθεια εξεύ-
ρεσης λύσης, που θα οδηγήσει
στην ομαλή τροφοδοσία της Ου-
κρανίας με φυσικό αέριο.

Την ίδια στιγμή, έντονα κα-
ταδίκασε το γερμανικό υπουρ-
γείο Εξωτερικών την απόφαση
των ρωσόφωνων αυτονομιστών
της Ανατολικής Ουκρανίας να
πραγματοποιήσουν τοπικές
εκλογές στις 2 Νοεμβρίου. «Η
ανακοίνωση των αυτονομιστών

για τη διεξαγωγή τοπικών εκλο-
γών θέτει σε κίνδυνο τη συμ-
φωνία εκεχειρίας που υπεγράφη
στο Μινσκ της Λευκορωσίας
στις 5 Σεπτεμβρίου.Στο μεταξύ,
εκπρόσωπος του Κρεμλίνου απο-
κάλυψε χθες ότι οι πρόεδροι Ρω-
σίας και Ουκρανίας, Πούτιν και
Ποροσένκο, έχουν συζητήσει
το ενδεχόμενο διμερούς συνάν-
τησης ή συνόδου, υπό την αιγίδα
Γερμανίας και Γαλλίας. Πορο-
σένκο και Πούτιν έχουν συναν-
τηθεί δύο φορές μετά το ξέσπα-
σμα της εξέγερσης τον Απρίλιο.
Σε δηλώσεις του την Παρασκευή,
ο κ. Ποροσένκο είπε ότι η συ-
νάντηση αυτή μπορεί να πραγ-
ματοποιηθεί εντός του Οκτω-
βρίου.

«Ανατροπές»
στη Βραζιλία
Νέο εκλογικό σκηνικό λόγω M. Σίλβα

Συνάντηση για την Ουκρανία

<<<<<<

Η μετεωρική άνοδος 
της Μαρίνας Σίλβα
στις δημοσκοπήσεις,
οι οποίες τη φέρνουν
σήμερα να ισοψηφεί
με τη Ρούσεφ.
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Εύκολες και γρήγορες συνταγές 
για καθημερινά γλυκά, σνακ και ψωμιά
Το «Ζάχαρη & Αλεύρι» μας μαθαίνει πώς να φτιάχνουμε γλυκά 

εύκολα και γρήγορα με ό,τι βρίσκεται στο ψυγείο ή την κουζίνα μας.

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 5 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Μαζί 
έξτρα 
τεύχος 
Aγαπημένη
σοκολάτα

Την επάνοδό του στην ενεργό πολιτική
σκηνή σφράγισε ο τέως πρόεδρος Νι-
κολά Σαρκοζί, με εφ’ όλης της ύλης τη-
λεοπτική συνέντευξη που παραχώρησε
την περασμένη Κυριακή.

«Αργή εκφορά λόγου, γλυκιά φωνή,
μετρημένο ύφος», προλόγιζε το σχετικό
της άρθρο η εφημερίδα Monde, χαρα-
κτηρίζοντας επιτυχημένη την προσπά-
θεια του τέως προέδρου να εμφανισθεί
σοφότερος και ωριμότερος.

Παρά την καλή εμφάνιση που πραγ-
ματοποίησε, όμως, πολλοί αναλυτές
δεν δίνουν πολλές πιθανότητες επιτυχίας
στον Σαρκοζί.

Ο καθηγητής Ιστορίας στο Πανεπι-
στήμιο της Ορλεάνης, Ζαν Γκαρίγκ,
υπενθύμιζε άλλωστε σε άρθρο του ότι
μόνο δύο πολιτικοί πραγματοποίησαν
επιτυχημένη επάνοδο στη Γαλλία μετά
τον 18ο αιώνα: ο Ναπολέων Βοναπάρτης
και ο Σαρλ ντε Γκωλ. Στη συνέντευξή
του, την οποία παρακολούθησαν 8,5
εκατομμύρια Γάλλοι τηλεθεατές, ο κ.
Σαρκοζί εμφανίσθηκε ενωτικός, δηλώ-
νοντας ότι δεν είχε «άλλη επιλογή από
το επιστρέψει στην ενεργό δράση», για
να προτείνει «εναλλακτική λύση, που
θα βγάλει τη Γαλλία από τη σημερινή
της ταπεινωτική οικονομική εικόνα»
και θα αποσοβήσει την προοπτική της
«πλήρους απομόνωσης» που δημιουργεί
η επικεφαλής του ακροδεξιού Εθνικού
Μετώπου, Μαρίν Λεπέν.

Στον δρόμο του Σαρκοζί υψώνονται,

όμως, σημαντικά εσωκομματικά προ-
σκόμματα. Δύο προβεβλημένα στελέχη
και πρώην πρωθυπουργοί, ο Αλέν Ζιπέ
και ο Φρανσουά Φιγιόν, έχουν ήδη εκ-
δηλώσει την πρόθεσή τους να διεκδι-
κήσουν το προεδρικό χρίσμα του UMP
για το 2017, ανεξάρτητα από τις κινήσεις
του τέως προέδρου.

Πρώτος σταθμός στη μεγάλη πορεία
του Σαρκοζί είναι οι εσωκομματικές
εκλογές στα τέλη Νοεμβρίου. Η ανάδειξη
διαδόχου του σημερινού προέδρου του
κόμματος, Ζαν-Φρανσουά Κοπέ, θα
αποτελέσει το εφαλτήριο του Σαρκοζί.
Οι δύο σημαντικότεροι αντίπαλοι του
Σαρκοζί, Αλέν Ζιπέ και Φρανσουά Φι-
γιόν, δεν θα διεκδικήσουν την αρχηγία
του UMP, έχοντας αποφασίσει να την
παρακάμψουν, για να εστιάσουν την
προσοχή τους στο προεδρικό χρίσμα.

Ο τέως πρόεδρος ελπίζει ότι θα μπο-
ρέσει να αξιοποιήσει τους κομματικούς
μηχανισμούς για να φθάσει το 2017
στο Μέγαρο των Ηλυσίων. Για τον λόγο
αυτό, στη συνέντευξή του ο Νικολά
Σαρκοζί μίλησε για «ριζική μεταρρύθ-
μιση» του UMP, αποκαλύπτοντας την
αυτοπεποίθηση που του δίνει η μεγάλη
του δημοτικότητα μεταξύ των ψηφο-
φόρων του κεντροδεξιού κόμματος.

Ο τέως πρόεδρος, πάντως, απέφυγε
τεχνηέντως να μιλήσει συγκεκριμένα
για το πολιτικό του πρόγραμμα, καθώς
γνωρίζει ότι κάτι τέτοιο θα μπορούσε
να αποδειχθεί επιζήμιο. Η δημοτικότητα

του Σαρκοζί είναι άλλωστε μικρή, μεταξύ
των Γάλλων που δεν ψήφισαν Κεντρο-
δεξιά. Πέρα από ασαφείς γενικότητες,
όπως την ανάγκη για «εναλλακτική
συλλογικότητα», ο Σαρκοζί δεν προ-
σέφερε καμία σαφή πρόταση στους
τηλεθεατές.

Την ίδια στιγμή, ο Σαρκοζί έσπευσε
να εκμεταλλευθεί το κύμα οργής κατά
της κυβέρνησης. Παρά τη διαβεβαίωσή
του ότι δεν επιθυμεί να αντιπαρατεθεί
με τον διάδοχό του στην προεδρία, ανα-
φέρθηκε εκτενώς στον Φρανσουά
Ολάντ, «μια λιτανεία από ψέματα», στον
πρωθυπουργό Μανουέλ Βαλς, «απόμα-
κρος», και στον υπουργό Οικονομίας
Εμανουέλ Μακρόν, «ένας τραπεζίτης»,
για να παρουσιάσει εικόνα πλήρους
κοινωνικής και οικονομικής αποσύν-

θεσης της Γαλλίας. Στο ακανθώδες θέμα
των πολλών δικαστικών του εκκρεμο-
τήτων, ο Σαρκοζί αρκέσθηκε να επα-
ναλάβει τον μόνιμο ισχυρισμό του, ότι
είναι θύμα πολιτικής σκευωρίας.

«Παρά τις διαβεβαιώσεις του περί
του αντιθέτου, ο Νικολά Σαρκοζί εμ-
φάνισε τον εαυτό του ως τον “μοιραίο
άνθρωπο”, αλλά και ως θύμα. Ποντά-
ροντας τα ρέστα του στον προσωπικό
του μαγνητισμό, ο τέως πρόεδρος επα-
νέλαβε τις θέσεις της εκστρατείας του
2012, όπως την πρόθεσή του να ανα-
μορφώσει τη Συνθήκη Σένγκεν και τη
νομοθετική κατοχύρωση και συχνή
χρήση δημοψηφισμάτων για την έκ-
φραση της λαϊκής βούλησης», αναφέρει
η Monde.

AFP

Η αρχηγική
επανεμφάνιση
του Σαρκοζί 
και τα εμπόδια
Χωρίς όμως να ανακοινώσει υποψηφιότητα

Η ομοσπονδία
της... Βρετανίας
Κρίμα που η FKB θυμίζει μυστική υπηρεσία του Βλαντιμίρ
Πούτιν, γιατί αυτά τα αρχικά σημαίνουν «Ομόσπονδο
Βασίλειο της Βρετανίας» και είναι ακριβώς ό,τι χρειαζό-
μαστε. Για να φθάσουμε σε αυτή την ομοσπονδιακή
λύση, πρέπει να μεταφέρουμε στο επίπεδο όλης της
Βρετανίας αυτό που μόλις κατάφερε η Σκωτία. Χρειάζονται
σοβαρές δημοκρατικές συζητήσεις περί συνταγματικής
τάξης και αυτό είναι κάτι που δεν μπορεί να γίνει σε
λίγους μήνες, ό,τι και να λέει ο Ντέιβιντ Κάμερον. Πρέπει
να διαχωρίσουμε συνεπώς την τήρηση των δεσμεύσεων
του Κάμερον προς τη Σκωτία, οι οποίες έχουν αυστηρό
χρονοδιάγραμμα λίγων μηνών, από τη συνταγματική
συνέλευση που αφορά όλη τη χώρα. Η συνέλευση αυτή
πρέπει να φέρει τα αποτελέσματά της σε δημοψήφισμα
πριν από τη λήξη της θητείας του επόμενου Κοινοβουλίου.
Επιπλέον, ο διακανονισμός που θα επιτευχθεί πρέπει
να εξετάσει και τι συμβαίνει σε ευρωπαϊκό επίπεδο, όχι
μόνο σε ομοσπονδιακό (βρετανικό), εθνικό (αγγλικό,
σκωτσέζικο, ουαλλικό, βορειοϊρλανδικό) και αυτοδιοι-
κητικό επίπεδο. Απαιτείται μια συνεκτική, προσεκτικά
δομημένη και δημοκρατικά αποφασισμένη πρόταση
για μια ομοσπονδιακή Βρετανία σε μια συνομοσπονδιακή
Ευρώπη. Περιμένουμε πολύ καιρό για μια τέτοια στιγμή.
Το 1988, η πρωτοβουλία Charter 88 διεκδίκησε μια
ανοικτή διαδικασία λαϊκής διαβούλευσης με στόχο έναν
νέο συνταγματικό διακανονισμό. Πολιτικοί όπως ο
Γκόρντον Μπράουν έκαναν ενθαρρυντικά σχόλια, αλλά
η πρωτοβουλία ατύχησε. Οποιαδήποτε σοβαρή μεταρ-
ρύθμιση θα πρέπει να μεταμορφώσει τη Βουλή των
Λόρδων σε Βουλή των Περιφερειών, παρόμοια με τη
γερμανική Μπούντεσρατ. Πολλοί λένε ότι επειδή το
84% του πληθυσμού της Βρετανίας βρίσκεται στην
Αγγλία, η ομοσπονδιοποίηση είναι αδύνατη. Ομως υπάρ-
χουν πολλά παραδείγματα διεθνών ομοσπονδιών, και
πολλές από αυτές είναι ασύμμετρες. Σίγουρα κάποιοι
στην ηπειρωτική Ευρώπη θα προβληματίστηκαν με το
δεύτερο σκέλος του χαρακτηρισμού «ομοσπονδιακή
Βρετανία σε μια συνομοσπονδιακή Ευρώπη». «Τι εννοείς
συνομοσπονδία;» θα ρωτήσουν, «σε πολλές πτυχές η
Ευρωπαϊκή Ενωση έχει ξεπεράσει αυτό το επίπεδο».
Πράγματι, έχει συμβεί αυτό, προς μεγάλη οργή των
Αγγλων ευρωσκεπτικιστών. Αλλά η Ευρωπαϊκή Ενωση
των «28» είναι μια πιο χαλαρή δομή από αυτό που θα
περιγράφαμε ως ομοσπονδία, ενώ οι εθνικές κυβερνήσεις
συνεχίζουν σε μεγάλο βαθμό να κάνουν κουμάντο. Η
Γερμανία δεν είναι Τέξας και δεν υπάρχουν Ηνωμένες
Πολιτείες της Ευρώπης. Μια μικρότερη ομάδα κρατών,
ίσως τα κράτη της Ευρωζώνης, μπορεί να κινηθούν
προς την κατεύθυνση της ομοσπονδιοποίησης, αλλά η
ευρύτερη Ε.Ε., στην οποία θα παραμείνει η Βρετανία,
θα είναι κάτι πιο χαλαρό.

Στην επανεμφάνισή του ο τέως πρόεδρος Νικολά Σαρκοζί δεν παρέλειψε να ανα-
φερθεί εκτενώς στον Φρανσουά Ολάντ και στον πρωθυπουργό Μανουέλ Βαλς.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Μετά από προβλήματα στην παραγωγή, καθυστερήσεις, και υπερβολικό κόστος το οποίο παρ’ ολίγον
να οδηγήσει στη διακοπή του προγράμματος παραγωγής του, το F22 πραγματοποίησε τελικά την
πρώτη του επίσημη έξοδο μάχης, χτυπώντας τις θέσεις Διοίκησης του ισλαμικού κράτους. Σύμφωνα
με το αμερικανικό Πεντάγωνο, το πιο πρόσφατο μαχητικό της Πολεμικής Αεροπορίας, το οποίο δεν
χρησιμοποιήθηκε στο Αφγανιστάν ή στο Ιράκ, έκανε ντεμπούτο, λαμβάνοντας μέρος στο δεύτερο
κύμα επιχειρήσεων κατά της Συρίας. Ωστόσο, με αυξημένο κόστος συνδυάζεται κάθε F-22, το οποίο
στοιχίζει περίπου 190 εκατ. δολάρια, την ώρα που περισσότερα από 190 μαχητικά του είδους έχουν
κατασκευαστεί για τις ανάγκες του αμερικανικού στρατού.

Βάπτισμα του πυρός για το F22

EP
A

Η πρότερη πορεία του Wilbur Ross
προμηνύει τις προθέσεις του επεν-
δυτή για την Τράπεζα Κύπρου.
Ιδίως όσον αφορά στην ιδιαίτερα
πετυχημένη επένδυσή του στην
Bank of Ireland, θα πρέπει να ανα-
μένονται ταχύτατες διαρθρωτικές
κινήσεις, και στη συνέχεια έξοδος
μόλις αυξηθεί η τιμή της μετοχής.
Εν τω μεταξύ, η συμμαχία που δια-
μορφώνεται μεταξύ του επενδυτή,
ορισμένων από τους παλαιούς Ρώ-
σους μετόχους και άλλων «μεταρ-
ρυθμιστών» βρίσκεται πλέον και
ανοικτά σε ρήξη με τον «άξονα»

συμφερόντων που σήμερα ασκεί
έλεγχο στο Δ.Σ. της τράπεζας. Η
επιβολή από την Κεντρική Τράπεζα
της σύγκλισης Γενικής Συνέλευσης,
γέρνει την πλάστιγγα υπέρ των
πρώτων. 

Εν τω μεταξύ, η αποπληρωμή
οποία ήταν ενήμεροι, δίνει βαθιές
ανάσες στην τράπεζα. Ωστόσο, το
γεγονός ότι το ΔΣ ήταν ενήμερο
(αφού το ίδιο είχε αποφασίσει την
αποπληρωμή του ELA), εγείρει πολ-
λά ερωτηματικά για την σκοπιμό-
τητα της διαρροής πως «ψάχνουν
τα 800 εκατ ευρώ». Σελ. 4 

Πλειστηριασμοί ακινήτων
Ελλήνων μεγαλοοφειλετών
Οι οφειλέτες έχουν χρέη που ξεπερνούν
τα 300.000 ευρώ και προκειμένου να δια-
σφαλισθούν τα συμφέροντα του ελληνι-
κού Δημοσίου κατασχέθηκαν ακίνητα και
κινητά περιουσιακά στοιχεία. Σελ. 12

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Όσο κι αν προσπαθεί
αυτή η στήλη δεν θα
καταφέρει να κλείσει
χρονολογικό έτος χωρίς
να επιστρέψει στον
Χάρρυ Φράνκφουρτ.

Το εξαιρετικό του βιβλίο –ή μάλλον
δοκίμιο– «On Bullshit» αποτελεί ένα
σημαντικό φιλοσοφικό σύγγραμμα
που, στις 25 μόλις σελίδες του αναλύει
ένα σοβαρό ζήτημα.

«Ένα από τα βασικά χαρακτηρι-
στικά της κοινωνίας μας είναι πως
έχει τόσες πολλές λαφαζανιές (bull-
shit). Όλοι το γνωρίζουν». Αυτό που
ακολουθεί τις πρώτες λέξεις του βι-
βλίου δεν είναι μια άνετη κουβεντούλα
σε εύκολη γλώσσα. Πρόκειται για μια
σοβαρή θεώρηση. Και, ναι, είναι μια
θεώρηση που έχει άμεση σχέση με
τη δική μας κοινωνία –και πάνω από
όλα με την πολιτική μας ζωή. Τις τε-
λευταίες εβδομάδες έγινε ένας γενικός
χαμός για να προστατευτεί η πρώτη
κατοικίααπό τις «μαζικές» εκποιήσεις.
Η πρώτη κατοικία προστατευόταν
από την αρχή στο νομοσχέδιο (και
στο σύνταγμα) και μαζικές εκποιήσεις
δεν έχουν λογική για το profit-and-
loss των τραπεζών. Εξάλλου, αυτό
ήταν εξαρχής ένα θέμα που θα απα-
σχολούσε το επόμενο νομοσχέδιο,

περί φερεγγυότητας. Αλλά αυτά ήταν
ψιλά γράμματα για τους πολιτικούς,
αφού αν το παραδέχονταν δεν θα εί-
χαν πάτημα για να αυτοδιοριστούν
προστάτες της πρώτης κατοικίας. Η
γενική λαφαζανιά που ακούστηκε
για το όλο θέμα μάζεψε τόνους bullshit
στη λεωφόρο Νεχρού. Και, ο κόσμος
έχαψε τις λαφαζανιές. Ακούσαμε μά-
λιστα πως «εκατοντάδες χιλιάδες»
νοικοκυριά κινδυνεύουν από τις «μα-
ζικές εκποιήσεις» πρώτης κατοικίας.
Τα νοικοκυριά στην Κύπρο αριθμούν
σχεδόν 301.000. Από αυτά,οι 59.000
ενοικιάζουν την κατοικία τους, και
επομένως δεν μπορούν να εκποι-
ηθούν ως πρώτη κατοικία. Άλλα
17.000 νοικοκυριά σχεδόν, διαμένουν
δωρεάν, με άλλους τόσους σε «άλλο
τρόπο ενοικίασης». Τα νοικοκυριά
σε ιδιόκτητη κατοικία –για την οποία
ενδεχομένως να έχουν δάνειο– ανέρ-
χονται σε 205.165. 

Όταν επομένως κάνουν κομματικοί
αρχηγοί δήλωση πως κινδυνεύουν
με εκποίηση «εκατοντάδες χιλιάδες
νοικοκυριά» που μπορεί να χάσουν
την πρώτη τους κατοικία, για πόσες
«εκατοντάδες χιλιάδες» μιλούμε; Τα
στοιχεία, λένε πάντως πως μιλάμε
για λιγότερες από δύο«εκατοντάδες
χιλιάδες». 

Εν τω μεταξύ, τα συνολικά δάνεια
για ιδιοκατοίκηση –τα οποία αφορούν
στην «εκποίηση πρώτης κατοικίας»
– ανέρχονται σε 5,7 δισ. ευρώ. Από
αυτά, τα Μη Εξυπηρετούμενα είναι
35%. Τα Μη Εξυπηρετούμενα των
νοικοκυριών φτάνουν μεν στα 4,4
δισ. ευρώ, αλλά από αυτά μόνο τα
μισά αφορούν σε ιδιοκατοίκηση. 

Τα στοιχεία, εν ολίγοις, λένε πως
η δήλωση για «εκατοντάδες χιλιάδες
νοικοκυριά» που κινδυνεύουν είναι
καθαρή λαφαζανιά (bullshit). 

Υπάρχει, κατά τον Φράνκφουρτ,
μια σημαντική διαφορά μεταξύ του
ψεύτη και του λαφαζάνη. Ο πρώτος
γνωρίζει (ή νομίζει πως γνωρίζει) την
αλήθεια και στρέφεται εναντίον της.
Ο λαφαζάνης, όμως, αδιαφορεί πλή-
ρως για την αλήθεια. Λέει κάτι διότι
τον βολεύει, χωρίς να έχει το παρα-
μικρό ενδιαφέρον να ελέγξει κατά
πόσον ισχύει. Και, σε αντίθεση με
τον ψεύτη, είναι πιο επικίνδυνος για

την κοινωνία: Τουλάχιστον ο ψεύτης,
επιχειρεί να μάθει την αλήθεια για
να γίνει εχθρός της, ενώ ο λαφαζάνης
την αντιμετωπίζει ως κάτι άσχετο,
δευτερεύον, ανούσιο. 

Και, όταν πολιτικά πρόσωπα λένε
(πάνω από μία φορά) πως «εκατον-
τάδες χιλιάδες νοικοκυριά» κινδυ-
νεύουν να δουν την πρώτη τους κα-
τοικία να εκποιείται, τότε αυτό εμ-
πίπτει στην κατηγορία του λαφαζάνη,
σύμφωνα με τον ορισμό του καθηγητή
Φράνκφουρτ. 

Αλλά το ερώτημα δεν είναι μόνο
αν οι πολιτικοί και κομματικοί μας
ηγέτες είναι λαφαζάνηδες. Η λαφα-
ζανιά (bullshit) είναι ένα εργαλείο
τόσο ευρείας χρήσης στην πολιτική,
που χωρίς αυτήν οι μισοί πολιτικοί
μας θα ήταν βουβοί. 

Εδώ ολόκληρο νομικό πλαίσιο στή-
θηκε χωρίς να ερωτήσουν βασικά
ερωτήματα για τις εκποιήσεις: Πόσα
από τα 205.000 νοικοκυριά («εκατον-
τάδες χιλιάδες», γαρ) έχουν μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια, πέρα από το
συνολικό ποσό; Από αυτά πόσα νοι-
κοκυριά αντιμετωπίζουν ανεργία;
Στο όριο που έβαλαν για την προ-
στασία, των 350.000 ευρώ, πόσες οι-
κίες υπάρχουν και με ποιαγεωγραφική
κατανομή; 

Χωρίς τέτοιες ερωτήσεις, ουσια-
στικά πέρασαν ένα νομοσχέδιο και
8 συνοδευτικά, χωρίς να ξέρουν για
ποιο πράγμα νομοθετούν. Κοινώς,
μας έχουν λαφαζανέψει. 

Τα νομοσχέδια που πέρασαν για
τις εκποιήσεις, φυσικά, δεν αποτελούν
παρά παράδειγμα για τη λαφαζανο-
κρατία της Βουλής και γενικότερα
της πολιτικής μας. Όταν λένε πως η
αποπληρωμή του ELA από την Τρά-
πεζα Κύπρου αποτελεί «αποστολή
χρημάτων στο εξωτερικό», και πάλι
επιδίδονται στη λαφαζανιά. Όταν
πάλι ένας πολιτικός στέκεται (σαν
σήμερα) έξω από το Μνημόσυνο και
«καλεί» την Τουρκία, τον ΟΗΕ, τους
Αμερικάνους ή τη «διεθνή κοινότητα»
να λάβουν τα μέτρα τους και να σο-
βαρευτούν, ίσως να είναι λαφαζάνης.
Ίσως, πάλι, να αντιλαμβάνεται πως
μιλά και ουδείς θα ακούσει εκτός από
τα νυχτερινά δελτία της Κυριακής,
οπότε είναι ψεύτης. Μπορεί, πάλι, ο
Φράνκφουρτ να αναλύσει κάποια
στιγμή και το «μασκαραλίκι» ως φι-
λοσοφική έννοια, και να δώσει μια
πιο λειτουργική ερμηνεία που να κα-
λύπτει και την παράδοση των δηλώ-
σεων στα μνημόσυνα. 

Με αυτό τον τρόπο αναπτύσσουν
πολιτικές και νόμους. Λαμβάνουν

αποφάσεις χωρίς να ξέρουν τα βασικά
δεδομένα («μα ήταν στησελίδα 63!»),
χωρίς να ρωτούν, χωρίς να έχουν στα
χέρια τους τα πιο βασικά στοιχεία
για το θέμα που νομοθετούν. Αδια-
φορούν, δηλαδή, για την αλήθεια και
κάνουν κυριολεκτικά ό,τι τους έρθει
στο μυαλό. Το πιο ενδιαφέρον είναι
να παρακολουθεί κανείς ολόκληρες
συζητήσεις για το τιπεριείχε το Μνη-
μόνιο από τον Δεκέμβριο του 2012
και τι όχι, ένα ερώτημα που έχει εύ-
κολη, απλή και καρφωτή απάντηση,
κάθε φορά. 

Τα ΜΜΕ έχουν φυσικά τη δική
τους ευθύνη, που δεν είναι λίγη. Αλλά
η λαφαζανιά, με την αδιαφορία που
επιδεικνύει ως προς την αλήθεια,
έχει γίνει κάτι παραπάνω από ενδη-
μική στην κοινωνία μας και στην πο-
λιτική. Και, αν δεν ανοίξουμε τα μάτια
μας τώρα, θα συνεχίσουμε να τρώμε
αυτά τα bullshit που μας ταΐζουν. 

Επίσης, πρέπει να προχωρήσειένα
σοβαρό ΓεΣΥ και να εκπονηθεί ΜΔΠ
για να κοπούν οι λαφαζανιές από τον
προϋπολογισμό. Και τα λεφτά από
το γκάζι, μακριά από τους πολιτικούς. 

Το θεώρημα του Χάρρυ Φράνκφουρτ

Σχολιάστε στο www.kathimerini.com.cy

www.fortheisland.wordpress.com

<<<<<<<

Η λαφαζανιά (bullshit)
είναι μια σημαντική φι-
λοσοφική έννοια, της
κυπριακής πολιτικής.

Οι πολιτικοοικονομικές εξελίξεις, η
μείωση των εισοδημάτων, όπως
επίσης και η αβεβαιότητα που δη-
μιούργησαν οι ατέρμονες συζητή-
σεις επί των κρίσιμων νομοσχεδίων
για τις εκποιήσεις είχαν αρνητικό
αντίκτυπο στα καταστήματα. 

Βέβαια, υπεραγορές και Σύνδε-
σμος Λιανικού Εμπορίου διαπι-

στώνουν ότι η επέκταση του ωρα-
ρίου συνέβαλε καθοριστικά στην
τόνωση της αγοράς, με την επι-
χειρούμενη αλλαγή στην ψυχολο-
γία των καταναλωτών να αποδίδει
καρπούς, την ίδια ώρα που οι μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις ζητούν
ουσιαστική στήριξη για να επιβιώ-
σουν. Σελ. 3, 6

Η αβεβαιότητα έπληξε το εμπόριο

www.pwc.com.cy

Παρασκήνιο,
κόντρες και
Wilbur Ross
Μεγάλες αλλαγές προμηνύονται στην
Τράπεζα Κύπρου, εν μέσω διχασμού 

ΔΗΜΗΤΡΑ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ

Άμεσος στόχος η μετοχή
της Τρ. Κύπρου στο ΧΑΚ
Η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγο-
ράς Δήμητρα Καλογήρου αναφέρεται στα
θετικά στοιχεία που προκύπτουν για την
Τράπεζα Κύπρου, το πελατολόγιό της αλλά
και την οικονομία με την εισαγωγή της με-
τοχής στο ΧΑΚ.  Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

Επέκταση ωραρίου 
του λονδρέζικου μετρό
Τον Σεπτέμβριο του 2015 το μετρό της
βρετανικής πρωτεύουσας θα αρχίσει να
λειτουργεί όλο το 24ωρο κατά τη διάρκεια
του Σαββατοκύριακου, δίνοντας ώθηση
στην εργασία και την ψυχαγωγία. Σελ. 10

ΚΑΡΙΕΡΑ

Απαιτήσεις για 
δεξιότητες λόγω κρίσης
Νέες δεξιότητες και απαιτήσεις για την
επαγγελματική εκπαίδευση, σε συνδυα-
σμό με το γνωστικό αντικείμενο, διαμορ-
φώνει η κρίση. Σελ. 8

ΧΑΡΙΣ ΑΣΛΑΜ

Διευθύνων
Σύμβουλος
ετών 18

Σελ. 11

X.A.K.
1,48%
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Κάθε μέρα που περνά όλο και πε-
ρισσότερα σκάνδαλα βγαίνουν
στο φως με αποτέλεσμα οι πολίτες
να απαξιώνουν ακόμα πιο πολύ
τους θεσμούς και κυρίως τα άτομα
που βρίσκονται πίσω από αυτά
τα κυβερνητικά ή και διοικητικά
πόστα. 

Τη μία μέρα ακούμε για τα σο-
βαρά προβλήματα του χρηματο-
πιστωτικού συστήματος και πως
μια σειρά από εγκληματικά λάθη
και αμέλεια μας οδήγησαν στην
καταστροφή. Την άλλη ακούμε
πως η κόρη της διοικήτριας της
Κεντρικής Τράπεζας και το δικη-
γορικό γραφείο όπου εργάζεται εκ-
προσωπεί τον Ανδρέα Βγενόπουλο
στα δικαστήρια ο οποίος αξιώνει
αποζημιώσεις εκατομμυρίων από
την Κυπριακή Δημοκρατία.

Στη συνέχεια ακούμε από την
κυβέρνηση να καταθέτει προτά-
σεις στο τραπέζι που αφορούν για
παράδειγμα τη φορολόγηση του
εφάπαξ. Οι Συντεχνίες ενώ δηλώ-
νουν ότι δεν είχαν ιδέα για την
πρόταση και εξαγγέλλουν απεργία,
στη συνέχεια κάνουν πίσω γιατί
πήραν λένε κάποιες διαβεβαιώσεις.
Στην αρχή η ΠΑΣΥΔΥ δεν απο-
σύρει την απεργία όπως η ΟΗΟ-
ΣΕΚ και η ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ και όταν
την καλεί ο Πρόεδρος στο Προ-
εδρικό για συζήτηση αφού την
προηγούμενη μέρα ο υπουργός
Οικονομικών δεν κατάφερε να
πείσει τον Χατζηπέτρου, αποφα-
σίζει ότι η απεργία δεν θα γίνει
και ματαιώνει τα σχέδια εκατον-
τάδων δημόσιων υπαλλήλων που
μέσα στον πανικό τους (και δι-
καιολογημένα) για το τι θα γίνει
με το εφάπαξ τους, έκαναν και
κάποιους σχεδιασμούς για το Σαβ-
βατοκύριακο. 

Παράλληλα με αυτά, άλλες εκα-
τοντάδες ή καλύτερα χιλιάδες
γονείς ανακουφίστηκαν από την
άρση της απεργίας γιατί δεν θα
είχαν και το «βραχνά» για το που
θα αφήσουν τα παιδιά τους ενόσω
αυτοί εργάζονται. Και εκεί που
όλοι χάρηκαν ότι τελικά το εφά-
παξ, δεν θα φορολογηθεί, έρχεται
ο υφυπουργός παρά τω Προέδρω
και μας επιβεβαιώνει ότι τίποτα
δεν έχει τελειώσει και ότι το θέμα
παραμένει στο εφάπαξ. Και διε-
ρωτόμαστε όλοι εμείς για το αν
συμβαίνουν όλα αυτά στην πραγ-
ματικότητα και ποιος τελικά μας
λέει την αλήθεια… Και μέσα σε
όλα αυτά είχαμε και τις δηλώσεις
του υπουργού Οικονομικών, ο
οποίος κάτω από την πίεση της

καταψήφισης του νομοσχεδίου
για τις εκποιήσεις και την κριτική
που δέχθηκε για το εφάπαξ, πήγε
στον Πρόεδρο να παραιτηθεί
αλλά ο κ. Αναστασιάδης δεν τον
άφησε…

Και δεν έφταναν όλα αυτά, ήρθε
και η έκθεση του γενικού ελεγκτή
του κράτους για να μας πει ότι
στον ΚΟΤ γίνεται κακοδιαχείριση,
δεν υπάρχει σεβασμός και χρηστή
διοίκηση και ότι εντοπίζονται πα-
ρατυπίες και ατασθαλίες με απο-
τέλεσμα να συνεδριάζει το Δ.Σ.
του Οργανισμού και να καταλήγει
ότι πρέπει να διεξαχθεί διοικητική
ή πειθαρχική έρευνα, να μετακι-
νούνται διευθυντές και να γίνεται
ένας χαμός στον ήδη καταρρα-
κωμένο και ταπεινωμένο κοινω-
νικά ΚΟΤ του οποίου διαχρονικά
ρίχνονται επάνω του σκιές και
μαύρα σύννεφα. Και όλα αυτά σε
μια χώρα που τουλάχιστον σε ό,τι
αφορά τον τουρισμό θα έπρεπε
να έχει περισσότερες αφίξεις, άρα
περισσότερα έσοδα, να έχει ένα
πιο ανταγωνιστικό προϊόν, καλύ-
τερα ξενοδοχεία, καλύτερη εξυ-
πηρέτηση, περισσότερες επιλογές
και κυρίως, διαφάνεια ως προς τις
διαδικασίες. 

Και δυστυχώς, τίποτα και σε
κανένα τομέα του τόπου δεν
υπάρχει διαφάνεια και χρηστή
διοίκηση. Γιατί μάθαμε διαχρο-
νικά και είναι ίσως μέσα στην
κουλτούρα μας να μιλάμε πίσω
από κλειστές πόρτες, να προτι-
μούμε το εύκολο κέρδος, να αν-
τιμετωπίζουμε με λάγνο τρόπο
τα γνωστά πρόσωπα εξουσίας για
να μας κάνουν εξυπηρέτηση όταν
θα θυμηθούν πως γνωρίζουν τον
συγγενή μας και να μουρμουρού-
με και να γκρινιάζουμε μόνο όταν
φθάνουν οι εκλογές ότι κανένα
δεν θα ψηφίσουμε και ότι σε κα-
νένα δεν έχουμε εμπιστοσύνη.
Και το κυριότερο, να αγανακτούμε
και να διαμαρτυρόμαστε εκεί που
μας περνά και δεν θα χρειαστεί
να δώσουμε καμία μάχη, αλλά
στα δύσκολα και σε αυτά που
έχουν αξία, να κρυβόμαστε πίσω
από το δάχτυλο μας γιατί μπορεί
να κακοφανίσουμε κάποιους. Έ,
όχι, δεν είναι έτσι που δίνονται
οι αγώνες αλλά με πραγματική
πάλη. Και πάλη, σημαίνει διεκ-
δίκηση με εποικοδομητικό τρόπο.
Με σειρά προτάσεων και όχι με
λαϊκισμό και αλληλοκατηγορίες.
Και κυρίως, όχι με τα φαινόμενα
που είδαμε κατά την τελευταία
Ολομέλεια της Βουλής. 

diktis@kathimerini.com.cy

Στο ίδιο έργο θεατές

H Goldman Sachs διατηρεί γραφεία
στη Μόσχα, όπως η Citigroup, η
Morgan Stanley, η JPMorgan Chase
και η Bank of America Merrill Lyn-
ch. Η Ρωσία αποτελούσε μια αγορά
με υψηλές προδιαγραφές ανάπτυξης
για τη Wall Street. Σήμερα κινδυ-
νεύει να μετατραπεί σε έναν εφιάλ-
τη των αγορών και μια πολιτική
«καυτή πατάτα». 
Δεδομένης της επιδείνωσης των
σχέσεων ανάμεσα στις ΗΠΑ και
στη Ρωσία για την Ουκρανία, οι
τραπεζικοί κολοσσοί της Wall Street
καλούνται να αντιμετωπίσουν το
ακόλουθο δίλημμα: πρέπει να μεί-
νουν ή να φύγουν;

Η παρουσία της Wall Street στη
Ρωσία είναι εδώ και καιρό ένα ζή-
τημα διαμάχης. Ορισμένοι επικριτές
υποστηρίζουν πως οι δυτικές τρά-
πεζες έχουν υπογείως συμβάλει
στον πλουτισμό της κυβέρνησης
του Βλαντιμίρ Πούτιν όσο εκείνος
διηύθυνε ένα αυταρχικό καθεστώς,
κατάσχοντας πολλές φορές περι-
ουσιακά στοιχεία από πολιτικούς
αντιπάλους του. 

«Πίσω από τις οικονομικές κυ-
ρώσεις εις βάρος της Ρωσίας, ο ρό-
λος των τραπεζών της Wall Street
ήταν να ενισχύσουν τον Πούτιν»,
έγραψε πρόσφατα ο Ρόμπερτ Ρέιχ,

επιφανής οικονομολόγος και υπουρ-
γός Εργασίας επί διακυβέρνησης
Μπιλ Κλίντον. 

«Η Morgan Stanley, για παρά-
δειγμα, υπολογίζεται πως κέρδισε
360 εκατομμύρια δολάρια από την
παροχή υπηρεσιών επενδυτικής
τραπεζικής στη Ρωσία από το 2002
έως το 2013. Η τράπεζα ανέλαβε
τη δημόσια εγγραφή του κρατικού
πετρελαϊκού κολοσσού Rosneft,
ύψους 10 δισεκατομμυρίων δολα-
ρίων, και τον βοήθησε να μετατρα-
πεί σε έναν χρηματιστηριακό γί-
γαντα». 

«Υπάρχει κάτι που οι τράπεζες
της Wall Street δεν είναι διατεθει-
μένες να κάνουν προκειμένου να

αποκομίσουν κέρδη;» προσέθεσε
ο πρώην κυβερνητικός αξιωματού-
χος των ΗΠΑ.

Σύμφωνα με στοιχεία της Thom-
son Reuters, οι τράπεζες έχουν εξα-
σφαλίσει προμήθειες της τάξεως
των 8 δισεκατομμυρίων δολαρίων
από την παροχή υπηρεσιών σε ρω-
σικές εταιρείες. 

Η Deutsche Bank έχει επωφελη-
θεί περισσότερο από κάθε άλλη
τράπεζα στη διάρκεια της τελευ-
ταίας δεκαετίας. Κατέχει το 8,3%
της αγοράς. Ακολουθούν η Morgan
Stanley με μερίδιο 6,22%, η Citi-
group (6,16%) και η JPMorgan
(5,9%). Οι Gazprom και Rosneft,
δύο κολοσσοί ελεγχόμενοι από το
ρωσικό κράτος, έχουν πληρώσει
σχεδόν 600 εκατομμύρια δολάρια
σε προμήθειες.

Οταν οι σχέσεις ανάμεσα στις
ΗΠΑ και στη Ρωσία ήταν καλύτερες,
ο πρώην διευθύνων σύμβουλος της
Morgan Stanley, Τζον Μακ, έγινε
μέλος του διοικητικού συμβουλίου
της Rosneft με την προσωπική έγ-
κριση του κ. Πούτιν, σύμφωνα με
πληροφορίες του πρακτορείου Blo-
omberg. 

Ο κ. Μακ αποσύρθηκε τον πε-
ρασμένο Μάιο, όταν άρχισαν να
επιδεινώνονται αισθητά οι σχέσεις

των δύο χωρών. Εκείνος επέμενε
πως η αποχώρησή του ήταν μία
απόφαση ανεξάρτητη από πολιτικές
εξελίξεις.

Εν τούτοις, ο κ. Μακ αποχώρησε
όταν εξελισσόταν η πώληση της
μονάδας διαπραγμάτευσης πετρε-
λαίου και εμπορευμάτων της Mor-
gan Stanley στη Rosneft, μια συμ-
φωνία που ανακοινώθηκε στα τέλη
του 2013 αλλά εκκρεμεί, διότι θα
πρέπει να λάβει την έγκριση διά-
φορων κρατικών φορέων, συμπε-
ριλαμβανομένης της Επιτροπής
Ξένων Επενδύσεων των ΗΠΑ. 

Αποστολή αυτής της επιτροπής
είναι «να προσδιορίσει την επίδρα-
ση τέτοιας φύσεως συναλλαγών
στην εθνική ασφάλεια των ΗΠΑ»,
όπως αναφέρεται επισήμως. Το ζή-
τημα που προβληματίζει τις αμε-
ρικανικές τράπεζες με παρουσία
στη Ρωσία είναι πώς να χειριστούν
όλο το προσωπικό που απασχολούν
κάτω από τις υφιστάμενες συνθή-
κες, όπως δήλωσε υψηλόβαθμο
στέλεχος σε μεγάλη τράπεζα. Ενώ
η ρωσική οικονομία υπόσχεται πολ-
λά, η κρίση μπορεί να διαρκέσει
χρόνια και έτσι οι τράπεζες θα
έχουν δαπανήσει δεκάδες εκατομ-
μύρια για να διατηρήσουν τα γρα-
φεία τους στη χώρα.

Αλλοι έφυγαν
Το ΓΕΕΦ επιμένει πως δεν μπορεί να διακριβω-
θεί η διαγωγή των αιχμαλώτων του 1974 και γι’
αυτό δεν αναθεωρεί τις αναφορές στα Φύλλα
Πορείας τους. Η αλήθεια είναι πως πολλοί από
αυτούς ολίγον ενδιαφέρονται για την αναφορά
στο φύλλο πορείας. Εξάλλου, στα γραφεία της
Ε.Φ. κάθονταν κι αποφάσιζαν τις διαγωγές οι
αξιωματικοί που ολίγον έμαθαν τι σημαίνει να σε
στέλνουν στα Άδανα. Η αλήθεια, όμως, κύριοι
αξιωματικοί της Ε.Φ., είναι πως αιχμάλωτοι πιά-
στηκαν εκείνοι του το 1974 έμειναν στις θέσεις
τους. Γιατί εκείνοι που εγκατέλειψαν τη θέση
τους (και πολλοί είναι γνωστοί ανάμεσά μας), δεν
είχαν ποτέ πρόβλημα διαγωγής στα ΦΑΠ τους.
Κρίνει ο κλέφτης τον νοικοκύρη. Ντροπή σας. 

••••
Διάσωση
Την ίδια στιγμή, όμως, δεν είναι όλοι οι αξιωμα-
τικοί από το ίδιο χαρμάνι. Με λίγα «assets»,
όπως λένε και οι στρατιωτικοί, κατάφερε η Δη-
μοκρατία να κερδίσει το στοίχημα της Έρευνας
και Διάσωσης. Σε μια μεταμοντέρνα κίνηση,
έχει κλείσει, εδώ και καιρό, συμφωνία με ιδιώ-
τες που έχουν δικές τους ναυτικές «μονάδες»
εν πλω στην ευρύτερη περιοχή, για να συμβάλ-
λουν όταν υπάρχει άμεση ανάγκη για αποστο-
λές SAR στον χώρο ευθύνης της Κύπρου. Με τέ-
τοιες νοοτροπίες μπορούμε να πάμε μπροστά. 

••••
Κόμματα
Είναι δυνατόν να πέφτει ολόκληρη συμφωνία
στη Βουλή, διότι η Χρυστάλλα αφελώς έδιωξε
τον κουμπάρο του κομματικού αρχηγού από τη
θέση του στο Δ.Σ.; Τις προτεραιότητες σας
προσέξτε λίγο, κύριοι...

••••
Παρασκήνιο
Άγριο είναι όμως το παρασκήνιο στην Τράπεζα.
Υπεράνω ακόμα και των πιο δύσκολων γεωπολι-
τικών καταστάσεων αποδεικνύεται πως είναι οι
συμμαχίες. Οι χειρότερες κόντρες είναι ανάμε-
σα στους σημερινούς συμβούλους της Τράπε-
ζας. Ορισμένοι, βλέπετε, δεν θα κρατήσουν την
καρέκλα και το status μετά τη Γενική Συνέλευ-
ση, κι αυτό δεν τους αρέσει καθόλου. 

••••
Αλλες έρευνες
Put the KOT down… Ο Οργανισμός Τουρισμού
συμφώνησε προφορικά με τον Φιλελεύθερο για
το έντυπο που βγήκε για τον τουρισμό, του
έστειλε και υλικό, ολοκλήρωσε την αλληλογρα-
φία και στη συνέχεια τον ενημέρωσε πως δεν
υπάρχει εγκριμένο κονδύλι. Σαφώς, ήταν απρό-
σεκτοι στον Φιλελεύθερο. Στον ΚΟΤ, όμως, απο-
φάσισαν τελικά να δώσουν τα λεφτά νοουμένου
ότι θα σταματήσει η εφημερίδα να «κάνει πόλε-
μο» στον ΚΟΤ, και πως θα τους βάλει και άρθρα.
Κι όμως, Ένωση Συντακτών, Υπουργείο Εμπορί-
ου, και λοιποί, αντί να σχολιάσουν τη στάση του
ΚΟΤ, τηρούν σιγή ιχθύος. Και εις ανώτερα...

••••
Στοίχημα
Ποιος θα είναι ο πρώτος που θα αντιδράσει επει-
δή η Δημοκρατία στηρίζει τις αποστολές εναν-

τίων του Ισλαμικού Κράτους; Αποικιοκράτες, δυτι-
κοί, αντιλαϊκοί, ξένα έθνη, πολεμικά αεροσκάφη
και ΝΑΤΟϊκοί επιχειρούν από τον τόπο μας κι ακό-
μα δεν είναι κανένας από τους συνήθεις ύπο-
πτους, το παραμικρό. Ο πρώτος που θα θυμώσει,
κερδίζει μια δωρεάν δήλωση στο επόμενο μνη-
μόσυνο. 

••••
Στο εξωτερικό...
Να μην στέλνουν τα λεφτά στο εξωτερικό, κα-
λεί η καλή μας φίλη η κ. Ερωτοκρίτου την Τρά-
πεζα Κύπρου. Εννοεί, φυσικά, να μην αποπλη-
ρώνει το ELA. Το ELA, όμως, το χρωστάει η
Τράπεζα Κύπρου στην Κεντρική Τράπεζα,

όπου το αποπληρώνει, ενώ κάπου εδώ θα πρέ-
πει να μας εξηγήσει η κ. Ερωτοκρίτου αν θεω-
ρεί πως ο ELA πρέπει να αποπληρωθεί ή όχι. 

••••
Προτιμάς;
Για να ξεκαθαρίσουμε το θέμα που θα όφειλε
κάποιος στο ΔΗΚΟ να ήξερε πριν να κάνει δη-
λώσεις η κ. Ερωτοκρίτου: 
Αντί να πληρώσει τον ELA, που είναι δάνειο με
επιτόκιο 1,5%, και στη θέση του να λάβει χρη-
ματοδότηση με επιτόκιο 0,3%, για να μειώσει
την εξάρτηση και το κόστος, προτιμά η κ. Ερω-
τοκρίτου να πληρώνει η Τράπεζα Κύπρου 1,5%
στο δάνειο των 8,6 δισ. και να παρκάρει τα λε-
φτά με επιτόκιο -0,2% στην ΕΚΤ. Μετά εκνευ-
ρίζονται όταν τους λέμε πως η συμπεριφορά
τους δείχνει πως δεν επιθυμούν να σωθεί η
τράπεζα...

••••
Ήξεραν
Δεν ήξεραν, λένε, στο Δ.Σ. της Τράπεζας 
Κύπρου, πως έσοδα από την αύξηση κεφαλαί-
ου κατευθύνθηκαν στον ELA. Αυτή η κίνηση,
όμως, ήταν απόφαση του Δ.Σ., και μάλιστα από
καιρό, κάτι που προκύπτει από έγγραφα (π.χ.
αποτελέσματα) που υπογράφει το Δ.Σ. Εκτός κι
αν δεν ξέρουν τι υπογράφουν, οπότε καλά θα
κάνουν να φύγουν. ASAP. 

••••
Εξετάσεις 
Έφυγε που λέτε από το κελί για πίεση, αλλά
βρήκε μπροστά του τον Ρίκκο, που του έστειλε
ιατροσυμβούλιο να μελετήσει την κατάσταση
υγείας του, αντί να αφήσει μόνους τους τους
γιατρούς του να αποφασίζουν. Η κολονοσκό-
πηση, από ό,τι μαθαίνει η στήλη, δεν ήταν κα-
θόλου τυχαία. Ρίκο, ρίκο, κο. 

Κατώτατο Όριο Τιμής
Στις περιπτώσεις όπου το κράτος θεωρεί
πως η τιμή που έχει διαμορφωθεί στην

αγορά για συγκεκριμένο
αγαθό ή υπηρεσία είναι
υπερβολικά χαμηλή και άδι-
κη για τους προμηθευτές, τό-
τε μπορεί να παρέμβει και
να καθορίσει κατώτατο όριο
τιμής, το οποίο φυσικά θα εί-
ναι ψηλότερο από την τιμή

ισορροπίας (αγοραία τιμή). Το κατώτατο αυ-
τό όριο τιμής ονομάζεται επίσης και τιμή
ασφαλείας και αποτελεί την ελάχιστη τιμή
πώλησης του συγκεκριμένου αγαθού ή
υπηρεσίας στην αγορά.

ΜΑΡΙΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Εκείνοι που έμειναν κρίνονται από εκείνους που έφυγαν...

Το δίλημμα των τραπεζών
Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ANDREW ROSS SORKIN/ INTERNATIONAL NEW YORK TIMES

<<<<<<<

Το ζήτημα που προβλη-
ματίζει τις αμερικανικές
τράπεζες με παρουσία
στη Ρωσία είναι πώς να
χειριστούν όλο το προ-
σωπικό που απασχο-
λούν κάτω από τις υφι-
στάμενες συνθήκες.
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Διακοπή στην καλή πορεία του
λιανικού εμπορίου έβαλε η αβε-
βαιότητα που προκλήθηκε με
την συνεχιζόμενη αναμονή σχε-
τικά με τα νομοσχέδια περί εκ-
ποιήσεων. Εν τω μεταξύ, νόμι-
σμα με δύο όψεις χαρακτηρίζεται
η κατάσταση στο λιανικό εμπό-
ριο, καθώς από τη μία οι μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις δηλώνουν
ότι ασφυκτιούν, με αποτέλεσμα
τα λουκέτα να μπαίνουν το ένα
μετά το άλλο, ενώ από την άλλη
οι υπεραγορές διαπιστώνουν
ότι, παρά το μούδιασμα, η ψυ-
χολογία των καταναλωτών αλ-
λάζει προς το καλύτερο, πράγμα
το οποίο οδηγεί σε ανάκαμψη
την αγορά. Ωστόσο, κοινή δια-
πίστωση τόσο των μικρομεσαί-
ων όσο και των υπεραγορών εί-
ναι ότι οι εξελίξεις στην πολιτική
ζωή, οι δυσμενείς οικονομικές
συνθήκες, οι ατέρμονες συζη-
τήσεις και η αδυναμία εξεύρεσης
ουσιαστικών λύσεων, που θα
συμβάλουν στη βελτίωση της
καθημερινότητας των πολιτών,
επηρεάζουν αρνητικά τη ψυχο-
λογία των καταναλωτών, με αν-
τίκτυπο στο εμπόριο.

Στήριξη ζητούν οι ΜΜΕ
Ζοφερό εκτιμά η Γενική Συ-

νομοσπονδία Παγκύπριων Ορ-
γανώσεων Βιοτεχνών Επαγγελ-
ματιών και Καταστηματαρχών
(ΠΟΒΕΚ) ότι παραμένει το τοπίο
για τις μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις (ΜΜΕ), σημαντικό μέρος
των οποίων βρίσκεται σε από-
γνωση. Σε δηλώσεις του στην
«Κ» ο γ.γ. της ΠΟΒΕΚ, Στέφανος
Κουρσάρης, αναφέρει ότι, πα-
ρόλο που οι τουριστικές περιοχές
τους είχαν ελαφρώς περισσό-
τερα έσοδα, τους καλοκαιρινούς

μήνες, εντούτοις «ο τουρισμός
αδυνατεί να λύσει όλα τα προ-
βλήματα». Σύμφωνα με τον κ.
Κουρσάρη το παζάρι έχει στε-
ρέψει, καθώς «δεν υπάρχει καμία
χρηματοδότηση από μέρους του
χρηματοπιστωτικού συστήμα-
τος, ενώ δεν διοχετεύονται χρή-
ματα, τα οποία θα τονώσουν
την αγορά». Την υλοποίηση των
εξαγγελιών για δημιουργία Τα-
μείου Επιχειρηματικότητας, το
οποίο στοχεύει στη διευκόλυνση
της πρόσβασης σε χρηματοδό-
τηση για τις ΜΜΕ, μέσω παρο-
χής δανείων με ευνοϊκούς όρους,
ένας θεσμός που είναι προγραμ-
ματισμένο να λειτουργήσει τον
Νοέμβριο, αναμένει η ΠΟΒΕΚ,
σημειώνοντας, όμως, ότι ακόμη
δεν έχει σημειωθεί οποιοδήποτε
βήμα ή ενέργεια προς αυτή την
κατεύθυνση. Ο κ. Κουρσάρης
εκφράζει την έκπληξή του, κα-
θώς ενώ ο πρόεδρος και ο αν-
τιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Επενδύσεων αναγνω-
ρίζουν ότι οι ΜΜΕ αποτελούν
ατμομηχανή της οικονομίας και
θα πρέπει να στηριχθούν απο-
τελεσματικά, «ωστόσο δεν έχει
δοθεί ούτε ένα ευρώ σε αυτή
την κατηγορία επιχειρηματιών».

Αιτία για την περαιτέρω επι-
βάρυνση της ψυχολογίας των
καταναλωτών, σύμφωνα με την
ΠΟΒΕΚ, αποτελεί και η ευρύτερη
πολιτικοοικονομική κατάσταση,
καθώς σημαντικό ρόλο στην
πτωτική πορεία των δραστη-
ριοτήτων των επιχειρήσεων,
ιδιαίτερα στο τέλος του φετινού
Αυγούστου, διαδραμάτισαν οι
πολυήμερες εξελίξεις και το έν-
τονο παρασκήνιο με τα νομο-
σχέδια για τις εκποιήσεις ακι-
νήτων. «Η αβεβαιότητα του κό-
σμου κατά πόσο θα υπάρξουν
ή όχι εκποιήσεις, αν θα βγει ή

όχι στο σφυρί και η πρώτη κα-
τοικία, σε συνδυασμό με τη γε-
νικότερη μείωση των εισοδη-
μάτων των πολιτών, η οποία
οδηγεί τη ψυχολογία τους στο
ναδίρ, έφερε τις ΜΜΕ σε ακόμα
πιο δύσκολη θέση», λέει ο κ.
Κουρσάρης.

Αλλαγή ψυχολογίας
Στην αντίπερα όχθη, αισιο-

δοξία εκφράζουν οι υπεραγορές
ότι η επιχειρούμενη αλλαγή ψυ-
χολογίας των καταναλωτών έχει
αρχίσει να αποφέρει καρπούς,
παρά τα αρνητικά δεδομένα και
την επίδραση που έχουν οι εξε-
λίξεις στη διάθεσή τους, Αν και
οι καταναλωτές είναι εμφανώς
συγκρατημένοι και προσεκτικοί
στις αγορές τους, ωστόσο είναι
απαραίτητο για τους ίδιους να
προμηθευτούν με τρόφιμα, με
αποτέλεσμα να αναζητούν οι-
κονομικές αλλά και ποιοτικές
επιλογές. Ο εκτελεστικός γραμ-

ματέας του Παγκύπριου Συνδέ-
σμου Υπεραγορών (ΠΑ.Σ.ΥΠΕ.),
Ανδρέας Χατζηαδάμου δηλώνει
στην «Κ» ότι οι καταναλωτές
έχουν αλλάξει συνήθειες, προ-
σέχουν και ελέγχουν πλέον την
κάθε αγορά τους. Ως εκ τούτου,
«οι επαγγελματίες γίνονται πιο
επαγγελματίες και ο πήχης ανε-
βαίνει διαρκώς», λέει ο γραμμα-
τέας του ΠΑ.Σ.ΥΠΕ.

Παραφιλολογία 
Θετικός μήνας ήταν ο Αύγου-

στος για τις υπεραγορές, ιδιαίτερα
στις παράλιες περιοχές, καθώς
ο κόσμος είχε διαφορετική διά-
θεση επειδή βρισκόταν σε δια-
κοπές ή στιγμές χαλάρωσης. Αν-
τίθετα, τον Σεπτέμβριο, λόγω της
έναρξης της σχολικής περιόδου,
μεγάλη μερίδα των καταναλωτών
αναγκάστηκαν να ξοδέψουν χρή-
ματα για την προμήθεια σχολικών
ειδών, αφήνοντας για λίγες μέρες
σε δεύτερη μοίρα τις υπόλοιπες

αγορές. Βέβαια, στο τέλος Αυ-
γούστου παρατηρήθηκε ελαφρά
μείωση στις αγορές των κατανα-
λωτών από υπεραγορές, οι οποίες
παραδέχονται ότι γενικά η αγορά
παραμένει ακόμα μουδιασμένη
λόγω των αρνητικών οικονομικών
συνθηκών. «Η αγορά είναι ψυ-
χολογία», σημειώνει στην «Κ» ο
κ. Χατζηαδάμου, εξηγώντας ότι
από τη στιγμή που ο κόσμος πα-
ρακολουθεί συνεχώς τα όσα εκτυ-
λίσσονται στην πολιτική ζωή του
τόπου, «τις ατέρμονες συζητήσεις
και την παραφιλολογία για το αν
η οικονομία βαδίζει στον σωστό
δρόμο ή όχι και πού θα καταλήξει
όλη αυτή η προσπάθεια, χωρίς
να υπάρχουν απτά αποτελέσματα
προς τη σωστή κατεύθυνση για
την ανάπτυξη της οικονομίας,
χωρίς κανείς να δίνει πρακτικές
λύσεις που θα νιώσουν οι πολίτες
στο πετσί τους και θα τους βοη-
θήσουν στην καθημερινότητά
τους, σαφώς ο καταναλωτής επη-
ρεάζεται αρνητικά». 

Οι υπεραγορές εκτιμούν ότι
αν δεν είχε προηγηθεί το όλο
σκηνικό με τα επίμαχα νομοσχέ-
δια και τις λέξεις «εκποιήσεις»,
«Τρόικα» και «δόση» να τριβελί-
ζουν το μυαλό των καταναλωτών,
ο Αύγουστος θα ήταν σίγουρα
καλύτερος, με πιο αυξημένες πω-
λήσεις. 

Σημειώνεται πως η πορεία του
λιανικού εμπορίου καταγράφει
αύξηση σε σχέση με πέρσι, κάθε
μήνα από τον Φεβρουάριο μέχρι
και τον Ιούλιο, που είναι ο τελευ-
ταίος μήνας για τον οποίο υπάρ-
χουν στοιχεία. Η πορεία αυτή,
σύμφωνα με τους παράγοντες
της αγοράς, φαίνεται να έχει στα-
ματήσει. Στο πρώτο επτάμηνο,
ωστόσο, η αύξηση σε σχέση με
την ίδια περίοδο πέρσι, ανήλθε
σε 1,8%. 

Οι εκποιήσεις έπληξαν την αγορά
Ψάχνουν σανίδα σωτηρίας οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις - Αισιοδοξία από υπεραγορές για αλλαγή της ψυχολογίας

Οι πολιτικοοικονομικές εξελίξεις, η μείωση των εισοδημάτων, όπως
επίσης και η αβεβαιότητα που δημιούργησαν οι ατέρμονες συζητήσεις
επί των κρίσιμων νομοσχεδίων είχαν αρνητικό αντίκτυπο στην αγορά,
καθώς η ψυχολογία του καταναλωτή δεν έμεινε ανεπηρέαστη από τα
πρόσφατα γεγονότα.

Διφορούμενες είναι οι απόψεις και όσον αφορά το
θέμα της επέκτασης του ωραρίου λειτουργίας των
καταστημάτων. Από τη μία, οι υπεραγορές κρίνουν
ότι το νέο ωράριο συνέβαλε σημαντικά όχι μόνο
στην ανάκαμψη της αγοράς και στην αλλαγή της
διάθεσης των καταναλωτών, αλλά και στην τόνωση
του ηθικού των εργαζομένων και των επιχειρημα-
τιών, προσφέροντας ταυτόχρονα θετικό πρόσημο
στο λιανικό εμπόριο. Σύμφωνα με τον Ανδρέα Χα-
τζηαδάμου, «οι καταναλωτές έχουν αγκαλιάσει το
ωράριο, μιας και φάνηκε ότι την Κυριακή έχουν τη
δυνατότητα να κάνουν τα ψώνια τους με μεγαλύτε-
ρη άνεση, χωρίς την πίεση και το άγχος της καθημε-
ρινότητας, να αξιοποιήσει ποιοτικά τον χρόνο του,
συνδυάζοντας τη ξεγνοιασιά με την αγορά αγα-
θών». Επισημαίνει, ταυτόχρονα, ότι όταν η ψυχολο-
γία του καταναλωτή είναι ανεβασμένη, ειδικά μία
μέρα όπως η Κυριακή, που είναι πιο χαλαρός και
ήρεμος από τις άλλες μέρες, τότε είναι πιο πιθανό
να ξοδέψει μεγαλύτερα ποσά.
Την κίνηση της υπουργού Εργασίας χαιρετίζει και ο
Σύνδεσμος Λιανικού Εμπορίου, εκτιμώντας ότι με
την εφαρμογή και επέκταση του ωραρίου των κατα-
στημάτων ο καταναλωτής έχει περισσότερες επιλο-
γές προβαίνοντας σε αγορές σε ώρες και μέρες που
παλαιότερα αδυνατούσε να κάνει. Επομένως, θετι-
κός είναι ο αντίκτυπος, σύμφωνα με τον ΠΑΣΥΛΕ,
τόσο για τον καταναλωτή όσο για τον εργαζόμενο
και για το κράτος, λόγω της καταβολής επιπλέον κοι-
νωνικών ασφαλίσεων και επιβολής ΦΠΑ στα προ-
ϊόντα.
Εντούτοις, «πολυτέλεια» χαρακτήρισε ο Στέφανος
Κουρσάρης τα ψώνια της Κυριακής, τη στιγμή που ο
καταναλωτής επηρεάζεται από το αρνητικό οικονο-
μικό κλίμα. Κρίνοντας την επέκταση του ωραρίου
των καταστημάτων ως «χτύπημα κάτω από τη μέση,
το οποίο εξυπηρετεί τους μεγαλοεπιχειρηματίες», ο
γ.γ. της ΠΟΒΕΚ σημειώνει ότι η πλειοψηφία των μι-
κρομεσαίων επιχειρήσεων δεν αντέχουν τη δεδο-
μένη κατάσταση. Ερωτηθείς κατά πόσο προτρέπον-
ται οι καταστηματάρχες να ανοίγουν τις Κυριακές, ο
κ. Κουρσάρης εξηγεί ότι είναι δυσανάλογο το λει-
τουργικό κόστος για κάποιο κατάστημα που θα ανοί-
ξει την Κυριακή, με αποτέλεσμα να προτιμά να πα-
ραμένει κλειστό. 

Το δίλημμα της Κυριακής
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Η πώληση, τον περασμένο Μάρτιο,
από πλευράς του Wilbur Ross και
της Fairfax Financial, των μετοχών
που κατείχαν στην Bank of Ireland,
δεν ξάφνιασε πολλούς παρατηρητές
της αγοράς. Ο Ross προτιμά τις
προβληματικές επιχειρήσεις που
βρίσκονται αντιμέτωπες με την
κατάρρευση: Επενδύει σε αυτές,
επιβλέπει την επιστροφή τους στην
εξυγίανση και στη συνέχεια απο-
χωρεί. 

Το 2011 είχε αγοράσει σχεδόν
6,5% της Bank of Ireland, έναντι
10 σεντ τη μετοχή. Οι 2 δισ. μετοχές
του πωλήθηκαν πριν από το καλο-
καίρι στα 32,8 σεντ, υπερτριπλα-
σιάζοντας τις αποδόσεις του. Η κί-
νηση του 2011, όμως, θυμίζει την

Τράπεζα Κύπρου και με τον τρόπο
που έγινε: η WL Ross &Co και η
Fairfax, συμφερόντων του επεν-
δυτή, συνεργάστηκαν με άλλους
τρεις επενδυτές για να αποκτήσουν
το 34,9% της υπό πίεση τράπεζας,
με συνολικό κόστος 1,1 δισ. ευρώ.
Σύμφωνα με πληροφόρηση, η συ-
νολική συμμετοχή του κ. Ross, που
εκτιμάται πως φτάνει στο 18%, με
το υπόλοιπο να ανήκει σε κολοσ-
σούς, όπως στην Capital Groupμ.
στη Fidelity και στην Kennedy Wil-
son. Η εξαγορά του 35% των με-
τοχών της Bank of Ireland είχε
αποτρέψει την κρατικοποίηση της
τράπεζας.

Η πώληση, και μάλιστα σε τιμή
χαμηλότερη της αγοράς, μεταφρά-
στηκε σε μεγάλα κέρδη για τον
Wilbur Ross και τις επιχειρήσεις
του. «Ο Ross πόνταρε στη μακρο-
οικονομική ανάκαμψη της Ιρλαν-
δίας. Θεώρησε πως, από τη στιγμή
που η οικονομία γενικότερα θα
ανακάμψει, είναι αναπόφευκτο ότι
θα ανακάμψει και η τράπεζα», σχο-
λιάζει επενδυτής που ανταγωνίζεται
τον κ. Ross. «Λίγοι στην αγορά συ-
νηθίζουν τα μακροοικονομικά στοι-
χήματα αυτού του είδους». 

Σε ομιλία του τον περασμένο Ια-
νουάριο, ο κ. Ross ουσιαστικά επα-
λήθευσε αυτή την ανάλυση, σχο-
λιάζοντας πως η πρώτη κίνηση για
επενδύσεις σε υπό κατάρρευση
τράπεζες όπως στην Bank of Ire-
land, πρέπει να είναι μακροοικο-
νομική. «Καταλάβαμε πριν από αρ-
κετό καιρό πως δεν μπορείς να κά-
νεις μικροανάλυση» κάτω από τέ-
τοιες συνθήκες, σχολίασε. «Είχαμε
συνειδητοποιήσει πως η Ιρλανδία
θα ήταν η πρώτη χώρα που θα
έβγαινε από το μνημόνιο», σχολία-
σε, επιμένοντας πως οι μακροοι-
κονομικές πολιτικές της χώρας
αποτέλεσαν το σημαντικότερο
στοιχείο στην απόφασή του να
επενδύσει στην Ιρλανδία, και όχι
σε άλλη υπό μνημόνιο οικονομία,
όπως στην Ισπανία. Η πολιτική
διάθεση για έξοδο από την κρίση,
καθοδήγησε την απόφαση Ross.
«Η κυβέρνηση της χώρας συμφω-
νούσε μαζί μας πως η είσοδος με-
γάλων επιφανών επενδυτών θα
αποτελούσε ένα σημαντικό μήνυμα
στην αγορά και για την εμπιστο-
σύνη... Στην αρχή ανησυχούσα
πως το έλεγαν για να ρουφήξουν

λεφτά από εμάς, αλλά τελικά το πί-
στευαν. Εν πάση περιπτώσει, εγώ
αυτό πίστευα από την αρχή».

Αλλά την ίδια στιγμή είναι ση-
μαντικό να γνωρίζει ο επενδυτής,
σύμφωνα με τα σχόλια του κ. Ross,
πώς θα αντιμετωπιστούν οι καθυ-
στερήσεις και τα μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια, αλλά και η απώλεια
στην ποιότητα ενεργητικών. Αυτή
είναι μια εικόνα που επίσης θυμίζει
την επένδυση Ross στην Τράπεζα
Κύπρου: Είναι ένα μακροοικονομικό
στοίχημα, με επίκεντρο τη διάσωση
της χώρας από τους δανειστές της,
αλλά την ίδια στιγμή πρέπει να
προστατέψει και την επένδυσή
του σε «πιο μικροοικονομικό» επί-
πεδο. O ίδιος ο κ. Ross, μαζί και με
εκπρόσωπο της Fairfax, έλαβαν
μέρος το Δ.Σ. της Bank of Ireland,
ενώ ταυτόχρονα επελέγη και νέα
διοικητική ομάδα. 

Όπως συνηθίζει, ο κ. Ross πίεσε
και στην Bank of Ireland για πολλές
μεταρρυθμίσεις, οι οποίες περιε-
λάμβαναν μαζική μείωση του προ-
σωπικού με σχέδιο εθελούσιας εξό-
δου, αλλά και ριζική αναδιάρθρωση
του συνταξιοδοτικού, η οποία έγινε
δεκτή από τις συντεχνίες αλλά και
από το 90% των υπαλλήλων. Με
την αναδιάρθρωση του συνταξιο-
δοτικού, η Bank of Ireland πέτυχε
εξοικονομήσεις γύρω στο 1 δισ.
ευρώ.

Η στρατηγική ταχείας επένδυσης
και μεταπώλησης με κέρδος, έχει
προκαλέσει πολλά σχόλια για τον
κ. Ross. Διεθνή μέσα «έτρεξαν» τίτ-
λους όπως «Είναι τρελός ο Wilbur
Ross;» και «Ο τραπεζοφάγος», ενώ
πολλές φορές χαρακτηρίστηκε ως
κοράκι. Η ταχεία απομόχλευση, η
αύξηση της παραγωγικότητας και
η μείωση των δαπανών μεταφρά-
στηκαν πολλές φορές σε απομά-
κρυνση στελεχών, μείωση ωφελη-
μάτων στους υπαλλήλους όλων
των βαθμίδων, επαναδιαπραγμά-
τευση των συνταξιοδοτικών συ-
στημάτων, και μεγάλα σχέδια εθε-
λούσιας εξόδου. Δεν θα ξάφνιαζε,
λοιπόν, πολλούς μια παρόμοια κί-
νηση στην Τράπεζα Κύπρου. 

Ζήτημα ελέγχου
Η στρατηγική Ross, όμως, προ-

ϋποθέτει πως ο επενδυτής θα έχει
έλεγχο στη νέα του επένδυση, αφού
μόνο έτσι θα είναι δυνατή η προ-
ώθηση των πολιτικών που προτιμά,
με παράλληλη διαπραγμάτευση –
πάντοτε σκληρή– με τις συντεχνίες.
Όπως φάνηκε και στην περίπτωση
της Bank of Ireland, ο κ. Ross θέλει
ταυτόχρονα επενδύσεις όπου το
πολιτικό ρίσκο να είναι χαμηλό. 

Η στρατηγική με την οποία πον-
τάρει στη μακροοικονομική ανά-
πτυξη, σε συνδυασμό με ταχύτατες
μεταρρυθμίσεις εντός της επιχει-
ρήσεις (τράπεζας), αποτελεί ισχυρή
ένδειξη πως ο επενδυτής είναι πε-
πεισμένος για τη γενικότερη πορεία
της κυπριακής οικονομίας, κάτι
που εξάλλου επιβεβαιώνουν και
άτομα γύρω από την επένδυση που
έγινε.

Αυτό όμως που ήταν σαφές από
την αρχή, είναι πως δεν θα είχε
καμία διάθεση να αποτελέσει το
«14ο μέλος» ενός Διοικητικού Συμ-
βουλίου στο οποίο δεν είχε εμπι-
στοσύνη πως έχει διάθεση να προ-
χωρήσει με δύσκολες αποφάσεις.
Γι’ αυτό και η πρόταση που του
είχε γίνει, να παραμείνει το Δ.Σ.
με δική του ταυτόχρονη συμμετοχή
ως μειοψηφία, δεν ήταν δυνατόν
να γίνει αποδεκτή. 

Εάν ο κ. Ross έκανε διαχείριση
του πολιτικού ρίσκου την περα-
σμένη εβδομάδα, μέσα από διαδο-
χικές συναντήσεις με πολιτικούς

αρχηγούς στους οποίους έδωσε
διαβεβαιώσεις πως δεν προτίθεται
να προχωρήσει σε μαζικές εκποι-
ήσεις εάν προχωρήσουν τα σχετικά
νομοσχέδια, ήταν φυσιολογικό να
διαχειριστεί και το μικροοικονομικό
ρίσκο που είχε δημιουργηθεί με
τις προσπάθειες του Δ.Σ. να παρα-
μείνει στη θέση του. 

Πάντως, δεν επιβεβαιώνεται πως
υπήρχε καμία άμεση επικοινωνία
μεταξύ Ross και Κεντρικής Τράπε-
ζας, όταν η δεύτερη απέστειλε επι-
στολή ζητώντας την παραίτηση
του Δ.Σ. της Τρ. Κύπρου. Αντιθέτως,
οι όποιες συναντήσεις ήταν προ-
γραμματισμένες για την επαύριον. 

Από το Λονδίνο...
Η συνάντηση, ωστόσο, μεταξύ

Wilbur Ross και του Viktor Vek-
selberg της Renova, στην παρουσία
και του CEO της τράπεζας, John
Hourican, φαίνεται πως ήταν πίσω
από την κίνηση που έπεισε την
Κεντρική. Στη συνάντηση, όπου
φέρεται να έλαβε μέρος και ο κ.
Strzhalkovskiy, αντιπρόεδρος του

Δ.Σ. της τράπεζας, συζητήθηκαν
ζητήματα που αφορούν το «πώς
προχωράει η τράπεζα με τις επό-
μενες κινήσεις στον σχεδιασμό
της για έξοδο από τη σημερινή της
δυσμενή κατάσταση», σύμφωνα
με πληροφόρηση της «Κ». 

Η συζήτηση αυτή είναι φυσιο-
λογικό να σχετίζεται και με την
αντιπροσώπευση των νέων μετό-
χων στο Δ.Σ., όπου δεν έχουν καμία
διάθεση να λειτουργήσουν ως μει-
οψηφία. Σημειώνεται πως, μεταξύ
τους, ελέγχουν σχεδόν το 27% της
τράπεζας, κάτι που τους καθιστά
ικανούς να ελέγξουν σε σημαντικό
βαθμό τη σύσταση του νέου Δ.Σ.
της τράπεζας. Αν αναλογιστεί κα-
νείς πως, κατά πάσα πιθανότητα
και η EBRD θα ακολουθήσει τις δι-
κές τους προθέσεις για το άμεσο
μέλλον της τράπεζας, τότε είναι
ξεκάθαρο πως το 1/3 των μετοχών
έχουν πλέον συμμαχήσει. Υπολο-
γισμοί της «Κ» θέτουν τη δυνητική
δύναμη της «συμμαχίας» οριακά
χαμηλότερα από το 50% των με-
τοχών. 

Γι’ αυτό και η πρόθεση του ση-
μερινού Δ.Σ. για αποφυγή νέας
Έκτακτης Γενικής Συνέλευσης,
προκάλεσε αντιδράσεις. Εκτός από
την απελπισμένη προσπάθεια να
εισηγηθούν στον κ. Ross τη δική
του συμμετοχή ως «14ου μέλος»,
είχε προωθηθεί το τελευταίο διά-
στημα και η πρόθεση άλλου επί-
δοξου συμβούλου, κάτι που γνώριζε
και η Κεντρική Τράπεζα, η οποία
είχε κληθεί από τον δικηγόρο του
συγκεκριμένου μετόχου να προ-
χωρήσει σε έλεγχο καταλληλότητάς
του. Κάτι τέτοιο δεν έγινε, αφού
δεν υπήρχε ενώπιον της Κεντρικής
Τράπεζας σαφές αίτημα, πέρα από
την εκ των προτέρων έγκρισή του
σε περίπτωση που βρεθεί στην
πόρτα του Δ.Σ. μελλοντικά.

Ο συγκεκριμένος μέτοχος κατα-
γράφεται ανάμεσα στους μεγαλύ-
τερους από τους μετόχους προ της
αύξησης κεφαλαίου, αφού φέρεται
να ήταν ο μεγαλύτερος καταθέτης
στην τράπεζα στις 15 Μαρτίου
2015. Ωστόσο, η προσπάθεια για
προετοιμασία του εδάφους για μελ-

λοντική ένταξή του στο Δ.Σ., σε
συνδυασμό και με τις άλλες κινήσεις
που γίνονται προς αποφυγή Γενικής
Συνέλευσης, φαίνεται πως οδήγη-
σαν την Κεντρική Τράπεζα στην
απόφασή της να προλάβει τα γε-
γονότα και να ζητήσει την παραί-
τηση του Δ.Σ. 

Η Renova διατηρεί στενές σχέ-
σεις με το Κρεμλίνο, κυρίως διά
του επικεφαλής της, Viktor Vek-
selber, ο οποίος σύμφωνα με διε-
θνείς αναλύσεις, έχει «συχνές συ-
ναντήσεις» με τον Ρώσο πρόεδρο,
ενώ έχει επίσης διοριστεί σε θέ-
σεις-κλειδιά όπως στη ρωσική κρα-
τική εταιρεία με αποστολή τη δη-
μιουργία ενός «Silicon Valley» στη
χώρα. 

Παρομοίως, ο αντιπρόεδρος της
τράπεζας, κ. Strzhalkovskiy ως
γνωστό θεωρείται παλιός συνερ-
γάτης του Ρώσου Προέδρου, ενώ
διατηρεί και φιλικές σχέσεις με τα
κέντρα εξουσίας στην Κύπρο, μέσα
από το δικηγορικό γραφείο που
διαχειρίζεται τις εδώ υποθέσεις
του. 

Άμεση σχέση μεταξύ των δύο,
ωστόσο, δεν μπορεί στο παρόν
στάδιο να επιβεβαιωθεί. Η «συνεν-
νόηση» στην οποία φαίνεται πως
έχουν φτάσει με τον Wilbur Ross,
ωστόσο, οδηγεί πολλούς στο συμ-
πέρασμα πως επικρατεί μια στενή
«συναντίληψη» σχετικά με τα θέ-
ματα που αφορούν στην τράπεζα,
τα οποία ξεπερνούν τις οποιεσδή-
ποτε γεωπολιτικές συγκυρίες. 

Πολιτικές αντιδράσεις
Η συνεννόηση, όμως, που επήλ-

θε, σε συνδυασμό και με την επι-
στολή της Κεντρικής Τράπεζας,
έχει προκαλέσει έντονες αντιδρά-
σεις σε πολιτικό επίπεδο. Η επι-
στολή της Κεντρικής έφτασε στους
συμβούλους της Τράπεζας Κύπρου
μερικές ώρες μετά τις συναντήσεις
Ross με τους πολιτικούς αρχηγούς,
και μόλις είχαν πλέον ολοκληρωθεί
οι ζυμώσεις για να γίνουν αποδεκτές
από τη Βουλή οι αναπομπές του
Προέδρου της Δημοκρατίας. Ενώ
είχε φτάσει το θέμα σε σημείο συ-
νεννόησης, η απαίτηση της Κεν-
τρικής Τράπεζας για αποχώρηση
των Συμβούλων και ουσιαστικά
επιβολή καταληκτικής ημερομηνίας
στη θητεία του σημερινού Συμ-
βουλίου με την κλήση Γενικής Συ-
νέλευσης, προκάλεσε δυσφορία σε
συγκεκριμένους κομματικούς χώ-
ρους και δη στο ΔΗΚΟ. Η αντίδρα-
ση ήταν να απορριφθεί η συνεν-
νόηση για αποδοχή των αναπομ-
πών, καθώς «χαλούσε η σούπα»
που είχε αρχίσει να δέσει στην
Τράπεζα Κύπρου. 

Το ζήτημα των εκποιήσεων τε-
λικά διασώθηκε με την εκ των έσω
παρέμβαση που έγινε ως γνωστό
στην κοινοβουλευτική ομάδα του
ΔΗΚΟ, όπου μέλη της αρνήθηκαν
την αλλαγή στάσης του κόμματος
εξαιτίας του γεγονότος ότι η θητεία
συγκεκριμένων «φίλων» του κόμ-
ματος στο ΔΣ είχε λάβει τέλος. Το
«πραξικόπημα» εντός της ΕΔΕΚ,
πάντως, διευκόλυνε την κατάσταση
κι επέτρεψε στο ΔΗΚΟ να τηρήσει
τα συμφωνηθέντα, αφού δόθηκε
μια δικαιολογία για αποδοχή των
αναπομπών, κάτι που τελικά έγινε
(στη μία περίπτωση διά της πλα-
γίας). 

Πάντως, το πολιτικό παρασκήνιο
στην Τράπεζα Κύπρου δεν έχει
κλείσει. Οι αντιδράσεις που προ-
έκυψαν στο θέμα της αποπληρωμής
του ELA αποτελούν, εξάλλου, από-
δειξη πως επιθέσεις και αντίποινα
συνεχίζονται –και αναμένεται πως
θα συνεχιστούν ακόμα ως τις 20
Νοεμβρίου τουλάχιστον. 

Πληθαίνουν τα πλοκάμια στην Τρ. Κύπρου
Το «ιρλανδικό κόλπο» του Wilbur Ross προϋποθέτει και έλεγχο του Διοικητικού Συμβουλίου από τον Αμερικανό επενδυτή

<<<<<<<

Η απομάκρυνση 
μελών του Δ.Σ. που ανα-
μένεται με τη Γενική 
Συνέλευση, προκαλεί
εκνευρισμό σε 
κομματικά δώματα.

Η ταχεία απομόχλευση, η αύξηση της παραγωγικότητας και η μείωση των δαπανών, στις οποίες προέβη ο
μεγαλοεπενδυτής, μεταφράστηκαν πολλές φορές σε απομάκρυνση στελεχών, μείωση ωφελημάτων στους
υπαλλήλους όλων των βαθμίδων, επαναδιαπραγμάτευση των συνταξιοδοτικών συστημάτων, και μεγάλα σχέδια
εθελούσιας εξόδου. Δεν θα ξάφνιαζε πολλούς μία παρόμοια κίνηση στην Τράπεζα Κύπρου. 

Η αποπληρωμή 800 εκατ. ευρώ
στον ELA, υπό κανονικές συνθήκες
δεν θα αποτελούσε «είδηση», αφού
είχε ανακοινωθεί και προετοιμαστεί
από καιρό. Το Δ.Σ. είχε λάβει σχετική
απόφαση πριν από τουλάχιστον δυό-
μισι μήνες, κάτι που καταγράφεται
ρητά στα αποτελέσματα της τράπε-
ζας της 30ής Ιουνίου 2014, τα οποία
φέρουν τις υπογραφές των μελών
του ΔΣ. Επιπλέον, και πέρα από την
πρόθεση που ανακοίνωσε με τα απο-
τελέσματα το Δ.Σ., σύμφωνα με τις
παρουσιάσεις που αναρτά η τράπεζα
στην ιστοσελίδα της, η τράπεζα είχε
ενημερώσει σχετικά και τους δυνητι-
κούς επενδυτές στη σχετική παρου-
σίαση που είχε γίνει στο roadshow
πριν από την αύξηση κεφαλαίου. 
Επομένως, οι δηλώσεις από μέλη
του ΔΣ πως δεν γνώριζαν για την
αποπληρωμή του ELA, ελέγχονται

ως ανακριβείς, αφού η κίνηση απο-
τελεί υλοποίηση δικής τους απόφα-
σης. 
Με την αποπληρωμή, η τράπεζα
μπορεί να ομαλοποιήσει τις υποχρε-
ώσεις της, ενώ δίνεται ένα σημαντι-
κό μήνυμα στην αγορά εν όψει επι-
στροφής της μετοχής στα χρηματι-
στήρια, αλλά και ενόψει της προ-
σπάθειας για προσέλκυση μεγάλων
επενδύσεων. Επιπλέον, προκύπτει
και οικονομικό όφελος. Αυτή τη στιγ-
μή, ο ELA παραχωρείται στην τράπε-
ζα έναντι επιτοκίου που υπολογίζε-
ται μεταξύ 1,3% και 1,5%. Με την
αποπληρωμή, πέρα από το «μήνυ-
μα» στην αγορά, η τράπεζα θα μπο-
ρεί να αντικαταστήσει τη ρευστότη-
τα με δανεισμό από τις «φυσιολογι-
κές» (και όχι τις «έκτακτες») λει-
τουργίες της ΕΚΤ. Εκεί, το επιτόκιο
κινείται στο 0,3%. Εναλλακτική επι-

λογή, θα ήταν να μην αποπληρωθεί
ο ELA, να συνεχιστεί η αποπληρωμή
τόκων στο 1% και να γίνει κατάθεση
των ρευστών στο ευρωσύστημα, με
κόστος, αφού το επιτόκιο είναι -
0,2% (συν το περιθώριο της Κεντρι-
κής Τράπεζας της Κύπρου, αν η κα-
τάθεση γίνει εδώ). 
Με δεδομένο ότι η ζήτηση για δανει-
σμό είναι χαμηλή, ενώ δεν εντοπί-
ζονται εύκολα ούτε ευκαιρίες αξιό-
χρεων πελατών, τα χρήματα θα
έπρεπε να κατατεθούν με κόστος.
Με την κίνηση, η Τράπεζα Κύπρου
απελευθερώνει επίσης και σημαντι-
κές εξασφαλίσεις οι οποίες είναι σή-
μερα δεσμευμένες στον ELA. 
Έτσι, ελέγχονται, τόσο οι δηλώσεις
Συμβούλων πως δεν γνώριζαν για
την κίνηση όσο και οι πολιτικές δη-
λώσεις πως η τράπεζα «στέλνει τα
λεφτά στο εξωτερικό» (sic). 

Ανάσα από ELA, με απόφαση του Δ.Σ.
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Συνέντευξη στην ΕΜΙΛΥ ΜΙΝΤΗ

Παρά τη δύσκολη κατάσταση της οι-
κονομίας, η Κύπρος εξακολουθεί να
συγκεντρώνει κάποια συγκριτικά
πλεονεκτήματα που την καθιστούν
ελκυστικό επενδυτικό προορισμό.
Βλέπουμε ενδιαφέρον για δραστη-
ριοποίηση νέων εταιρειών στην αγο-
ρά των επενδυτικών υπηρεσιών και
φαίνεται από το γεγονός ότι συνε-
χίζουμε να δεχόμαστε νέες αιτήσεις.

Εξελίξεις στο θέμα της επαναδια-
πραγμάτευσης της μετοχής της Τρά-
πεζας Κύπρου και της εισαγωγής
της στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύ-
πρου (ΧΑΚ) και το Χρηματιστήριο
Αθηνών (ΧΑ) αναμένονται πολύ σύν-
τομα. Ήδη, η Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς Κύπρου εξετάζει το ενημε-
ρωτικό δελτίο της Τράπεζας για ει-
σαγωγή της μετοχής, αφού και η
προθεσμία λήγει τέλη Οκτωβρίου.

Πολύ σημαντική χαρακτηρίζει για
την οικονομία, τους μετόχους, τους
πελάτες αλλά και ευρύτερα την οι-
κονομία την επαναδιαπραγμάτευση
της μετοχής της Τράπεζας Κύπρου
στο ΧΑΚ η πρόεδρος της Επιτροπής
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου κ. Δήμητρα
Καλογήρου επισημαίνοντας παράλ-
ληλα πως αυτή η εξέλιξη θα είναι
ένα σημαντικό βήμα προς την ολο-
κληρωτική επιστροφή της εταιρείας
στην ομαλότητα και την επανάκτηση
της αξιοπιστίας της στην Κύπρο και
το εξωτερικό. Σε σχέση με την αύ-
ξηση Μετοχικού Κεφαλαίου της Τρά-
πεζας (ΑΜΚ), επισημαίνει ότι θα βελ-
τιώσει τη ρευστότητα και τη χρη-
ματοδοτική της θέση, ενώ σε σχέση
με τις καταγγελίες περί χειραγώγησης
τιμών των μετοχών από δικηγορικά
γραφεία κατά τη διαδικασία της
ΑΜΚ, η κ. Καλογήρου αρκείται να
απαντήσει πως το όλο θέμα βρίσκεται
υπό διερεύνηση. 
–Πώς κρίνετε την κατάσταση
που επικρατεί στον χρηματοπι-
στωτικό τομέα και πώς τοποθε-
τείται η Επιτροπή Κεφαλαιαγο-
ράς στα απανωτά σκάνδαλα που
βλέπουν συνεχώς το φως της
δημοσιότητας; Αισθάνεστε ότι
μπορούμε εύκολα να αποκτή-
σουμε την εμπιστοσύνη των
επενδυτών; 

–Σίγουρα δεν είναι εύκολο να ανα-
κτηθεί η εμπιστοσύνη των επενδυ-
τών, έχοντας κλονιστεί τόσο έντονα
τον Μάρτιο του 2013 και στη συνέ-
χεια με τα μέτρα που μας επιβλήθη-
καν. Απαιτείται πολλή δουλειά και
κόπος απ’ όλους τους οικονομικούς
φορείς και τον καθένα μας, για να
πείσουμε ότι έχουμε μία οικονομία
που θα επιστρέψει σύντομα στη στα-
θερότητα και την ανάπτυξη. Η δου-
λειά που θα χρειαστεί για να αντι-

στρέψουμε αυτή την αντίληψη στους
ξένους επενδυτές είναι πολλαπλή.
Τα σκάνδαλα στα οποία αναφέρεσθε,
θα πρέπει να έρθουν στο φως για να
τιμωρηθούν οι υπαίτιοι και να αι-
σθανθεί ο κόσμος ότι υπάρχει κράτος
δικαίου. 

Ως Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, προ-
χωρούμε αδιάκοπα με τις έρευνές
μας που αφορούν όλες τις κατηγορίες
εποπτευομένων μας. Για τις έρευνες
στις τράπεζες που έχουν ολοκληρω-
θεί, έχουμε ήδη δημοσιεύσει τα δι-
οικητικά πρόστιμα που έχουν επι-
βληθεί. Οι υπόλοιπες έρευνες συνε-
χίζονται και θα ολοκληρωθούν το
συντομότερο δυνατόν. Σκοπός μας
είναι να επιτευχθεί πλήρης διαφάνεια
και να αποδοθούν ευθύνες, όπου
υπάρχουν, ώστε να μπορέσει το τρα-
πεζικό σύστημα να ανακτήσει την
αξιοπιστία του και να μπορέσει να
αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη του
κοινού στους θεσμούς.
–Κεντρική Τράπεζα και Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς εποπτεύουν δύο
πολύ ευαίσθητους τομείς του
χρηματοπιστωτικού συστήμα-
τος. Τι λέει η μέχρι τώρα εμπειρία
σας και κατά πόσον εντοπίσατε
παρατυπίες και ατασθαλίες, όπως
ελλιπή και χαλαρή εποπτεία;

–Είναι γεγονός ότι το χρηματοπι-
στωτικό σύστημα ενέχει ευαίσθητους
τομείς από την άποψη ότι η ενδελε-
χής και αυστηρή εποπτεία τους είναι

καίριας σημασίας. Ο τομέας παροχής
επενδυτικών υπηρεσιών, δηλαδή ο
τομέας για την εποπτεία του οποίου
είναι υπεύθυνη η Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς, αποτελείται από πέραν
των 400 οργανισμών. Αυτοί συμπε-
ριλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, 170
Εταιρείες Παροχής Επενδυτικών
Υπηρεσιών, 86 Εταιρείες Παροχής
Διοικητικών Υπηρεσιών, το ΧΑΚ κα-
θώς και οργανισμούς συλλογικών
επενδύσεων και τις Εταιρείες Δια-
χείρισής τους. Παράλληλα, η Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς εποπτεύει τις
103 εισηγμένες στο ΧΑΚ εταιρείες
όσον αφορά τις νομικές τους υπο-
χρεώσεις για διαφάνεια. Όσον αφορά
τις Τράπεζες θα ήθελα να ξεκαθαρίσω
ότι εποπτική Αρχή είναι η Κεντρική
Τράπεζα. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
εποπτεύει την τήρηση του Νόμου
της διαφάνειας για όλες τις εταιρείες
που είναι εισηγμένες στο ΧΑΚ, επο-
μένως και για τις εισηγμένες τράπε-
ζες.
–Ποια τα μέχρι στιγμής αποτε-
λέσματα της πολυσυζητημένης
αύξησης του μετοχικού κεφα-
λαίου της Τράπεζας Κύπρου και
σε ποιο χρονικό ορίζοντα τοπο-
θετείτε την επαναδιαπραγμά-
τευση της μετοχής στο ΧΑΚ;

–Η αύξηση του μετοχικού κεφα-
λαίου της Τράπεζας έχει θεωρηθεί
επιτυχής και ως ένα θετικό βήμα για
τη βελτίωση της ρευστότητάς της

και της χρηματοδοτικής της θέσης,
αλλά κυρίως για την ενίσχυση της
εμπιστοσύνης των επενδυτών. Στο
μεταξύ η διαπραγμάτευση της με-
τοχής στο ΧΑΚ θα μπορεί να επα-
ναρχίσει, αφού η Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς εξετάσει και εν τέλει εγ-
κρίνει το ενημερωτικό δελτίο που η
Τράπεζας έχει υποβάλει στην Επι-
τροπή και αφορά στη δεύτερη φάση
της έκδοσης μετοχικού κεφαλαίου
μέσω της δημόσιας προσφοράς με-
τοχών. Γίνεται προσπάθεια να ολο-
κληρωθεί η εξέταση του ενημερω-
τικού δελτίου από το αρμόδιο τμήμα
της Επιτροπής πριν από την εκπνοή
της παράτασης στη διαπραγμάτευση
που έχουμε δώσει, δηλαδή μέχρι το
τέλος Οκτωβρίου. Η επαναδιαπραγ-
μάτευση της μετοχής θα ήταν πολύ
θετική για την ίδια την Τράπεζα,
τους μετόχους της και τους πελάτες
της, αλλά και για την ευρύτερη οι-
κονομία, αφού θα είναι ένα σημαντικό
βήμα προς την ολοκληρωτική επι-
στροφή της εταιρείας στην ομαλό-
τητα και την επανάκτηση της αξιο-
πιστίας της στην Κύπρο και το εξω-
τερικό.
–Πιστεύετε ότι οι νέοι επενδυτές
που μπήκαν στην Τράπεζα θα
καταφέρουν να την οδηγήσουν
σε κερδοφόρα πορεία; Και κυ-
ρίως, θα είναι αυτό προς όφελος
της κυπριακής οικονομίας; 

–Σίγουρα η θετική πορεία της Τρά-

πεζας, ειδικά εφόσον έχει θεωρηθεί
συστημική, θα έχει θετικό αντίκτυπο
στην ανάκαμψη της οικονομίας μέσω
της χρηματοδότησης νοικοκυριών
και επιχειρήσεων και βεβαίως μέσω
της επανάκτησης της ικανότητας
της κυπριακής οικονομίας να προ-
σελκύει το ενδιαφέρον επενδυτών
από το εξωτερικό. Σε γενικές γραμμές,
η πορεία των εισηγμένων στο ΧΑΚ
εταιρειών, συμπεριλαμβανομένων
και των τραπεζών, εξαρτάται από
τις αποφάσεις των διοικήσεών τους.
Βεβαίως, οι μέτοχοι μπορούν να επη-
ρεάσουν ασκώντας τον απαραίτητο
έλεγχο στα Δ.Σ. μέσω της συμμετοχής
τους στις συνελεύσεις, υποβάλλοντας
ερωτήσεις και ψηφίζοντας στα διά-
φορα θέματα που εγείρονται. Εμείς,
ως Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, έχουμε
την ευθύνη να ελέγχουμε κατά πόσο
οι εισηγμένες εταιρείες τηρούν τις
υποχρεώσεις τους για την έγκαιρη
και επαρκή ενημέρωση των επεν-
δυτών, των μετόχων τους και του
κοινού με βάση την υφιστάμενη νο-
μοθεσία για τη διαφάνεια και την
χειραγώγηση της αγοράς.
–Πάντως, λίγες μέρες πριν από
την έγκριση της Αύξησης Με-
τοχικού Κεφαλαίου (ΑΜΚ), πλη-
ροφορίες που διέρρευσαν στον
Τύπο αναφέρονταν σε στοιχεία
που έδειχναν εκ πρώτης όψεως
χειραγώγηση από δικηγορικά
γραφεία. Εσείς ως Κεφαλαιαγορά
διερευνήσατε το θέμα, και με
ποια ήταν τα αποτελέσματα; 

–Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς διε-
ρευνά το θέμα και θα προβεί στις
δέουσες ενέργειες, εάν διαπιστωθεί
οποιαδήποτε παράβαση της νομο-
θεσίας για τη χειραγώγηση της αγο-
ράς.
–Ένας από τους στόχους που
έχει τεθεί είναι η εισαγωγή της
μετοχής της Τράπεζας Κύπρου
στο Χρηματιστήριο του Λονδί-
νου. Ποια είναι η σημασία για
την κυπριακή οικονομία;

–Πιστεύω ότι πιο άμεσος στόχος
της Τράπεζας, επί του παρόντος, θα
πρέπει να είναι η επανεκκίνηση της
διαπραγμάτευσης της μετοχής της
στο ΧΑΚ και στο ΧΑΑ. Βεβαίως είναι
θέμα της διοίκησης της Τράπεζας
εάν επιθυμεί να δρομολογήσει και
την εισαγωγή της μετοχής σε άλλα
χρηματιστήρια.
–Στην Τράπεζα Κύπρου παρα-
τηρήθηκε και η αποστολή επι-
στολής από την Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς, η οποία αναφε-
ρόταν σε πιθανές ατασθαλίες
στη διαδικασία αύξησης κεφα-
λαίου. Τελικά, και χωρίς ανα-
κοινώσεις, αποσύρθηκε η επι-
στολή σας. Μπορείτε να μας εξη-
γήσετε τι συνέβη στην προκει-
μένη; 

–Τα γεγονότα δεν είναι ακριβώς
έτσι. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
είχε δεχθεί καταγγελία που αφορούσε
το περιεχόμενο του πληροφοριακού
δελτίου, την οποία διερευνήσαμε
την ίδια ημέρα. Σχετική ήταν και η
επιστολή που στάλθηκε από την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς προς την εται-
ρεία ζητώντας πληροφορίες. Καθότι
δεν διαπιστώθηκε οποιαδήποτε πα-
ράβαση ή παράλειψη από την εται-

ρεία, η διερεύνηση ολοκληρώθηκε
και δεν υπήρξε ανάγκη για οποιαδή-
ποτε ανακοίνωση. Η Επιτροπή προ-
βαίνει σε ανακοινώσεις μόνο εφόσον
υπάρχει κάποιος συγκεκριμένος λό-
γος για τον οποίο θα ήθελε να ενη-
μερώσει το επενδυτικό κοινό.
–Υπήρξαν εσωτερικές διαφωνίες
εντός της Επιτροπής Κεφαλαι-
αγοράς σχετικά με τον χειρισμό
του θέματος;

–Όχι, δεν υπήρξαν διαφωνίες.
–Η Κύπρος συχνά-πυκνά κατη-
γορείται για ξέπλυμα μαύρου
χρήματος. Η πρόσφατη έκθεση
της FinCEN του αμερικανικού
Υπουργείου Οικονομικών κάνει
σαφείς αναφορές σε ξέπλυμα
πέρα από την περίπτωση της
FBME. Μάλιστα, αναφέρει πως
υπάρχουν και 40 εκατ. δολάρια
από τους δικτάτορες της Ισημε-
ρινής Γουινέας που βρίσκονται
κάπου στο σύστημα. Γίνονται
έρευνες; Πόσο σας ανησυχεί η
κατάσταση; 

–Δεν γνωρίζω εάν ευσταθεί αυτός
ο ισχυρισμός αλλά βεβαίως και γί-
νονται έλεγχοι για το θέμα της κα-
ταπολέμησης της νομιμοποίησης
εσόδων από εγκληματικές δραστη-
ριότητες, τόσο από τις εποπτικές
Αρχές του χρηματοοικονομικού το-
μέα όσο και από την ΜΟΚΑΣ (Μο-
νάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων
Συγκάλυψης). Ο Νόμος για την πρό-
ληψη και καταστολή της Νομιμο-
ποίησης Εσόδων από Παράνομες
Δραστηριότητες και της Χρηματο-
δότησης της Τρομοκρατίας δίνει
στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς την
εξουσία και την ευθύνη της εποπτείας
και αξιολόγησης της συμμόρφωσης
με τις διατάξεις του από τις οντότητες
που βρίσκονται κάτω από την επο-
πτεία της. Για την αξιολόγηση της
τήρησης του εν λόγω Νόμου (και
της σχετικής Οδηγίας της Επιτροπής
Κεφαλαιαγοράς), η Επιτροπή έχει
να ελέγξει, μεταξύ πολλών άλλων,
ότι οι εποπτευόμενοι εφαρμόζουν
κατάλληλες διαδικασίες εξακρίβωσης
της ταυτότητας του πελάτη και άλλες
δέουσες διαδικασίες, τηρούν τις δια-
δικασίες εσωτερικού ελέγχου, τηρούν
πλήρη αρχεία, ελέγχουν συνεχώς
τη δραστηριότητα του λογαριασμού
των πελατών τους, εφαρμόζουν τε-
χνικές διαχείρισης κινδύνου και εκ-
παιδεύουν τακτικά το προσωπικό
τους σε θέματα που αφορούν στις
παραβάσεις του νόμου για την πρό-
ληψη της νομιμοποίησης εσόδων
από παράνομες δραστηριότητες.
–Ενόψει της κρίσιμης συνεδρίας
του Eurogroup βρεθήκατε στο
στόχαστρο για τη δήθεν απο-
στολή μηνύματος περί νέου κου-
ρέματος. Αλήθεια, αισθανθήκατε
να κινδυνεύετε; 

–Καταδίκασα από την πρώτη στιγ-
μή την ενέργεια αυτή και προχώρησα
αμέσως σε καταγγελία στην αστυ-
νομία, η οποία το διερευνά. Δεν ένιω-
σα ότι κινδυνεύω προσωπικά και
δεν γνωρίζω γιατί επέλεξαν να χρη-
σιμοποιήσουν το όνομά μου. Ελπίζω
όμως ότι δεν θα επαναληφθεί τέτοια
κακόβουλη ενέργεια που το μόνο
που προκάλεσε ήταν αχρείαστη ανα-
στάτωση και πανικό στο κοινό.

Η ΔΗΜΗΤΡΑ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Ορόσημο ο Οκτώβρης για την Τρ. Κύπρου
Άμεσος στόχος η επαναδιαπραγμάτευση στο ΧΑΚ, υπογραμμίζει η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς

<<<<<<<

Η πορεία των εισηγμέ-
νων στο ΧΑΚ εταιρειών, 
συμπεριλαμβανομένων
και των τραπεζών, εξαρ-
τάται από τις αποφάσεις
των διοικήσεών τους.

Στο μικροσκόπιο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς έχουν μπει και δικηγορικά γραφεία. 

–Ελέω της κακής κατάστασης
του χρηματοπιστωτικού μας
συστήματος και της οικονο-
μίας μας, κατά πόσον φθάνουν
κοντά σας αιτήσεις για αδει-
οδοτήσεις εταιρειών; 
–Παρά τη δύσκολη κατάσταση της
οικονομίας, η Κύπρος εξακολουθεί
να συγκεντρώνει κάποια συγκριτι-
κά πλεονεκτήματα που την καθι-
στούν ελκυστικό επενδυτικό προ-
ορισμό. Αυτός είναι και ο λόγος για
τον οποίο βλέπουμε ενδιαφέρον
για δραστηριοποίηση νέων εταιρει-
ών στην αγορά των επενδυτικών
υπηρεσιών, όπως φαίνεται από το

γεγονός ότι συνεχίζουμε να δεχό-
μαστε νέες αιτήσεις. Να σας ανα-
φέρω ότι σήμερα έχουμε 30 αιτή-
σεις προς εξέταση για αδειοδότη-
ση Κυπριακών Εταιρειών Παροχής
Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΕΠΕΥ).
Από τον Ιανουάριο 2013 μέχρι το
τέλος Αυγούστου 2014, έχουμε
εξετάσει και εγκρίνει 18 άδειες
λειτουργίας νέων ΚΕΠΕΥ, με απο-
τέλεσμα σήμερα να δραστηριοποι-
ούνται 170 ΚΕΠΕΥ. 
Λαμβάνουμε επίσης αιτήσεις για
αδειοδότηση νέων εταιρειών και
σε άλλους τομείς της κυπριακής
κεφαλαιαγοράς, όπως για παρά-

δειγμα τον τομέα των συλλογικών
επενδύσεων (ή αμοιβαίων κεφα-
λαίων όπως είναι ευρύτερα γνω-
στά). Έχουν υποβληθεί 12 αιτήσεις
για διαχειριστές Οργανισμών Εναλ-
λακτικών Επενδύσεων, ενώ αναμέ-
νουμε το ενδιαφέρον να αυξηθεί
περαιτέρω. Σήμερα έχουμε εγγε-
γραμμένους 3 κυπριακούς Οργανι-
σμούς Συλλογικών Επενδύσεων σε
Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) και 2 εται-
ρείες διαχείρισης τέτοιων οργανι-
σμών, 36 ΟΣΕΚΑ ξένων συμφερόν-
των και 2 αδειοδοτημένους διαχει-
ριστές Οργανισμών Εναλλακτικών
Επενδύσεων.

Πλησιάζουμε πλέον στην ημερομηνία
της πανευρωπαϊκής εφαρμογής του
νέου θεσμικού πλαισίου της ασφα-
λιστικής βιομηχανίας που απορρέει
από την οδηγία Solvency II.

Στόχος του κειμένου αυτού δεν
είναι να αναλύσει τεχνοκρατικά την
οδηγία του Solvency II και τις αντι-
δράσεις που παρουσιάζονται, αλλά
με απλό και σύντομο τρόπο να απευ-
θυνθεί στον καταναλωτή και να τον
ενημερώσει γι’ αυτά που έρχονται
και για όσα θα ήταν χρήσιμο να γνω-
ρίζει.  Τι είναι το Solvency II; Είναι
στην ουσία η εφαρμογή κοινών κα-
νόνων που καλούνται να ακολου-
θήσουν οι ασφαλιστικές εταιρείες
σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. Οι κα-
νόνες αυτοί ενισχύουν την προστα-
σία του πελάτη και ταυτόχρονα ανα-
βαθμίζουν τις δυνατότητες της ευ-

ρωπαϊκής ασφαλιστικής αγοράς, κα-
θιστώντας την ανταγωνιστικότερη
και πιο ισχυρή και διασφαλίζοντας
την εύρυθμη λειτουργία της αγοράς.
Τόσο οι καταναλωτές όσο και οι δια-
μεσολαβητές θα αισθάνονται πιο
ήσυχοι, γιατί οι ασφαλιστικές εται-
ρείες, μετά την εφαρμογή του Sol-
vency II, θα παρουσιάζουν ενισχυ-
μένη φερεγγυότητα, αυξημένα κε-
φάλαια καθώς και σαφώς βελτιωμέ-
νες και διαφανείς εσωτερικές λει-
τουργίες.

Μέχρι το τέλος του 2015 όλες οι
ασφαλιστικές εταιρείες θα πρέπει
να έχουν συμμορφωθεί πλήρως με
τις απαιτήσεις των νέων κριτηρίων.
Ο πρώτος πυλώνας του Solvency II
αφορά ποσοτικές απαιτήσεις (κε-
φάλαιο φερεγγυότητας, τεχνικές
προβλέψεις, διαχείριση επενδύσεων

κ.λπ.). Ο δεύτερος πυλώνας αφορά
ποιοτικές απαιτήσεις (εταιρική δια-
κυβέρνηση, εποπτεία κ.λπ.), ενώ ο
τρίτος πυλώνας αφορά απαιτήσεις
ενημέρωσης και διαφάνειας.

Με το Solvency IIδιαφοροποιείται
ο τρόπος υπολογισμού των ασφα-
λιστικών τοποθετήσεων και έτσι
διαφοροποιείται και το ύψος των
απαιτούμενων κεφαλαίων. Αυτό δη-
μιουργεί πονοκέφαλο σε πολλές εται-
ρείες. Μία ασφαλιστική εταιρεία, η
οποία για σκοπούς παραδείγματος
χρειάζεται €1.000.000 κεφάλαιο και
διαθέτει €1.500.000 δεν θα πρέπει
να θεωρεί δεδομένο ότι διαθέτει την
απαιτούμενη φερεγγυότητα. Με το
Solvency II αυτό θα εξαρτηθεί από
διάφορους παράγοντες όπως, τη δια-
σπορά των επενδύσεων, το rating
των τραπεζών που συνεργάζεται και

άλλα. Ενδεχομένως το €1.500.000
που όντως διαθέτει σήμερα, για σκο-
πούς SolvencyIIνα μετρούν €750.000
και να παρουσιάζει έλλειμμα αντί
πλεόνασμα. Την 01/01/2016 η ασφα-
λιστική μας αγορά αναμένεται να
έχει πολύ μικρότερο αριθμό ασφα-
λιστικών επιχειρήσεων από ό,τι έχει
σήμερα. Πολλές εταιρείες θα υπο-
χρεωθούν σε συγχώνευση ή και εξα-
γορά. Το αποτέλεσμα θα είναι μι-
κρότερος αριθμός εταιρειών οι οποίες
όμως θα έχουν μεγαλύτερο μέγεθος
και ενισχυμένη αξιοπιστία.

Αυτό δεν σημαίνει πως οι εταιρείες
οι οποίες θα εξαγορασθούν ή θα
συγχωνευθούν δεν είναι σήμερα κα-
λές εταιρείες. Ενδεχομένως να είναι
άριστες εταιρείες, αλλά η εφαρμογή
των απαιτήσεων του Solvency II να
μην αποτελεί συμφέρουσα επένδυση

των μετόχων, είτε σε κεφάλαια είτε
σε ανθρώπινο δυναμικό.

Έχω την έντονη πεποίθηση πως
η διερεύνηση συμμαχιών ή άλλων
λύσεων από πολλές ασφαλιστικές
επιχειρήσεις θα πρέπει ήδη να βρί-
σκεται σε προχωρημένο ή τελικό
στάδιο. Ο χρόνος που έχουμε μπρο-
στά μας είναι πολύ περιορισμένος.

Εύχομαι οι κινήσεις αυτές να γί-
νονται και να είμαι εγώ αυτός που
δεν τις εντόπισε. Σε αντίθετη περί-
πτωση θα δούμε εταιρείες να υπο-
χρεώνονται σε λύσεις ανάγκης της
τελευταίας στιγμής, γεγονός που
δεν θα αποτελεί και την καλύτερη
εξέλιξη. 

Ο κ. Γιάννης Βιολάρης είναι διευθύνων
σύμβουλος της Solutions 4u Insurance
Agents & Consultants Ltd.

Solvency II – Το ασφαλιστικό περιβάλλον αλλάζει
Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΓΙΑΝΝΗ ΒΙΟΛΑΡΗ

<<<<<<<

Την 01/01/2016 η
ασφαλιστική μας αγορά
αναμένεται να έχει πο-
λύ μικρότερο αριθμό
Ασφαλιστικών Επιχει-
ρήσεων από ό,τι έχει
σήμερα. Πολλές εται-
ρείες θα υποχρεωθούν
σε συγχώνευση ή και
εξαγορά. 

Υπάρχει ενδιαφέρον για αδειοδότηση ΚΕΠΕΥ
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Ανάκαμψη εμπορίου και σε παγκόσμιο επίπεδο «βλέπει» η HSBC
Μετά μια περίοδο στασιμότητας εξαι-
τίας της οικονομικής κρίσης, το παγ-
κόσμιο εμπόριο αναμένεται να επα-
νέλθει σε τροχιά ανάκαμψης το 2016,
παρουσιάζοντας νέες ευκαιρίες για
τις επιχειρήσεις που έχουν προετοι-
μαστεί κατάλληλα, σύμφωνα με πρό-
σφατη έκθεση της HSBC, με τίτλο
«HSBC Trade Forecast».

Εξαγωγείς και εισαγωγείς από κλά-
δους με κυκλικότητα, όπως οι εξο-
πλισμοί μεταφορών και η μεταλλουρ-
γία, θα είναι οι πρώτοι που θα επω-
φεληθούν, καθώς ο ρυθμός της ανά-

πτυξης του διασυνοριακού εμπορίου
ανακάμπτει και αναμένεται να αγγίξει
το 8% το 2016 από μόλις 2,5% το
προηγούμενο έτος. Πιο μακροπρό-
θεσμα, σύμφωνα με τις προβλέψεις,
το 2030 το παγκόσμιο εμπορευματικό
εμπόριο θα τριπλασιαστεί, καθώς οι
«έξυπνες» επιχειρήσεις εκμεταλ-
λεύονται την αύξηση της κατανά-
λωσης και τη βελτιωμένη παραγω-
γικότητα στις αναπτυσσόμενες οι-
κονομίες. Μέχρι το 2030 η Κίνα ανα-
μένεται να πενταπλασιάσει τις εξα-
γωγές της καθώς ενισχύει τους εμ-

πορικούς της δεσμούς με τις ανα-
πτυσσόμενες χώρες της Ασίας, τη
Μέση Ανατολή και τη Νότια Αφρική.
Αυτή τη στιγμή, η Κίνα εξάγει 1,4
φορές τα αγαθά της Γερμανίας και
των ΗΠΑ σε αξία και αναμένεται να
διευρύνει αυτή τη διαφορά, εξάγοντας
3 φορές περισσότερο από τις ΗΠΑ
έως το 2030.

Εν τω μεταξύ, εκτιμάται πως η
Ινδία μπορεί να αποτελέσει τον τα-
χύτερα αναπτυσσόμενο εξαγωγέα
παγκοσμίως μεταξύ του 2014 και του
2030, έχοντας τη δυνατότητα να κα-

τακτήσει την πέμπτη θέση στην
παγκόσμια κατάταξη των εξαγωγέων
από τη δέκατη τέταρτη στην οποία
βρίσκεται σήμερα. Τα αγαθά που
βρίσκονται χαμηλά στην αλυσίδα
αξίας, συμπεριλαμβανομένων των
ορυκτών καυσίμων, των υφασμάτων
και των κοσμημάτων, αποτελούν
την πλειονότητα των εξαγωγών της
Ινδίας. Στο μέλλον, η HSBC εκτιμά
ότι κλάδοι που απαιτούν μεγαλύτερη
επένδυση κεφαλαίων και δεξιοτήτων,
όπως ο φαρμακευτικός και η αυτο-
κινητοβιομηχανία, θα αποκτήσουν

σημαντική θέση στο σύνολο των
εξαγωγών. Η έκθεση της HSBC προ-
βλέπει ότι τα Ηνωμένα Αραβικά Εμι-
ράτα (ΗΑΕ) θα αποτελέσουν τον κυ-
ρίαρχο προορισμό για τις εξαγωγές
της Ινδίας έως το 2030. Με τον δι-
ευρυνόμενο ρόλο των ΗΑΕ ως κόμβο
επαν-εξαγωγής, η συγκεκριμένη
τάση συνιστά ένδειξη της μετατό-
πισης της αναζήτησης για ευκαιρίες
εμπορίου προς τα Ανατολικά. Σύμ-
φωνα με τις προβλέψεις της HSBC,
έως το 2030 οι εισαγωγές της Ινδίας
θα πενταπλασιαστούν.
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Ο ρυθμός ανάπτυξης του
διασυνοριακού εμπορίου αναμένεται
να αγγίξει το 8% το 2016, εκτιμά η
HSBC.

Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Θετικός μήνας κρίνεται για το λιανικό
εμπόριο ο φετινός Ιούλιος, σύμφωνα
με τις προκαταρκτικές εκτιμήσεις
της Στατιστικής Υπηρεσίας. 

Συγκεκριμένα, ο Δείκτης Αξίας
Κύκλου Εργασιών του Λιανικού Εμ-
πορίου ανήλθε στις 97,6 μονάδες,
καταγράφοντας άνοδο 8% σε σύγ-
κριση τον Ιούνιο. Παράλληλα, για
την περίοδο Ιανουαρίου – Ιουλίου
εκτιμάται ότι ο Δείκτης σημείωσε
αύξηση 1,8% σε σύγκριση με την

αντίστοιχη περίοδο. Όσον αφορά
στον Δείκτη Όγκου Κύκλου Εργα-
σιών, τον Ιούλιο του 2014 παρουσίασε
αύξηση κατά 10,1% σε σύγκριση με
τον Ιούνιο, ενώ για το πρώτο επτά-
μηνο υπολογίζεται ότι παρουσίασε
άνοδο 3,5% σε σύγκριση με τους
πρώτους επτά μήνες του 2013. Αι-
σιοδοξία δημιουργούν τα στοιχεία
όσον αφορά στο συνολικό λιανικό
εμπόριο, εκτός των καυσίμων αυτο-
κινήτων, καθώς ο μέσος όρος για

την περίοδο Ιανουαρίου – Ιουλίου
σημειώνει αύξηση 4,4% σε σχέση
με το αντίστοιχο περσινό διάστημα.
Σημαντική άνοδο της τάξης του
15,3% καταγράφουν τη συγκεκρι-
μένη περίοδο τα ηλεκτρικά είδη, την
ώρα που ραγδαία είναι η πτώση στην
κατηγορία «άλλο λιανικό εμπόριο»,
η οποία αφορά μη ειδικευμένα κα-
ταστήματα, αγγίζοντας το 32%. Σε
θετικό πρόσημο, με άνοδο 8,6% στον
μέσο όρο του πρώτου επταμήνου
σε σχέση με το περσινό, όσον αφορά
στον Όγκο Κύκλου εργασιών, κι-
νούνται επίσης τα υφάσματα, η έν-
δυση και η υπόδηση, ενώ ελαφρά
υποχώρηση 0,8% καταγράφει η κα-
τηγορία «τρόφιμα, ποτά, καπνός και
άλλο λιανικό εμπόριο σε μη ειδικευ-
μένα καταστήματα». Παρόλο που
δεν υπάρχουν διαθέσιμα στοιχεία
για τον φετινό Αύγουστο, εντούτοις
υπολογίζεται ότι θα διαφανεί ελαφρά
υποχώρηση σε κατηγορίες του λια-
νικού εμπορίου, εξαιτίας της οικο-
νομικής αβεβαιότητας και των πο-
λιτικοκοινωνικών εξελίξεων, οι οποίες
επηρεάζουν σε κάποιο βαθμό τους
καταναλωτές. Από την άλλη, οι εκ-
πτώσεις του Αυγούστου τις οποίες
ανέμενε ο κόσμος για να προβεί σε
αγορές σε λογικές τιμές έπαιξαν ρόλο
στο να υπάρξει κίνηση στην αγορά.
«Μπορεί τα αρνητικά δεδομένα να
επηρεάζουν τον καταναλωτή, εν-
τούτοις φροντίζει να προγραμματίζει
τις αγορές του ειδικά σε εκπτωτικές

περιόδους, οδηγώντας με αυτό τον
τρόπο σε αυξημένες πωλήσεις ιδι-
αίτερα στα είδη ένδυσης και υπό-
δησης», δηλώνει στην «Κ» ο πρόεδρος
του Παγκύπριου Συνδέσμου Λιανικού
Εμπορίου (ΠΑΣΥΛΕ), Βάσος Θεοδό-
του. Ταυτόχρονα, εμπορικά κέντρα
φαίνεται ότι επέλεξαν την καλοκαι-
ρινή περίοδο οι καταναλωτές, αν
υπολογιστεί ότι το mall της Λεμεσού
παρουσίασε αύξηση 26% στους επι-
σκέπτες σε σύγκριση με την αντί-
στοιχη περσινή περίοδο, ενώ ο τζίρος
των καταστημάτωνκατέγραψε άνοδο
13%, την ώρα που η επισκεψιμότητα,
όπως και ο τζίρος, στο The Mall of
Cyprus την περίοδο Ιανουαρίου -
Αυγούστου αυξήθηκε κατά 6% σε
σχέση με την αντίστοιχη περίοδο
του 2013.Συν τοις άλλοις, οι εργασίες
των υπεραγορών τους καλοκαιρινούς
μήνες του 2014 αυξήθηκαν κατά
10% σε σχέση με το τρίμηνο του
περσινού καλοκαιριού.Σύμφωνα με
τον κ. Θεοδότου, «η ώθηση που έχει
δοθεί στην αγορά οφείλεται κυρίως
στην επέκταση του ωραρίου των κα-
ταστημάτων, το οποίο έχει συμβάλει
στην εργοδότηση 6.700 ατόμων πλή-
ρους ή μερικής απασχόλησης», εκ-
φράζοντας την ελπίδα ότι αν υπάρξει
συνέχιση ή βελτίωση στο θέμα της
ρύθμισης του ωραρίου, οι αυξητικές
τάσεις θα συνεχιστούν στο λιανικό
εμπόριο, που ενδεχομένως να είναι
ομόνος τομέας που παρουσιάζει θε-
τικό πρόσημο.

<<<<<<<

Εμπορικά κέντρα και
υπεραγορές φαίνεται 
ότι επέλεξαν την καλο-
καιρινή περίοδο οι 
καταναλωτές.

Σταθερότητα και προοπτικές για
περαιτέρω ανάπτυξη διαβλέπει η
PwC Κύπρου η οποία κατάφερε να
διατηρήσει τα έσοδα της στα ίδια
επίπεδα με πέρσι τα οποία ανέρ-
χονται στα €77,3 εκ. όπως ανακοί-
νωσε την Παρασκευή ο Διευθύ-
νοντας Σύμβουλος του Οργανισμού
Ευγένιος Ευγενίου κατά τη διάρκεια
της παρουσίασης των αποτελεσμά-
των για το έτος 2014. 

Η παρουσίαση των αποτελεσμά-
των, έγινε στην παρουσία του
Υπουργού Οικονομικών Χάρη Γε-
ωργιάδη και του Υπουργού Εμπο-
ρίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού
Γιώργου Λακκοτρύπη κατά τη διάρ-
κεια της ετήσιας συνάντησης της
PwC Κύπρου. 

Σύμφωνα με το Διευθύνοντα Σύμ-
βουλο του οργανισμού, κ. Ευγένιο
Ευγενίου, εν μέσω της δύσκολης
οικονομικής περιόδου που διανύει
η οικονομία της Κύπρου, η PwC
κατόρθωσε να διατηρήσει τα κα-
θαρά της έσοδα στα ίδια επίπεδα
με πέρυσι στα €77,3 εκ., ενισχύον-
τας με τον τρόπο αυτό τη σταθε-
ρότητα και τις προοπτικές περαι-
τέρω ανάπτυξής της.  

Ο κ. Ευγενίου εξέφρασε την πε-
ποίθηση ότι τα φετινά οικονομικά
αποτελέσματα της PwC Κύπρου
οφείλονται στην εμπιστοσύνη που
οι πελάτες επιδεικνύουν στο ευρύ
φάσμα ποιοτικών υπηρεσιών που
προσφέρει, καθώς και στον επαγ-
γελματισμό και την αφοσίωση που
χαρακτηρίζουν το προσωπικό του
οργανισμού.  Δήλωσε επίσης ότι ο
οργανισμός συνεχίζει να επενδύει
στην πρόσληψη και εκπαίδευση
ταλαντούχου προσωπικού, αναφέ-
ροντας ότι κατά τη διάρκεια του
οικονομικού έτους 2014, η PwC
προσέλαβε περισσότερα από 100
νέα μέλη, συμπεριλαμβανομένων
των 41 αποφοίτων πανεπιστημίων
που εντάχθηκαν στα επαγγελμα-

τικά εκπαιδευτικά προγράμματα
του οργανισμού.

Κατά τη διάρκεια της ετήσιας
συνάντησης, στην οποία παρευ-
ρέθηκαν 17 ηγετικά στελέχη από
το διεθνές δίκτυο της PwC, έγινε
σύντομη αναδρομή στα πιο ση-
μαντικά γεγονότα του οικονομικού
έτους που πέρασε, αλλά και στις
προοπτικές για το άμεσο και μα-
κροπρόθεσμο μέλλον. 

Παράλληλα, συζητήθηκαν οι εξε-
λίξεις στους διάφορους τομείς δρα-

στηριότητας του οργανισμού και
στην ευρύτερη οικονομία της Κύ-
πρου και της Ευρώπης. 

Υποσχόμενες προοπτικές
Η κυπριακή οικονομία βρίσκεται

στο στάδιο της διόρθωσης και εί-
μαστε αποφασισμένοι να συνεχί-
σουμε και να ολοκληρώσουμε αυτή
την προσπάθεια, ανέφερε σε δη-
λώσεις του ο Υπουργός Οικονομι-
κών Χάρης Γεωργιάδης. Τόνισε
ακόμα ότι οι προοπτικές για την

κυπριακή οικονομία είναι πολύ
υποσχόμενες, «με την προϋπόθεση
ότι θα παραμείνουμε προσηλωμένοι
και συνεπείς στην προσπάθεια που
έχουμε ξεκινήσει», διευκρίνισε. 

Όπως επεσήμανε ο Υπουργός
Οικονομικών πρόκειται για μια
προσπάθεια μεταρρύθμισης και
εξυγίανσης της οικονομίας μας,
στην οποία ο ιδιωτικός τομέας, ο
τομέας των υπηρεσιών, καθώς και
άλλοι τομείς έχουν καθοριστικό
ρόλο να διαδραματίσουν. 

Σε δικές του δηλώσεις, ο Υπουρ-
γός Εμπορίου παρουσιάζοντας το
όραμα της Κυβέρνησης στον τομέα
της ενέργειας σημείωσε ότι στόχος
είναι η θεμελίωση της χώρας ως
ενεργειακό κέντρο στην Ανατολική
Μεσόγειο και η συμβολή της στην
προώθηση θετικών οικονομικών
και γεωπολιτικών εξελίξεων στην
περιοχή.

Αναφερόμενος στη συνάντηση
με την PwC Κύπρου, είπε ότι είχε
την ευκαιρία να ενημερώσει για
τις ενεργειακές εξελίξεις στο νησί
μας, τις προοπτικές που προσφέρει
ο τομέας των υδρογονανθράκων
και τους σχεδιασμούς μας για τις
επόμενες ερευνητικές δραστηριό-
τητες. Ο Υπουργός Εμπορίου απάν-
τησε σε ερωτήσεις που σχετίζονται
με το φυσικό αέριο και τους τρό-
πους αξιοποίησης του όπως τους
εξετάζει η Κύπρος για να προχω-
ρήσει σε εκμετάλλευση του φυσι-
κού της πλούτου. 

Η διείσδυση της Nova ξεπέρασε
τις 500 χιλιάδες συνδρομητές.
Η επίδοση αυτή αποτελεί νέο
ιστορικό υψηλό, αντιστοιχεί σε
20% των νοικοκυριών και, σύμ-

φωνα με τη διοίκηση της For-
thnet, είναι αποτέλεσμα της δυ-
ναμικής και της αποδοχής που
παρουσιάζει η υπηρεσία Nova
3Play. Ο ρυθμός διείσδυσης της
Nova, σύμφωνα με την εταιρεία,
αγγίζει τις 110 χιλιάδες νέους
συνδρομητές τον χρόνο, ενώ
δείχνει ότι υπάρχουν σημαντικά
περιθώρια ανάπτυξης της αγο-

ράς. Σύμφωνα με τη Forthnet,
η Nova πρώτη καθιέρωσε τις
πολυκάμερες αθλητικές μετα-
δόσεις, με αποτέλεσμα οι συν-
δρομητές της να απολαμβάνουν,
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο,
τα μεγαλύτερα αθλητικά γεγο-
νότα. Επίσης το 2010, η Nova
έκανε την πρώτη μετάδοση τη-
λεοπτικού περιεχομένου υψηλής
ευκρίνειας (High Definition)
στην Ελλάδα, ενώ ένα χρόνο με-
τά, το 2011, έκανε την πρώτη
παραγωγή και μετάδοση 3D πε-
ριεχομένου στη χώρα. Σήμερα,
προσφέρεται η υπηρεσία Nova
Go. Με την υπηρεσία, οι συν-
δρομητές των αθλητικών κανα-
λιών Novasports και των κινη-
ματογραφικών καναλιών Nova-
cinema, έχουν στη διάθεσή τους
live TV αλλά και on demand, για
να επιλέξουν το πρόγραμμα που
θέλουν να παρακολουθήσουν,
τη στιγμή που το θέλουν όπου
κι αν βρίσκονται.

H Nova ξεπέρασε το μισό
εκατομμύριο συνδρομητές

<<<<<<<

Η επίδοση αυτή 
αποτελεί νέο ιστορι-
κό υψηλό, αντιστοι-
χεί σε 20% των νοι-
κοκυριών. 

Σταθερότητα και ανάπτυξη για την PwC Κύπρου
<<<<<<<

Στα €77,3 εκ. ανέρχονται
τα καθαρά έσοδα του
Οργανισμού, εν μέσω
της δύσκολης οικονομι-
κής περιόδου που δια-
νύει η Κύπρος

Καθοριστικός ο ρόλος του ιδιωτικού τομέα στη μεταρρύθμιση της
οικονομίας, λέει ο Υπουργός Οικονομικών

Ανοδική πορεία του εμπορίου για έξι μήνες
Αντεξε στις πιέσεις και τα αρνητικά δεδομένα και τα πρόσφατα στοιχεία δημιουργούν αισιοδοξία 

«Μπορεί τα αρνητικά δεδομένα να επηρεάζουν τον καταναλωτή, εντούτοις φροντίζει να προγραμματίζει τις αγορές
του ειδικά σε εκπτωτικές περιόδους, οδηγώντας με αυτό τον τρόπο σε αυξημένες πωλήσεις ιδιαίτερα στα είδη
ένδυσης και υπόδησης», δηλώνει στην «Κ» ο πρόεδρος του ΠΑΣΥΛΕ.
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Take part in a lively and fruitful discussion on:

www.hazliseconomist.com

www.economistinsights.com

Hazlis & Rivas Exclusive representative of the Economist Events for Greece, Cyprus and Malta

Tel.: (30) 210 94 08 750       email: info@hazliseconomist.com

Hazlis & Rivas -The Economist Events 2014/Greece, Cyprus, Malta and EU-Balkan series 
Hazlis & Rivas advertising

Logistics supplier: IT sponsor:Supported by:

Silver sponsor:Gold sponsors:Platinum sponsor:

Contributor: Communication sponsor:Sponsor: Airline carrier:

10TH CYPRUS SUMMIT

John Peet
Europe Editor
The Economist

Nicos Anastasiades
President
Republic of Cyprus

Harris Georgiades
Minister of Finance
Cyprus

Maarten Verwey
Deputy Director-General
for Economic
and Financial Affairs
European Commission

John Koenig
Ambassador of the United
States of America to 
the Republic of Cyprus

RESTORING CONFIDENCE IN EUROPE
REINVENTING CYPRUS

Chrystalla Georghadji
Governor
Central Bank of Cyprus

Harper Reed
Chief Technology Officer
Obama for America 2012
Crowd-sourcing and
social media pioneer

Shelly Porges
Co-Chair 
Ready for Hillary 2016
Former CMO
Bank of America

Averof Neofytou
President
The Democratic Rally 
Party (DISY)

Andros Kyprianou
General Secretary 
of the Central Committee
Progressive Party
of the Working People
(AKEL)

Klaus Regling
Managing Director
European Stability 
Mechanism
(ESM)

Benoît Coeuré
Member 
of the Executive Board
European Central Bank

What is The Economist’s forecast on Europe after the elections?
What are the ways to reinvent Cyprus?
What are the current developments in the euro area?
How is confidence in Cyprus going to be restored?
What are the significant developments in Europe’s financial and business environment?
A political and geostrategic overview of the southeast European and eastern Mediterranean region
Has there been any progress on the Cyprus issue during the past year?
What are the new trends and challenges on digital and IT in the business workplace?
What are the investment opportunities to reignite the Cypriot economy?
Redesigning the energy map of the eastern Mediterranean: What are the new projects and developments?

Top-flight speakers from Europe and the USA - including the Troika - will gather in Nicosia for a high-level debate:

Nicholas Burns
Fmr US Under Secretary 
of State for Political Affairs,
Professor of the Practice
of Diplomacy 
and International Politics
Harvard Kennedy School 

In association with:

Mark Lewis
Mission Chief for Cyprus
International
Monetary Fund (IMF)
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EP
A

Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΔΑΜΟΥΛΙΑΝΟΥ 

Με «επισκευή του αεροπλάνου εν ώρα
πτήσης» παρομοιάζεται η σημερινή
αντιμετώπιση προβλημάτων διαχεί-
ρισης του ανθρώπινου δυναμικού,
εξαιτίας της κρίσης που διέρχεται η
Ελλάδα και της επακόλουθης έλλειψης
και απουσίας βέλτιστων πρακτικών.
Την επιτυχή αυτή παρομοίωση κάνει
σε άρθρο του με θέμα «Επαγγελματική
Εκπαίδευση: σε ποιες ικανότητες επι-
λέγουν να εκπαιδεύονται τα στελέχη
στην κρίση» ο κ. Γιώργος Μπάκος,

διευθυντής Εκπαίδευσης, Υπηρεσίες
Ανθρωπίνου Δυναμικού της ελληνικής
εταιρείας ορκωτών λογιστών KPMG
Α.Ε. με το οποίο και παρουσιάζει τις
συνθήκες που έχει διαμορφώσει στον
τομέα αυτόν η πρόσφατη οικονομική
κρίση.

Πρόσκαιρα αποτελέσματα
«Οι περισσότερες εταιρείες προ-

σπάθησαν να αντιμετωπίσουν την
κρίση μειώνοντας τα κόστη που είναι
συνδεδεμένα με το ανθρώπινο δυνα-
μικό. Κατά συνέπεια και με την εκ-
παίδευση και την ανάπτυξή του. Ηδη
έχει αποδειχθεί ότι αυτή η πρακτική
μπορεί να έχει πρόσκαιρα και μεσο-
πρόθεσμα αποτελέσματα, όμως μα-
κροπρόθεσμα η έλλειψη ανάπτυξης

δεξιοτήτων οδηγεί σε μειωμένη απο-
τελεσματικότατα και στοχεύει, κατά
συνέπεια, σε περαιτέρω ύφεση και
ενίσχυση της κρίσης».

Αναφέρεται μάλιστα σε πρόσφατη
έκθεση του Διεθνούς Οργανισμού
Εργασίας, η οποία σαφώς αναφέρει
ότι η ανάπτυξη και η ενδυνάμωση
των ικανοτήτων και των δεξιοτήτων
ενεργοποιεί τη διαδικασία που πα-
ράγει βελτίωση παραγωγικότητας,
περισσότερα κέρδη, καλύτερες απο-
δοχές, περισσότερες θέσεις εργασίας
και βελτίωση των κοινωνικών και οι-
κονομικών συνθηκών. Η κρίση, ωστό-
σο, διαμόρφωσε νέες απαιτήσεις για
την επαγγελματική εκπαίδευση, η
οποία βασίζεται σε ορισμένες απα-
ράβατες παραδοχές. Η πρώτη αφορά
την ηγεσία και την καθοδήγηση. Συγ-
κεκριμένα, τα απαραίτητα συστατικά
του παραδοσιακού μοντέλου των δι-
οικητικών και στρατηγικών ηγετικών
ικανοτήτων ήταν οι ικανότητες δη-
μιουργικής λήψης αποφάσεων και
του τρόπου επίλυσης των προβλη-
μάτων. Ηταν επίσης η ισχυρή δια-
προσωπική επικοινωνία, η εστίαση
στα αποτελέσματα και η αποδοτική
επιχειρηματική σκέψη.

Ο ηγέτης
Και μπορεί, όντως, η θεώρηση αυτή

να ήταν ικανή να φέρει το επιθυμητό
αποτέλεσμα τα προηγούμενα χρόνια,
ωστόσο στις σημερινές συνθήκες
απαιτούνται περαιτέρω δεξιότητες
και ικανότητες. Σήμερα, ο ηγέτης
πρέπει καταρχήν να έχει δεξιότητες
με τις οποίες να εναρμονίζει αποτε-
λεσματικά τις ομάδες. Δηλαδή να μην
είναι απλώς «ένα συνονθύλευμα ικα-
νοτήτων». Επίσης, θα πρέπει να μπο-
ρεί να καθοδηγεί τα στελέχη της εται-
ρείας στους νέους ρόλους και στις
νέες δεξιότητες που η κρίση έχει δια-
μορφώσει. Κάτι που θα το επιτύχει

μέσα από τη σωστή πληροφόρηση
και την ανατροφοδότηση. Θα πρέπει
επίσης να έχει τις ικανότητες, ώστε
να εφαρμόζει τις στρατηγικές για τη
διαχείριση της κρίσης και των αλλα-
γών.

Αλλά και η παραδοσιακή πρακτική
για την αξιολόγηση της απόδοσης
δεν είναι σήμερα αρκετή προκειμένου
να αντιμετωπιστούν καταστάσεις
που είναι πρωτόγνωρες. Επισημαί-
νεται ότι πρέπει βέβαια να υπάρχουν
τα συστήματα scorecard για τους ποι-
οτικούς και τους ποσοτικούς στόχους,
όμως δεν επαρκούν για την επίτευξη
και την παρακολούθηση των στόχων.
«Οι σημερινές τάσεις της αγοράς προ-
ϋποθέτουν τη χρήση της τεχνολογίας
μέσω συστημάτων μέτρησης και ανά-

λυσης των ικανοτήτων, των δεξιοτή-
των και των συμπεριφορών», επιση-
μαίνεται. Επιπλέον, υπάρχει η δυνα-
τότητα προσομοίωσης των απαιτή-
σεων των ρόλων που πρέπει να δια-
δραματίζουν τα στελέχη, μέσα από
τα εξειδικευμένα πρότυπα και τα κέν-
τρα αξιολόγησης που αναδεικνύουν
ποιες είναι οι δεξιότητες και οι συμ-
περιφορές εκείνες που πρέπει να ανα-
πτύξουν είτε να ενδυναμώσουν τα
στελέχη.

Επιτακτική ανάγκη
Αλλη επιτακτική ανάγκη που έχει

αναδυθεί είναι να υπάρχει και η δυ-
νατότητα για τη μετατροπή της ευ-
καιρίας και η προσαρμογή στα νέα
δεδομένα και στις πραγματικές ανάγ-
κες. Τέλος, νέες απαιτήσεις σε δεξιό-
τητες και γνωστικό αντικείμενο για
τα στελέχη έχουν σηματοδοτήσει και
οι αλλαγές στα τεχνολογικά και στα
κοινωνικά δεδομένα (χρήση τεχνο-
λογίας, cloud computing, social media,
metrics & analytics της καταναλωτι-
κής συμπεριφοράς). Επί τη βάσει όλων
αυτών των αλλαγών, τόσο οι εταιρείες
όσο και τα ίδια τα στελέχη επιλέγουν
να εκπαιδευτούν σε ανάλογα προ-
γράμματα που έχουν διαμορφωθεί,
όπως και με διαδραστικά εργαστήρια
γνώσης, με τα οποία μπορούν να ενι-
σχύσουν τις δεξιότητές τους στην
πράξη.

Μεταξύ των προγραμμάτων που
λειτουργούν είναι και η καθοδήγηση
των εργαζομένων για την εναρμόνιση
της ομάδας σε ένα συνεχώς μεταβαλ-
λόμενο περιβάλλον, για τη διαμόρ-
φωση του εργασιακού περιβάλλοντος,
για την αξιολόγηση και την ανάπτυξη
δεξιοτήτων, την εξυπηρέτηση πελα-
τών, τη χρήση νέων τεχνολογιών και
κοινωνικών δικτύων, την ενίσχυση
της καινοτομίας και της δημιουργικής
σκέψης.

Η κρίση θέλει δεξιότητες...
Διαμορφώνονται νέες απαιτήσεις για την επαγγελματική εκπαίδευση, 
η οποία βασίζεται σε ορισμένες απαράβατες παραδοχές Καθοριστικό ρόλο στη στελέχωση επιχειρήσεων αλλά

και στην εύρεση εργασίας διαδραματίζει πλέον, η «ψη-
φιακή φήμη». Επτά στους 10 εργοδότες χρησιμοποιούν
κυρίως το LinkedIn και το Facebook για την επιλογή αν-
θρώπινου δυναμικού, ενώ 5 στους 10 υποψήφιους ανα-
ζητούν εργασία μέσω αυτών.

Τον ολοένα και καθοριστικότερο ρόλο των μέσων κοι-
νωνικής δικτύωσης στην αναζήτηση εργασίας και στην
επιλογή ανθρώπινου δυναμικού καταγράφει μελέτη της
Adecco σε συνεργασία με το Catholic University of Milan
της Ιταλίας.

Περισσότεροι από 17.000 υποψήφιοι και πάνω από
1.500 εργοδότες από 24 χώρες συμμετείχαν στην έρευνα,
σύμφωνα με την οποία το 53% των διαδικασιών αναζήτησης

και πρόσληψης εργαζο-
μένων, το 2013 πραγ-
ματοποιήθηκε με τη
χρήση ή και την αξιο-
ποίηση του Διαδικτύου.
Το ποσοστό για το 2014
αναμένεται να ανέλθει
στο 61%. Επτά στους 10
εργοδότες δήλωσε ότι
χρησιμοποιούν τα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης
στη διαδικασία επιλογής
ανθρώπινου δυναμικού
και 5 στους 10 υποψη-

φίους απάντησαν πως τα χρησιμοποιούν στην αναζήτηση
εργασίας. Στην Ελλάδα το ποσοστό των υποψηφίων που
αναζητούν εργασία μέσω των μέσων κοινωνικής δικτύωσης
ανέρχεται στο 65%. Επιπλέον, το 34% των υποψηφίων
στην Ελλάδα δηλώνει πως τουλάχιστον μια φορά κάποιος
εργοδότης τούς προσέγγισε μέσω ενός από τα κανάλια
κοινωνικής δικτύωσης και το 6% αυτών έλαβε μάλιστα
και προσφορά εργασίας. Τα αντίστοιχα ποσοστά της παγ-
κόσμιας μελέτης είναι 30% και 9%.

Η μελέτη επιβεβαιώνει επίσης ότι η φήμη των υπο-
ψηφίων στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης παίζει σημαντικό
ρόλο και οι εργοδότες χρησιμοποιούν σε μεγάλο βαθμό
τα κοινωνικά δίκτυα για να την αξιολογήσουν. Για τον
σκοπό αυτό, η χρήση του LinkedIn σε παγκόσμιο επίπεδο
αλλά και στην Ελλάδα παραμένει κυρίαρχη (68% σε παγ-
κόσμιο επίπεδο, 48% στην Ελλάδα), αλλά και το Facebook
είναι επίσης σημαντικό (52% σε παγκόσμιο επίπεδο,
25% στην Ελλάδα).

Περίπου 1 στους 3 εργοδότες παραδέχεται ότι έχει
απορρίψει έναν πιθανό υποψήφιο εξαιτίας του περιε-
χόμενου ή των εικόνων που δημοσιεύτηκαν στο προφίλ
του.

Τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης εργαλείο για
αναζήτηση εργασίας

<<<<<<<

Επτά στους 10 εργο-
δότες δήλωσε ότι
χρησιμοποιούν τα μέ-
σα κοινωνικής δι-
κτύωσης στη διαδικα-
σία επιλογής ανθρώ-
πινου δυναμικού.Σήμερα, ο ηγέτης πρέπει καταρχήν να

έχει δεξιότητες με τις οποίες να
εναρμονίζει αποτελεσματικά τις
ομάδες. Δηλαδή να μην είναι απλώς
«ένα συνονθύλευμα ικανοτήτων».

<<<<<<<

Νέες απαιτήσεις σε 
δεξιότητες και γνωστικό
αντικείμενο για τα
στελέχη έχουν σηματο-
δοτήσει και οι αλλαγές 
στα τεχνολογικά και στα
κοινωνικά δεδομένα.
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REUTERS, BLOOMBERG

Τον Σεπτέμβριο του 2015 το πασίγνωστο
και εμβληματικό μετρό της βρετανικής
πρωτεύουσας θα αρχίσει να λειτουργεί όλο
το 24ωρο κατά τη διάρκεια του Σαββατο-
κύριακου. Αν και το Λονδίνο δεν έχει τη
φήμη της Νέας Υόρκης ή της Αθήνας και
της Βαρκελώνης, ως μιας πόλης που δεν
κοιμάται, ωστόσο η νέα ρύθμιση στις μα-
ζικές μετακινήσεις θα δώσει νέα ώθηση

στην εργασία και την ψυχαγωγία. Ο υπό-
γειος σιδηρόδρομος –αποκαλούμενος και
«Τube»– ξεκίνησε τις πρώτες πρωινές δια-
δρομές του στις 12 Σεπτεμβρίου του
2015,συμπίπτοντας με την έναρξη του
Παγκόσμιου Κυπέλλου Ράγκμπι. Η διορ-
γάνωση φιλοξενείται στο Λονδίνο την πε-
ρίοδο από 18 Σεπτεμβρίου έως 31 Οκτω-
βρίου. Αυτό μεταφράζεται σε μια βελτιωμένη

υπηρεσία προς τους 400.000 φιλάθλους
και επισκέπτες, οι οποίοι αναμένεται να
πλημμυρίσουν την πόλη λόγω των αγώνων. 

Πέραν του μετρό θα παράσχονται και
επιπλέον επιλογές για τη μετακίνησή τους.
Πάντως, η νέα ρύθμιση θα ενισχύσει τις
θέσεις εργασίας στον φορέα κατά 2.000
πέραν των ήδη 28.000 που έχει, ενώ η οι-
κονομία θα ενισχυθεί κατά 360 εκατ. στερ-
λίνες (460 εκατ. ευρώ). Η επέκταση του
ωραρίου του λονδρέζικου μετρό έτυχε πολύ
θετικής υποδοχής από τους επιχειρηματίες
στον χώρο της εστίασης και της ψυχαγω-
γίας, όπως οι ιδιοκτήτες παμπ, εστιατορίων
και κλαμπ, ενώ η αντίδραση των συνδικα-
λιστών ήταν πιο συγκρατημένη. Αλλωστε,
ήταν οι επιχειρηματίες εκείνοι οι οποίοι
είχαν οργανωμένα πιέσει τον δήμαρχο του
Λονδίνου να επεκτείνει το ωράριο λειτουρ-

γίας του υπογείου σιδηροδρόμου, προκει-
μένου να συμβαδίσει και με τις άλλες ευ-
ρωπαϊκές πρωτεύουσες.

Συρμοί
Κάθε ώρα θα κινούνται έξι συρμοί διαμέσου

των γραμμών του Τζουμπιλί, της Βικτόρια,
του Πικαντίλι, καθώς και του Βόρειου και
Κεντρικού Λονδίνου. Οπως επισήμανε στους
Financial Times η Ρεμπέκα Κέιν, γενική δι-
ευθύντρια του TheO2, του μεγαλύτερου συ-
ναυλιακού χώρου του Λονδίνου, «η 24ωρη
λειτουργία του μετρό κατά τη διάρκεια του
Σαββατοκύριακου θα είναι μια επαναστατική
κίνηση για τη λονδρέζικη νύχτα και την οι-
κονομία της». Από τη δική τους πλευρά, οι
εκπρόσωποι των εργαζομένων στον υπόγειο
σιδηρόδρομο δεν έχουν ενθουσιαστεί από
τις εξελίξεις. «Το μόνο που συμβαίνει είναι

ότι η εφαρμογή της ρύθμισης προχωρεί σχε-
δόν αυθαίρετα, χωρίς να έχει προηγηθεί η
αναγκαία αξιολόγηση κινδύνων ή να έχει
υπάρξει συμφωνία σε βασικά θέματα», πα-
ρατηρεί ο Μικ Κας, γενικός γραμματέας
της συνομοσπονδίας συνδικάτων στους
σιδηροδρόμους, στη ναυτιλία και στις με-
ταφορές. Επιπλέον, ο ίδιος επισημαίνει πως
η επέκταση του ωραρίου χρησιμοποιείται
από την εταιρεία του μετρό για να αποπρο-
σανατολίσει τον κόσμο από το ευρύτερο
πρόγραμμα μείωσης προσωπικού, που σχε-
διάζει. «Κατ’ αρχάς, η συνομοσπονδία δεν
τάσσεται κατά των νυχτερινών διαδρομών
του μετρό, υπό την προϋπόθεση ότι όσοι
απασχολούνται στα εν λόγω δρομολόγια
αμείβονται κανονικά και ότι πληρούνται
οι όροι ασφάλειας συνολικά. Xρειαζόμαστε
περισσότερο προσωπικό, όταν στις 3 το
πρωί θα πλημμυρίζουν οι κεντρικοί σταθμοί
του μετρό με χιλιάδες ανθρώπους από τις
παμπ και τα κλαμπ», συμπλήρωσε, μιλώντας
στον Guardian ο κ. Κας.

Σημειωτέον πως ο –αμφιλεγόμενος και
εκκεντρικός– δήμαρχος του Λονδίνου, Μπό-
ρις Τζόνσον, έχει προτείνει για τα Μέσα
Μαζικής Μεταφοράς της πόλης και την ει-
σαγωγή συρμών χωρίς οδηγούς. Ειδικά,
πάντως, η 24ωρη λειτουργία του υπογείου
θεωρείται κίνηση προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. «Πρόκειται για ένα ακόμη βήμα προς
τoν εκσυγχρονισμό του Λονδίνoυ, ο οποίος
προχωρεί γρήγορα από τη δεκαετία του
1960 και μετά», υπογράμμισε ο Τόνι Τράβερς,
ειδικός επί θεμάτων της βρετανικής πρω-
τεύουσας στο LondonSchoolofEconomics.
«Οι τουρίστες και οι επισκέπτες το περιμέ-
νουν, ενώ και όσοι εργάζονται σε νυχτερινές
εργασίες το χρειάζονται».

Non stop τα Σαββατοκύριακα 
το μετρό του Λονδίνου 
Η νέα ρύθμιση αναμένεται να δώσει ώθηση στην εργασία και την ψυχαγωγία

<<<<<<<

Η επέκταση του ωραρίου του
λονδρέζικου μετρό έτυχε
πολύ θετικής υποδοχής από
τους επιχειρηματίες στον
χώρο της εστίασης και της
ψυχαγωγίας, όπως οι ιδιο-
κτήτες παμπ, εστιατορίων
και κλαμπ, ενώ η αντίδραση
των συνδικαλιστών ήταν πιο
συγκρατημένη.

Δανεισμός-ρεκόρ
219 δισ. δολ. το
2014 από διεθνείς
οργανισμούς
Συνολικό χρέος ύψους 219 δισ. δολα-
ρίων έχουν εκδώσει στη διάρκεια του
τρέχοντος έτους οι μεγάλοι υπερεθνι-
κοί χρηματοπιστωτικοί οργανισμοί,
η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
(ΕΤΕπ), η Παγκόσμια Τράπεζα και η
Δι-Αμερικανική Αναπτυξιακή Τράπεζα.
Σύμφωνα με στοιχεία της εταιρείας
ερευνών Dealogic, είναι το μεγαλύτερο
ποσό που έχει αντληθεί ποτέ στη διάρ-
κεια ενός έτους και σχετικό ρεπορτάζ
των Financial Times αποδίδει το ύψος

του στις επι-
πτώσεις της
παγκόσμιας
χρηματοπι-
στωτικής κρί-
σης.

Όπως το-
νίζουν οι FT,
ένα σημαντι-
κό τμήμα
των κεφαλαί-
ων που άντ-
λησαν οι υπε-
ρεθνικοί χρη-
ματοπιστωτι-
κοί οργανι-
σμοί είναι δα-
νεισμός των
μηχανισμών

στήριξης που θεσπίστηκαν για να
στηρίξουν τις υπερχρεωμένες χώρες
της Ευρωζώνης. Τραπεζικές πηγές
αναφέρουν, όμως, πως οι διεθνείς ανα-
πτυξιακές τράπεζες εκμεταλλεύονται
την υψηλή ζήτηση για ομόλογα υψη-
λής ποιότητας και δανείζονται τερά-
στια ποσά με χαμηλό κόστος. Οι υπε-
ρεθνικοί χρηματοπιστωτικοί οργανι-
σμοί συνήθως έχουν την ανώτερη
βαθμολογία πιστοληπτικής αξιολόγη-
σης των τριών Α, καθώς έχουν την
εγγύηση πολλών κυβερνήσεων, ενώ
τα ομόλογα που εκδίδουν έχουν με-
γάλη ζήτηση από κεντρικές και εμ-
πορικές τράπεζες που αγοράζουν χρέος
με εξαιρετικά αυστηρά κριτήρια.

Ο Ευρωπαϊκός Μηχανισμός Χρη-
ματοπιστωτικής Σταθερότητας (EFSF)
σημείωσε το δικό του ρεκόρ στις αρχές
του έτους εκδίδοντας ομόλογα αξίας
8 δισ. ευρώ σε δημοπρασία που υπερ-
καλύφθηκε, με τις προσφορές να φθά-
νουν τα 12 δισ. ευρώ. Η Αφρικανική
Αναπτυξιακή Τράπεζα άντλησε 3,7
δισ. δολάρια φέτος – το μεγαλύτερο
ποσό που έχει αντλήσει τα τελευταία
πέντε χρόνια.

Οπως τονίζει η RBC Capital Markets,
τα επιτόκια που καταβάλλουν για τον
δανεισμό τους οργανισμοί όπως η
ΕΤΕπ έχουν μειωθεί εν μέρει επειδή
οι επενδυτές έχουν στραφεί σε αυτά
μετά την υποχώρηση των ομολόγων
που έχουν εκδώσει οι αμερικανικοί
ημικρατικοί κολοσσοί στεγαστικής
πίστης, Fannie Mae και Freddie Mac.
Σύμφωνα, πάντως, με τις εκτιμήσεις
των οικονομικών αναλυτών, η αγορά
χρέους που έχει εκδοθεί από υπερε-
θνικούς οργανισμούς θα περιοριστεί
καθώς αρχίζουν σιγά σιγά να ανορ-
θώνονται οικονομικά οι χώρες που
έχουν κληθεί να στηρίξουν οι οργα-
νισμοί αυτοί. 

Οπως, όμως, επισημαίνει ο Κερ Φιν-
λάισον στέλεχος της RBC Capital Mar-
kets, «παραμένει ένα τείχος ρευστό-
τητας από επενδυτές που ψάχνουν
ομόλογα ποιότητας».

<<<<<<<

Η Αφρικανική
Αναπτυξιακή
Τράπεζα άντ-
λησε 3,7 δισ.
δολάρια φέτος
– το μεγαλύτε-
ρο ποσό που
έχει αντλήσει
τα τελευταία
πέντε χρόνια.

Η ρωσική οικονομία κινδυνεύει να πα-
γιδευτεί σε κατάσταση στασιμότητας
μέσα στην επόμενη διετία λόγω των
επιπτώσεων από την ουκρανική κρίση,
την έλλειψη διαρθρωτικών μεταρρυθ-
μίσεων και μια αβέβαιη οικονομική πο-
λιτική, προειδοποιεί η Παγκόσμια Τρά-
πεζα στην εξαμηνιαία έκθεση για την
αναπτυξιακή προοπτική της χώρας.
Συν τοις άλλοις, οι οικονομικές επιπτώ-
σεις των χειρισμών της Μόσχας από
την προσάρτηση της Κριμαίας και
έπειτα αναμένεται να επιδεινώσουν
περαιτέρω και τις συνθήκες φτώχειας
στη Ρωσία, ενώ η επιχειρηματικότητα
θα υποβαθμιστεί από την περιορισμένη
πρόσβαση εταιρειών και τραπεζών από
τις αγορές. Οι οικονομολόγοι του διε-
θνούς οργανισμού χαρακτήρισαν ρι-
ψοκίνδυνη την απόφαση της Μόσχας
να αξιοποιήσει κεφάλαια από τα κρατικά
πετρελαϊκά ταμεία για τη χρηματοδό-
τηση του προϋπολογισμού.

Η Παγκόσμια Τράπεζα προχώρησε
σε μια προς τα κάτω αναθεώρηση των
εκτιμήσεων για την ανάπτυξη στη
Ρωσία σε επίπεδα χαμηλότερα του 0,5%

εντός της επόμενης διετίας, όταν η ρω-
σική κυβέρνηση προσβλέπει σε ανά-
πτυξη 1,2% το 2015 και 2% το 2016.
Με βάση τα σενάρια της Παγκόσμιας
Τράπεζας για τη Ρωσία, ο ρυθμός ανά-
πτυξης θα περιοριστεί στο 0,3% το
2015, με ισχυρή την πιθανότητα να
υπάρξει συρρίκνωση εάν κλιμακωθεί
η ουκρανική κρίση. Ενα χρόνο μετά,
δηλαδή το 2016, ο ρυθμός αύξησης του
ΑΕΠ εκτιμάται να διαμορφωθεί στο
0,4%. Στο απαισιόδοξο σενάριο, ειδι-
κότερα, η οικονομία θα συρρικνωθεί
κατά 0,9% το 2015.

Οι κυρώσεις των Αμερικανών και
των Ευρωπαίων στη χρηματοδότηση
των ρωσικών εταιρειών και τραπεζών
περιορίζουν δραματικά την πρόσβασή
τους στις αγορές για την άντληση κε-
φαλαίων, «επηρεάζοντας τις επενδυτικές
αποφάσεις, καθυστερώντας ή ακόμη
και αναβάλλοντας επενδυτικά προ-
γράμματα», τονίζεται στην έκθεση.
Στις κυρώσεις που έχουν ανταλλαχθεί
ανάμεσα στη Δύση και τη Μόσχα πε-
ριλαμβάνεται η απαγόρευση των ευ-
ρωπαϊκών εισαγωγών τροφίμων και

αγροτικών προϊόντων στη Ρωσία κα-
τόπιν απόφασης του προέδρου Βλαν-
τιμίρ Πούτιν. Ελλοχεύει, κατά συνέπεια,
ο κίνδυνος να αυξηθούν οι πληθωρι-
στικές πιέσεις στις τιμές των τροφίμων
και να επιδεινωθούν περισσότερο οι
συνθήκες διαβίωσης των χαμηλών ει-
σοδηματικών στρωμάτων. Η Παγκόσμια
Τράπεζα εκτιμά πως η κατανάλωση θα
αυξηθεί κατά 0,5% το 2015, από το 2%
που αναμένεται να καταγραφεί μέχρι
τα τέλη του τρέχοντος έτους. Ο πλη-
θωρισμός προβλέπεται να διαμορφωθεί
στο 8%, φέτος, δηλαδή υψηλότερα από
την εκτίμηση της ρωσικής κεντρικής
τράπεζας στο 7,5%. Οι οικονομικές επι-
πτώσεις από τη στάση της Ρωσίας στην
ουκρανική κρίση μπορεί να διογκωθούν
λόγω της απουσίας μεταρρυθμίσεων
στη χώρα, με αποτέλεσμα οι παλαιές
δομές να εξακολουθούν να παίζουν κα-
θοριστικό ρόλο. Οπως δήλωσε η Μπρι-
τζίτ Χανσλ, οικονομολόγος της Παγ-
κόσμιας Τράπεζας, «δεν πιστεύουμε
πως οι επενδύσεις θα αυξηθούν όσο
προσδοκά η κυβέρνηση.

REUTERS

Ακροβατεί η ρωσική οικονομία 
εξαιτίας της ουκρανικής κρίσης

Προβλήματα σε διαφορετικά ταμπλό
καλείται να αντιμετωπίσει ο επεν-
δυτικός κολοσσός Pimco. Τελευταία,
η Pimco έχει μπει στο μικροσκόπιο
της αμερικανικής επιτροπής κεφα-
λαιαγοράς (SEC) για την τιμολόγηση
προϊόντων σε ένα από τα επενδυ-
τικά οχήματά της, σύμφωνα με δη-
μοσίευμα του αμερικανικού ειδη-
σεογραφικού πρακτορείου Bloom-
berg. Σε πρόσφατη ανακοίνωσή
της, η διοίκηση έσπευσε να ξεκα-
θαρίσει πως συνεργάζεται πλήρως
με τη SEC για τη διαλεύκανση της
υπόθεσης, προκειμένου να διορ-
θώσει τις εντυπώσεις.

Στο διάστημα των τελευταίων
16 μηνών, οι εκροές κεφαλαίων
από το βασικό αμοιβαίο κεφάλαιο
της Pimco εκτοξεύθηκαν σε επίπε-
δα-ρεκόρ. Παράλληλα, το προφίλ
του κολοσσού επλήγη από την αιφ-
νίδια αποχώρηση του διευθύνοντος
συμβούλου της, Μοχάμεντ Ελ-Εριάν,
έπειτα από μια εξαετία, αλλά και

την προώθηση μεγάλων ανακατα-
τάξεων στα ανώτερα διοικητικά
στρώματα. Οι εκροές κεφαλαίων
από το Total Return του Μπιλ Γκρος,
συνιδρυτού της Pimco και βασικού
«αρχιτέκτονα» των επενδυτικών
προϊόντων του κολοσσού, ήταν συ-
νεχείς το τελευταίο 16μηνο λόγω
των χαμηλότερων αποδόσεων σε
σχέση με ανταγωνιστές.

Στο επίκεντρο όμως των ερευνών
της SEC είναι το Pimco Total Return
ETF, ένα διαπραγματεύσιμο αμοι-
βαίο που δημιουργήθηκε αρχές
Μαρτίου του 2012 με βάση τις προ-
διαγραφές του Total Return. Προ-
ωθήθηκε δε ως ένα πολλά υποσχό-
μενο επενδυτικό προϊόν. Η μεγάλη
διαφορά των αποδόσεων ανάμεσα
σε αυτά τα δύο αμοιβαία πυροδό-
τησε την περιέργεια της SEC.

Η επιτροπή κεφαλαιαγοράς εξε-
τάζει τον τρόπο τιμολόγησης των
επενδύσεών τους, δεδομένου ότι
το Pimco Total Return ETF έχει εμ-

φανίσει αποδόσεις 16% από τον
Μάρτιο του 2012 αντί του 9,1% που
κατέγραψε το Total Return και του
5,6% που παρουσιάζει ο δείκτης
U.S. Aggregate Index της Barclays.

Σύμφωνα με πληροφορίες της
Wall Street Journal, η SEC εξετάζει
εάν το διαπραγματεύσιμο αμοιβαίο
αγόρασε προϊόντα σε χαμηλότερες

τιμές από την αγορά, ενώ αναγρά-
φονταν υψηλότερες αξίες όταν κα-
τέγραφε την αξία των περιουσιακών
στοιχείων τους. Οι έρευνες της SEC
διεξάγονται εδώ και μήνες, ενώ
έχει καλέσει και τον κ. Γκρος, απο-
κάλυψε η Wall Street Journal. Από
την πλευρά της, η αμερικανική επι-
τροπή κεφαλαιαγοράς απέφυγε να

αναφερθεί στην υπόθεση. Κανένα
σχόλιο δεν διατυπώθηκε, επίσης,
από την Allianz που είναι μητρική
της Pimco.

Ο 70χρονος κ. Γκρος, συνιδρυτής
και επικεφαλής επενδύσεων της
Pimco, έχει υπό τη διαχείρισή του
περιουσιακά στοιχεία 1,97 τρισ.
δολαρίων. Στο διάστημα του 2013,

oι επενδυτές του κολοσσού απέ-
συραν 41,1 δισ. δολάρια από το
Pimco Total Return και ακόμη 24,8
δισ. δολάρια από τις αρχές του τρέ-
χοντος έτους μέχρι τον Αύγουστο,
σύμφωνα με στοιχεία της Morning-
star στο Σικάγο. Μετά τις ανακα-
τατάξεις στα ανώτερα διοικητικά
στρώματα της Pimco, οι έξι υποδι-
ευθυντές επενδύσεων είναι υπό-
λογοι στον κ. Γκρος. Μέχρι την αιφ-
νίδια αποχώρηση του κ. Ελ-Εριάν
θεωρούνταν ο επικρατέστερος διά-
δοχος του κ. Γκρος, αλλά οι μεγάλες
εκροές κεφαλαίων από το Pimco
Total Return φαίνεται πως ανέτρε-
ψαν το σκηνικό.

Τα διαπραγματεύσιμα αμοιβαία
ή ETFs είναι ένα από τα δημοφιλέ-
στερα επενδυτικά οχήματα στο διά-
στημα της τελευταίας δεκαετίας.
Είναι εισηγμένα σε ανάλογες χρη-
ματιστηριακές αγορές, οπότε μπο-
ρούν να πραγματοποιηθούν αγο-
ραπωλησίες με αυτά.

Στο στόχαστρο της SEC η Pimco για «μαγείρεμα» αποδόσεων

Στο διάστημα των τελευταίων 16 μηνών, οι εκροές κεφαλαίων από το βασικό
αμοιβαίο κεφάλαιο της Pimco έφτασαν σε επίπεδα-ρεκόρ. 

<<<<<<<

Στο επίκεντρο όμως των
ερευνών της SEC είναι
το Pimco Total Return
ETF, ένα διαπραγματεύ-
σιμο αμοιβαίο που δημι-
ουργήθηκε αρχές Μαρ-
τίου του 2012 με βάση
τις προδιαγραφές του
Total Return.
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Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΑΚΟΥ

Στη δεκαετία του ’80, του ’90 και
του 2000 έμοιαζε σαν μία πολύ σο-
βαρή απόφαση το να αφήνει κανείς
πίσω του βιαστικά τα φοιτητικά
έδρανα και να ξεκινά τη δική του
νεοφυή επιχείρηση, για να χρησι-
μοποιήσουμε την τρέχουσα ορο-
λογία. Τέτοιοι άνθρωποι ήταν, με-
ταξύ άλλων, ο συνιδρυτής της Mi-
crosoft, Μπιλ Γκέιτς, ο πολύ νεό-
τερός του Μαρκ Ζάκερμπεργκ, ο
μπαμπάς του Facebook, και σωρεία
άλλων ειδικά στην αντίπερα όχθη
του Ατλαντικού. O Xάρις Ασλαμ,
ο 18χρονος επιχειρηματίας της
ιστορίας μας, ζει και εργάζεται στο
Φίφε της Σκωτίας. Εκείνος σε αν-
τίθεση με τους προαναφερθέντες
Αμερικανούς εγκατέλειψε το σχο-
λείο μόλις στα 13 του για να απα-
σχοληθεί στο παντοπωλείο της οι-
κογένειάς του. Σήμερα, πέντε χρό-
νια μετά, διεκδικεί τη θέση του δι-
ευθύνοντος συμβούλου στην αλυ-
σίδα μικρών σουπερμάρκετ-παν-
τοπωλείων Nisa Retail.

O Χάρις Ασλαμ εργάστηκε στην
οικογενειακή επιχείρηση τρία χρό-
νια και ο επόμενος σταθμός του
ήταν ο κολοσσός της Nisa. Συμμε-
τέχει στο διοικητικό της συμβούλιο
ως μη εκτελεστικός διευθυντής
και διοργανώνει εκστρατεία για
να εξασφαλίσει την αναγκαία στή-
ριξη των πολυάριθμων μελών - με-
τόχων της αλυσίδας και να αναλά-
βει τα ηνία της. 

Με ανάλογες κινήσεις εξασφά-
λισε και τη θέση στο διοικητικό
συμβούλιο, καθώς η δομή του κο-
λοσσού προβλέπει να ψηφίζουν
για τα διοικητικά της στελέχη όλα
τα μέλη-μέτοχοι. Ο νυν επικεφαλής
της, Νιλ Τέρτον, θα αποχωρήσει
μετά 23 χρόνια στο πηδάλιο. Με
έναν απλό υπολογισμό αντιλαμ-
βανόμαστε, πως όταν ο κ. Τέρτον
ανέλαβε την Nisa Retail, ο υποψή-

φιος διάδοχός του δεν είχε καν
γεννηθεί!

Ο Χάρις Ασλαμ μαζί με τον ξά-
δερφό του, Ράτζα Ρίμαν, διοικούν
τρία καταστήματα Nisa Retail στο
Φίφε της Σκωτίας και σκέπτονται
να ανοίξουν έξι επιπλέον. Δεν έχει
τα τυπικά προσόντα ενός διευθύ-
νοντος συμβούλου, αλλά θα τα απο-
κτήσει σύντομα. Αυτή τη στιγμή
σπουδάζει νομικά στο πανεπιστήμιο
Αμπερτάι και, παράλληλα, παρα-

κολουθεί μεταπτυχιακά στις αν-
θρωπιστικές σπουδές στο πανεπι-
στήμιο του Σεντ Αντριους. Οι Ασλαμ
και Ρίμαν είδαν τον κύκλο εργασιών
των καταστημάτων τους να υπερ-
διπλασιάζεται από τα 1,2 εκατομ-
μύρια στερλίνες στα 3 εκατομμύρια
στερλίνες τα τελευταία χρόνια.
«Νομίζω πως το να θεωρείς εμπόδιο
την ηλικία ενός ανθρώπου στις επι-
χειρήσεις είναι αντιπαραγωγικό»,
επισημαίνει ο Χάρις Ασλαμ. «Η Nisa
χρειάζεται νέους ανθρώπους με
πάθος και όραμα για να την οδη-
γήσουν στο μέλλον. Αναγνωρίζω
πως η ηλικία μου και η απειρία μου
ενόχλησαν τα μέλη της αλυσίδας
πριν από δύο χρόνια, όταν διεκδί-
κησα τη θέση του μη εκτελεστικού
διευθυντή. Αντιμετώπισα τρεις αν-
ταγωνιστές με μεγαλύτερη εμπειρία,
αλλά τα μέλη επέλεξαν εμένα με
ξεκάθαρη πλειοψηφία». Πολύ ενερ-

γός στα κοινωνικά δίκτυα, αποδει-
κνύεται ότι από τα 16 του σχολίαζε
τα οικονομικά αποτελέσματα της
Nisa Retail και τις επενδυτικές επι-
λογές της. Του αρέσει η «Μονόπο-
λη» και τηρεί αποστάσεις από το
να εκφράζει πολιτικές απόψεις.
Πέραν της Nisa έχει ένα ακόμα εύ-
σημο: διετέλεσε μέλος του «συμ-
βουλίου νεολαίας» στην αλυσίδα
B&Q (με υλικά για ιδιοκατασκευές).
Η εταιρεία συγκρότησε ένα Σώμα
με νέους ανθρώπους, οι οποίοι επί
ένα χρόνο είχαν αναλάβει να δώ-
σουν νέα πνοή στο στρατηγικό
της μοντέλο.

Οι αλυσίδες μικρών σουπερμάρ-
κετ - παντοπωλείων, όπως η Nisa,
αντιμετωπίζουν αυτήν την περίοδο
στη Βρετανία ισχυρές πιέσεις από
τους ομίλους τύπου Tesco και Sain-
sbury, οι οποίοι ανοίγουν μικρότερα
καταστήματα, όπως τα Sainsbury
Local και Tesco Express. «Η Nisa
έχει τεράστιες δυνατότητες να κυ-
ριαρχήσει στο συγκεκριμένο τμήμα
της αγοράς με το μοναδικό της
μοντέλο μελών - μετόχων, όπου ο
καθένας αποκτά έως και 250 με-
τοχές και έχει μία ψήφο στην επι-
λογή διοικητικών στελεχών», υπο-
γραμμίσει με αποφασιστικότητα
ο Χάρις Ασλαμ.

H Nisa Retail διαθέτει μία μοναδική
δομή ως εταιρική οντότητα, καθώς
ανήκει στα επιμέρους μέλη της -
ιδιοκτήτες μικρών σουπερμάρ-
κετ-παντοπωλείων. Αλλωστε, με
αυτό το σκεπτικό δημιουργήθηκε
το 1977, ώστε να ανακόψει τη με-
γάλη επέκταση και διείσδυση των
κολοσσών του λιανεμπορίου σε
κάθε γειτονιά και μικρή πόλη της
Βρετανίας, απειλώντας την επι-
βίωση των μικρών παντοπωλείων.
Οι ιδιοκτήτες τους κατέστησαν
μέλη και μέτοχοι της Nisa Retail,
διατηρώντας ταυτόχρονα την αυ-
τονομία στα καταστήματά τους.
Προμηθεύουν δε τους απλούς κα-
ταναλωτές και λειτουργούν ως
χονδρέμποροι ταυτόχρονα. Κα-
θένα από τα μέλη μπορεί να κα-
τέχει έως και 250 μετοχές της Nisa
Retail και να ψηφίζει. Σήμερα τα
1.134 μέλη της διοικούν 4.000 μι-
κρά σουπερμάρκετ - παντοπωλεία.
Η αλυσίδα λειτουργεί, ακολου-
θώντας την αρχή του οφέλους
των μελών της, όπως αναφέρει
στην ιστοσελίδα της. Κι αυτό ση-
μαίνει πως διαπραγματεύεται τη
χαμηλότερη τιμή για τα προϊόντα
τους και τους παράσχει την όσον
το δυνατόν αποδοτικότερη τρο-
φοδοτική αλυσίδα, χρησιμοποι-
ώντας το συλλογικό κύκλο εργα-
σιών τους. 

Τα πλεονάζοντα κέρδη, όπως
συμβαίνει και στην περίπτωση
των κοινωνικών επιχειρήσεων,
επανεπενδύονται στα μέλη της
Νisa Retail. Αν και η αλυσίδα έχει
ιστορία 35 ετών, προχώρησε στην
πρώτη της τηλεοπτική διαφήμιση
μόλις το 2010. Είχε 39,5 εκατομ-
μύρια θεατές, οι οποίοι την είδαν
μία φορά τουλάχιστον και 25,5
εκατομμύρια τουλάχιστον τέσ-
σερις. Μετά ακολούθησαν και άλ-
λες το 2011 και το 2012.

Σήμερα η Nisa Retail βρίσκεται
μπροστά σε αρκετές προκλήσεις:
αφενός αποχωρούν ο επί 23 χρό-

νια διευθύνων σύμβουλός της
Νιλ Τέρτον και η γενική διευθύν-
τρια, Αμάντα Τζόουνς, αφετέρου
η Costcutter, ο μεγαλύτερος πε-
λάτης της, διέκοψε την επί 27
χρόνια συνεργασία μαζί της. Τον
Ιούλιο συνήψε νέα συμφωνία με
την ανταγωνιστική εταιρεία χον-
δρεμπορίου Palmer & Harvey,
με αποτέλεσμα να ζημιωθεί η
Nisa Retail κατά 500 εκατομμύρια
σε στερλίνες. Εν μέρει η απώλεια
αντισταθμίστηκε με μία νέα συμ-
φωνία με την αλυσίδα McColls.
Αξίζει να σημειωθεί πως το 2006
είχε γίνει μία απόπειρα να συγ-
χωνευθεί η Costcutter με τη Nisa
Retail, αλλά δεν απέδωσε τα ανα-

μενόμενα. Τότε ορισμένα μέλη
της αλυσίδας, τα οποία εναντιώ-
νονταν στη συγχώνευση, προ-
σέφυγαν στην Επιτροπή Θεμιτού
Εμπορίου της Βρετανίας. Ισχυ-
ρίστηκαν πως εάν ενωθούν οι
δύο εταιρείες θα δημιουργηθεί
καρτέλ και θα πληγεί ο ανταγω-
νισμός. Οι ισχυρισμοί τους απο-
δείχθηκαν αβάσιμοι και η Επι-
τροπή δεν κινήθηκε εναντίον
των Nisa Retail και Costcutter.
Κινητήρια δύναμη πίσω από την
παρ’ ολίγον συγχώνευση ήταν η
ισλανδική -πάλαι ποτέ κραταιά-
τράπεζα Kaupthing, μέτοχος της
Costcutter, η οποία κατέρρευσε
με την κρίση.

Κ.Κ.

Μια... κολεκτίβα εμπόρων
με μέλη-μετόχους η Nisa

Διευθύνων σύμβουλος ετών 18
Ο νεαρός Χάρις Ασλαμ διεκδικεί τη διοίκηση της αλυσίδας Nisa Retail

<<<<<<<

Xρησιμοποιώντας ως
εργαλείο τις μαζικές
παραγγελίες, 
τα μέλη της Nisa 
εξασφαλίζουν 
τη χαμηλότερη τιμή 
για τα προϊόντα τους.

Καθένα από τα μέλη μπορεί να κατέχει έως και 250 μετοχές της Nisa Retail
και να ψηφίζει. Σήμερα, τα 1.134 μέλη της διοικούν 4.000 μικρά σούπερ
μάρκετ - παντοπωλεία.

ΑΡ
ΧΕ

ΙΟ

<<<<<<<

«Νομίζω πως το να 
θεωρείς εμπόδιο την
ηλικία ενός ανθρώπου 
στις επιχειρήσεις 
είναι αντιπαραγωγικό»,
τονίζει ο Χάρις Ασλαμ.

Ο 18χρονος Χάρις Ασλάμ που διεκδι-
κεί τα ηνία της Nisa Retail.
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ΣΥΝΤΟΜΑ

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ 

Αναρτήθηκαν στο Διαδίκτυο τα τρία
πρώτα ακίνητα οφειλετών του ελληνικού
Δημοσίου που κατασχέθηκαν και βγαί-
νουν στο «σφυρί» από το υπουργείο Οι-
κονομικών.

Οι οφειλέτες έχουν χρέη που ξεπερ-
νούν τα 300.000 ευρώ και προκειμένου
να διασφαλισθούν τα συμφέροντα του
Δημοσίου κατασχέθηκαν ακίνητα και
κινητά περιουσιακά στοιχεία.

Ωστόσο, οι τρεις e-πλειστηριασμoί
που αναρτήθηκαν την Τετάρτη, δεν
φαίνεται να κεντρίζουν την προσοχή
των υποψήφιων επενδυτών λόγω του
γεγονότος ότι η τιμή πρώτης προσφοράς
δεν μπορεί να είναι κατώτατη της αν-
τικειμενικής αξίας και ως γνωστό οι ση-
μερινές αντικειμενικές είναι πλασμα-
τικές. Επίσης, στα δύο αγροτεμάχια
που εκπλειστηριάζονται η εκτίμηση
που έχει γίνει από τον δικαστικό κλη-
τήρα είναι πολύ μικρότερη από την
τιμή πρώτης προσφοράς.

Ενας ακόμα λόγος που οι πλειστη-
ριασμοί, προς το παρόν τουλάχιστον,
δεν θα έχουν όφελος για το ελληνικό
Δημόσιο και κατ’ επέκταση για τους
υποψήφιους επενδυτές, έγκειται στη
συζήτηση - διαπραγμάτευση που έχει
ξεκινήσει το υπουργείο Οικονομικών
με την τρόικα. Συγκεκριμένα η τρόικα
ζητεί η τιμή πρώτης προσφοράς στους
πλειστηριασμούς να ανέρχεται στο 1/3
της αντικειμενικής αξίας, ενώ το υπουρ-
γείο Οικονομικών αντιπροτείνει η τιμή
αυτή να διαμορφωθεί στα 2/3 της αν-
τικειμενικής αξίας. Σε κάθε περίπτωση,
η τιμή πρώτης προσφοράς θα είναι κάτω
της αντικειμενικής αξίας του ακινήτου.
Εως ότου ολοκληρωθούν οι σχετικές
διαπραγματεύσεις, παράγοντες της αγο-

ράς εκτιμούν ότι το ενδιαφέρον θα είναι
από ελάχιστο έως μηδαμινό. Διαφορε-
τική ωστόσο είναι η άποψη της Γενικής
Γραμματείας Δημοσίων Εσόδων. Συγ-
κεκριμένα η κ. Αικ. Σαββαΐδου υποστη-
ρίζει ότι: «Με την ανάρτηση των στοι-
χείων από τις 24/9/2014 στον ιστότοπο
της ΓΓΔΕ www.publicrevenue.gr - εκτός
από τα τοπικά ΜΜΕ που ορίζει ο νόμος
- θα εξαλειφθούν παθογένειες και δυσ-
λειτουργίες ετών που λειτουργούσαν
εις βάρος των συμφερόντων του Δημο-
σίου, καθώς και των κατόχων των ακι-
νήτων. Οι ενδιαφερόμενοι που θα επι-
σκέπτονται τον ιστότοπο, θα έχουν στη
διάθεσή τους όλες τις χρηστικές πλη-
ροφορίες όπως: το είδος του περιου-
σιακού στοιχείου (περιγραφή κ.λπ.),
τον αρμόδιο υπάλληλο του πλειστηρια-
σμού, την τιμή της πρώτης προσφοράς,
καθώς και τυχόν διαθέσιμες φωτογρα-
φίες».

Πάντως, οι πρώτοι πλειστηριασμοί
που αναρτήθηκαν δεν αναμένεται να
προκαλέσουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον.
Και αυτό διότι στα 2 από τα πρώτα 3
ακίνητα η τιμή πρώτης προσφοράς είναι
πολλαπλάσια της αξίας του ακινήτου
που εμφανίζεται στο σύστημα.

Συγκεκριμένα, αγροτεμάχιο στην Αυ-
λίδα έκτασης 2.391,50 τ.μ. εκτιμήθηκε
στο ποσό των 7.500 ευρώ. Ωστόσο, η
τιμή πρώτης προσφοράς που έχει ορίσει
το υπουργείο Οικονομικών είναι 38.000
ευρώ.

Από το υπουργείο Οικονομικών επι-
σημαίνουν ότι «όταν έγινε η κατάσχεση
του συγκεκριμένου ακινήτου στη συγ-
κεκριμένη περιοχή δεν ίσχυε το αντι-
κειμενικό σύστημα προσδιορισμού της
αξίας οπότε τέθηκε μια ενδεικτική τιμή
7.500 ευρώ. Σήμερα όμως η αντικειμε-
νική του αξία είναι στις 38.000 ευρώ
και εκεί ορίζεται η τιμή εκκίνησης».

Τα τρία πρώτα ακίνητα που βγαίνουν
στο σφυρί:

1. Ξενοδοχείο 14.623 τ.μ. στην κοι-
νότητα Ρίζες στη Ζάκυνθο με τιμή πρώτη
προσφοράς τα 4,4 εκατ. ευρώ.

2. Αγροτεμάχιο 41.850 τ.μ. στο οποίο
υπάρχουν δύο κτίρια (ψυγεία-αποθήκη
και μηχανοστάσιο) με πρώτη προσφορά
τα 6,26 εκατ. ευρώ στην Αυλίδα του Δή-
μου Χαλκιδέων.

3. Αγροτεμάχιο μη άρτιο, μη οικοδο-
μήσιμο 2.391 τ.μ. στην Αυλίδα του
Δήμου Χαλκιδέων με πρώτη τιμή τις
38.000 ευρώ.

Σύμφωνα με την απόφαση της Γενικής
Γραμματείας Δημοσίων Εσόδων οι εν-
διαφερόμενοι θα μπορούν να ενημε-
ρώνονται για τα εξής:

1. Περιλήψεις προγραμμάτων πλει-
στηριασμού που επισπεύδονται σε
βάρος οφειλετών με συνολική ληξιπρό-
θεσμη οφειλή (συμπεριλαμβανομένων
κάθε είδους επιβαρύνσεων) άνω των
300.000 ευρώ.

2. Στα στοιχεία της δημοσίευσης πε-
ριλαμβάνονται κατ’ ελάχιστον τα ακό-
λουθα:

• Τα στοιχεία της επισπεύδουσας αρ-
μόδιας για την επιδίωξη είσπραξης της
οφειλής υπηρεσίας, καθώς και το ονο-
ματεπώνυμο ή την επωνυμία του αρ-
μοδίου για την εκτέλεση,

• συνοπτική περιγραφή του προς
πλειστηριασμού περιουσιακού στοιχεί-
ου,

• φωτογραφίες του προς πλειστηρια-
σμό περιουσιακού στοιχείου, εφόσον
υφίσταται,

• η τιμή της πρώτης προσφοράς,
• το όνομα και η ακριβής διεύθυνση

του υπαλλήλου του πλειστηριασμού,
• ο τόπος, η ημέρα και η ώρα του

πλειστηριασμού.

Στο σφυρί οι περιουσίες
μεγαλοοφειλετών στην Ελλάδα 
Γκάφα με τιμή εκκίνησης που είναι πενταπλάσια από εκείνη που είχε θέσει ο εκτιμητής

Αυξάνεται η διαθεσιμότητα κενών γραφεί-
ων στις αγορές της Κεντρικής και Ανατολικής
Ευρώπης, όπως προκύπτει από τα στοιχεία
του πρώτου εξαμήνου του 2014. 
Συνολικά στην περιοχή (περιλαμβάνονται,
μεταξύ άλλων, η Ρωσία, η Πολωνία, η Ουγγα-
ρία και η Δημοκρατία της Τσεχίας), η μέση
διαθεσιμότητα γραφειακών χώρων διαμορ-
φώθηκε στο 13,6% με το πέρας των πρώτων
έξι μηνών του έτους, έναντι ποσοστού 11,8%
το αντίστοιχο περυσινό διάστημα, όπως προ-
κύπτει από σχετικά στοιχεία που δημοσίευ-
σε πρόσφατα η Colliers International.
Μάλιστα, όπως όλα δείχνουν, η τάση αυτή
αναμένεται να διατηρηθεί, αν υπολογιστεί
ότι ο ρυθμός νέων αναπτύξεων κτιρίων γρα-
φείων είναι ιδιαίτερα υψηλός. 
Μόνο κατά το πρώτο εξάμηνο παραδόθηκαν
1,2 εκατ. τ.μ. νέων γραφείων, ενώ έχουν
ανακοινωθεί επενδυτικά σχέδια για την κα-
τασκευή επιπλέον 5,7 εκατ. τ.μ., που βρί-
σκονται σε διάφορα στάδια υλοποίησης. 
Η πλέον έντονη δραστηριότητα καταγράφε-
ται σε δύο ρωσικές πόλεις, τη Μόσχα και την
Αγία Πετρούπολη, οι οποίες ευθύνονται για
το 70% των νέων αναπτύξεων γραφείων.
Πάντως, η άνοδος της προσφοράς έπληξε
τις τιμές των ενοικίων, οι οποίες έχουν υπο-
χωρήσει από 2% έως 7% σε ετήσια βάση, σε
πόλεις όπως η Πράγα και το Βουκουρέστι.
Στον αντίποδα, ανοδικά κινούνται τα ενοίκια
γραφείων σε πόλεις όπως η Σόφια, η Βουδα-
πέστη και το Βελιγράδι, όπου το ποσοστό
διαθεσιμότητας κενών γραφείων υποχωρεί.

Αυξάνονται τα κενά
γραφεία στην Ανατολική
και Κεντρική Ευρώπη

Η τρόικα ζητεί η τιμή πρώτης προσφοράς στους πλειστηριασμούς να ανέρχεται στο
1/3 της αντικειμενικής αξίας, ενώ το υπουργείο Οικονομικών αντιπροτείνει η τιμή αυτή
να διαμορφωθεί στα 2/3 της αντικειμενικής αξίας. 

Ενα υπερπολυτελές ρετιρέ που
πουλήθηκε πρόσφατα στην
πλούσια λονδρέζικη γειτονιά
του Μέιφερ έσπασε το προηγού-
μενο ρεκόρ με τιμή πώλησης
«σημαντικά υψηλότερη» των
πέντε χιλιάδων λιρών (6.389 ευ-
ρώ) για κάθε τετραγωνικό πόδι
ή των 68.544 ευρώ ανά τετρα-
γωνικό μέτρο. Οι τιμές των ακι-
νήτων στην πρωτεύουσα της
Βρετανίας είναι σήμερα κατά
σχεδόν 40% υψηλότερες σε σχέ-
ση με τον Ιανουάριο του 2008,
προκαλώντας σοβαρές ανησυ-
χίες για την περίπτωση να εμ-
φανιστεί «φούσκα», ιδίως σε
ακριβές γειτονιές του κεντρικού
Λονδίνου.

Σύμφωνα με την εφημερίδα
Financial Times, η εταιρεία επεν-
δύσεων σε ακίνητα British Land
ανακοίνωσε τη Δευτέρα ότι πού-
λησε 18 ακίνητα κοντά στο Gre-
en Park και στην Bond Street
με μέση τιμή 4.750 λίρες ανά τε-

τραγωνικό πόδι (65.117 ευρώ
ανά τετραγωνικό μέτρο), συγ-
κεντρώνοντας συνολικά 210
εκατ. λίρες (267,55 εκατ. ευρώ).
Σύμφωνα με τον Τιμ Ρόμπερτς,
επικεφαλής πωλήσεων γραφείων
και κατοικιών στην British Land,
τέσσερα από τα πωληθέντα δια-
μερίσματα έσπασαν το προηγού-
μενο ρεκόρ των 68.544 ευρώ
ανά τετραγωνικό μέτρο. Το ένα
εξ αυτών, ένα ρετιρέ, πωλήθηκε

«σημαντικά υψηλότερα» από το
ρεκόρ, γεγονός που σημαίνει
ότι η τιμή του υπερέβη τα 25
εκατ. λίρες (31,85 εκατ. ευρώ),
αν και η Brith Land αρνήθηκε
να αποκαλύψει το ακριβές αν-
τίτιμο. Η εταιρεία είχε αγοράσει
το συγκρότημα κατοικιών το
2012 έναντι 130 εκατ. λιρών
(165,63 εκατ. ευρώ). Σύμφωνα
με τον κ. Ρόμπερτς, οι μισοί από
τους αγοραστές είναι Βρετανοί

και οι υπόλοιποι ξένοι υπήκοοι,
οι περισσότεροι εκ των οποίων
Ινδοί, αλλά και ένα κρατικό επεν-
δυτικό ταμείο από τη Μέση Ανα-
τολή. Το περιφραγμένο συγκρό-
τημα κατοικιών περιλαμβάνει
34 διαμερίσματα με μέγεθος που
ποικίλλει από διαμέρισμα με ένα
υπνοδωμάτιο μέχρι διαμέρισμα
με πέντε υπνοδωμάτια. Οι κά-
τοικοι του συγκροτήματος έχουν
πρόσβαση σε ιδιωτικό σπα, σε

ιδιωτικό κινηματογράφο και σε
πισίνα 25 μέτρων.

Το τελευταίο διάστημα έχει
ενταθεί το ενδιαφέρον για ακρι-
βά διαμερίσματα σε καλές πε-
ριοχές του Λονδίνου όχι μόνο
από ξένους αγοραστές αλλά και
από ξένες εταιρείες που επεν-
δύουν σε ακίνητα. Σύμφωνα με
τους Financial Times, η εταιρεία
Lodha Group, η μεγαλύτερη
εταιρεία εργολάβων κατοικιών
της Ινδίας βάσει πωλήσεων,
αναμένεται να εισβάλει με επι-
θετικές διαθέσεις στην αγορά
του Λονδίνου. Σύμφωνα με τον
κ. Αλαστερ Στιούαρτ, αναλυτή
στην εταιρεία Westhouse Se-
curities, η κίνηση της Lodha
Group, η οποία κατασκευάζει
στο Μουμπάι (πρώην Βομβάη)
τον υψηλότερο ουρανοξύστη
κατοικιών στον κόσμο, θα μπο-
ρούσε να οδηγήσει στην εμφά-
νιση μιας εντελώς ξεχωριστής
αγοράς.

Εσπασε το ρεκόρ πώλησης ακινήτων στο Λονδίνο
Κατά 40% ψηλότερες οι τιμές - Προκαλούν ανησυχίες για φούσκα ιδίως σε ακριβές περιοχές

<<<<<<<

Η μεγαλύτερη εται-
ρεία εργολάβων κα-
τοικιών της Ινδίας
βάσει πωλήσεων, 
αναμένεται να εισβά-
λει με επιθετικές δια-
θέσεις στην αγορά
του Λονδίνου.

Η Γαλλία και η Γερμανία αποτέλεσαν τους
δύο βασικούς κινητήριους μοχλούς της
επενδυτικής δραστηριότητας στην αγορά
ακινήτων της Ευρώπης κατά τη διάρκεια
του φετινού πρώτου εξαμήνου, ενώ ση-
μαντική κρίνεται και η συνεισφορά χωρών
όπως η Ολλανδία, η Σουηδία και η Ισπανία.
Τα παραπάνω προκύπτουν από σχετική
έρευνα της εταιρείας παροχής υπηρεσιών
ακινήτων CBRE, η οποία ανέφερε ότι το
συνολικό ύψος των επενδύσεων για την
απόκτηση ακινήτων στην Ευρώπη το πρώτο
εξάμηνο ανήλθε σε 84 δισ. ευρώ, έναντι 67
δισ. ευρώ το αντίστοιχο διάστημα του προ-
ηγούμενου έτους, σημειώνοντας άνοδο της
τάξεως του 25%.

Μόνο κατά τη διάρκεια του δευτέρου τρι-
μήνου, το ύψος των επενδύσεων ανήλθε
στα 46 δισ. ευρώ. Μάλιστα, όπως τονίζεται
στην έρευνα, από το τέλος του 2012, η
ετήσια αύξηση της επενδυτικής δραστη-
ριότητας διαμορφώνεται σε 30%, τάση η
οποία αναμένεται να επιβεβαιωθεί και κατά
το 2014. Η αγορά της Γαλλίας πρωταγωνί-

στησε το φετινό πρώτο εξάμηνο, καθώς το
ύψος των επενδύσεων αυξήθηκε με το εν-
τυπωσιακό 84% σε ετήσια βάση και ανήλθε
σε 11,1 δισ. ευρώ (7,3 δισ. ευρώ κατά το
δεύτερο τρίμηνο). Η αύξηση αυτή οφείλεται
κυρίως στους εγχώριους επενδυτές, οι οποίοι
ήταν υπεύθυνοι για το 69% των συναλλαγών,
ενώ από τους ξένους αγοραστές μεγάλη
ήταν η κινητικότητα από τους επενδυτές
που προήλθαν από χώρες της Μέσης Ανα-
τολής.

Αντίστοιχα, στη Γερμανία, οι επενδύσεις
σε ακίνητα το πρώτο εξάμηνο ανήλθαν σε
17 δισ. ευρώ, με βασικό χαρακτηριστικό τη
σημαντική άνοδο των αγορών από ξένους.
Εντυπωσιακά στοιχεία καταγράφονται επί-

σης και στις αγορές της Ισπανίας και της
Ολλανδίας. Στη χώρα της Ιβηρικής Χερσο-
νήσου, οι επενδύσεις σε ακίνητα αυξήθηκαν
κατά 106% σε σχέση με το πρώτο εξάμηνο
του 2013, ενώ στην Ολλανδία, η αντίστοιχη
αύξηση διαμορφώθηκε στο 109%. Χαμηλή
κρίνεται η άνοδος των επενδύσεων στη
Μεγ. Βρετανία, καθώς περιορίστηκε στο
11%, με κυρίαρχο στοιχείο τις αγοραπωλησίες
μεγάλης κλίμακας, όπου πραγματοποιήθηκαν
δύο επενδύσεις αξίας άνω του 1 δισ. ευρώ.

Σύμφωνα με την ανάλυση της CBRE, η
εξέλιξη αυτή αποτελεί ένα ακόμα δείγμα
της αλλαγής του επενδυτικού κλίματος προς
το καλύτερο, αφού οι επενδυτές είναι δια-
τεθειμένοι να αναλάβουν μεγαλύτερο ρίσκο. 

<<<<<<<

Μοχλοί της επενδυτικής δρα-
στηριότητας στην Ευρώπη
Γαλλία και  Γερμανία το πρώ-
το  εξάμηνο του 2014.

Αυξήθηκαν 25% οι επενδύσεις στην ευρωπαϊκή αγορά ακινήτων

Εχει ενταθεί το ενδιαφέρον για ακριβά διαμερίσματα σε καλές
περιοχές του Λονδίνου όχι μόνο από ξένους αγοραστές αλλά και
από ξένες εταιρείες που επενδύουν σε ακίνητα.

Μέτρα για την τόνωση της αγοράς ακινήτων
αναμένεται να θέσει σε εφαρμογή λίαν συντό-
μως η γαλλική κυβέρνηση. Στην κορυφή των
προτεραιοτήτων της βρίσκονται η διευκόλυν-
ση της πρόσβασης σε τραπεζική χρηματοδό-
τηση και η απλοποίηση της οικοδομικής νομο-
θεσίας. Οπως προκύπτει, είναι έκδηλη η ανη-
συχία του οικονομικού επιτελείου της χώρας
ότι η ύφεση της οικοδομικής δραστηριότητας
στη Γαλλία θα έχει αρνητική επίπτωση και στην
οικονομία της χώρας. 
Είναι χαρακτηριστικό ότι κατά τον Μάιο, οι νέες
ανεγέρσεις οικοδομών περιορίστηκαν στο χα-
μηλότερο επίπεδό τους από το 1998. Ταυτό-
χρονα, κατά το πρώτο τρίμηνο του έτους, ο
αριθμός των νοικοκυριών που αγόρασαν κα-
τοικίες μειώθηκε κατά 2,6% σε σχέση με το
αμέσως προηγούμενο τρίμηνο. Ηταν η μεγα-
λύτερη τριμηνιαία πτώση από την οικονομική
κρίση του 2008.
Στο πλαίσιο αυτό, όπως αποφασίστηκε από
την κυβέρνηση, οι αγοραστές πρώτης κατοι-
κίας με χαμηλό εισόδημα αναμένεται να συ-
νεχίσουν να απολαμβάνουν το προνόμιο της
λήψης άτοκου στεγαστικού δανείου. Το υφι-
στάμενο αυτό μέτρο ήταν προγραμματισμέ-
νο να διακοπεί στο τέλος του έτους, ωστόσο,
όπως ανακοινώθηκε, θα παραταθεί για τρία
ακόμη χρόνια. 
Επιπλέον, προβλέπεται να διευρυνθούν οι
δικαιούχοι των εν λόγω δανείων. Οπως προ-
κύπτει, σήμερα, περίπου 45.000 αγοραστές
πρώτης κατοικίας έχουν επωφεληθεί της εν
λόγω ρύθμισης. Στόχος της κυβέρνησης εί-
ναι ο αριθμός αυτός να αυξηθεί σε τουλάχι-
στον 70.000 εντός των επόμενων 12 μηνών.
Επιπλέον, πρόκειται να υιοθετηθούν 50 μέ-
τρα-παρεμβάσεις για την απλοποίηση της
νομοθεσίας έκδοσης οικοδομικών αδειών
και ανέγερσης ακινήτων. Στόχος είναι να πε-
ριοριστούν οι γραφειοκρατικές αγκυλώσεις
που αντιμετωπίζουν οι εταιρείες ανάπτυξης
ακινήτων.

Μέτρα τόνωσης της
γαλλικής αγοράς ακινήτων

Η αγορά της Γαλλίας πρωταγωνίστησε το
φετινό εξάμηνο.
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Του ΜΙΧΑΛΗ  ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
Φωτογραφίες: ANJA JAHN
και MARKUS BASSLER 

Ο ιστορικός Γεώργιος Γεωργή, σε
ένα από τα μαθήματα νεότερης
ιστορίας που παρακολουθούσαμε
στο Πανεπιστήμιο Κύπρο μας
είχε πει ότι: «Αν στρώσεις ένα
τραπέζι με κυπριακά παραδοσια-
κά εδέσματα και διάφορες συν-
ταγές του νησιού θα εντοπίσεις
όλους τους κατακτητές που πέ-
ρασαν από τον τόπο μας, οι οποίοι
άφησαν το στίγμα τους και στην
γαστρονομία της». Αυτή την πα-
ρατήρηση δεν την ξέχασα ποτέ
και από τότε προσπαθώ να εν-
τοπίζω στα κυπριακά πιάτα τούρ-
κικα, αγγλικά, ενετικά, συριακά,
φράγκικα αλλά και ελληνικά στοι-
χεία. Είναι ένα δικό μου, μυστικό
παιχνίδι που απολαμβάνω να
παίζω με τον εαυτό μου ψάχνον-
τας μάλιστα αργότερα και τις λε-
πτομέρειες για κάθε προϊόν, έδε-
σμα ή συνταγή.

Το παιχνίδι αυτό προσπάθησα
να παίξω ξανά και σήμερα, όχι
μπροστά σε κάποιο πλούσιο κυ-
πριακό τραπέζι αλλά κατά τη
διάρκεια της παρουσίασης ενός
εξαιρετικού βιβλίου για την κυ-
πριακή γαστρονομία που κυκλο-
φορεί στην γερμανική και αγ-
γλική γλώσσα με τον τίτλο «Cy-
prus, a culinary journey». Με-
τροφυλλώντας τις 336 σελίδες
του δεν εντοπίζω μόνο εκείνα
τα στοιχεία των κατακτητών μας
που συγχωνευτήκαν με το πέ-
ρασμα των αιώνων και έγιναν
κομμάτι της κυπριακής κουζίνας
αλλά διαπίστωσα για ακόμη μία
φορά τον πλούτο, την ομορφιά
και τον ιδιαίτερο χαρακτήρα τό-
σο της κυπριακής γαστρονομίας
όσο και των υπέροχων ανθρώ-
πων της Κύπρου.

Ψυχή του βιβλίου είναι η Μα-
ριλένα Ιωαννίδου, ειδήμων σε
θέματα γαστρονομίας η οποία
ασχολείται ενδελεχώς με το θέμα
της κυπριακής κουζίνας τα τε-
λευταία 12 χρόνια αναζητώντας
σπάνιες, άγνωστες και παλιές
συνταγές καταγράφοντάς και

εκσυγχρονίζοντάς τις. Η ιδέα
για αυτό το εξαίσιο βιβλίο γεν-
νήθηκε κατά τη διάρκεια μια
φωτογραφικής περιδιάβασης της
Κύπρου που πραγματοποιούσαν
οι Γερμανοί Markus Bassler και
Marianne Salentin-Trager. Ο με-
γάλος ενθουσιασμός τους για
την χώρα μας και τους κατοίκους
της, οδήγησε στη δημιουργία
μιας ομάδας ειδικών γύρω από
τον εκδότη, της «Feel Cyprus»
για την δημιουργία μιας σφαι-
ρικής παρουσίασης για αυτή τη
«φιλόξενη χώρα» όπως αναφέ-
ρουν στο σημείωμα της παρου-
σίασης του βιβλίου. Μέσα από
τον ενθουσιασμό δύο Γερμανών
ξεκίνησε το ταξίδι στα άδυτα
της κυπριακής γαστρονομίας με
συνοδοιπόρο την Μαριλένα
Ιωαννίδου η οποία μαζί με τον
κορυφαίο σεφ Franz Keller με-
λέτησαν γύρω στις 70 σπάνιες,
γνωστές και άγνωστες συνταγές,
τι οποίες δημιούργησαν και πα-
ρασκεύασαν με τη δική τους
προσωπική πινελιά.  

Eνα γαστρονομικό ταξίδι στην Κύπρο 
Ένα βιβλίο 336 σελίδων, σε αγγλική και γερμανική έκδοση εμπερικλείει τον πλούτο της κυπριακής κουζίνας και των ανθρώπων της 

“Ψυχή του βιβλίου είναι η
Μαριλένα Ιωαννίδου, ειδή-
μων σε θέματα γαστρονομίας
η οποία ασχολείται ενδελε-
χώς με το θέμα της κυπρια-
κής κουζίνας τα τελευταία 12
χρόνια αναζητώντας σπά-
νιες, άγνωστες και παλιές
συνταγές καταγράφοντάς τις.

Μιλώντας ιδιαίτερα συγκινημένη
για το βιβλίο, η κ. Μαριλένα Ιωαν-
νίδου ανέφερε πως πρόκειται για
ένα μοναδικό στο είδος του βιβλίο
για τη γαστρονομία της Κύπρου.
Μέσα από τις 336 σελίδες του ο
αναγνώστης θα έχει την ευκαιρία
να καταδυθεί στον όμορφο κόσμο
της Κύπρου, των γεύσεων και των
αρωμάτων της αλλά και να γνω-
ρίσει τον πλούτο του κυπριακού
αμπελώνα για τον οποίο αφιερώ-
νεται ειδικό κεφάλαιο.

Το βιβλίο, χωρίζεται σε έξι με-
γάλα κεφάλαια μέσα από τα οποία
παρουσιάζονται ντόπιες συνταγές
από τις επαρχιές Λευκωσίας, Λε-
μεσού, Λάρνακας, Πάφου και την
ευρύτερη περιοχή Τροόδους. «Το
βιβλίο αυτό αποτελεί ένα πολιτι-
σμικό ταξίδι στην Κύπρο με άξονα
τη γαστονομία και στηρίζεται σε
τέσσερεις βασικούς πυλώνες»,
ανέφερε η κ. Ιωαννίδουεξηγώντας
τους λόγους τους οποίους θα πρέ-

πει να γνωρίζει ο αναγνώστης για
το αποκτήσει. «Κύριο συστατικό
του βιβλίου είναι η Κύπρος και οι
άνθρωποί της, που χωρίς αυτούς
δεν θα μπορούσε να γίνει αυτό
το εγχείρημα», τόνισε για να ανα-
φέρει ότι «το δεύτερο συστατικό
είναι ο ιδιαίτερος χαρακτήρας της
κυπριακής κουζίνας που παρου-
σιάζεται μέσα από τις σελίδες του
βιβλίου, τρίτον, η Κύπρος του σή-
μερα, η αυθεντικότητα, η φιλο-
ξενία και ο δημιουργικός τρόπος
παρασκευής παραδοσιακών συν-
ταγών και τέλος το γεγονός ότι
δεν αναπαράγονται τα γνωστά
και τετριμμένα της Κύπρου». Η
ομάδα παραγωγής του βιβλίου για
150 ημέρες εργάστηκε εντατικά
σε όλα τα μήκη και πλάτη του νη-
σιού καταγράφοντας συνταγές,
απαθανατίζοντας γνωστά και
άγνωστα μέρη του νησιού με την
πολύτιμη συνεισφορά βοήθεια
πάντα της κ. Ιωαννίδου.  

Eνα μοναδικό
στο είδος του βιβλίο 

Ο πλούτος της κυπριακής κουζίνας συνυφασμένος με την ομορφιά των ανθρώπων ολόκληρης της Κύπρου απο-
δίδονται στο βιβλίο «Cyprus, a culinary journey». 

Φωτογραφίες
για βραβείο 
Ξεφυλλίζοντας το βιβλίο «Cy-
prus, a culinary journey» οι φω-
τογραφίες είναι εκείνες που
κλέβουν την πρώτη εντύπωση.
Δύο εξαιρετικοί φωτογράφοι, οι
Anja Jahn και Markus Bassler
έδωσαν ένα εξαιρετικό εικαστι-
κό αποτέλεσμα απαθανατίζον-
τας τις συνταγές και τους αν-
θρώπους της Κύπρου. O τελευ-
ταίος είναι ένας σημαντικός
γερμανός φωτογράφος, κορυ-
φαίος στον τομέα της φωτογρά-
φησης γκουρμέ γευμάτων στην
Ευρώπη ενώ η Anja Jahn ειδι-
κεύεται στη φωτογράφηση
πορτραίτων. Φέτος, η Anja Jahn
είναι υποψήφια στα βραβεία
φωτογραφίας PR Picture
Awards 2014 για το πορτραίτο
«Metzger» που προέρχεται από
το βιβλίο «Cyprus, a culinary jo-
urney» και απεικονίζει ένα Κύ-
πριο κρεοπώλη. Η ψηφοφορία
για τα συγκεκριμένα βραβεία
θα πραγματοποιείται μέχρι τις
19 Οκτωβρίου μέσω της ιστοσε-
λίδας www.pr-bild-award.de
όπου υποψήφια είναι και η φω-
τογράφος του βιβλίου.

info

Το βιβλίο «Cyprus, a culinary jour-
ney», εκδόσεις C&C Publications
είναι διαθέσιμο σε όλα τα βιβλιο-
πωλεία στην Κύπρο, σε ξενοδο-
χεία και στα αεροδρόμια Λάρνακας
και Πάφου. Τιμή 40 ευρώ. θεται
στην Εταιρεία Κυπριακών Σπου-
δών και στα βιβλιοπωλεία. Πληρ.
τηλ. 22432578,
cypriotstudies@gmail.com

Γεύσεις,
αρώματα και
νοστιμιές της
κυπριακής γα-
στρονομίας
μέσα από τις
70 σπάνιες,
γνωστές και
άγνωστες
συνταγές
όπως τις κατέ-
γραψε η Μα-
ριλένα Ιωαν-
νίδου. 
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Έχει κάποια ουσιαστική σημασία ποιο
είναι το ορθό ακρωνύμιο για το χαλιφάτο
των τζιχαντιστών του Μπακρ αλ-Μπακ-
χντάντι; Φαινομενικά όχι. Η διαφορά συν-
τηρείται εδώ και εβδομάδες από μεγάλα
πρακτορεία ειδήσεων, αλλά και από την
σαφή προτίμηση του προέδρου Μπάρακ
Ομπάμα στον όρο ISIL, στις επανειλημ-
μένες σχετικές δηλώσεις του. Ίσως τον
ενδιαφέρει ο συμβολισμός της τελευταίας
λέξης: «Levant».

Ας διαβάσουμε την εξήγηση που έδωσε
το Associated Press –τον περασμένο Ιού-
νιο– για να δικαιολογήσει την προτίμησή
του στο ακρωνύμιο ISIL: «Στα αραβικά,
η ομάδα (του Μπακχντάντι) είναι γνωστή
ως Al-Dawla Al-Islamiya fi al-Ιράκ wa al-
Sham, ή το Ισλαμικό Κράτος του Ιράκ και
της αλ-Σαμ. Ο όρος «al-Sham» αναφέρεται
σε μια περιοχή που εκτείνεται από τη
νότια Τουρκία, μέσω της Συρίας, έως την
Αίγυπτο, συμπεριλαμβάνοντας Λίβανο,
Ισραήλ, Παλαιστίνη και Ιορδανία. Δηλω-
μένος στόχος της ομάδας αυτής είναι να
αποκαταστήσει ένα ισλαμικό κράτος, (χα-

λιφάτο), σε όλη αυτή την περιοχή. Ο πρό-
τυπος αγγλικός όρος για όλη αυτή τη γε-
ωγραφική έκταση είναι «the Levant» (δηλ
«η Ανατολή»). Ως εκ τούτου, η μετάφραση
του Associated Press για το όνομα της
ομάδας είναι το Ισλαμικό Κράτος του Ιράκ
και του Λεβάντε, ή ISIL» (18/6/14 The Wa-
shington Post).

Όλη η γειτονιά μας! Ο πρόεδρος Ομπάμα
έχει σίγουρα τους λόγους του που επιλέγει
τον όρο ISIL, «δείχνοντας» τους άμεσους
γεωγραφικούς στόχους του χαλιφάτου των
τζιχαντιστών και πιέζοντας εμμέσως Τουρ-
κία, Ισραήλ και Αραβικές χώρες (και την
Κύπρο ως άμεσα γειτνιάζουσα χώρα και
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης) να συ-
νεργαστούν στην αντιμετώπισή του. Το
«αβύθιστο αεροπλανοφόρο» της Μεσογείου
θα γίνει το εναλλακτικό ορμητήριο του
διεθνούς συνασπισμού 50 κρατών, που
επιχειρούν εναντίον του ISIL. Αυτή η εναλ-
λακτική λύση πιθανόν να χρησιμοποιήθηκε
μεταξύ άλλων επιχειρημάτων για να σπρωχ-
θεί η Τουρκία στην ενεργό στρατιωτική
συμμετοχή της στις επιχειρήσεις, μέσω

της –πλησιέστερης στα μέτωπα– αεροπο-
ρικής βάσης του Ιντσιρλίκ. 

Πριν από ένα μήνα ο βρετανικός Guar-
dian δημοσίευσε έναν χάρτη με τις εγγύ-
τερες στρατιωτικές βάσεις των Δυτικών.
Η σειρά ήταν: Ιντσιρλίκ, Κύπρος, Ιορδανία
κτλ. Μάλιστα, έγραφε ότι στις 26/8/14 θα
«κλειδώνανε» τα σχέδια επί χάρτου, «στην
πλέον κρίσιμη σύσκεψη στο Αμμάν της
Ιορδανίας, των στρατηγών ΗΠΑ, Αγγλίας,
Γαλλίας και άλλων, υπό την καθοδήγηση
του αρχηγού των Αμερικανικών Ενόπλων
Δυνάμεων στρατηγού Μάρτιν Ντέμπσεϋ.
Γιατί καθυστέρησαν σχεδόν έναν μήνα οι
συντονισμένες διεθνείς επιχειρήσεις, δί-
νοντας την ευκαιρία στο ISIL να σαρώσει
επί πλέον περιοχές σε Συρία και Ιράκ συ-
νεχίζοντας τη γενοκτονία των «αιρετικών»
Γεζίντι και κυνηγώντας χριστιανούς, σιίτες
μουσουλμάνους και Κούρδους; 

Πιστεύω ότι μία από τις κυριότερες αιτίες
ήταν η «επιτηδευμένη ουδετερότητα» που
επιδίωκε η Τουρκία, όσο η ΜΙΤ του κ. Ερν-
τογάν διαπραγματευότανε την ανταλλαγή
των 46 Τούρκων ομήρων που κρατούσε ο

ISIL, με τους 50 δικούς του αιχμαλώτους
της συριακής ομάδας «Λίουα αλ Τάουχιντ»,
προσκείμενης στους Αδελφούς Μουσουλ-
μάνους (Χουριέτ 23/9/14). Και προφανώς
χρηματοδοτούμενης μέσω της ΜΙΤ. Η «συ-
ναλλαγή» την οποία αρνήθηκε ο κ. Ερν-
τογάν, άτυπα περιελάμβανε και την μηνιαία
καθυστέρηση στις επιδρομές, ώστε το ISIL
να προλάβει την καλύτερη επέκταση και
ανασύνταξή του. Άλλωστε είναι κοινό μυ-
στικό ότι τα 3 εκατ. δολ. που βγάζει καθη-
μερινά το ISIL από τις λαθραίες πωλήσεις
πετρελαίου χρηματοδοτώντας την εκστρα-
τεία του, τα εισπράττει κυρίως από το λα-
θρεμπόριο μέσω νότιας Τουρκίας. Και
οπωσδήποτε κάτι θα ζήτησε και θα πήρε
ως αντάλλαγμα η Τουρκία για την ενεργό
πλέον εμπλοκή της. Ίσως τις «ουδέτερες
ζώνες» -υπό τον έλεγχό της- εντός της Συ-
ρίας, ίσως τον έλεγχο της εξέλιξης του
κουρδικού ζητήματος, ίσως κάτι στο κυ-
πριακό... Πάντως, στρατηγικά, η Κύπρος
δεν μπορούσε να μείνει «ουδέτερη», ιδίως
μετά από αυτή την εξέλιξη. Τώρα προσοχή
στο θέμα τουρισμός… 

ISIS (ή ISIL;) και Τουρκία
ΕΠΙΣΗΣ | Του ΚΩΣΤΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ
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Aτζέντα

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 
Η Κύπρος ως
«Treasure Island»
Το Δημοτικό Κέντρο Τεχνών Λευκωσίας – Συνεργα-
σία: Ίδρυμα Πιερίδη και το Υπουργείο Παιδείας και
Πολιτισμού, Πολιτιστικές Υπηρεσίες, σε συνεργασία
με το AHDR (Όμιλος Ιστορικού Διαλόγου και Έρευ-
νας) και το Sidestreets Initiative ανακοινώνουν τα
εγκαίνια της έκθεσης Treasure Island (Νησί των Θη-
σαυρών). Η έκθεση παρουσιάζει εικαστικά έργα,
περφόρμανς, δημόσιες συζητήσεις, παρεμβάσεις,
καθώς και άλλες εκδηλώσεις που έχουν επιλεγεί μέ-
σω Ανοικτής Πρόσκλησης, μαζί με ένα αριθμό προ-
επιλεγμένων έργων. Δημοτικό Κέντρο Τεχνών Λευ-
κωσίας, Παλιάς Ηλεκτρικής 19, 1016. Ώρες λειτουρ-
γίας έκθεσης: Τρίτη – Σάββατο, 10:00 π.μ. – 9:00
μ.μ., Κυριακή-Δευτέρα κλειστή. Πληρ. 22797400.

ΣΕΜΙΝΑΡΙΟ 
Νεότερη ιστορία
της Κύπρου
Το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας διοργα-
νώνει σεμινάριο με θέμα τη Νεότερη
Ιστορία της Κύπρου. Οι διαλέξεις θα
καλύψουν την περίοδο από το 1878
μέχρι και το 2008 και θα δοθούν από
τον ιστορικό Χρήστο Αλεξάνδρου και
άλλους επιστήμονες. Κάθε Τρίτη από
τις 7:15 μ.μ. μέχρι τις 8:45 μ.μ. στην αί-
θουσα εκδηλώσεων του Κέντρου Λό-
γου και Τεχνών «Τεχνοδρόμιο» στην
οδό Γρηγόρη Αυξεντίου 9. Έναρξη την
Τρίτη 30/9 με θέμα «Η απόκτηση της
Κύπρου από τους Βρετανούς και το
νέο πολιτικό και θεσμικό πλαίσιο».
Πληρ. 22841600, 99552810.

H Dancecyprus σε συνεργασία με τη
Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου παρου-
σιάζουν μία σύγχρονη παράσταση μπα-
λέτου, βασισμένη στο μνημειακό έργο
του Αδαμάντιου Διαμαντή «Ο Κόσμος της
Κύπρου» που φιλοξενείται σήμερα στη
Λεβέντειο Πινακοθήκη στη Λευκωσία. Το
έργο σε χορογραφία της Μαργαρίτας
Μαρκίδου θα μας ταξιδέψει στις ρίζες
μας και στη μεγαλειώδη κληρονομιά που
άφησαν πίσω τους οι προηγούμενες γε-
νιές. Με πάνω από 35 χορευτές και τους
μουσικούς της Συμφωνικής Ορχήστρας
Κύπρου, η χορογραφία θα κάνει μια δια-
δρομή, διεισδύοντας στη μνημειακή ζω-
γραφική σύνθεση του Αδαμάντιου Δια-
μαντή. Το πρόγραμμα θα περιλαμβάνει
ορχηστρικά διασκευασμένα έργα κυ-
πριακής παραδοσιακής μουσικής και άλ-
λα έργα Κυπρίων συνθετών εμπνευσμέ-
να από την κυπριακή παράδοση. Πέμπτη
2 Οκτωβρίου, Δημοτικό Θέατρο Στροβό-
λου, Παρασκευή 3 και Σάββατο 4 Οκτω-
βρίου, Θέατρο Ριάλτο Λεμεσός στις
8.30μμ. Εισιτήρια 5 και 10 ευρώ.
Πληρ. 70002212.

ΔΟΥΒΛΙΝΟ
ΦΕΣΤΙΒΑΛ ΘΕΑΤΡΟΥ
www.dublintheatrefestival.com
«Dublin Theatre Festival». To 55o Θεατρι-
κό Φεστιβάλ του Δουβλίνου, που εγκαινιά-
στηκε στις 25 Σεπτεμβρίου, περιλαμβάνει
στο πρόγραμμά του 27 διεθνούς επιπέδου
παραγωγές που παρουσιάζονται σε 21 χώ-
ρους σε όλη την πόλη και στα προάστιά
της. Το Θέατρο Σαουμπίνε από το Βερολίνο
συμμετέχει με τη δική του εκδοχή του
«Αμλετ», μια παραγωγή του 2008 η οποία
έχει ήδη περιοδεύσει σε 26 πόλεις, το Ga-
te Theatre παρουσιάζει σε παγκόσμια πρε-
μιέρα το νέο έργο του Χιούγκο Χάμιλτον
«The Mariner», ενώ παρουσιάζεται επίσης
η θεατρική διασκευή του πολυβραβευμέ-
νου μυθιστορήματος της Εϊμεαρ Μακμ-
πράιντ «A Girl is a Half-formed Thing». Επί-
σης, το φεστιβάλ φιλοξενεί φέτος ένα
αφιέρωμα στο θέατρο της Αυστραλίας, στο
οποίο περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, μια
αυτοβιογραφική παράσταση από τον Αβο-
ρίγινα περφόρμερ Uncle Jack Charles, κα-
θώς και η παρουσίαση, από το Back to
Back Theater, του έργου «Ganesh Versus
the Third Reich» (φωτ.), το οποίο έχει κα-
τακτήσει κοινό και κριτικούς παντού όπου
έχει παιχθεί. Εως τις 12 Οκτωβρίου.

ΛΟΝΔΙΝΟ
ΘΕΑΤΡΟ
Noel Coward Theatre
www.shakespeareinlove.com
«Shakespeare in Love». Ο νεαρός Σαίξ-
πηρ, που περνάει δύσκολες μέρες καθώς
έχει στερέψει ο συγγραφικός του οί-
στρος, βρίσκει την έμπνευση για να γρά-
ψει το φημισμένο έργο του «Ρωμαίος και
Ιουλιέτα» όταν ερωτεύεται τη Βιόλα ντε
Λεσέπς, κόρη ενός πλούσιου εμπόρου,
χωρίς να γνωρίζει ότι η κοπέλα, μεταμ-
φιεσμένη σε νεαρό αγόρι, συμμετέχει λα-
θραία ως ηθοποιός στον δικό του θίασο.
Το σενάριο του Τομ Στόπαρντ και του
Μαρκ Νόρμαν για την επιτυχημένη ταινία
του 1998 «Ερωτευμένος Σαίξπηρ», με
πρωταγωνιστές τον Ραλφ Φάινς και την
Γκουίνεθ Πάλτροου, διασκευάστηκε για
τη θεατρική σκηνή από τον Λι Χολ και πα-
ρουσιάζεται σε σκηνοθεσία του Ντέκλαν
Ντόνελαν και σκηνικά του Νικ Ορμεροντ,
καλλιτεχνικών διευθυντών του θεατρικού
ομίλου Cheek By Jowl. Το έργο έχει γίνει
δεκτό με ενθουσιασμό τόσο από το κοινό
όσο και από τους κριτικούς, που υπογραμ-
μίζουν τον έξοχο συνδυασμό ποίησης και
χιούμορ της παράστασης. Εως τις 25
Οκτωβρίου.

ΜΟΣΧΑ
ΕΚΘΕΣΗ
Κρατική Πινακοθήκη Τρετιάκοφ
www.tretyakovgallery.ru
«Η μαγεία του σώματος. Ζωγραφική
και γλυπτική από τον 18ο έως τον 20ό
αιώνα». Εστιάζοντας στην εξέλιξη της
ρωσικής τέχνης με άξονα το γυμνό, η
έκθεση εξερευνά την απόσταση ανάμε-
σα στο κλασικό και το ρομαντικό στυλ,
τη σχέση ανάμεσα στη Μόσχα και την
Πετρούπολη και την επιρροή της Δυτι-
κής Ευρώπης στους Ρώσους καλλιτέ-
χνες. Εκτίθενται πάνω από 70 έργα ζω-
γραφικής και γλυπτικής, σε θεματικές
ενότητες («Στον καθρέφτη του μύθου»,
«Στο ατελιέ του καλλιτέχνη», «Γωνίες
και σχεδιαγράμματα» κ.ά.) που παρακο-
λουθούν την εξέλιξη των αισθητικών
αντιλήψεων σε συνάρτηση με την ιστο-
ρική διαδρομή της Ρωσίας και την επα-
φή των Ρώσων καλλιτεχνών με ομοτέ-
χνους τους από άλλες χώρες της Ευρώ-
πης, ιδιαίτερα τη Γαλλία, τη Γερμανία
και την Ιταλία. Αντιπροσωπεύονται πολ-
λοί διάσημοι και λιγότερο γνωστοί καλ-
λιτέχνες, ανάμεσά τους ο Βαλεντίν Σέ-
ροφ, ο Ιβάν Ακίμοφ και ο Μιχαήλ Λαριό-
νοφ. Εως τις 14 Δεκεμβρίου.

MATIEΣ ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ

Eπιμέλεια: ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
art@kathimerini.com.cy

ΘΕΑΤΡΟ 

«Η βασιλοπούλα τζ’ οι μάισσες» στα Κύπρια 

Πέντε ηθοποιοί ζωντανεύουν εικόνες πότε μέσα από τα μάτια του αφηγητή και πό-
τε μέσα από τα μάτια του ρόλου. Μία παράσταση που μεταμορφώνει τη στιγμή σε
εικόνα.

Το εμβληματικό έργο του Αδαμάντιου Διαμαντή «Ο Κόσμος της Κύπρου» φιλοξενεί-
ται σήμερα στη Λεβέντειο Πινακοθήκη στη Λευκωσία στην αίθουσα της Κυπριακής
Συλλογής στο ισόγειο. 

ΜΠΑΛΕΤΟ 

Χορεύοντας τον «Κόσμο του Διαμαντή»

Μία παράσταση όπου το παρελθόν συ-
ναντά το παρόν και το μέλλον, αναδει-
κνύοντας με σύγχρονα εκφραστικά μέσα
τις λαϊκές μας παραδόσεις ως αναπόσπα-
στο μέρος της πολιτιστικής μας ταυτότη-
τας παρουσιάζεται αυτή την εβδομάδα
στα Κύπρια. Πρόκειται για τη δραματο-
ποίηση του κυπριακού λαϊκού παραμυθι-
ού «Η βασιλοπούλα τζ’ οι μάισσες» όπως
μας παραδίδεται μέσα από τη συλλογή
«Κυπριακά Παραμύθια Μέρος Β’ -Διάφο-
ρες Διηγήσεις» του Νέαρχου Κληρίδη. Το
έργο αποτελεί ιδέα της ηθοποιού Γιολάν-
τας Χριστοδούλου η οποία υπογράφει και
τη σκηνοθεσία της παράστασης. Το έργο
μεταμορφώνει τη στιγμή σε εικόνα, δί-
νοντας έμφαση στη μαγεία των εικόνων
του παραμυθιού, αλλά και προσεγγίζον-
τας την πραγματικότητα του θανάτου με
την ίδια απλότητα που χαρακτηρίζει τον
αφηγητή. Παραστάσεις: Κυριακή 28 Σε-
πτεμβρίου στην Κεντρική Σκηνή ΘΟΚ,
Λευκωσία, Δευτέρα 29 Σεπτεμβρίου στο
Θέατρο Ριάλτο, Λεμεσός και Τρίτη 30 Σε-
πτεμβρίου στο Δημοτικό Θέατρο, Λάρνα-
κα στις 8:30 μ.μ. Εισιτήρια 5 και 10 ευρώ.
Πληρ. 70002212.

ΜΟΥΣΙΚΗ 
Μικρούτσικος-
Αντωνοπούλου 
Ο Θάνος Μικρούτσικος και η Ρίτα Αν-
τωνοπούλου μαζί στη Μικρή Σαλαμί-
να, στο πλαίσιο της Εκστρατείας Ενη-

μέρωσης και Οικονομι-
κής Ενίσχυσης του ΠΑ-
ΣΥΚΑΦ «Μαζί στη ζωή»
ενώνουν τις καρδιές
και το ταμπεραμέντο
τους και αφηγούνται
τις πιο δυνατές στιγμές
της σύγχρονης ελληνι-
κής τραγουδοποιίας.

Τρίτη, 30 Σεπτεμβρίου, Μικρή Σαλα-
μίνα, Πάρκο Γλυπτικής Φίλιππου Για-
πάνη Φασούλα, Λεμεσός στις 8:30.
Εισιτήρια 25 ευρώ. Πληρ. 25747750.

ΜΟΥΣΙΚΗ 
Μυστικά τραγούδια
από τη Βάκια Σταύρου
H τραγουδοποιός Βάκια Σταύρου παρου-
σιάζει ένα μέρος από την τελευταία της
δισκογραφική δουλειά «ΑΝΕΜόΕSSA»
που γράφτηκε και ηχογραφήθηκε εξολο-
κλήρου στο Παρίσι, αλλά και ολοκαίνουρ-
γιο υλικό από τον επερχόμενο δίσκο της

«Μυστικά τρα-
γούδια» στο
πολιτιστικό
φεστιβάλ του
Πανεπιστημί-
ου Κύπρου.
Πρόκειται για
τραγούδια μ’
ένα ιδιαίτερα
ακουστικό
ήχο, με όργα-
να όπως το
βιολοντσέλο,
οι ακουστικές

κιθάρες, η viola da gamba, το charango,
το ιρλανδικό μπουζούκι, τα κρουστά, τα
οποία δημιουργούν ένα εξαιρετικά άμεσο
περιβάλλον. Τετάρτη 1 Οκτωβρίου, Πολιτι-
στικό Κέντρο Πανεπιστημίου Κύπρου, Αρ-
χοντικό Οδού Αξιοθέας Παλιά Λευκωσία
στις 8:30 μ.μ. Εισιτήρια 10 και 5 ευρώ.
Πληρ. 22894531.
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«Τα εξώφυλλα χάνουν τη δυναμική τους»
Ο Ντέρεκ Ριγκς, ο σπουδαίος Αγγλος σκιτσογράφος που δημιούργησε μια νέα σχολή στα μουσικά άλμπουμ, μιλάει στην «Κ»

Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΑΤΟΥ

Θεωρείται ο άνθρωπος που καθιέ-
ρωσε τις μασκότ στα εξώφυλλα
των δίσκων στον χώρο του σκλη-
ρού ήχου. Μέσα από το πενάκι
του, δημιουργήθηκε μία ολόκληρη
σχολή εικονογράφων που διέπρε-
ψε στη δεκαετία του ’80, όταν το
μέταλ κατέγραψε την πιο υψηλή
πτήση του, ενός μουσικού ιδιώ-
ματος που κατάφερε να κεντρίσει
το ενδιαφέρον ακόμη και πολλών
σπουδαίων συμφωνικών ορχη-
στρών. Τζέντλεμαν, χιουμορίστας,
αλλά και χειμαρρώδης, ο Ντέρεκ
Ριγκς, ο σπουδαίος Αγγλος σκι-
τσογράφος, εικονογράφος, ζωγρά-
φος και γραφίστας, ο άνθρωπος

που «γέννησε» τη θρυλική μασκότ
των Iron Maiden, τον Εddie, αλλά
και ο καλλιτέχνης που άλλαξε τον
ρουν της ιστορίας των εξωφύλλων
στο heavy metal και όχι μόνον,
μιλάει στην «Κ».
– Kύριε Ριγκς, στην Ελλάδα υπάρ-
χει ένα μεγάλο «ρεύμα» που λα-
τρεύει τόσο τους Ιron Maiden,
όσο και εσάς. Yπάρχει μία ταύ-
τιση του γκρουπ με εσάς. Πώς
εκλαμβάνετε εσείς αυτό το γε-
γονός; Σας ενοχλεί ή είναι κάτι
που έχετε συνηθίσει;

– Δεν με ενοχλεί. Προσωπικά,
δεν έρχομαι σε επαφή με κάτι τέ-
τοιο. Φαίνεται σαν να έχω δημι-
ουργήσει μια ολόκληρη βιομηχανία

από ζωγράφους του Eddie. Ολοι
θέλουν να έχουν κάπου τον Eddie.
Κάποιοι άνθρωποι θεωρούν πώς
όλο αυτό με κάνει πλούσιο, ωστόσο
δεν παίρνω καμιά ανταμοιβή γι’
αυτό.
– Εκτός των εξωφύλλων, οι οπα-
δοί στην Ελλάδα δε γνωρίζουν
πολλά για το ξεκίνημά σας, θα
μας πείτε λίγα πράγματα για το
πώς αρχίσατε την πορεία σας;

– Πίσω στα τέλη της δεκαετίας
του ’70, προσπαθούσα να βρω δου-
λειά ως εικονογράφος επιστημο-
νικής φαντασίας. Εδειχνα τη δου-
λειά μου δεξιά κι αριστερά σε εται-
ρείες, χωρίς μεγάλη επιτυχία. Ετσι,
επιχείρησα να ψάξω για δουλειά
ως σχεδιαστής σε εξώφυλλα δί-
σκων. Επίσης, πλήρωναν σαφέ-
στατα περισσότερα χρήματα, που
ήταν κι ένα σημαντικό κίνητρο.
Δούλευα συχνά για την ΕΜΙ στο
Λονδίνο, όταν ο μάνατζερ ενός
νέου συγκροτήματος ονόματι «Ιron
Maiden» είδε τα σχέδιά μου στον
τοίχο της ΕΜΙ, ζητώντας το port-
folio (χαρτοφυλάκιο) μου. Ο Eddie,
που ήταν ένα σχέδιο μέσα στο
portfolio μου, αποτέλεσε το πρώτο
εξώφυλλο του δίσκου και είχε βα-
σικά τον τίτλο «Electric Matthew
says hello». Το είχα σχεδιάσει πε-

ρίπου ενάμιση χρόνο πριν γνωρίσω
τους Maiden και καθόταν στο port-
folio μου για όλον αυτόν τον καιρό!
Φοβόμουν μάλιστα να το δείξω,
γιατί λάμβανα κακές αντιδράσεις
από πολύ κόσμο. Αρεσε, όμως,
στους Maiden κι έγινε το πρώτο
τους εξώφυλλο. Κατά κάποιον τρό-
πο ταίριαξε με το θέμα «ταινίες
τρόμου», που είχαν πολλά από τα
πρώτα τους τραγούδια. Υπάρχει
ολόκληρη η ιστορία στο βιβλίο
«Run for Cover, the art of Derek
Riggs» που είναι διαθέσιμο και
στο site μου, www.derekriggs.com.

– Τι είναι αυτό που έκανε τα έργα
σας τόσο ξακουστά;

– Νομίζω, εκείνη την εποχή δεν
υπήρχε τίποτα παρόμοιο. Είναι
δύσκολο να κατανοηθεί πλήρως,
καθώς πολλοί fans θεωρούν εκ
προοιμίου ότι τρόμος και Eddie
πάντα ήταν κομμάτι της metal
σκηνής. Αυτό, όμως, δεν ίσχυε
στα τέλη της δεκαετίας ’70. Οι ει-
κόνες ήταν παντού, αλλά με δια-
φορετικό τρόπο προσέγγισης. Αλ-
λοι χρησιμοποιούσαν φαντασία,
άλλοι γυμνές γυναίκες, κάποιοι
φωτογραφίες, άλλοι θεωρούσαν

πως τα τοπία είναι μια καλή ιδέα,
άλλοι προσπάθησαν να κάνουν
κόμικς, κάποιοι χρησιμοποίησαν
μεγάλα κείμενα. Ενα από τα πιο
περιπετειώδη σχέδια συγκροτη-
μάτων της εποχής ήταν και των
Kiss. Αν γυρίσετε πίσω και κοιτά-
ξετε τα πρώτα σχέδια συγκροτη-
μάτων, όπως π.χ. οι Black Sabbath,
θα καταλάβετε ακριβώς τι εννοώ.
Κοιτάξτε το εξώφυλλο του Μaster
of reality ή του Paranoid. Οι Pink
Floyd χρησιμοποίησαν μια αγε-
λάδα, οι Zeppelin είχαν γυμνά παι-
διά σκαρφαλώνοντας ένα λόφο
(;), κάτι οφθαλμαπάτες αεροπλά-
νων ή κάτι τέτοιο. Εκδιώχθηκα
από δύο art directors όταν ανέφερα
πως αυτά δεν είναι και πολύ καλές
ιδέες. Υπήρχαν, βέβαια, αρκετά
καλά σκίτσα από καλλιτέχνες όπως
ο Roger Dean ή ο Dave Roe και ο
Patrick Woodroffe, χωρίς όμως
καμιά αληθοφάνεια. Ηταν απολύ-
τως φανταστικές εικόνες. O Eddie
ήταν τρομακτικός, αλλά ήταν στον
δρόμο της πόλης και σε κοιτούσε!
Σε κοιτούσε στο πρόσωπο...
– Θεωρείτε ότι τα σημερινά εξώ-
φυλλα παίζουν τον ρόλο που
έπαιζαν στην εποχή σας; Αν όχι,
τι έχει αλλάξει;

– Σε κάποιες περιπτώσεις ναι.

Κατηγοριοποιούν την μπάντα, το
άλμπουμ και δημιουργούν μια στι-
βαρή βάση για τη διαφήμιση και
τις πωλήσεις. Αλλά υπάρχει ένας
κόσμος και μια πλειάδα τραγικών
επιλογών που διαφαίνονται μερικές
φορές. Κακές επιλογές που προ-
έρχονται πολλές φορές από δισκο-
γραφικές εταιρείες. Τα downloads
είναι κατά κάποιον τρόπο κατα-
στροφή. Είναι πολύ βολικά για κά-
ποιους, αλλά κλέβουν από την
μπάντα την παρουσία της στον
χώρο. Παλιότερα, το εξώφυλλο
του δίσκου ήταν ένα από τα πιο
χρήσιμα εργαλεία του μάρκετινγκ
που μπορούσε ένα συγκρότημα
να χρησιμοποιήσει σε περιοδικά,
σε αφίσες στον δρόμο και παντού.
Αλλά με τα downloads τραγουδιών,
όλα φθίνουν σε μια ανώνυμη ιστο-
σελίδα και σε μια πολύ μικρή ει-
κόνα. Τα εξώφυλλα σιγά σιγά γί-
νονται ελάχιστα σημαντικά στην
πώληση ενός cd, όμως με αυτόν
τον τρόπο περιορίζεται η δυνα-
τότητα στα συγκροτήματα να πά-
ρουν την αναγνώριση που τους
αναλογεί. Επιπροσθέτως, οι πω-
λήσεις αποκτούν κι αυτές μεγάλο
πρόβλημα. Συνοπτικά, το να ζω-
γραφίζεις εξώφυλλα cd είναι μια
δουλειά που σύντομα θα αποτελεί
παρελθόν...

– Ποιο είναι το έργο σας εκτός
των Maiden; Ποια τα σχέδιά σας
για το μέλλον;

– Σταμάτησα να δουλεύω για
τους Maiden είκοσι χρόνια πριν.
Εχω κάνει κάποια μικρά πράγματα
γι’ αυτούς έκτοτε, αλλά δεν δού-
λευα συνεχώς γι’ αυτούς. Εχω κάνει
μόλις τρεις εικόνες για τους Maiden
τα τελευταία έξι χρόνια. Κάνω εξώ-
φυλλα cd για κάποιους άλλους τώ-
ρα και σκέπτομαι να κάνω κάποια
εξώφυλλα φαντασίας για βιβλία.
Λατρεύω τα σκίτσα φαντασίας.

“Το να ζωγραφίζεις
εξώφυλλα cd είναι μια
δουλειά που σύντομα
θα αποτελεί παρελθόν...

Εξώφυλλο του Ριγκς για το συγ-
κρότημα Stratovarius (2000).

Ενα από τα πιο διάσημα εξώφυλλά
του για τους Iron Maiden (1984)

O Nτέρεκ Ριγκς επί το έργον. Μέσα από τη δουλειά του Αγγλου καλλιτέ-
χνη αναδείχθηκε μια ξεχωριστή εποχή στα εξώφυλλα των άλμπουμ του
σκληρού ήχου.
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ΛΕΥΚΩΜΑ
ΚΩΣΤΑΣ ΓΟΥΖΕΛΗΣ
Ενα σπίτι στις Κυκλάδες
εκδ. Ποντοπόρος, σελ. 164

Τις διαδρομές του
ανάμεσα στους
ανοιχτούς και τους
κλειστούς χώρους,
στις ιδέες και τις έν-
νοιες, στις σκέψεις

και τις πράξεις καταγράφει με λόγια και εικό-
νες ο αρχιτέκτονας Κώστας Γουζέλης, που κα-
τασκευάζει σπίτια και ασχολείται με την ανα-
στήλωση παλιών ξύλινων ιστιοφόρων καϊκιών.
Ευθείες, κύβοι, θόλοι, εντάσεις, προβολές,
χώμα, τσιμεντοκονία, χλωρίδα, πέτρα, φως,
πρόσωπα και σωματικές στάσεις συνθέτουν
το εγχείρημά του – ένα σπίτι που να αντικατο-
πτρίζει με την υλική του υπόσταση το σπίτι του
μυαλού, ένα σπίτι που να εσωτερικεύει τον
κόσμο και να εξωτερικεύει τις ιδέες.

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
ΒΙΤΟΛΝΤ ΓΚΟΜΠΡΟΒΙΤΣ
Διαθήκη. Συνομιλίες με τον Ντομινίκ ντε Ρου
μετ.: Θεόφιλος Τραμπούλης
εκδ. Νεφέλη, σελ. 400

Στο τέλος της ζωής του, ο
Βιτόλντ Γκομπρόβιτς άφη-
σε τη δική του, προσωπική
«διαθήκη»: το άτυπο επί-
μετρο στο πολυπρισματικό
λογοτεχνικό σύμπαν ενός
από τους πλέον ερεθιστι-
κούς μυθιστοριογράφους

του εικοστού αιώνα. Ο ανά χείρας τόμος (σε
πολύ καλή μετάφραση από τα γαλλικά του
Θεόφ. Τραμπούλη), είναι μια σειρά συνομι-
λιών, αφηγήσεων και εξομολογήσεων, μέσα
από τις οποίες ο δημιουργός της «Πορνογρα-
φίας» ιντριγκάρει τον φιλοπερίεργο αναγνώ-
στη όσο και τον δόκιμο γραφιά που αναζητά
διαρκώς λόγους για να ενθουσιάζεται.

ΙΣΤΟΡΙΑ
ΜΠΡΑΪΑΝ ΡΙΤΣΑΡΝΤΣΟΝ
Τυπογραφία, συγγραφείς και αναγνώστες
στην Ιταλία της Αναγέννησης
εκδ. Μορφωτικό Ιδρυμα Εθνικής, σελ. 508

Ο ομότιμος καθηγητής της
ιταλικής γλώσσας στο Πα-
νεπιστήμιο του Λιντς
Μπράιαν Ρίτσαρντσον πα-
ρουσιάζει τη συναρπαστι-
κή ιστορία των ανατροπών
που επέφερε η ανακάλυ-
ψη της τυπογραφίας στις

συνήθειες των συγγραφέων και των αναγνω-
στών. Μελετά τις καινοτομίες που αντιμετώ-
πισαν οι συγγραφείς κατά τη μετάβαση από
το χειρόγραφο στο έντυπο, σταθμίζει τη συμ-
βολή της τυπογραφίας στη σταδιοδρομία
τους και διερευνά τις συνέπειες της διάδοσης
των έντυπων βιβλίων στο ευρύ αναγνωστικό
κοινό.

ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
STEFAN ZWEIG
Αμόκ και άλλες νουβέλες
μετ.: Μαρία Αγγελίδου
εκδ. Αγρα, σελ. 232

Βαθιά επηρεασμένος από
την ψυχανάλυση του Ζίγκ-
μουντ Φρόιντ, ο Αυστρια-
κός Στέφαν Τσβάιχ (1881-
1942) γράφει πέντε νου-
βέλες με κοινή θεματική
τον βίαιο θάνατο και την
αυτοχειρία – στην οποία θα

προσφύγει και ο ίδιος. Γνωστότερο κείμενο
ανάμεσά τους το «Αμόκ», η απώλεια λογικής
ενός γιατρού που θα ριχτεί στη θάλασσα προ-
κειμένου να διαφυλάξει την τιμή της πεθαμέ-
νης ασθενούς του. Ο Τσβάιχ διχάζει σήμερα
την κριτική. Ορισμένοι περιφρονούν το «φτω-
χό» του ύφος, ενώ άλλοι επαινούν την απλό-
τητα και τον ανθρωπισμό του.

ΘΡΙΛΕΡ
ΣΤΙΒ ΓΟΥΑΤΣΟΝ
Αμνησία
μετ.: Γιώργος Μπαρουξής
εκδ. Ψυχογιός, σελ. 388

Μέχρι την «Αμνησία», η
σχέση του Στιβ Γουάτσον
με τη συγγραφή ήταν ερα-
σιτεχνική με εξαίρεση την
παρακολούθηση ενός κύ-
κλου μαθημάτων δημιουρ-
γικής γραφής των εκδόσε-
ων Faber. Ομως, καμία ση-

μασία δεν έχουν όλα αυτά, καθώς το ντεμ-
πούτο του έγινε παγκόσμιο μπεστ σέλερ, ξε-
περνώντας τα 4 εκατ. αντίτυπα και γυρίστηκε
και ταινία με τη Νικόλ Κίντμαν στον πρωταγω-
νιστικό ρόλο και τον Ρίντλεϊ Σκοτ στην παρα-
γωγή. Το Χόλιγουντ δεν χάνει ποτέ την ευκαι-
ρία να αξιοποιήσει ένα υλικό που σχεδόν
υπογράφει την επιτυχία.

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

500ΛΕΞΕΙΣ ΜΕ ΤΟΝ ΔΗΜΗΤΡΗ ΦΥΣΣΑ

Γεννήθηκε το 1956 στην Αθήνα. Σπούδασε
Νεοελληνική Φιλολογία και Πολιτικές Επι-
στήμες. Είναι συγγραφέας, δημοσιογράφος,
κειμενογράφος. Το τελευταίο του βιβλίο,
το μυθιστόρημα «Ο κηπουρός κι ο καιρο-
σκόπος» κυκλοφορεί από τις εκδόσεις της
Εστίας. Η ηλεκτρονική διεύθυνση του κ.
Φύσσα είναι d.fyssas@gmail.com.

Ποια βιβλία έχεις αυτόν τον καιρό πλάι
στο κρεβάτι σου;
Λόρενς Στερν «Η ζωή και οι απόψεις του
Τρίστραμ Σάντι», Λεωνίδας Χατζηπροδρο-
μίδης «Ο σταλινισμός και οι μεταμοντέρνοι
θαυμαστές του».
Και ποια είναι τα αγαπημένα σου βιβλία
όλων των εποχών;
Γκρας «Γάτα και ποντίκι», Καμί «Ο επανα-
στατημένος άνθρωπος», Χέλερ «Κατς-22»,
Τουέιν «Χάκλμπερι Φιν», Μέλβιλ «Μόμπι
Ντικ», Oργουελ «1984», Ντε Σαντ «Η φι-
λοσοφία στο μπουντουάρ», Βερν «Οι ναυαγοί
του Ιωνάθαν», Περέκ «Ζωή: Οδηγίες χρή-
σης», Κούντερα «Το αστείο», Τσάντλερ
«Αντίο γλυκιά μου», Ντικ «Ο άνθρωπος
στο ψηλό κάστρο», Θερβάντες «Δον Κιχώ-
της», Ραμπελέ «Γαργαντούας και Παντα-
γριέλ», Eκο «Το όνομα του ρόδου», Αξιόνοφ
«Οι ουρανοξύστες της Μόσχας», Φλομ-
πέρ «Η αισθηματική αγωγή ενός
νέου», Κενό «Ασκήσεις ύφους»,
Μαρτέν «Η γλώσσα του κινημα-
τογράφου», Λε Καρέ «Ο κατά-
σκοπος που γύρισε από το κρύο»,
Τσέχοφ, Τσβάιχ και Μομ «Διηγή-
ματα», Κλαρκ «Η πόλη και τ’ άστρα»,
Κάρολ οι δύο «Αλίκες», Μόρις «Ο
γυμνός πίθηκος», όλος ο Λουκιανός,
Θουκυδίδης «Ξυγγραφή», Κουκουλές
«Βυζαντινών βίος και Πολιτι-
σμός», Βαλτινός «Ορθο-
κωστά», το πλήρες
Λεξικό Δημητράκου,

Αλεξάνδρου «Το κιβώτιο», τα «Aπαντα»
του Ροΐδη και του Χάκκα, Πετρόπουλος
«Το εγχειρίδιο του καλού κλέφτη», Κα-
ρυωτάκης «Ελεγεία και σάτιρες», Νικολαΐδης
«Μια στεκιά στο μάτι του Μοντεζούμα»,
Καβάφης και Σεφέρης «Ποιήματα», Πικρός
«Τουμπεκί», Κούρτοβικ «Τετέλεσται», Τριαν-
ταφύλλου «Σπάνιες γαίες», Βασιλικός «Εκτός
των τειχών», Καμπούρογλου «Αι παλαιαί
Αθήναι», Δοξιάδης «Logicomix», η εγκυ-
κλοπαίδεια Δρανδάκη και τα αθηναϊκά διη-
γήματα του Παπαδιαμάντη.
Με ποιον συγγραφέα θα ήθελες να δει-
πνήσεις;
Με τον Ροΐδη.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σε έκανε
να θυμώσεις; Το «Δευτερονόμιον» της Πα-
λαιάς Διαθήκης, «ιερό» βιβλίο (και) του
χριστιανισμού. Σκοπεύω να το μεταφράσω
και να το βγάλω σε δίγλωσση έκδοση,
ώστε να δείξω στους χριστιανούς –που
στη μεγάλη τους πλειονότητα το αγνοούν–
σε τι ακριβώς πιστεύουν. Μιλάω σοβαρά
ότι θα το κάνω.
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχεις διαβάσει
και ντρέπεσαι γι’ αυτό; Την «Οδύσσεια».
Πότε κατάλαβες ότι θέλεις να γίνεις συγ-
γραφέας και πώς;

Θεωρητικά, από μικρός, από θαυμασμό
για όσα διάβαζα και μ’ αρέσανε.

Πρακτικά, απ’ όταν έμαθα να γρά-
φω στον υπολογιστή, μεγάλωσαν
τα παιδιά μου, έπαψα να είμαι
καθηγητής φροντιστηρίου, πέ-
ρασα μια σημαντικότατη προ-
σωπική δυσκολία, αποφάσισα ότι
μπορώ να ζω με ελάχιστα χρήματα

και εκτιμήθηκε το πρώτο μου μυ-
θιστόρημα («Πλατεία Λένιν, πρώην

Συντάγματος», Εστία 2005).
Επομένως, κάπου

μετά τα 45
μου.

«Πείτε στους εθνικιστές ότι δεν είναι
δική τους η σημαία, δικός τους ο πο-
λιτισμός, δική τους η χώρα και δικοί
τους οι δρόμοι... Πείτε τους τι έχουμε
κάνει μαζί. Πείτε τους ότι πολεμήσαμε
και κερδίσαμε έναν πόλεμο ενάντια
στον φασισμό μαζί. Πείτε τους ότι δεν
υπάρχει ούτε ένα νεκροταφείο πεσόν-
των στην Ευρώπη που να μην είναι
θαμμένοι δίπλα δίπλα Σκωτσέζοι, Αγ-
γλοι, Ουαλλοί και Ιρλανδοί στρατιώτες...
Πείτε τους ότι μαζί χτίσαμε την ειρήνη,
μαζί φτιάξαμε το Εθνικό Σύστημα Υγεί-
ας, μαζί οικοδομήσαμε ένα κοινωνικό
κράτος. Και τα κάναμε όλα αυτά ενω-
μένοι, χωρίς να θυσιάσουμε την ταυ-
τότητα, την κουλτούρα και την παρά-
δοσή μας ως Σκωτσέζοι».

«Ως πρωθυπουργός ήταν χάλια, αλλά
αυτή ήταν μια πολύ καλή ομιλία», σχο-
λίασε Σκωτσέζος πολίτης όταν ένας
δημοσιογράφος ζήτησε τη γνώμη του
για την παρέμβαση του πρώην πρω-
θυπουργού Γκόρντον Μπράουν σχετικά
με το δημοψήφισμα για την απόσχιση
της Σκωτίας από το Ηνωμένο Βασίλειο.
Παρέμβαση με μια ιστορικού βάρους
ομιλία, που έβαλε τον Σκωτσέζο πολι-
τικό ξανά στα πρωτοσέλιδα όλου του
κόσμου κι έκανε σχολιαστές να ανα-
ρωτιούνται μήπως ο  άνθρωπος  που
έκανε πίσω στη μάχη για τη διαδοχή
των Εργατικών για χάρη του Μπλερ,
το 1994, είναι ένας αδικημένος της
Ιστορίας.

Αυτός ο έξυπνος μα διόλου γοητευ-
τικός γιος παπά από το Φάιφ, που πο-
λεμήθηκε και μέσα στο ίδιο του το κόμ-
μα, στάθηκε δίπλα στον Αλιστερ Ντάρ-
λινγκ, έναν από τους μεγάλους εσω-
κομματικούς του εχθρούς, και με το
βαρύ ύφος του, μίλησε απλά και λαϊκά
για έναν πατριωτισμό που είναι βαθύ-
τερος του εθνικισμού. Εξαπέλυσε ισο-
πεδωτική επίθεση στο Εθνικό Κόμμα
της Σκωτίας, με ηθικά και συναισθη-
ματικά επιχειρήματα, ενώ οι περισσό-
τερες αναλύσεις αλλά και το μεγαλύτερο
βάρος της καμπάνιας «Καλύτερα  μαζί»

βασίζονταν σε «ορθολογικά» επιχει-
ρήματα για την οικονομία, ως αντίβαρο
στην  αντινεοφιλελεύθερη ρητορική
του Σάλμοντ.

Η ξαφνική εκτίμηση στον Μπράουν
είναι ενδιαφέρουσα, αν σκεφτεί κανείς
ότι η συνηθέστερη κριτική προς τον
πρώην πρωθυπουργό ήταν ότι είναι
ένας απαθής αλαζόνας που μιλάει ex
cathedra. Ομως στη φοβερή συγκυρία,
στον κίνδυνο να σπάσει το Ηνωμένο
Βασίλειο, αυτή η μεγάλη δύναμη που
η γλώσσα της είναι η lingua franca του
21ου αιώνα, κανένας λαοφιλής Βρετα-
νός, ούτε καν ο Κάμερον με τα δάκρυά
του, δεν κατάφερε τέτοιο χτύπημα
στον λαϊκισμό.

Το δημοψήφισμα για την ανεξαρτη-
σία, παρότι συνδέεται με τα βαθύτερα
ζητήματα στη σχέση Αγγλίας και Σκω-
τίας, μοιάζει σαν ένα ακόμη σύμπτωμα
της φθοράς μιας Ευρώπης στην οποία
έχουν ανοδική πορεία κόμματα και κι-
νήματα που εκφράζουν εθνικιστική
πόλωση, απομονωτισμό και αυτονό-
μηση και καταγγέλλουν τη δυσαρμονία

μεταξύ των πολιτικών ελίτ και των λα-
ών.Είτε μιλάμε λοιπόν γι’ αυτούς που
θέλουν να αυτονομηθούν από το κράτος
που ανήκουν είτε γι’ αυτούς που αμ-
φισβητούν τη συνύπαρξη με άλλα κρά-
τη σε έναν περιφερειακό οργανισμό,
ο κοινός παρονομαστής είναι η κρίση
αντιπροσώπευσης και ότι το έθνος-
κράτος αρχίζει να γίνεται και πάλι ελ-
κυστικό. Και για τα κράτη που ανήκουν
στην Ευρωπαϊκή Ενωση, η ύπαρξή της
μοιάζει να υπογραμμίζει το πρόβλημα
καθώς τα κονδύλια που μας κρατούσαν
αγαπημένους δεν ρέουν όπως παλιά
και το όραμα αντικαταστάθηκε με την
οικονομία και τη γραφειοκρατία.

Στη χώρα μας συνέβη ακριβώς αυτό,
μιας και εξ αφορμής μιας δεινής κρίσης
η θέση μας στην Ευρωπαϊκή Ενωση
και, κυρίως, η σημασία αυτής, αμφι-
σβητείται είτε με τη βολική άρνηση
του ότι θα ζούμε υπό την επιτήρησή
της, είτε με τη συχνή επίκληση της
εθνικής κυριαρχίας από σχεδόν ολό-
κληρο το πολιτικό φάσμα που πολτο-
ποιήθηκε σε υπερπατριωτικά ξεσπά-
σματα. Η ιδεολογία και η πολιτική έγι-
ναν πασέ, οι εταίροι λέγονται δανειστές,
η Ενωση έπαψε πια να «εξαγοράζει»
τη λαϊκή συναίνεση.

Ο αντιπαθής Μπράουν όμως θα μπο-
ρούσε ίσως να δώσει ένα μάθημα σε
όσους θεωρούν ότι «είναι (μόνο) η οι-
κονομία, ηλίθιε». Βγήκε μπροστά στον
λαό που τον καταψήφισε, στάθηκε
δίπλα σε προσωπικούς αντιπάλους του
και είπε «καλύτερα μαζί», όχι όμως με
τα επιχειρήματα που απευθύνονταν
στην τσέπη των μικροαστών, αλλά με
τα επιχειρήματα που μίλησαν στις καρ-
διές τους, απευθυνόμενος σ’ αυτό που
ο ίδιος αποκάλεσε «σιωπηλή πλειοψη-
φία». Η οποία ακόμη και όταν ψηφίζει
με την τσέπη, έχει ανάγκη να πιστέψει
σε κάτι και να αρθρώνει επιχειρήματα
που είναι πέρα και πάνω από αυτήν.

* Η κ. Τζίνα Μοσχολιού εργάζεται ως δημο-
σιογράφος στον ραδιοφωνικό σταθμό 9,84.

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Της ΤΖΙΝΑΣ ΜΟΣΧΟΛΙΟΥ*

KΡITIKH / Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Γκόρντον Μπράουν: Χτύπημα στον λαϊκισμό

ΜΕΛΠΩ ΑΞΙΩΤΗ
Ρεπυμπλίκ-Βαστίλλη [Republique-Bastille]
μετ.: Τιτίκα Δημητρούλια
εισαγωγή: Μαίρη Μικέ
εκδ. Αγρα, σελ. 244

Εχουμε σήμερα στα χέρια μας ένα νέο,
σπουδαίο, ανέκδοτο μυθιστόρημα της
Μέλπως Αξιώτη (1905-1973), πεζογράφου
που συνδύασε ιδιοφυώς τα συνειρμικά
διδάγματα της μοντερνιστικής γραφής
με τους υπερρεαλιστικούς διασκελισμούς
της φράσης· γραμμένο στα γαλλικά προς
τα τέλη του 1948 και στις αρχές του 1949,
όταν η κομμουνίστρια δημιουργός έρχεται
αυτοεξόριστη στο Παρίσι· φυλαγμένο
στον «Φάκελο Αξιώτη» του Λογοτεχνικού
Αρχείου του Τομέα Μεσαιωνικών Σπου-
δών στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσ-
σαλονίκης· μεταφρασμένο με δεξιοτεχνία
από την Τιτίκα Δημητρούλια, η οποία
πέτυχε ένα κείμενο στο οποίο ηχούν ο
τόνος και ο ρυθμός που ακούγονται σε
ολόκληρο το υπόλοιπο έργο της Αξιώτη.

Οταν η σαρανταδυάχρονη συγγραφέας
φθάνει διωκόμενη στο Παρίσι το 1947,
έχει στο ενεργητικό της τρία μυθιστο-
ρήματα που έχουν καταπλήξει και συγ-
χρόνως διχάσει τους συμπατριώτες της:
Τις «Δύσκολες νύχτες» (1938) οι οποίες
τιμήθηκαν με το Α΄ βραβείο του Γυναι-
κείου Συλλόγου Γραμμάτων και Τεχνών
(προκαλώντας την παραίτηση της Πη-

νελόπης Δέλτα από τη χορηγία του θε-
σμού). Το «Θέλετε να χορέψομε Μαρία»
(1940), το οποίο από άλλους θεωρήθηκε
γοητευτικό εγχείρημα και από άλλους
ασυναρτησία. Και το στρατευμένο πε-
ζογράφημα «Εικοστός αιώνας» (1946).
Το «Ρεπυμπλίκ-Βαστίλλη» αποτελεί τυπικό
δείγμα του έργου της τόσο ως προς τη
σύνθεση όσο και ως προς τη
θεματολογία του. Υπάρχει η
γυναικεία οπτική, η τριτο-
πρόσωπη φράση, ο βαθιά εξο-
μολογητικός τόνος, η απο-
σπασματική σύνθεση καθώς
και τα θεματικά μοτίβα της
ερωτικής σχέσης, της αγω-
νιστικής αυτοθυσίας και της
λαϊκής αυθεντικότητας. Θα
τα ξανασυναντήσουμε ακέ-
ραια στη νουβέλα «Κάδμω»,
που θα γράψει το 1972 εις τα
δυσμάς του βίου της.

Η Λίζα φθάνει στο Παρίσι μέσα σε συν-
θήκες βαθιάς ερημίας – μόνη και όρθια
σε ένα πεζοδρόμιο έχοντας στο πλάι της
δύο βαλίτσες. Το άδειο της δωμάτιο στοι-
χειώνουν οι μνήμες από την πατρίδα που
εξαναγκάστηκε να αφήσει πίσω της. Το
Παρίσι όμως είναι η πόλη της ελευθερίας
και του φωτός, και η τριβή της ηρωίδας
με τη γαλλική γλώσσα έχει αρχίσει εξ
απαλών ονύχων. Ετσι η ζωή θα νικήσει:
οι αναμνήσεις από την πατρίδα θα αρ-

χίσουν να πλέκονται με τις καινούργιες
εμπειρίες του τόπου υποδοχής (όπως
συμβαίνει και στο αυτοβιογραφικό κείμενο
της Μιμίκας Κρανάκη «Σελίδες από την
ξενητειά», 1950). Πολύ σύντομα, όμως,
η Λίζα θα εξαναγκαστεί να ξαναφύγει
καθώς οι γαλλικές αρχές την απελαύνουν
στην Ανατολική Γερμανία εξαιτίας των

κομμουνιστικών πεποιθή-
σεών της. Οπως σημειώνει
η Τιτίκα Δημητρούλια, στα
μέσα του 1949 που τελείωσε
το κείμενο, η Μέλπω Αξιώτη
δεν μπορούσε να ξέρει ότι
ένα χρόνο αργότερα θα ακο-
λουθούσε την τύχη της Λίζας.
Το ψυχανεμιζόταν όμως –
γι’ αυτό άλλωστε η τέχνη
συχνά δεν μιμείται αλλά κα-
θοδηγεί τη ζωή.

Η συγγραφέας έζησε έως
το 1964 στην υπερορία – Ανατολικό Βε-
ρολίνο, Δρέσδη, Βαρσοβία. Και το μυθι-
στόρημά της παρέμεινε ανέκδοτο, διότι
σύμφωνα με τη Μαίρη Μικέ, η εξόριστη
ταξιδιώτισσα είχε πλέον να αντιμετωπίσει
και τους κομματικούς ελεγκτικούς μη-
χανισμούς σε ό,τι αφορά την έκδοση βι-
βλίων. Το «Ρεπυμπλίκ-Βαστίλλη» αποτυ-
πώνει και ταυτόχρονα επιβεβαιώνει το
γνωστό παράδοξο Αξιώτη: Μια έμμονη
αμετακίνητη πίστη σε πρακτικές και
ιδέες του Κομμουνιστικού Κόμματος.

Διεισδυτικό γυναικείο βλέμμα

Το έθνος-κράτος αρχίζει να γίνεται
και πάλι ελκυστικό, ακόμη και μέσα
στην Ευρωπαϊκή Ενωση.
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Ο Τύμβος Καστά είναι μόνο το «δόλωμα»
Ο καθηγητής στο branding τόπων Μιχάλης Καβαρατζής εξηγεί γιατί πρέπει από τώρα να αρχίσει ο σχεδιασμός του αύριο

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Οσο αποκαλύπτονται σημαντικά αρχαι-
ολογικά ευρήματα εντός του Τύμβου
Καστά, έξω από το μνημείο φορείς και
κάτοικοι οραματίζονται την επόμενη
μέρα και συνδέουν την οικονομική και
τουριστική ανάπτυξη του τόπου τους
με τη νέα ανακάλυψη. Παρόλο που η
ανασκαφή είναι ακόμη σε εξέλιξη, ο επί-
κουρος καθηγητής Μάρκετινγκ στο Πα-
νεπιστήμιο του Λέστερ της Αγγλίας και
σύμβουλος Μάρκετινγκ και Branding
Τόπων, Μιχάλης Καβαρατζής, εκτιμά
πως δεν είναι καθόλου νωρίς να ξεκινήσει
η μελέτη της επόμενης ημέρας, που θα
καθορίσει και τη χάραξη μιας στρατη-
γικής για τη συνολική και ορθολογική
ανάδειξη της περιοχής και την προσέλ-
κυση επισκεπτών. «Το branding ενός
τόπου είναι η σύνδεση όλων των χαρα-

κτηριστικών και υπηρεσιών που προ-
σφέρει ο τουριστικός προορισμός σε
ένα αφήγημα, σε μια ιστορία, όχι με λο-
γοτεχνικούς όρους, αλλά με στοιχεία
που θα συνδεθούν στο μυαλό του επι-
σκέπτη και επιστρέφοντας θα μεταφέρει
στον γείτονά του την καλή εικόνα που
απέκτησε. Ο Τύμβος Καστά θα λειτουρ-
γήσει ως "δόλωμα" για τους επισκέπτες,
αλλά ο τόπος πρέπει να προσφέρει κι
άλλες δραστηριότητες για να μείνουν
εκεί» σημειώνει ο κ. Καβαρατζής.

Δεκάδες αυτοκίνητα με μεμονωμένους
επισκέπτες, οικογένειες, μικροί και με-
γάλοι, ανεβαίνουν στον Λόφο Καστά
για μια αναμνηστική φωτογραφία, δη-
λώνοντας την παρουσία τους σε μια εν

εξελίξει αρχαιολογική ανακάλυψη. «Στη
θεωρία αυτοί είναι οι λεγόμενοι early
adopters, όσοι θέλουν να βρίσκονται
πρώτοι εκεί χωρίς να τους ενδιαφέρει
πού θα μείνουν ή τι άλλο μπορούν να
κάνουν στην περιοχή. Μια μελέτη όμως
θα δείξει τους δυνητικούς μας επισκέπτες
που ακόμη δεν έχουν έρθει. Θα καθο-
ρίσουμε το προφίλ τους, τον τόπο προ-
έλευσής τους και πώς θα τους φέρουμε
από μεγαλύτερους τουριστικούς προ-
ορισμούς, όπως η Θεσσαλονίκη, η Χαλ-
κιδική και η Καβάλα και θα τους κρα-
τήσουμε στην περιοχή», αναφέρει ο κ.
Καβαρατζής.

Μνημεία κλειστά
Κατεβαίνοντας τον Λόφο, ο μεγαλύ-

τερος όγκος των επισκεπτών κατευθύ-
νεται προς τον Λέοντα της Αμφίπολης
και το Αρχαιολογικό Μουσείο, προκα-
λώντας μια απρόσμενη συνέπεια. Οι
φύλακες του Μουσείου απασχολούνται
πλέον μόνο εντός των τειχών, λόγω των

αυξημένων αναγκών, με αποτέλεσμα
σημαντικά μνημεία της περιοχής να
είναι κλειστά για μεμονωμένους επι-
σκέπτες και να ανοίγουν για γκρουπ
άνω των 5 ατόμων, ύστερα από συνεν-
νόηση με το Μουσείο.

«Ηρθα τον Ιούνιο στην Ελλάδα και
επισκέφθηκα το Νεκρομαντείο του Αχέ-
ροντα, τη Θήβα, τις Θερμοπύλες, τις
Πλαταιές, τα Μετέωρα, τη Βεργίνα, τους
ιστορικούς τόπους που διάβαζα στο πα-
νεπιστήμιο. Τελευταίος μου σταθμός
είναι η Αμφίπολη, αλλά δεν μπορώ να
δω πολλά πράγματα» μας λέει η Κλερ Ο’
Τουλ από το Δουβλίνο, την οποία συ-
ναντήσαμε έξω από την κλειστή πύλη
της αρχαίας ξύλινης γέφυρας του 5ου
αιώνα π.Χ., που διέσχισε ο Σπαρτιάτης
στρατηγός Βρασίδας κατά την προέλασή
του προς την Αμφίπολη (Θουκυδίδης,
Ιστορία Πελοποννησιακού Πολέμου,
εκδ. Ι. Ν. Ζαχαροπούλου, 1954). Στη σύν-
τομη επίσκεψή μας κλειστός ήταν και
ο χώρος του αρχαίου Γυμνασίου και του

Βόρειου Τείχους, τμήμα του οποίου σώ-
ζεται κοντά στον οικισμό της Αμφίπολης,
ενώ δεν διατίθενται έντυποι χάρτες με
τις θέσεις των μνημείων, παρά μόνο
πάνω σε μαρμάρινες προθήκες στην
αυλή του Μουσείου. «Η εξέταση των
υφιστάμενων υποδομών περιλαμβάνεται
στη μελέτη του branding τόπων και ανά-
λογα με το κοινό - στόχο, ίσως χρειαστεί
η δημιουργία νέων, π.χ. ένας αρχαιολο-
γικός περίπατος. Στο γενικό κοινό που
θα έρθει για διακοπές ίσως αρκεί να
πούμε "ελάτε στο μνημείο, στον ήλιο
και στην καλή μας θάλασσα". Αλλιώς,
οι επισκέπτες θα έρχονται σ’ ένα μουσείο,
θα πίνουν καφέ και θα φεύγουν», τονίζει
ο καθηγητής. Οι συζητήσεις για τη δη-
μιουργία νέων επιχειρηματικών δρα-
στηριοτήτων ανθούν στην περιοχή, κα-
θώς οι νέοι επισκέπτες δημιουργούν
πρόσθετες ανάγκες για υπηρεσίες. Το
branding ενός τόπου έχει ελάχιστες πι-
θανότητες επιτυχίας χωρίς τη συμμετοχή
των τοπικών φορέων και των κατοίκων.

«Το επιχειρηματικό δαιμόνιο του Ελληνα
πρέπει να κατευθυνθεί, όχι να αποτραπεί.
Θα υπάρχει αγορά για περισσότερες τα-
βέρνες, καφενεία, ξενώνες, αλλά ένας
τόπος δεν μπορεί να αναπτυχθεί μόνο
ως τουριστικός προορισμός διότι έχει
πολλές χρήσεις. Αν δεν υπάρξει σχεδια-
σμός και μείνουμε στην "εκμετάλλευση"
μόνο του Τύμβου και γίνουμε όλοι κα-
φετζήδες ή ξενοδόχοι θα είμαστε όλοι
άνεργοι. Απώτερος σκοπός του place
branding είναι η βελτίωση της ζωής των
κατοίκων», εξηγεί ο κ. Καβαρατζής. Οι
συνεργασίες και η δικτύωση με τις κον-
τινές περιοχές είναι απαραίτητα στοιχεία
για να πετύχει το branding. «Η αρχαι-
ολογική ανακάλυψη είναι μεγάλη τύχη
για όλους. Η Ασπροβάλτα π.χ. θα μπορεί
να προσθέσει στο δικό της αφήγημα,
στη δική της διαφήμιση, το νέο μνημείο.
Κανείς δεν ενδιαφέρεται από ποιο χωριό
θα περάσει ο δρόμος για τον Τύμβο γιατί
αν το θέλουν, θα πάνε. Οπότε όλοι θα
πρέπει να δουλέψουν μαζί και όχι χώρια»,
τονίζει ο κ. Καβαρατζής.

Ο ίδιος θεωρεί πως ανεξάρτητα με
το ποιος είναι ο «ένοικος» του Τύμβου,
το μνημείο ήδη είναι ικανό να προσελ-
κύσει τους επισκέπτες και με την κα-
τάλληλη στρατηγική μπορεί να βοηθήσει
στην ανάπτυξη της περιοχής. Αλλωστε,
όπως επισημαίνει, η ανακάλυψη του
σκελετού του Βρετανού μονάρχη Ρι-
χάρδου του Γ΄ πριν από δύο χρόνια στο
Λέστερ, ενός ευρήματος που ενδιαφέρει
κυρίως τους Αγγλους, προκάλεσε εν-
θουσιασμό στους τοπικούς φορείς που
θεώρησαν ότι ακόμη και έτσι ο τόπος
τους μπορεί να μπει στον τουριστικό
χάρτη. «Σκεφτείτε ότι στην πλειονότητά
τους οι σημερινοί κάτοικοι του Λέστερ
έλκουν την καταγωγή τους από την
Ινδία και το Πακιστάν. Ωστόσο, οι φορείς
ήδη σχεδιάζουν τρόπους και στρατηγικές
για την προσέλκυση τουριστών από
την υπόλοιπη Αγγλία και τον κόσμο.
Δεν βλέπω να είναι δύσκολο για την
Αμφίπολη», καταλήγει.

“Αν δεν υπάρξει σχεδιασμός και
γίνουμε όλοι καφετζήδες ή ξενο-
δόχοι, θα είμαστε όλοι άνεργοι.

«Φρέσκιες» είναι οι πινακίδες που τοποθετήθηκαν, αν και αρκετά μνημεία είναι κλειστά για μεμονωμένους επισκέπτες. 
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07.30 Θεία λειτουργία
10.30 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
Κυπριακή σειρά.

11.40 Τρεις κι ο Κόκος  
Κυπριακή κωμική σειρά.

12.35 Μανώλης και Κατίνα - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

13.30 Κύπρος ένα ταξίδι - (E)
Ένα τηλεοπτικό οδοιπο-
ρικό και μια περιδιάβαση 
στην Κύπρο του χθες 
και του σήμερα. 

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Σάββατο κι απόβραδο-(E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
15.30 Τετ-Α-Τετ - (E)
16.30 Πέτρινο ποτάμι - (E)

Κυπριακή σειρά.
18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.15 Χωρίς αποσκευές - (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή. 
18.50 Το μυστικόν - (E)

Κυπριώτικο σκετς.
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.30 Τσουνάμι: Η ιστορία 

αυτών που έζησαν
(Tsunami: Τhe Afterma-
th). Δράμα, με τους Τιμ
Ροθ, Tσιούτε Έντζιοφορ,
κ.ά. Σε δύο μέρη. 
Μέρος Β’. 

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15 Επικίνδυνη ζώνη - (E)
23.45 Χωρίς αποσκευές - (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή.
00.15 Μανώλης και Κατίνα - (E)

Κυπριακή κωμική σειρά.
01.15 Τρεις κι ο Κόκος - (E)

Κυπριακή σειρά.
02.15 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.45 Στην άκρη

του παράδεισου - (E)
Κυπριακή σειρά.

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000

07.00 MAD Music
09.00 Παιδική ζώνη

α. To κόκκινο λεωφορείο
β. Ο μύλος του Σάμερτον
γ. Μπλανς δ. Ποκόγιο
ε. Μπομπ ο μάστορας
στ. Το μικρό αρκουδάκι
ζ. Κλίφορντ η. Ο Όκι
Ντοκ θ. Φετς και τα ζωά-
κια ι. Τουίνκλ ο μικρός
εξωγήινος κ Στη χώρα
του γιατί - Γιατί TV - (Ε) 
λ. Έλα κι εσύ

13.35 Παιδική ζώνη - (Ε)
α. O μύλος του Σάμερτον
β. Μπλανς γ. Πόκογιο
δ. Μπομπ ο μάστορας
ε. Κλίφορντ στ. Φετς και
τα ζωάκια ι. Τουίνκλ ο μι-
κρός εξωγήινος κ Στη
χώρα του γιατί - Γιατί TV

16.30 Το γαλάζιο θέατρο
Παιδικό θέατρο.

18.00 Στην πράξη
Ταξιδιωτική εκπομπή, 
με την Σύλβια Κλιμάκη.

18.45 Ο κόσμος ανάποδα
Τηλεμαγκαζίνο.             

19.35 Φιλμάκα copeam
19.50 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (τουρκική) 
20.10 Μad Music
21.00 Ο κτηνίατρος

(Il veterinario)
Tηλεταινία, ιταλικής 
παραγωγής, 
με τους Άνα Γκαλιένα,  
Μικόλ Ολιβιέρι, κ.ά.
Σε δύο μέρη. Μέρος Β’.

22.40 Μια νύχτα στη Μάλτα
(Joseph Callaja: A night
in Malta). Συναυλία.

00.15 EIΔHΣEIΣ (Ε) 
00.35 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

06.00 Φιλοδοξίες - (E)
Ελληνική σειρά.

07.00 Θεία λειουργία
Απευθείας μετάδοση.

10.00 Mπουκιά και συχώριο
Εκπομπή μαγειρικής
με τον Ηλία Μαμαλάκη.  

11.00 Dr. Cook-(E)
Eκπομπή μαγειρικής
με τον Γιάννη Λουκάκο.  

11.50 Σαββατογεννημένες - (Ε)
Ελληνική σειρά.

12.40 Οι αταίριαστοι - (Ε)
Ελληνική σειρά.

13.20 Η ώρα η καλή - (Ε)
Ελληνική σειρά. 

14.00 Επτά θανάσιμες 
πεθερές - (Ε)
Ελληνική σειρά.

15.30 Πενήντα πενήντα - (Ε)
Ελληνική σειρά.

16.20 Το δαχτυλίδι της φωτιάς
Κυπριακή δραματική 
σειρά, με τους Αθηνά 
Οικονομάκου, Μέμο 
Μπεγνή, κ.ά. Επ. 4ο & 5ο. 

18.10 EIΔHΣEIΣ
18.40 Την τύχη μου μέσα - (Ε)

Κυπριακή σειρά.  
20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Star Κύπρος 2014 -

Feel Fantastic -Live
Show ομορφιάς, με τη
Χριστιάνα Αριστοτέλους. 

00.10 EIΔHΣEIΣ
01.00 The City Of Your 

Final Destination
Δράμα, με τους 
Άντονι Xόπκινς, 
Oμάρ Mέτγουολι, κ.ά.

02.30 Για σένα - (E)
04.30 Έχουμε και λέμε - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
05.50 Χαραυγή - (E)

MEGA        ΤHΛ.: 22477777

05.30 Στρίβειν 
δια του αρραβώνος - (E)
Ελληνική σειρά.

06.20 Πρωινή ενημέρωση
07.00 Tα φιλαράκια - (E) 

Ελληνική σειρά. 
07.50 Οι Μεν και οι Δεν - (E)

Ελληνική σειρά. 
08.50 Ας πρόσεχες - (E)

Ελληνική σειρά.  
10.30 Kαλές δουλειές - (E)

Ελληνική σειρά. 
11.20 Santa Γιολάντα - (E)

Κυπριακή σειρά. 
12.10 Extreme makeover - 

Home Edition - (E)       
13.00 Music & More - (E)

Μουσική εκπομπή.
14.00 Ρουά Ματ - (E)

Ελληνική σειρά. 
16.20 Τύχη βουνό - (E)

Ελληνική σειρά.
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10’ 
18.10 Όμικρον θετικό - (E)

Κοινωνική δραματική 
σειρά με τους
Μαρία Τζομπανάκη,
Πασχάλη Τσαρούχα, κ.ά.

20.20 Tα νέα του ANT1 
21.20 Μπρούσκο (Β’ κύκλος) 

Κοινωνική σειρά, με τους 
Ανδρέα Γεωργίου,
Κούλη Νικολάου, κ.ά.
Επεισόδιο 1ο & 2ο.    

23.00 Tο νησί (The island).
Θρίλερ.

01.35 Tίτλοι ειδήσεων
01.40 Mωβ Ροζ - (Ε)

Ελληνική σειρά. 
02.30 Οι δρόμοι της πόλης - (Ε)

Ελληνική σειρά. 
03.20 Tα νέα του ANT1 - (Ε)
04.10 Οι χωραΐτες - (Ε)

Κυπριακή σειρά.

ANT1         ΤHΛ.: 22200200

05.30 Στον χωρκόν μας - (E)
06.10 Οι Τάκκοι - (E)

Kυπριακή σειρά. 
07.05 Ζωή ποδήλατο - (E)

Kυπριακή σειρά.
08.00 Αδάμαστη καρδιά - (E)

Τηλενουβέλα.
09.30 UEFA Champions

League Magazine
14.00 Mπάρμπι: Πριγκίπισσα 

του μαγικού νησιού 
Παιδική ταινία κι-
νουμένων σχεδίων, στα
ελληνικά.     

15.30 Εφτά ουρανοί - (E)
Κυπριακή σειρά.

16.50 Μην αρχίζεις
τη μουρμούρα - (E)
Ελληνική σειρά. 

17.40 Άκου τι είπαν! - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι με τον
Χρήστο Φερεντίνο. 

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Άκου τι είπαν! - (Ε)
18.40 Πάμε πακέτο - (E)

Εκπομπή με τη 
Βίκυ Χατζηβασιλείου.

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.20 Όρκος σιωπής - (Ε)  

Νέα δραματική σειρά, 
με τους Κάτια Δανδου-
λάκη, Παναγιώτη Μπου-
γιούρη, κ.ά. 

22.55 Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)  

23.40 Rules of engagement, ΙΙΙ
Ξένη σειρά.

00.10 Τομές στα γεγονότα
00.15 Οι ιστορίες του

αστυνόμου Μπέκα - (E)
Αστυνομική σειρά.

01.00 Μες στην καλή χαρά - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

04.15 Καλοκαίρι παντού - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

05.45 Τώρα ό,τι συμβαίνει
09.45 Στα καλά καθούμενα
13.55 Αποκαλυπτικά
17.00 Tηλεαγορά 
19.00 EIΔHΣEIΣ
20.00 Οι ειδήσεις των σταρς
21.00 Revenge

(Δράμα)     
23.25 Who killed Atlanta’s chil-

dren 
(Δράμα)

01.15 Winding roads
(Δράμα)   

02.50 Interceptor force
(Επιστημ. φαντασίας)   

04.15 Wheelmen
(Kωμωδία)

05.50 Travel guide

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

ΕXTRA
07.15 Εxtra Kids  11.05 Extra
μαγειρική 12.00 Ελληνική ταινία
14.00 Tαξίδι ζωής 16.00 Το
πάρτι της ζωής σου 16.45
EIΔHΣEIΣ (νοηματική) 17.00 Ελ-
ληνική ταινία 18.45 EIΔHΣEIΣ
19.30 Ελληνική ταινία 21.00 7
μέρες Κύπρος 22.30 Ελληνική
ταινία 23.55 Ξένη ταινία 01.00
ΕΙΔΗΣΕΙΣ 01.45 Ελληνική ται-
νία

NOVACINEMA 1
05.10 Cine News 05.55 Fading
Memories 07.40 Super Buddies
09.10 Cine News 09.45 Un Cuen-
to Chino 11.20 42 13.30 Jesse
Stone: Benefit Of The Doubt
15.10 Cedar Cove, II - Εp. 1 16.00
Burn Notice, VII - Εp. 13 16.50
Person Of Interest, IV - Εp. 1
17.40 NCIS, XII - Εp. 1 18.30 Cine
News 19.00 Star Trek Into Dark-
ness 21.15 Silicon Valley - Εp.
1 22.00 Prisoners 00.45 Pacific
Rim

SPORTS +1
08.00 Αγγλικό Πρωτάθλημα
10.00 Γερμανικό Πρωτάθλημα
12.00 Αγγλικό Πρωτάθλημα
14.00 Χωρίς παρωπίδες - (Ε)
14.45 Ιπποδρομίες - (Live) 20.00
Αγγλικό Πρωτάθλημα 22.00
Kυπριακό Πρωτάθλημα Α΄ Κα-
τηγορίας 00.00 Γερμανικό Πρω-
τάθλημα 02.00 Αγγλικό Πρω-
τάθλημα 03.45 Αγγλικό Πρω-
τάθλημα

NOVASPORTS 1
06.00 Novasports - Classic Zone
07.00 Super League (Πλατα-
νιάς-Αστέρας Τρ.) (E) 09.00
Super League 2014/15 Πρωτά-
θλημα ΟΠΑΠ (Πανιώνιος-Skoda
Ξάνθη) (E) 11.00 Μηχανοκίνητα
14.00 Novasports - Classic Zone
14.30 TODAY 15.00 Novasports
- Classic Zone 17.00 Παίζουμε
Ελλάδα! (Live) 20.30 Super
League (ΠΑΟΚ-ΟΦΗ) (Live)
22.30 Παίζουμε Ελλάδα (Live)

MAD          ΤHΛ.: 22472472

07.00 NICKELODEON!
10.50 She’s all that
12.50 Friends, X
15.20 The Forgotten
16.10 Fringe, III
17.00 The curse of the Jade

Scorpion
19.00 Marmaduke
20.30 Close Up
21.00 Seeking Justice  
23.00 The Stone Angel
01.00 Zώνη ενηλίκων
02.45 It’s a disaster

LTV            ΤHΛ.: 22357272

21.30 Tsunami 21.00 Il veterinario 21.20 Star Κύπρος 2014 21.20 Μπρούσκο (Β’ κύκλος) 21.20 Όρκος σιωπής 22.00 Dog day afternoon17.30 Fashion Music Project

21.00 Revenge

21.00 Seeking Justice

08.45 Παιδική ζώνη
14.00 Φ+Μ Live - (Βest of)
14.30 Επίκαιρα - (Ε)    
16.00 Τηλεαγορά
17.00 Μεταξύ μας
18.00 Μίλα - (Βest of)
18.45 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
19.00 Εξελίξεις στη showbiz 
19.30 Τhe fresh prince 

of Bel Air, II-Ξένη σειρά.
20.30 Η Νονά

Ελληνική ταινία.
20.55 ΕΙΔΗΣΕΙΣ 
21.10 Συνέχεια της ταινίας
22.00 Dog day afternoon 

Δραματική ταινία
23.50 Sublime

Ταινία τρόμου.    
01.00 Μελέτησέ το! - (Ε) 
02.05 Μίλα - (Ε) 

00.00 Ηits Non Stop 
02.00 Insomnia Mixer 
06.00 Wake Up... Hits 
08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer
12.00 MAD Greekz Top 10
13.00 Greeks Only Mixer
14.00 Breaking MAD 
15.00 Zone M
17.00 Mixer
17.30 Fashion Music Project    
18.00  Λάικ στα ελληνικά   
19.00  Hits Non Stop
21.00 Λάικ στα ελληνικά     
22.00 Madwalk 2014

ΝΕΡΙΤ: Oύτε δημόσια ούτε τηλεόραση
Ο Αντώνης Μακρυδημήτρης, ο Χρήστος Χωμενίδης και ο Παντελής Καψής, μιλούν για τα λάθη και τις ευθύνες στην «Κ»

Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Ενάμιση χρόνο πριν ζήσαμε όλοι το βίαιο
κλείσιμο της ΕΡΤ. Ηταν μια επιλογή της
κυβέρνησης, που στόχο είχε τη δημιουργία
ενός νέου, σύγχρονου, απόλυτα ανεξάρ-
τητου φορέα, απαγκιστρωμένου από τη
διαφθορά και τις σπατάλες του παρελ-
θόντος και με προσωπικό επιλεγμένο με
αυστηρά αξιοκρατικά κριτήρια. Οι τελευ-
ταίες εξελίξεις αλλά και πληροφορίες της
«Κ» καθόλου δεν συνάδουν με αυτές τις
εξαγγελίες.

Δύο κορυφαία στελέχη της ΝΕΡΙΤ, ο
διευθύνων σύμβουλος του Δ.Σ. Αντώνης
Μακρυδημήτρης και ο αναπληρωτής του
Ροδόλφος Μορώνης, παραιτήθηκαν πριν
από λίγες ημέρες καταγγέλλοντας ευθεία
κυβερνητική παρέμβαση στο έργο τους.
Ακολούθησε για τους ίδιους λόγους η πα-
ραίτηση του Χρήστου Χωμενίδη από το
Εποπτικό Συμβούλιο, ενώ ο αναπληρωτής
πρόεδρος του Ε.Σ., Ανδρέας Ζούλας, έστει-
λε μία επιστολή προς τον πρόεδρο και
τα υπόλοιπα μέλη του Ε.Σ. όπου μεταξύ
άλλων περιγράφει κυβερνητικές μεθο-
δεύσεις και φωτογραφικές διατάξεις. Η
ΝΕΡΙΤ βρίσκεται σε διαρκή περίοδο ανα-
ταραχής. Είχε προηγηθεί η αποπομπή
του προηγούμενου διευθύνοντος συμ-
βούλου Γιώργου Προκοπάκη, αλλά και η
παραίτηση της αναπληρώτριάς του Κα-
τερίνας Ευαγγελάκου.

«Δώδεκα βήματα»
Αυτή τη στιγμή η ΝΕΡΙΤ λειτουργεί με

προσωρινή διοίκηση, που ανέλαβε πριν
από λίγες ημέρες. Στόχος της είναι να
συγκροτήσει ένα ευπρεπές πρόγραμμα
που να ανταποκρίνεται στο ανταποδοτικό
τέλος που πληρώνουν οι Ελληνες πολίτες,
και να προχωρήσει τη διαδικασία των
προσλήψεων. Χαρακτηριστικό της δυ-
σκαμψίας που επικρατεί είναι ότι από τη
στιγμή της τελικής έγκρισης μιας πρόσ-
ληψης, απαιτούνται «δώδεκα βήματα»,
περίπου ενάμισης μήνας ίσως και παρα-
πάνω, μέχρι ο νεοπροσληφθείς να πάει
πρώτη μέρα στη δουλειά του. Εν τω με-
ταξύ, προχωράει η διαδικασία επιλογής
των μελών του νέου Δ.Σ. Εχουν υποβληθεί
περίπου δέκα υποψηφιότητες για τη θέση
του προέδρου –σύμφωνα με πληροφορίες,
μάλιστα, έχει θέσει εκ νέου υποψηφιότητα
ο Γιώργος Προκοπάκης– και εξήντα υπο-
ψηφιότητες για τα μέλη του Δ.Σ. Η «Κ»
συνομίλησε με κάποιους από τους πρω-
ταγωνιστές των τελευταίων εξελίξεων
καθώς και με ανθρώπους που γνωρίζουν

πολύ καλά τη δημόσια ραδιοτηλεόραση.
«Παραιτήθηκα από τη θέση του προ-

έδρου, γιατί διαπίστωσα ότι δεν υπήρχαν
οι προϋποθέσεις να οργανώσουμε τη ΝΕ-
ΡΙΤ κατά τον τρόπο που υπαγορεύουν το
Σύνταγμα και ο νόμος», δηλώνει στην
«Κ» ο καθηγητής Διοικητικής Επιστήμης
στο Πανεπιστήμιο Αθηνών, Αντώνης Μα-
κρυδημήτρης. «Η δημόσια τηλεόραση
πρέπει να εφαρμόζει αυτά που λέει το
άρθρο 15 του Συντάγματος: αντικειμενι-
κότητα και αμεροληψία στις ειδήσεις,
υψηλή ποιότητα των εκπομπών λόγου,
συμβολή στην πολιτισμική ανάπτυξη,
προστασία της κοινωνικής συνοχής. Και
να πω και κάτι που δεν λέω συνήθως: Εν
αντιθέσει με άλλους σταθμούς, η ΝΕΡΙΤ
εξασφαλίζει τους πόρους της μέσα από
το τέλος της ΔΕΗ. Αυτό το τέλος το πλη-
ρώνουν όλοι οι Ελληνες πολίτες. Η ΝΕΡΙΤ
λοιπόν δεν μπορεί να ανήκει σε κανένα
κόμμα. Πρέπει να είναι απολύτως ανε-
ξάρτητη».

Ο Αντώνης Μακρυδημήτρης στέκεται
στις δύο αποφάσεις του Συμβουλίου της
Επικρατείας που ακολούθησαν το κλείσιμο
της ΕΡΤ. «Η πρώτη έλεγε “κακώς την
κλείσατε, πρέπει να υπάρχει δημόσια τη-
λεόραση”. Ευθύς αμέσως συνεστήθη μια
υπηρεσία του υπουργείου Οικονομικών
η οποία ονομάστηκε ΔΤ και άρχισε να
εκπέμπει ένα πρόγραμμα εκ του προχεί-
ρου. Προσελήφθησαν μάλιστα υπάλληλοι
με μια διαδικασία την οποία δεν θα έλεγα
αξιοκρατική, αλλά βιαστική και πρόχειρη.
Ενδιαμέσως, ψηφίστηκε ο νόμος της ΝΕ-

ΡΙΤ, ορίστηκε Δ.Σ. και Εποπτικό Συμβούλιο
τον περασμένο Νοέμβριο και στις αρχές
Μαΐου άρχισε να εκπέμπει η ΝΕΡΙΤ ένα
πρόγραμμα, το οποίο ήταν εν πολλοίς εκ
των ενόντων και με πολλές επαναλήψεις.
Από τη στιγμή που αναλάβαμε με τον
κύριο Μορώνη, στις αρχές Μαΐου, κάναμε
μια σοβαρή προσπάθεια για νέο πρό-
γραμμα σε δύο εθνικά κανάλια, με πρό-
σβαση στο δορυφορικό σύστημα, με εσω-
τερική αναδιοργάνωση του οργανισμού
και με νέες προσλήψεις. Αν το έργο μας
ολοκληρωνόταν, μέχρι τέλος Οκτωβρίου,
θα είχαμε 650 άτομα στη ΝΕΡΙΤ, προσ-
ληφθέντα με απολύτως αξιοκρατική δια-
δικασία. Να σας πω, όμως, και τη δεύτερη
απόφαση του ΣτΕ, την πιο πρόσφατη.
Φέτος το ΣτΕ είπε ότι δεν είναι υποχρε-
ωτικό να έχουμε δημόσια τηλεόραση,
μπορεί να υπάρχει μόνο ιδιωτική τηλεό-
ραση, αλλά πρέπει να υπάρχει ένα είδος
κρατικής εποπτείας».

Ο Παντελής Καψής ήταν ο άνθρωπος
που ανέλαβε τη μετάβαση από την κλειστή
ΕΡΤ στον νέο ραδιοτηλεοπτικό φορέα,
ως υφυπουργός Τύπου με αρμοδιότητα
τη δημόσια τηλεόραση. Του ζητήσαμε
ένα σχόλιο. Αναγνωρίζει λάθη και ευθύνες;
«Ανέλαβα να φτιάξω τον νέο τηλεοπτικό
φορέα, αλλά προέκυψε η απόφαση του
ΣτΕ που έλεγε ότι έπρεπε να αποκατα-
σταθεί άμεσα ένα πρόγραμμα. Από τη
στιγμή που θεσμοθετήθηκαν τα δύο νέα
όργανα, το Εποπτικό Συμβούλιο και το
Δ.Σ., εγώ σε σχέση με τον νόμο δεν είχα
καμία αρμοδιότητα πάνω τους, μόνο πο-

λιτική εποπτεία», σημειώνει ο Π. Καψής.
«Στον αγώνα που ξεκίνησε για να στηθεί
η ΝΕΡΙΤ, ο ρόλος μου ήταν βοηθητικός.
Και ήταν ένας πολύ μεγάλος αγώνας, ένα
πρωτοφανές εγχείρημα να φτιαχτεί μια
ΔΕΚΟ από την αρχή. Τώρα γνωρίζω ότι
δεν μπορείς να φτιάξεις μια ΔΕΚΟ κάτω
από τόσο ασφυκτικές πολιτικές, κοινωνικές
και χρονικές πιέσεις. Είναι σχεδόν αδύ-
νατο. Δεν αισθάνομαι ότι θα έκανα κάτι
διαφορετικό. Ισως ως προς τα πρόσωπα
μπορεί να πει κανείς ότι δεν πετύχαμε
την καλύτερη χημεία γι’ αυτό το εγχείρημα.
Αλλά νομίζω ότι, όταν ο νόμος βάζει δύο
κέντρα εξουσίας, δημιουργεί τις προϋπο-
θέσεις για τριβές».

Ο Χρήστος Χωμενίδης δεν θέλησε να
σταθεί στη συγκεκριμένη τροπολογία,
λέγοντάς μας ότι «η προηγούμενη διαδι-
κασία θεωρήθηκε μη εφικτή. Εγώ δεν
είμαι τεχνικός για να τα γνωρίζω αυτά».
Εξήγησε όμως τους λόγους της πρόσφατης
παραίτησής του από το Εποπτικό Συμ-
βούλιο. «Παραιτήθηκα, γιατί παραβιάστηκε
ο λόγος για τον οποίο είχε νόημα μετά
το κλείσιμο της ΕΡΤ να γίνει η ΝΕΡΙΤ.
Μία ανεξάρτητη δημόσια ραδιοτηλεό-
ραση. Δεν είναι ο καημός μου η προβολή
του Τσίπρα στη ΔΕΘ. Στο θέμα αυτό ο
καθένας μπορεί να έχει τη γνώμη του,
αλλά αυτός του οποίου η γνώμη είναι βα-
ρύνουσα, σίγουρα δεν είναι ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος. Από τη στιγμή λοιπόν που
έχουμε ευθεία παρέμβαση, σε ένδειξη
ευθιξίας και για να κρούσουμε τον κώδωνα
του κινδύνου όσο πιο δυνατά μπορούμε,

θα έπρεπε κατά τη γνώμη μου να παραι-
τηθεί όλο το Εποπτικό Συμβούλιο».

Ο Χρήστος Χωμενίδης δέχτηκε επικρί-
σεις όχι μόνο όταν αποφάσισε να συμ-
μετάσχει αμισθί στο Εποπτικό Συμβούλιο,
αλλά και όταν πριν από λίγες ημέρες πα-
ραιτήθηκε. «Ο μόνος τρόπος για να μην
υποστείς κριτική είναι να μην κάνεις τί-
ποτα. Δέχτηκα να πάω, διότι θεώρησα
ότι είναι μια ευκαιρία. Εχω μια γενικότερη
αντίληψη η οποία δυστυχώς διαψεύδεται
στην πραγματικότητα. Αν αυτή η συμ-
πολίτευση λειτουργούσε ειλικρινώς με-
ταρρυθμιστικά, θα είχε αλλάξει τους όρους
του παιχνιδιού στην Ελλάδα. Θα υποχρέ-
ωνε και την αντιπολίτευση να μπει αργά
ή γρήγορα σ’ ένα παιχνίδι επί της ουσίας.
Αλλά κανείς από ό,τι φαίνεται δεν έχει
τη διάθεση να κάνει μεταρρυθμίσεις.
Ζούμε σε μια προσχηματική πραγματι-
κότητα. Και ένα τρανταχτό παράδειγμα
είναι η υπόθεση της δημόσιας ραδιοτη-
λεόρασης». Στη δημοσιότητα ήρθαν το
τελευταίο διάστημα η απόφαση του Μο-
νομελούς Πρωτοδικείου Αθηνών, επί μιας
εκ των αγωγών των εργαζομένων της
ΕΡΤ κατά του Δημοσίου και της ΝΕΡΙΤ,
καθώς και καταγγελίες για παρανομίες
και πλαστά πιστοποιητικά στη διαδικασία
για τις προσλήψεις που αφορούν τη ΝΕΡΙΤ.
Υπάρχει παρέμβαση εισαγγελέα; «Δεν
υπάρχει παρέμβαση εισαγγελέα», τονίζει
ο Αντ. Μακρυδημήτρης.

Ανώνυμη καταγγελία
«Να σας πω τι υπάρχει, για να είναι ξε-

κάθαρο. Η προκήρυξη που είχε γίνει τον
περασμένο Ιανουάριο όριζε ότι οι δημο-
σιογράφοι και το καλλιτεχνικό προσωπικό
το οποίο πρόκειται να προσληφθεί, θα
προσληφθεί στη ΝΕΡΙΤ με βάση κάποια
κριτήρια: Πτυχίο πανεπιστημίου το οποίο
αποτιμάται με χίλια μόρια, μεταπτυχιακό
το οποίο αποτιμάται με διακόσια πενήντα
μόρια, ξένες γλώσσες που παίρνουν έως
εκατό μόρια και πείρα άνω των εκατό μη-
νών, η οποία αποτιμάται με περίπου άλλα
χίλια μόρια. Πολλοί εκ των υποψηφίων,
όπως διαπιστώσαμε από τον Μάιο και
μετά –δεν κάναμε εμείς την προκήρυξη,
αλλά σε γενικές γραμμές θεωρώ ότι είναι
σωστή με κάποιες βελτιώσεις που θα μπο-
ρούσαν να γίνουν– είδαν τους εαυτούς
τους να κατατάσσονται χαμηλά σε σχέση
με την τυπική αποτύπωση των προσόντων
τους. Θεωρούσαν όμως ότι είναι κατάλ-
ληλοι, γι’ αυτό και έκαναν ανώνυμη κα-
ταγγελία για παραβίαση της αρχής της
αξιοκρατίας.

Η ΝΕΡΙΤ λειτουργεί με προσωρινή διοίκηση. Στόχος της είναι να συγκροτήσει ένα ευπρεπές πρόγραμμα και να προχωρήσει τη δια-
δικασία των προσλήψεων.
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ γωνιακό διαμέρισμα 2 υπν., 6 ετών,
με σαλοτραπεζαρία, κουζίνα με όλα τα χρειώδη,
wc, μπάνιο, έξτρα wc και ντους στο 1 υπν., γύρω
βεράντες, a/c παντού, πάρκινγκ, αποθήκη. Μικρή
νέα οικοδομή, κοντά στο Πανεπιστήμιο Κύπρου,
περιοχή Κοιμητηρίου Κωνσταντίνου και Ελένης.
Ενοίκιο €370 και κοινόχρηστα, κατάλληλο και για
φοιτητές. Τηλ. 99623267, Λευκωσία.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ μεγάλο μονάρι, πλήρως επιπλωμένο
με όλες τις ηλεκτρικές συσκευές και κλιματιστικά
σε μικρή μοντέρνα πολυκατοικία κοντά στην Πα-
νεπιστιμιούπολη.Ιδανικό για φοιτητές. Τηλ. 99585045
Τάσος Νικολάου.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ διαμερίσματα 2 & 3 υπν. στον Λυ-
καβηττό, επιπλωμένα ή μη, εντοιχισμένη κουζίνα,
θέρμανση, κλιματισμός, ηλιακός, χώρος στάθμευσης,
κλειστό σύστημα παρακολούθησης. Τηλ. 99682782.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή πωλείται μοντέρνο διαμέρισμα,
υπερσύγχρονο, ανεξάρτητο, 170τ.μ., στον τρίτο
όροφο, συγκρότημα Laxia Boutique, με κοινόχρηστη
πισίνα. Μεγάλο μέτωπο, βεράντα 32τ.μ., κυρίως
υπνοδωμάτιο με γκαρνταρόμπα και χώρο υγείας
walkthrough, υπνοδωμάτιο en-suite, με πλήρη
ποιοτικό εξοπλισμό και φωτιστικά σώματα. Για φω-
τογραφικό υλικό και άλλες πληροφορίες:
info@grandad.com.cy ή τηλέφωνο 99621380.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπν. 105 τ.μ. στην πε-
ριοχή Παλουριώτισσας, έναντι Πύλης Αμμοχώστου,
σε άριστη κατάσταση. Εντοιχισμένη κουζίνα, 2WC,
Storage Heaters, επιπλωμένο, Air Conditions σε
όλους τους χώρους, ηλιακό, αποθήκη και στεγασμένο
χώρο στάθμευσης. Tιμή €400. Για περισσότερες
πληροφορίες στα τηλ. 99490942, 99566540.

ENOIKIAΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. (54 τ.μ.) στη Μα-
κεδονίτισσα, πίσω από τον Τύμβο. Βρίσκεται σε
ήσυχη περιοχή κοντά στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας
και διαθέτει χώρο στάθμευσης και μικρή αποθήκη.
Ενοίκιο €400. Τηλέφωνο επικοινωνίας 99693859.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπν. στην Ακρόπολη
(Iφιγενείας, δίπλα από δημοτικό σχολείο) σε άριστη
κατάσταση. Πλήρως εξοπλισμένη κουζίνα (πλυντήριο
ρούχων και πιάτων, στεγνωτήριο ρούχων, κουζίνα,
φούρνος, ψυγείο). Μερικά έπιπλα, με κεντρική θέρ-
μανση και 2 air conditions. Tιμή €430. Για περισ-
σότερες πληροφορίες στο 99582156.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  στην Έγκωμη απέναντι από τα φώτα
του Hilton Park χώρος 2200τ.μ. από τα οποία τα
1000τ.μ. είναι στεγασμένα. Ιδανικός χώρος για οποι-
αδήποτε εργασία. Τηλ. 22673403, 99908143.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  μοντέρνο διαμέρισμα στην Έγκωμη
80τμ, 2 υπνοδωμάτια, 2ος όροφος, κατασκευή:2009,
Πλήρως επιπλωμένο, Κεντρική Θέρμανση, Κλιμα-
τισμός, Αποθήκη, Στεγασμένος Χώρος Στάθμευσης,

Δίπλα από Πανεπιστήμιο Λευκωσίας. Tιμή: 750€.
99689498.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  οροφοδιαμέρισμα στο Καϊμακλί.
Αποτελείται από τρία υπνοδωμάτια en suite και κοι-
νόχρηστη κουζίνα, τραπεζαρία και σαλόνι. Mε πλήρη
επίπλωση ή χωρίς έπιπλα. Τηλέφωνο 99327245.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων, 80
τ.μ., με 2 βεράντες και ιδιωτικό χώρο στάθμευσης
σε ολοκαίνουργια πολυκατοικία, στη περιοχή Αγα-
πήνωρος στην Κάτω Πάφο. Τιμή ευκαιρίας. Περισ-
σότερες πληροφορίες στα τηλέφωνα 99632077,
99328326.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  ρετιρέ 180τ.μ. με απρόσκοπτη θέα,
στην Αγλαντζιά, παρά το ΚΕΜΑ. Διαθέτει 3 υπνο-
δωμάτια, 2 αποχωρητήρια, αποθήκη, κεντρική θέρ-
μανση, κλιματιστικά σε όλους τους χώρους, φούρνο
και κεραμική εστία, ψυγείο και πλυντήριο ρούχων.
Τιμή: 650 ευρώ (συζητήσιμη). Ιάκωβος 99-606-586.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  αποθήκη με εμβαδό 350 τ.μ. εις
Βιομ. περιοχή Αραδίππου. Διαθέτει γραφείο - κουζίνα
- και 2 αποχωρητήρια. Διαθέτει πόρτα ασφαλείας
και εύκολη και γρήγορη πρόσβαση στον αυτοκινη-
τόδρομο. Τηλ. 99634136. Λάρνακα.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  ανεξάρτητη μονοκατοικία στην πε-

ριοχή Ζακάκι. Είναι 150 τετραγωνικά μέτρα με 3
υπνοδωμάτια. Για περισσότερες πληροφορίες επι-
κοινωνήστε στο τηλέφωνο 99552063.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΟΙΚΟΠΕΔΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικιστικό τεμάχιο, 724 τ.μ., στην Αλάμπρα,
μεταξύ Παλαιού και Νέου δρόμου Λ/σίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 150.000  τηλ.99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εξαιρετικό οικόπεδο 661 τ.μ στην περιοχή
Coloumbia-Γερμασόγεια. Εφάπτεται πεζόδρομου
και μεγάλου διαμορφωμένου χώρου πρασίνου.Με
τίτλο κι όλες τις παροχές. ΣΔ 100%. Μέχρι τρεις
ορόφους. Τιμή 370.000 ευρώ (συζητήσιμη). Τηλ
97742121.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο στην περιοχή της Αγίας Φύλας,
776τ.μ. με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% ΣΔ, 3 ορόφοι.
Τιμή 290.000 ευρώ. Τηλ 99787862. Email:
e.zoidou@gmail.com

ΠΩΛΕΙΤΑΙ oικόπεδο στο χωριό Ποταμιά, 580 τ.μ.
με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% Συντελεστή Δόμησης,
σε εξαιρετική περιοχή με νέες κατοικίες. Τιμή
130.000 ευρώ. Τηλ. 99574611.

ΠΩΛEITAI ΟΙΚΙΣΤΙΚΟ ΤΕΜΑΧΙΟ ΚΑΤΑΛΛΗΛΟ ΓΙΑ
ΕΠΕΝΔΥΣΗ. Το οικιστικό τεμάχιο βρίσκεται στην

περιοχή Φοινικαριά. Ολικο εμβαδο 5,686 με Σ.Δ
20%.Τηλ : 96885030 ιδιοκτήτης.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ σε νεόκτιστη περιοχή οικόπεδο 533 τ.μ.
στην περιοχή Αγ. Κων/νου και Ελένης, Ηλιούπολη
στο Δάλι Λευκωσίας. Το οικόπεδο εφάπτεται με
πεζόδρομο και έχει τίτλο ιδιοκτησίας. Για πληροφορίες
τηλ. 99458745

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργια, 2όροφη κατοικία, 4 υπν., 214
τ. μ. σε 600 τ.μ. οικιστικό τεμάχιο, στην Αλάμπρα,
πάνω στον παλιό δρόμο Λευκωσίας- Λεμεσού. Τιμή:
€ 265.000   τηλ. 99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργιο διαμέρισμα, ισόγειο 2 υπνο-
δωματίων με A/C κοινή πισινα,2 parking και μεγάλη
βεράντα με κήπο στην περιοχή Τάφοι των Βασιλέων,

με τίτλο ιδιοκτησίας στην Παφο.Τιμη:130.000 Τηλ.
99425558 

ΠΩΛΕΙΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων στο Κολόσσι
επιπλωμένο, με κλιματισμό σε όλους τους χώρους.
Διαθέτει αποθήκη και καλυμμένο χώρο στάθμευσης
σε πολύ καλή τιμή. Πληροφορίες 99009501

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ OPEL VECTRA 18CC, registration DAF,
1993, manual, airbags, air-condition, car radio, silver
color, special price: 800 euro only! Call 22101858.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ GolF IV Tdi Van 110 hp χρώματος ασήμι
3.500 ευρώ. Τηλ. 99997147.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ Toyota Starlet Glanza 13άρι turbo, χρώ-
ματος ασημί, γραμμένο και επιθεωρημένο, 4.500
ευρώ. Τιμή συζητήσιμη! 96766150 Λεμεσός.

Ε Π Ι Σ Τ Η Μ Η - Τ Ε Χ Ν Ο Λ Ο Γ Ι Α

Ενοικιάζεται διαμέρισμα
Ενοικιάζεται επιπλωμένο ρετιρέ στην Ακρόπολη 126 τ.μ., με πολύ
μεγάλες βεράντες. Το διαμέρισμα είναι 2 υπνοδωματίων, με 2
μπάνια και μεγάλους κοινόχρηστους χώρους. Διαθέτει πλήρως
εξοπλισμένη κουζίνα, τζάκι, ανεξάρτητη κεντρική θέρμανση, a/c
σε όλους τους χώρους, barbeque στη βεράντα  και μεγάλη αποθήκη. 
Για περισσότερες πληροφορίες στο τηλ. 99615657.  

ΕΘΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ  ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ ΛΟΓΟΤΕΧΝΩΝ
Ιπποκράτους 63, 106 80 Αθήνα

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΥ
Η Εθνική Εταιρεία των Ελλήνων Λογοτεχνών προκηρύσσει διαγωνισμό
ανέκδοτου διηγήματος για νέους μέχρι 35 ετών με ελεύθερο θέμα
έως 2.500 λέξεις. Τα έργα πρέπει να είναι δακτυλογραφημένα με
ψευδώνυμο και σε κλειστό φάκελο τα στοιχεία του συγγραφέα.
Αντίτυπα 3
Προθεσμία υποβολής από 1ης Σεπτεμβρίου 2014 έως 30 Οκτωβρίου
2014.
Διεύθυνση αποστολής: Εθνική Εταιρεία  των Ελλήνων Λογοτεχνών
Ιπποκράτους 63, 106 80 Αθήνα.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή ΠΩΛΕΙΤΑΙ

ΜΟΝΤΕΡΝΟ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑ

Υπερσύγχρονο, ανεξάρτητο διαμέρισμα 170τ.μ. στον τρίτο όροφο,

συγκρότημα Laxia Boutique, με κοινόχρηστη πισίνα. Μεγάλο μέτωπο,

βεράντα 32τ.μ., κυρίως υπνοδωμάτιο με γκαρνταρόμπα και χώρο

υγείας walk-through, υπνοδωμάτιο en-suite, με πλήρη ποιοτικό

εξοπλισμό και φωτιστικά σώματα.

Για φωτογραφικό υλικό και άλλες πληροφορίες:

info@grandad.com.cy  ή  τηλέφωνο 99 621 380.

Ενοικιάζεται
Ευρύχωρο διαμέρισμα ενός υπνο-
δωματίου, με καθιστικό κουζίνα
και μεγάλη βεράντα, εξοπλισμένο
με κλιματισμό (ζεστό – κρύο) και
όλες τις ηλεκτρικές συσκευές.
Διαθέτει στεγασμένο parking.
Ευρίσκεται σε καινούργια πολυ-
κατοικία στην Αγλαντζιά  κοντά
στο  Πανεπιστήμιο Κύπρου. Ιδα-
νικό για φοιτητές και νεαρά ζευ-
γάρια. Τηλ. 99699132

Πωλείται
Πωλείται  μεγάλο διαμέρισμα
260 τ.μ. στο Λυκαβητό, 1ος όρο-
φος, 4όροφου κτιρίου, μεγάλη
σαλοτραπεζαρία με ξύλινη επέν-
δυση και bar, hall με βιβλιοθήκη
ξύλινη, 3 μεγάλα υπνοδωμάτια,
τζαμαρία, αποθηκούλα, ανε-
ξάρτητη κεντρική θέρμανση
και κλιματιστικά.

Πληροφορίες
στο τηλ. 96809113

Οι πρωτεΐνες κατά των ασθενειών
Μιλάει στην «Κ» ο Eλβετός νομπελίστας, καθηγητής Kurt Wüthrich, ο οποίος διευθύνει δύο κορυφαία ερευνητικά εργαστήρια

Της ΑΣΠΑΣΙΑΣ ΔΑΣΚΑΛΟΠΟΥΛΟΥ

Aπό την ανάδυση ζωής στη Γη μέχρι
την κατανόηση, τη διάγνωση και
τη θεραπεία ασθενειών, οι πρω-
τεΐνες είναι ένα από τα κύρια δομικά
συστατικά της ζωής. Βρίσκονται
παντού στο σώμα μας, εξωτερικά,
στα μαλλιά και στο δέρμα, και εσω-
τερικά στα κύτταρα του αίματος,
στο στομάχι, ενώ είναι επίσης έν-
ζυμα και ορμόνες. Αυτός ο σημαν-
τικός τους ρόλος είναι που τις έχει
κάνει στόχο πολλών φαρμάκων.

Μία πρωτεΐνη συνίσταται από
μια αλυσίδα δεκάδων έως χιλιάδων
αμινοξέων, σαν καλώδιο τηλεφώ-
νου, η οποία στρίβει και αναδιπλώ-
νεται, παίρνοντας περίπλοκα και
μοναδικά σχήματα. Το μοναδικό
αυτό τρισδιάστατο σχήμα της κάθε
πρωτεΐνης, το οποίο αλλάζει με
την κίνησή της στο φυσικό υγρό
περιβάλλον του κάθε οργανισμού,
είναι αυτό που καθορίζει και τη
λειτουργία της μέσα σε αυτόν, και

κατ’ επέκταση διαδραματίζει ση-
μαντικό ρόλο στη σχεδίαση νέων
φαρμάκων.

Η εξακρίβωση όμως της ακριβούς
αυτής δομής των πρωτεϊνών δεν
ήταν πάντα εύκολη υπόθεση. Οπως
κάθε αντικείμενο που κινείται είναι
δύσκολο να φωτογραφηθεί, έτσι
και οι επιστήμονες ήταν ακατόρ-
θωτο να απαθανατίσουν την δομή
μιας κινούμενης πρωτεΐνης στο
υγρό περιβάλλον.

Μέχρι τις αρχές της δεκαετίας
του ’80, οι επιστήμονες για να πα-
ρακάμψουν το πρόβλημα της κί-
νησης των μακρομορίων, παγί-
δευαν τις πρωτεΐνες μέσα σε κρυ-
στάλλους, τις ακινητοποιούσαν
και τις φωτογράφιζαν με ακτίνες
Χ. Κατάφερναν έτσι να συλλάβουν
μία πόζα και όχι ολόκληρο τον χορό
της πρωτεΐνης μέσα στο διάλυμα

που κολυμπά. Αυτό το κενό ήρθε
να καλύψει στις αρχές του ’80 η
ανακάλυψη της μεθόδου της Φα-
σματοσκοπίας Πυρηνικού Μαγνη-
τικού Συντονισμού βιολογικών μα-
κρομορίων, ένα είδος μαγνητικής
τομογραφίας μακρομορίων, που
έφερε επανάσταση στη μελέτη των
σημαντικών για τη ζωή πρωτεϊνών
και μετά 20 χρόνια, το 2002, χάρισε
στον εφευρέτη του το Νομπέλ Χη-
μείας. Ο Eλβετός νομπελίστας, κα-
θηγητής βιοφυσικής, Kurt Wüth-
rich, με την ανακάλυψή του δεν
έδωσε λύση σε ένα πρόβλημα, δεν
βρήκε θεραπεία σε μία ασθένεια,
αλλά άνοιξε μια λεωφόρο προς την
κατανόηση του μηχανισμού δρά-
σης πολλών ασθενειών, την κατα-
σκευή νέων φαρμάκων και τη βελ-
τίωση πολλών άλλων φαρμακευ-
τικών ουσιών που έχουν διαμορ-
φώσει τη ζωή μας όπως την ξέρουμε
σήμερα.

Ο δρ Wüthrich, ο οποίος μετά
το Νομπέλ όχι μόνο δεν επανα-
παύθηκε, αλλά διευθύνει σήμερα
δύο κορυφαία ερευνητικά εργα-
στήρια σε Ζυρίχη και Καλιφόρνια,
βρέθηκε στο τέλος Αυγούστου στο
Ιδρυμα Τεχνολογίας και Ερευνας
στην Κρήτη, για να διδάξει και να
εμπνεύσει 80 σπουδαστές φυσικής,
χημείας, βιολογίας, ιατρικής, φαρ-
μακευτικής και άλλων ειδικοτήτων,
εξηγώντας τους βήμα βήμα τη συ-
ναρπαστική πορεία της επιστημο-
νικής έρευνας των μικρών αυτών
συστατικών της ζωής, αλλά και τη
σημασία της βασικής έρευνας στην
πρόοδο της ιατρικής και την ευη-
μερία της κοινωνίας.

Οι σεμιναριακές αυτές διαλέξεις,
οι οποίες πραγματοποιούνται με
τη συνεργασία και τη χρηματοδό-
τηση του Ιδρύματος Ωνάση, εδώ
και 14 χρόνια φέρνουν κοντά εξέ-
χουσες προσωπικότητες της επι-
στήμης και της έρευνας με δεκάδες
Ελληνες και αλλοδαπούς αριστού-
χους φοιτητές, με υποτροφία του
Ιδρύματος.

Σε ένα διάλειμμα από τις διαλέ-
ξεις και τη συγγραφή του νέου του
βιβλίου, ο δρ Wüthrich μίλησε στην
«Κ» και αποκάλυψε τον απροσδό-
κητο λόγο που τον έκανε να ασχο-
ληθεί με τη μελέτη πρωτεϊνών.

Τα τελευταία χρόνια των σπουδών του στο
Πανεπιστήμιο της Βασιλείας στην Ελβετία,
μαζί με το διδακτορικό του στη Χημεία, ο
δρ Wüthrich σπούδαζε και αθλητισμό. «Εκεί-
να τα χρόνια αφιέρωνα πάνω από 20 ώρες
την εβδομάδα στην προπόνηση», θυμάται
ο δρ Wüthrich. «Ετσι ξεκίνησε για εμένα η
έρευνα της δομής των πρωτεϊνών. Εψαχνα
να βρω έναν τρόπο να τρέχω πιο γρήγορα»,
λέει ο δρ Wüthrich. Μετά τις σπουδές του
στην Ελβετία, στα τέλη της δεκαετίας του
’60 συνέχισε την έρευνά του στα Εργαστήρια
Μπελ στις ΗΠΑ, όπου του δόθηκε πρόσβαση
σε μία από τις πρώτες συσκευές Πυρηνικού
Μαγνητικού Συντονισμού, ή ΝΜR (Nuclear
Magnetic Resonance).

«Η πρώτη μου έρευνα στον NMR ήταν
να μελετήσω την αιμοσφαιρίνη του αίματός
μου, γιατί ήθελα να διερευνήσω πώς μπορώ
να αυξήσω την αντοχή μου», θυμάται ο δρ
Wüthrich. Η αιμοσφαιρίνη είναι μία πρωτεΐνη
του αίματος, που παίζει τον ρόλο του μετα-
φορέα οξυγόνου από τους πνεύμονες στους
ιστούς του σώματος. Αυξημένη ποσότητα

αιμοσφαιρίνης επιτρέπει μεγαλύτερη πρόσ-
ληψη οξυγόνου. «Αυτό κάνουν και κάποια
από τα φάρμακα και τεχνικές που έχουν
χρησιμοποιηθεί κατά καιρούς στο ντόπινγκ.
Αυξάνουν τη συγκέντρωση της αιμοσφαι-
ρίνης στο αίμα», εξηγεί. Ψάχνοντας απάν-
τηση σε ένα ζήτημα που τον απασχολούσε
προσωπικά, έκανε το αίμα του «πειραμα-
τόζωο» στην ανάπτυξη μιας μεθόδου που
διερευνά τη συσχέτιση δομής και λειτουργίας
μιας πρωτεΐνης στη συσκευή NMR, κάνοντας
δυνατό τον καθορισμό της τρισδιάστατης
δομής της στο φυσικό της περιβάλλον.

Φάρμακα
«Κάτι που δεν πρέπει να συγχέουμε όσον

αφορά τη φασματοσκοπία πυρηνικού μα-
γνητικού συντονισμού μακρομορίων είναι
ότι δεν δημιουργεί φάρμακα, αλλά δίνει
στους χημικούς τις πληροφορίες που χρει-
άζονται για να δημιουργήσουν νέα ή να
βελτιώσουν παλιά φάρμακα», λέει ο δρ Wüth-
rich. Μία από τις πρώτες φαρμακευτικές
ουσίες που βελτιώθηκαν με τη χρήση αυτής

της μεθόδου, αναφέρει ο δρ Wüthrich, είναι
η κυκλοσπορίνη, μία ισχυρή ανοσοκατα-
σταλτική ουσία, η οποία έκανε δυνατή, από
τις αρχές του ’80, τη μεταμόσχευση οργάνων,
αφού δεν επέτρεπε την απόρριψη του μο-
σχεύματος από τον οργανισμό του λήπτη.
«Το φάρμακο αυτό, το οποίο ο μεταμοσχευ-
μένος λαμβάνει για την υπόλοιπη ζωή του,
πρέπει να είναι όσο καλύτερο γίνεται», λέει
ο δρ Wüthrich. Οπως εξηγεί, με τη χρήση
του NMR οι επιστήμονες μελέτησαν τη δομή
και τη λειτουργία τόσο της πρωτεΐνης που
συνθέτει αυτό το σκεύασμα, όσο και την
πρωτεΐνη-υποδοχέα του ανοσοποιητικού
συστήματος του ανθρώπινου οργανισμού
στην οποία προσδένεται η πρωτεΐνη του
φαρμάκου, εντοπίζοντας τις ακριβείς αλλαγές
που έπρεπε να γίνουν στο σκεύασμα ώστε
η δραστική του ουσία να εφαρμόζει καλύτερα
στον υποδοχέα, και έτσι το φάρμακο να
απορροφάται καλύτερα από τον οργανισμό.
«Για τη βέλτιστη χρήση ενός μορίου, είναι
απαραίτητο να γνωρίζουμε τη δομή του
στον χώρο», λέει ο δρ Wüthrich.

“Πώς λειτουργεί η Φασμα -
τοσκοπία Πυρηνικού
Μαγνητικού Συντονισμού
βιολογικών μακρομορίων.

«Eψαχνα να βρω τρόπο να τρέχω πιο γρήγορα»

Ο Eλβετός νομπελίστας, καθηγητής βιοφυσικής, Kurt Wüthrich, με την ανακάλυψή του άνοιξε μια λεωφόρο προς την κατανόηση του
μηχανισμού δράσης των ασθενειών.
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